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معاون آمار و فناوري ه��اي اطلاعات قوه قضاييه گفت: 
بس��ياري از فرايندهاي خدم��ات الكترونيك قضايي 
تا پايان س��ال محقق خواهد ش��د و به سمت دادرسي 
بدون كاغذ پيش خواهيم رفت. حجت الاسلام حميد 
ش��هرياري در گفت وگو با ايرنا افزود: اگر چه در هفته 
اخير بيش از 89 خدمت براي اراي��ه در دفاتر خدمات 
الكترونيك قضايي رونمايي شد ولي اين خدمات دايم 
در حال تكميل است و تقريبا هر هفته چند خدمت به 
اين سامانه اضافه مي شود.  رييس مركز آمار و فناوري 
اطلاعات قوه قضاييه درباره تعداد خدمات باقيمانده كه 
قرار اس��ت به دفاتر خدمات الكترونيك قضايي افزوده 
شود، اظهار داشت: اين خدمات بستگي به نوع نگاه ما 
به خدمات الكترونيك قضاي��ي دارد. يعني اگر بتوانيم 
خدمات الكترونيك قضايي را به اصل رسيدگي توسعه 
دهيم، تعداد خدمات باقيمانده، بسيار خواهد بود ولي 
اگر محدود به كارهاي دفتري باشد، مي توانيم بگوييم 
بسياري از فرايندها طي ش��ده و تا پايان سال به سمت 
دادرس��ي بدون كاغذ پيش خواهيم رفت.  شهرياري 
درباره خدمات قضايي الكترونيك رونمايي شده اخير 
گفت: بس��ياري از خدماتي كه تاكنون ب��راي مردم به 
صورت الكترونيكي ارايه ش��ده در حوزه هاي حقوقي 
اس��ت. در زمينه امور كيفري فقط دادخواست چك به 
صورت الكترونيكي راه اندازي شده بود و خدمات جديد 
الكترونيك بيشتر به حوزه دادسرا مربوط مي شود.  وي 
افزود: 89 خدمت الكترونيك فقط در زمينه شكواييه 
ايجاد شده و ساير خدمات شامل ثبت دعواي اعتراضي 
به شوراي حل اختلاف، اعتراض به قرار دادسرا و صدور 
گواهي عدم سوءپيشينه، دعاوي اعتراضي، تمديد پروانه 
وكلا و لايحه است. معاون رييس قوه قضاييه اضافه كرد: 
بسياري از اين خدمات مانند ثبت شكواييه، امور مربوط 
به شوراهاي حل اختلاف و ثبت لايحه بعد از مطالعات 
فراوان و هماهنگي با نيروي انتظامي و دادسراها صورت 
گرفت و مردم مي توانند به جاي مراجعه به دادس��را و 
نيروي انتظامي به دفاتر خدم��ات الكترونيك قضايي 

مراجعه كنند و ارايه اين خدمات باعث كاهش فشاري 
مي شود كه در دفاتر دادسراها و نيروي انتظامي وجود 
داش��ت.  اين عضو ش��وراي عالي فضاي مجازي افزود: 
تمام اين خدمات به زودي در دفاتر خدمات الكترونيك 
قضايي ارايه خواهد ش��د و از هفته پايان مهر خدمات 
قضايي فقط در اين دفاتر انجام خواهد شد. وي از ابلاغ 
الكترونيكي به عنوان يكي از خدمات الكترونيك قضايي 
ياد كرد و گفت: در دو سال گذشته بيش از 20 ميليون 
ابلاغ الكترونيكي صادر ش��ده و اگر قيمت تمام ش��ده 
هر ابلاغ را اعم از پست يا س��فر درون شهري كه براي 
ارسال و دريافت جواب اس��ت، 10 هزار تومان در نظر 
بگيريم، حدود 200 ميليارد تومان صرفه جويي صورت 
گرفته است.  شهرياري افزود: 80 درصد از اين ابلاغ ها 
به صورت واقعي بوده است. يعني شهروندان ابلاغ خود 
را مش��اهده كرده و اين مش��اهده به قاضي پرونده نيز 
اطلاع رساني ش��ده و اين موضوع باعث شده است تا از 
اطاله دادرسي پيشگيري شود. چون در مواعيد قانوني 
اگر ابلاغ، واقعي نباشد، ممكن است تكرار شود يا ممكن 
است به دست شهروندان نرسد و حقوقشان تضييع شود 
يا بخواهند واخواهي يا مراحل جديدي را به رسيدگي 
اضافه كنند. طرح خدمات قضايي از سال 1392 در قوه 
قضاييه راه اندازي شد و مركز آمار و فناوري اطلاعات اين 
قوه با رفع موانع موجود ب��راي ارايه خدمات قضايي در 
قالب دفاتر خدمات الكترونيك، زمينه اي را براي ارايه 
اين خدمات در پيشخوان خدمات قضايي آماده كرد.  بر 
اساس ماده 175 قانون آيين دادرسي كيفري مصوب 
سال 1392 قوه قضاييه موظف است اوراق قضايي را با 
استفاده از س��امانه هاي الكترونيكي يا مخابراتي ابلاغ 
كند و مراجعان به قوه قضاييه نيز موظفند براي دريافت 
الكترونيكي اوراق قضايي به سامانه اي كه به اين منظور 
ايجاد شده است، مراجعه كنند.  مراجعان به قوه قضاييه 
در گام اول در سامانه ثنا )ثبت نام الكترونيكي( ثبت نام 
مي كنند و پس از احراز هويت يك حساب كاربري يعني 

شناسه و رمز ورود به سامانه ابلاغ را دريافت مي كنند. 

معاونقوهقضاييه:دادرسيبدونكاغذامسالمحققميشود
مجيد جليلي|

  عض�و هي�ات علم�ي موسس�ه مطالع�ات 
و پژوهش هاي بازرگاني|

نگاهي به وضعيت بازار خودرو طي 5 ماه نخس��ت س��ال 
جاري نش��ان مي دهد، دامنه نوس��ان خودرو در برخي از 
محصولات به بيش از 100 درصد رسيده است. اين نوسان 
كه ابتدا با جهش قيمت خودروهاي خارجي آغاز شد و در 
ادامه با يك تاخير كوتاه به خودروهاي داخلي نيز سرايت 
كرد، متاثر از عوامل گوناگوني نظي��ر افزايش قيمت ارز، 
ممنوعيت واردات خودرو، قطع يا تعليق همكاري شركاي 
خارجي با خودروسازان و انتظارات تورمي مردم بوده است. 
از طرفي نگاه به عملكرد توليد خودروي سواري توسط دو 
خودروساز بزرگ كش��ور كه بيش از 90 درصد بازار را در 
اختيار دارند، نشان مي دهد، اگر چه در سه ماه ابتداي سال 
1397 توليد و عرضه خودرو از افزايش نس��بي برخوردار 
بوده اس��ت اما در مجموع 5 ماهه نخست سال با كاهش 

روبرو بوده است. 
بر اساس آمار منتش��ره از س��وي وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در س��ال 1396 توليد خودروي س��واري توسط 
دو شركت ايران خودرو و س��ايپا به ترتيب معادل 10.5 و 
18.8 درصد افزايش داشته و اين افزايش در سه ماهه اول 
سال 1397 نسبت به دوره مش��ابه در سال 1396 حدود 
4.5 بوده اس��ت. بنابراين با توجه به روند رو به رشد توليد 
خودروس��ازي ها، عدم تعادل پيش آمده عمدتا ناش��ي از 
رشد ش��تابان تقاضا در ماه هاي ابتدايي سال جاري بوده 
اس��ت. خروج امريكا از برجام و آغاز تحريم هاي خودرو از 
15 مرداد ماه س��ال جاري از س��وي اين كش��ور همراه با 
تلقي عموم جامعه به خودرو به عنوان كالاي س��رمايه اي 
)دارايي( نه مصرف��ي و انتظار افزايش قيم��ت خودرو به 
ويژه در خودروهاي واردات��ي و خودروهاي توليد داخل با 
مشاركت هاي خارجي موجب شد تا موج وسيعي از تقاضا 
براي اين كالا در جامعه ايجاد شود كه اين امر به خودروهاي 
ارزان قيمت نيز سرايت كرد. نهايتا مغايرت ميزان تقاضاي 
ايجاد ش��ده با برنامه هاي توليد و عرضه خودروسازها به 
افزايش قيمت و انگيزه سوداگري دلالان خودرو انجاميد 
كه نتيجه آن افزايش لجام گسيخته قيمت ها بود. اين مهم 
در كنار عدم وجود مكانيزم هاي كنترلي و سياست هايي 
كه به واسطه آنها بتوان مانع از خريد سوداگرانه و احتكار 
محصول ش��د، موجب زيان مصرف كننده نهايي و رونق 
واسطه گري در بازار خودرو شده است. از اين رو بود كه در 
شوراي هماهنگي سران سه قوه مقرر گرديد »از اين پس 
شوراي رقابت در مورد همه كالاها از جمله خودرو مسوول 
قيمت گذاري نبوده و صرفا پيشنهاد دهنده قيمت به ستاد 

تنظيم بازار جهت تصويب خواهد بود«. 
در ارتباط با اين مصوبه توجه به اين نكته حايز اهميت است 
كه ماهيت شوراي رقابت به عنوان يك نهاد فراقوه اي و عدم 
تاثيرپذيري اين شورا از ساير قوا و دستگاه هاي دولتي، از 
مهم ترين ويژگي هاي يك نهاد تنظيم گر است. بنابراين 
در صنعت خودرو به دليل مداخلات مس��تقيم دولتي و 
انتصاب مديران دو خودروساز بزرگ كشور از سوي دولت 

)با وجود عرضه س��هام  آنها در بورس(، اس��تقلال شوراي 
رقابت از ساير نهادها همراستا با سازوكار مشخص و دقيق 
اين شورا براي قيمت گذاري خودرو قابل توجه است. با اين 
تفاسير چنانچه قرار باشد نهاد جديدي جايگزين اين شورا 
شود، اين سوال مطرح مي شود كه آن نهاد پوشش دهنده 
كدام نقطه ضعف و نويد بخش چه نق��اط قوت جديدي 
است. فعالسازي ستاد تنظيم بازار متشكل از نمايندگان 9 
وزارتخانه، بخش خصوصي و اتاق بازرگاني سبب مي شود، 
از يكسو جنبه استقلال نهاد تنظيم گر زير سوال رود و از 
طرفي، نامشخص بودن س��ازوكار قيمت گذاري در نهاد 
جديد نقصان ديگري است كه به چنين جايگزيني مي توان 
وارد دانست. از اين رو پيشنهاد مي شود به عوض جايگزين 
كردن شوراي رقابت و ايجاد يك نهاد موازي، اصلاح نظام 
قيمت گذاري در اين شورا در راستاي پوشش هزينه هاي 
خودروساز و در نظرگرفتن حاشيه سود او همراه با لحاظ 
محرك هايي براي توسعه توان رقابتي صنعت خودرو باشد. 
از اين رو در نظر گرفتن عواملي نظير كيفيت، استاندارد، 
محيط زيس��ت، ميزان به روزآمدي محص��ول، رضايت 

مشتريان و غيره در مكانيزم قيمت گذاري ضروري است: 
در راستاي مديريت افكار عمومي و ارتقاي ميزان وفاداري 
مشتريان به خريد و مصرف خودروهاي داخلي، مكانيزم 
قيمت گذاري بايد ب��ه گونه اي طراحي ش��ود كه درصد 
رضايت مشتريان از محصولات خريداري شده به عنوان 
عامل موثر بر افزايش يا كاهش قيمت مورد استفاده قرار 
گيرد. بدين نحو كه درص��ورت بالاتر بودن ميزان رضايت 
مش��تريان بيش از مقداري مش��خص در قالب تش��ويق 
خودروس��ازان امكان افزايش درصد جزئي قيمت وجود 
داش��ته باش��د و در صورت پايين تر بودن از حد مشخص 
شده، به عنوان اقدام تنبيهي قيمت محصول نهايي كاهش 
داده شود. اجراي اين فرآيند نيازمند يك مكانيزم جامع و 
دقيق اندازه گيري رضايت مشتريان است كه بطور مستقل 
از خودروساز عمل كند.  بخشي از كيفيت خودرو مربوط 
به رعايت اس��تانداردهاي ايمني و زيست محيطي است 
كه بطور مستقيم توسط مصرف كننده قابليت سنجش و 
ارزيابي ندارد. از اين رو، لازم است نهادي به عنوان متولي 
سنجش سطح استاندارد هر خودرو، به صورت مشخص و 
دوره اي برازش هاي لازم در خصوص استانداردهاي ايمني، 
آلودگي و غيره را صورت دهد. اثرگذاري سطح استانداردها 
بر افزايش يا كاهش قيمت خودرو مي تواند موجب اهتمام 

هرچه بيشتر خودروساز به افزايش سطح آنها شود.
يكي از موانعي كه جملگي كارشناس��ان ب��ر تاثير آن بر 
كاهش ق��درت رقابت پذيري صنعت خ��ودرو اتفاق نظر 
دارن��د، حمايت هاي تعرف��ه اي از صنعت خودرو اس��ت. 
به گونه اي كه اين حمايت ها با ايجاد يك بازار انحصاري، 
رغبت و اش��تياق خودروس��ازان به توس��عه مولفه هاي 
رقابتي را كاهش داده است. همواره در بسياري از قوانين 
و برنامه هاي توس��عه اي صنعت خودرو نيز كاهش سطح 
تعرفه ها براي خروج بازار خودرو از انحصار و افزايش تمايل 

خودروسازان به رقابت تاكيد شده است. 
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الزاماتقيمتگذاريدربازارخودرو

يادداشت

رييس سازمان مديريت و برنامه ريزي تهران به منظور 
شناس��ايي فراريان مالياتي تهران دس��تور ويژه صادر 
كرد. به گزارش سازمان مديريت و برنامه ريزي استان 
تهران، در جلسه تجهيز درآمد استان تهران به رياست 
نعمت الله تركي و حض��ور مديركل اقتص��اد و دارايي 
اس��تان تهران آمار دقيقي از آمار دريافت ماليات هاي 
مس��تقيم و غيرمستقيم در اس��تان تهران قرائت شد.  
بر اس��اس اين گزارش در 6 ماه نخست سال جاري 75 
درصد تحقق درآمد داشتيم كه نسبت به مشابه سال 
قبل 8.9 درصد افزايش داشته است.  يكي از انتقادات 
به نحوه دريافت ماليات از كس��به و اصناف تهران بود، 

به نحوي كه تيم مالي��ات مي گفتند، آم��ار دقيقي از 
اصناف ندارند. نعمت الله تركي گفت: از منابع اطلاعاتي 
مش��تركان برق، آب و گاز مي توانيد يك به يك سراغ 
آنها برويد. رييس س��ازمان مديريت تهران دستور داد 
تا 7 روز ديگر به سرعت اين تطبيق اطلاعاتي اجرايي 
شود. كارشناسان مالياتي با ارايه گزارشي در اين جلسه 
گفتند: متاسفانه شگردهاي تقلب براي فرار مالياتي در 
تهران وجود دارد. مثلا يك فروشگاه يا صنف چندين 
دستگاه پوز )پايانه فروش( دارد كه همه به يك حساب 
متصل نيستند و اين كار را خراب مي كند، چون برخي 

حساب ها براي ديگران است. 

دستورويژهبرايشناساييفراريانمالياتيتهران

ماليات

گزارش

 همين صفحه  

يادداشت

 الزامات قيمت گذاري
 در بازار خودرو

مجيد جليلي|
نگاهي ب��ه وضعيت ب��ازار خودرو ط��ي 5 ماه 
نخس��ت س��ال جاري نش��ان مي دهد، دامنه 
نوسان خودرو در برخي از محصولات به بيش از 
100 درصد رسيده است. اين نوسان كه ابتدا با 
جهش قيمت خودروهاي خارجي آغاز شد و در 
ادامه با يك تاخير كوتاه به خودروهاي داخلي 
نيز سرايت كرد، متاثر از عوامل گوناگوني نظير 
افزايش قيمت ارز، ممنوعي��ت واردات خودرو، 
قطع يا تعليق هم��كاري ش��ركاي خارجي با 
خودروس��ازان و انتظارات تورمي م��ردم بوده 
است. از طرفي نگاه به عملكرد توليد خودروي 
سواري توسط دو خودروس��از بزرگ كشور كه 
بيش از 90 درصد بازار را در اختيار دارند، نشان 
مي دهد، اگر چه در سه ماه ابتداي سال 1397 
توليد و عرضه خودرو از افزايش نسبي برخوردار 
بوده است اما در مجموع 5 ماهه نخست سال با 

كاهش روبه رو بوده است. 

 صفحه 10  

دانش و فن

تصويب قانون براي 
نام هاي كاربري و رمز عبور

گذرواژه هم چنان يك چالش بزرگ براي امنيت 
س��ايبري سازمان هاس��ت و هر س��ال تعداد اين 
نوع از حم��لات و پيچيدگي ها در ح��ال افزايش 
اس��ت. با وجود اين تهديدها، كسب وكارها تلاش 
كرده اند تا سطح امنيت خود را كمي تغيير دهند. 
به تازگي قانوني تصويب شده كه توليدكنندگان 
دس��تگاه هاي مصرفي متصل ب��ه اينترنت مانند 
روترها و لوازم هوشمند را به استفاده از كلمه عبور 

منحصر به فرد ملزم مي كنند. 

اقتصاد اجتماعي

 قربانيان مهريه اي
 نوسان سكه 

ريحانه جاويدي|
نوسان قيمت سكه در ماه هاي اخير، نه تنها بازار را 
ملتهب كرد، بلكه آمارهاي مربوط به ميزان طلاق 
و  زندانيان مهريه را هم تكان اساس��ي داد تا جايي 
كه روند رو به افزايش محكومان مهريه سبب شد 
تا روز گذش��ته، صادق آملي لاريجاني، رييس قوه 
قضاييه، بخش��نامه اي را درخصوص محكومين 
تأديه مهريه بر اساس تعداد سكه طلا، صادر كند. 
ضرورت رس��يدگي به وضعيت زندانيان مهريه از 
سوي مقامات قضايي كشور زماني بيشتر احساس 
مي ش��ود كه نگاهي به روند صعودي نرخ س��كه 
انداخته شود. بر اساس آمار بانك مركزي، ميانگين 
نرخ س��كه طرح جديد از 325 هزار تومان در سال 
1389، به 3 ميليون و 812 ه��زار تومان در مرداد 
1397 رس��يد، اين وضعيت در حالي است كه در 
تاريخ 23 مرداد 97،  سكه از 4 ميليون و 240 هزار 

تومان هم عبور كرد كه ...
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»تعادل«ازاظهاراتوزيرنفتومديرعاملشركتملينفت
دركنگرهنفتونيروگزارشميدهد

كشمكشطلايسياهدرتالارشيشهاي

متوليسازمانتوسعهتجارتخبرداد

6 آبان عرضه نفت در بورس

سه تغيير در چرخه صادرات

فاينانس

تارنماي انديش��كده ش��وراي روابط خارجي اروپا 
نوش��ت: فدريكا موگريني نماينده عالي اتحاديه 
اروپا در سياست خارجي و امور امنيتي اعلام كرد 
كه اروپا راه حل هاي مهمي را براي تسهيل معاملات 
بانكي و پولي در زمان تحريم هاي امريكا عليه ايران 
انديشيده است. به گزارش روز سه شنبه ايرنا، اين 
تارنما افزود: با وجود خروج ايالات متحده از توافق 
هسته اي ايران و تجديد تحريم هاي اقتصادي عليه 
تهران، اروپا همچنان متعهد به حفظ روابط جدي 
با اي��ران اس��ت. از تلاش هاي اصلي اي��ن اتحاديه 
حفظ ارتباطات بانكي است. از 4 نوامبر )13 آبان(، 
تحريم هاي امري��كا عليه بانك ه��اي ايراني باعث 
مي شود كه شركت هاي اروپايي در معامله با ايران 
دچار مشكل شوند.اين تحريم ها چالش هاي فني 
و سياس��ي مختلفي را به همراه م��ي آورد و بخش 
مالي ايران را متاثر خواهد ساخت؛ با اين حال اروپا 
مصمم است اقدامات پيشگيرانه براي امكان فعاليت 
بانك هاي اروپايي با ايران را ص��ورت دهد. يكي از 
اين موارد، ايجاد ي��ك نهاد قانوني ب��راي به انجام 
رساندن وظايف خاصي اس��ت.ايجاد اين مكانيزم 
ويژه به منظور تس��هيل پرداخت ها با ايران است. 
مكانيزم ويژه به شركت هاي اروپايي امكان مي دهد 
كه مطابق با قوانين اروپايي به فعاليت خود با ايران 
ادامه دهند.اروپا مي خواهد با ابتكار مكانيسم ويژه، 
توانايي خ��ود در اجراي تعهداتش را نش��ان دهد.
امريكا به اين مكانيسم واكنش نش��ان داد و اعلام 
كرد اجازه نخواهيم داد كه اروپا يا ديگران در مقابله 
با تحريم هاي اعمالي امريكا عمل كنند.  اگر چه اروپا 
عزم خود را براي حمايت از ادامه همكاري ها با ايران 
نشان داده است و مكانيزم ويژه يكي از مراحل مهم 
آن خواهد بود، اما چالش ه��اي مهمي پيش روي 
اين چارچ��وب از همكاري وج��ود دارد. اگر امريكا 
قانون جديدي وضع نمايد و كس��اني كه در قالب 
اين طرح همكاري مي كنند را تحريم كند، در آن 
صورت نه تنها تلاش براي دور زدن تحريم ها به اين 
شيوه عقيم مي ماند، بلكه در مواردي همچون دارو 
و مواد غذايي كه از تحريم ها معاف هس��تند، افراد 
فعال باز هم شامل تحريم هاي امريكا مي شوند. از 
اين رو هنوز در خصوص كارايي طرح مكانيزم ويژه 
اروپا ترديد هايي وجود دارد. خروج يكجانبه امريكا 
از توافق هس��ته اي ايران و 1+5، برخلاف الزامات 
پايبندي كشورها به توافقات بين المللي بود. بنابراين 
اروپاييان بر خ��ود لازم مي دانند در مقابل تصميم 
ترامپ براي خروج و وضع تحريم ها عليه ايران، به 
ادامه همكاري با تهران پايبند و مصر باش��ند. آنها 
اعلام كرده اند ك��ه به برجام پايبن��د مي مانند و از 
حمايت و فعاليت ش��ركت هاي خود در ايران نيز 
حمايت مي كنند.اروپا قرار است بسته حمايتي نيز 

براي فعاليت شركت هاي خود در ايران ارايه كند.

تدبير اروپا  براي تسهيل 
معاملات مالي با ايران 

خبر

جانشين فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامي 
تاكيد كرد: سياس��ت هاي منطق��ه و جهان به 
سياس��ت راهبردي و قدرت ميداني ايران گره 
خورده است و هيچ تصميمي بدون حضور موثر 
ايران در منطق��ه قابل اجرا نيس��ت. به گزارش 
ايرنا، سردار حسين سلامي روز گذشته در آيين 
تكريم و معارفه فرمانده س��پاه فتح كهگيلويه و 
بويراحمد اظهار داش��ت: امروز شرايط نظامي و 
دفاعي جمهوري اس��لامي از هر زمان ديگري 
براي غلبه و پيروزي قاطع و آش��كار بر دشمن 
فراهم است. سردار سلامي به ظرفيت ها، منابع 
و استعدادهاي فراوان اقتصادي در كنار قدرت 
دفاعي و امنيتي ايران اش��اره كرد و گفت: رمز 
پيروزي در بعد اقتصادي تكي��ه بر توان داخلي 
و ظرفيت ه��اي موج��ود و در ح��وزه جنگ و 
عمليات رواني نيز ش��ناخت دش��من است كه 
اين شناخت و هوشياري حاصل شده است. وي 
يادآور شد: جمهوري اسلامي ايران بارها جنگ 
رواني، نظامي، سياس��ي، اقتصادي، اطلاعاتي، 
امنيتي، فرهنگي، اجتماعي و حتي اعتقادي را با 
استكبار ديده و تجربه كرده است. سردار سلامي 
خاطرنش��ان كرد كه دش��من امروزه نه تنها به 
عقب رانده ش��ده بلكه متحمل شكس��ت هاي 
مفتضحانه شده اس��ت. وي ابراز داشت: عده اي 
فكر مي كنند كه برخي فشارهاي جانبي امريكا 
و استكبار در حوزه اقتصادي يا سياسي ناشي از 
غلبه اوست در حالي كه امروز دشمن و امريكاي 
جنايتكار راه��ي جز اعمال اين فش��ارها ندارد. 
سردار سلامي يادآور ش��د: امريكا هر چه توان و 
قدرت و ابزار فش��ار داشته بر جمهوري اسلامي 
وارد كرده و تاكن��ون نيز هي��چ نتيجه نگرفته 
و اين تهديده��ا و تطميع ها و تحريم ها ناش��ي 
از قوي تر ش��دن و نف��وذ روزاف��زون جمهوري 
اس��لامي در س��طح منطقه و جهان است. وي 
با بي��ان اينكه محاص��ره و تحريم ه��اي امريكا 
نمي تواند عامل تنش و ناامني در منطقه باشد 
بر ضرورت هوش��ياري و مقاومت در برابر زياده 
خواهي ها و قدرت طلبي هاي اس��تكبار تاكيد 
كرد. اين مقام ارش��د نظامي جمهوري اسلامي 
تاكيد كرد: ملت بزرگ ايران ام��روز به حدي از 
درك و شناخت و آگاهي رسيده اند كه در زمين 
دشمن بازي نكنند و نشان دادند كه آرمان خواه، 
بيگانه ستيز و استقلال طلب هستند و هر چه 
امريكا بگويد و بخواهد عكس آن در جمهوري 
اسلامي شكل مي گيرد. سردار سلامي ادامه داد: 
جمهوري اس��لامي در طول چهار دهه گذشته 
از گردنه هاي س��ختي عبور ك��رده، توطئه ها و 
ترفندها، انواع جنگ ها و فش��ارها را متحمل و 

همه آنها را نيز خنثي كرده است. 

 هيچ تصميمي بدون ايران
 در منطقه قابل اجرا نيست

جهان

عقب نشيني سعودي ها
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     ارز اربعي�ن از بانك ه�اي عام�ل تهي�ه 
شود؛باشگاه خبرنگاران|

 رييس س��تاد مركزي اربعين گفت: مردم بايد از 
طريق بانك هاي عامل براي تهيه ارز مورد نياز خود 
اقدام كنند تا دچار افراد س��ودجو و دلال نشوند. 
حسين ذوالفقاري در مورد چگونگي تهيه دينار 
توس��ط زائران اربعين اظهار كرد: تهيه دينار آزاد 
اس��ت و يارانه اي براي آن اختص��اص پيدا نكرده 
است. افرادي كه قصد حضور در مراسم اربعين را 
دارند از طريق سامانه سماح اقدام كنند تا ويزاي 
جعلي گيرش��ان نيايد. افرادي ك��ه داراي ويزاي 
جعلي باشند از مرزها بازگردانده مي شوند و هزينه 

آنها از بين مي رود.

     ساخت موشك خاص ايراني براي نبرد در 
سوريه؛فارس|

فرمانده نيروي هوافضاي سپاه گفت: پس از شش 
ماه تلاش، موشك با برد 23 كيلومتر ساختيم و در 
دو سال آخر نبرد در سوريه استفاده كرديم. سردار 
اميرعلي حاجي زاده در نشست مسوولان سياسي 
رده هاي نيروهاي مسلح مس��تقر در استان هاي 
تهران و البرز يادآور شد: »نيروهاي مسلح ايران امروز 
در بحث بومي سازي و توليد انبوه انواع موشك ها، 
انواع رادارها و جنگ الكترونيك، مداومت پروازي، 
سامانه هاي دقيق و مجهز پدافند هوايي، توانسته اند 
كارهاي نشدني را شدني كنند و اينها در پرتو تبعيت 
از ولايت و توجه به رهنمودهاي ايشان و تلاش و 
مجاهدت ش��بانه روزي و توكل به خداوند متعال 

ميسر شد.«

     پاسخ فاطمه حسيني به ادعاي امارات در 
اجلاس بين المجالس جهاني؛ ايسنا|

 به دنبال اظهارات س��خيف و تك��راري نماينده 
امارات در مجمع عمومي اجلاس بين المجالس 
جهان��ي در ژنو درب��اره جزاير س��ه گانه و خليج 
فارس، سرپرست هيات پارلماني ايران با گرفتن 
فرصت براي پاسخ به اين اظهارات، ادعاي امارات 
را بي مبنا، فاقد ارزش و واهي خواند. سيده فاطمه 
حسيني در پاسخ به ادعاي هيات پارلماني امارات 
متحده عربي، در مجمع عمومي اجلاس IPU با 
تاكيد بر حاكميت تام جمهوري اسلامي ايران بر 
جزاير ايراني ابوموسي، تنب بزرگ و تنب كوچك 
در خليج ف��ارس اعلام كرد: ه��ر ادعايي در اين 
رابطه از سوي هر كش��وري بي مبناست. رييس 
ش��وراي اجرايي ايران در اتحاديه بين المجالس 
جهاني تاكيد كرد: جمهوري اسلامي ايران اعلام 
مي كند ه��ر اقدامي كه در خصوص جزاير س��ه 
گانه از سوي ايران اتخاذ ش��ده مبتني بر اصول 
حاكمي��ت و يكپارچگي س��رزميني جمهوري 

اسلامي ايران است. 

     حضور سفير ايران در پانزدهمين نشست 
سالانه والداي در سوچي؛ سخنگو|

 پانزدهمين نشست س��الانه باشگاه مباحثه اي 
والداي با حضور مقامات بلندپايه روسيه و ساير 
كشورها در شهر سوچي برگزارشده است. در اين 
نشست كه براي نخستين بار موضوع آن »روسيه 
در قرن 2۱ « است، س��رگئي لاوروف، ماكسيم 
اورشكين، ولاديمير مدينسكي، اولگا واسيليوا 
و الكس��اندر كازلوف، به ترتي��ب وزراي خارجه، 
توسعه اقتصادي، فرهنگ، آموزش و توسعه شرق 
دور در كنار سياستمداران، مقامات و كارشناسان 
خارجي در حوزه هاي اقتصادي، سياسي و نظامي 
حضور خواهند داشت. مهدي سنايي، سفير ايران 
در روسيه و سيد محمدكاظم سجادپور، رييس 
مركز مطالعات سياسي و بين المللي وزارت خارجه 
ايران نيز در اين نشست سخنراني خواهند كرد. 

ايران2

رييس جمهوري در ديدار با سفيران جديد:  

فاصلهكشورهاازخواستهنابجايامريكا،برجامرامستحكمترميكند
گروه ايران|

با نزديك تر شدن به موعد نهايي ۱3آبان زمان رسمي آغاز 
تحريم هاي امريكا عليه كشورمان؛ ايران سعي مي كند تا با 
استفاده از ظرفيت هاي ارتباطي و ديپلماتيك تلاش هاي 
بدخواهان را بي اثر كند. رويكردي كه رييس جمهور هم در 
جريان ديدار با سفراي كشورهاي خارجي در ايران و سفراي 
كشورمان در ساير كشورها ابعاد و زواياي گوناگون آن را 
تشريح كرد و از سفرا خواست تا بخش خصوصي را به عنوان 
پيشتاز در روابط اقتصادي در نظر بگيرند و براي تسهيل 
حضور فعالان بخش خصوصي در كشورمان تلاش كنند. 
رييس جمهوري، س��فيران اي��ران در ديگر كش��ورها را 
نمايندگان ملت، تاريخ و فرهنگ متعالي ايران دانست و آنان 
را به تلاش فراوان براي توسعه، تقويت و تحكيم مناسبات 
سياسي، اقتصادي، تجاري و فرهنگي كشورمان در عرصه 

بين المللي توصيه كرد.
به گزارش پاد، روحاني ديروز در ديدار س��فيران جديد 
ايران در اسپانيا، سيرالئون، كويت، روماني و بنگلادش، 
افزود: امروز بدخواهان ملت ايران از هيچ توطئه و اقدام 
ضد انس��اني براي ضربه زدن به انقلاب و اعمال فش��ار 
عليه مردم دريغ نمي كنند.  وي بيان كرد: در اين شرايط 
سفيران ايران در كشورهاي خارجي وظيفه دارند، تلاش 
و جديتي مضاعف براي توس��عه روابط و همكاري هاي 
ايران با ديگر كشورها در بخش هاي مختلف داشته باشند 
و بخش خصوصي بايد پيش��تاز روابط اقتصادي باشد. 
رييس جمهوري با تاكيد بر ضرورت توجه به اولويت توسعه 
و گسترش مناسبات و همكاري هاي اقتصادي و تجاري 
از سوي سفيران، اظهار داشت: برنامه ريزي سفيران براي 
جذب س��رمايه گذاري خارجي و تقويت همكاري هاي 
مشترك شركت ها و بنگاه هاي بخش خصوصي كشورمان 
با شركت هاي كشورهاي محل ماموريتشان، بسيار حايز 

اهميت است.
روحاني با اش��اره به اينكه امروز امريكا به واس��طه خروج 
غيرقانوني از برج��ام، در صحنه جهاني و حقوقي منزوي 
شده و اين اقدام آنان به جز چند كشور معدود از سوي هيچ 
كشوري مورد حمايت قرار نگرفته است، عنوان كرد: بايد با 
توسعه همكاري ها و روابط ايران با ديگر كشورهاي خارجي 
تهديد و فشار دولت امريكا عليه ملت ايران را به فرصتي براي 

توسعه و پيشرفت روزافزون تبديل كنيم.
رييس جمهوري همچنين س��فيران ايران را به برقراري 
ارتباطي نزديك با ايرانيان مقيم خارج توصيه كرد و يادآور 
شد: س��فارتخانه ايران بايد براي ايرانيان خارج از كشور 

محلي سرشار از آرامش و اميد، و پشتوانه اطمينان بخش 
آنان باشد.

»حس��ن قش��قاوي« س��فير ايران در اس��پانيا، »اكبر 
خسروي نژاد« سفير ايران در سيرالئون، »محمد ايراني« 
س��فير ايران در كويت، »محمدرضا نفر« سفير ايران در 
بنگلادش و »مرتضي ابوطالبي« سفير ايران در روماني نيز 
در اين ديدار ضمن ارايه گزارش��ي از وضعيت روابط ايران 
با كشورهاي محل ماموريت خود در زمينه هاي مختلف 
بر تلاش و جديت در راستاي توسعه مناسبات اقتصادي 
و همكاري هاي همه جانبه ايران با ديگر كش��ورها تاكيد 

كردند.

    اميدوارم حكم لاهه بر رفتار امريكا تأثيرگذار 
باشد

در كنار بدرقه سفراي ايران در ساير كشورها ديروز تعدادي 
از س��فراي جديد ديگر كش��ورها نيز با حض��ور در دفتر 

رييس جمهوري اس��توارنامه هاي خ��ود را تقديم كردند؛ 
در ميان س��فراي جديدي كه وارد تهران ش��دند سفراي 
كشورهاي اروپايي بلژيك؛ بوسني و...با توجه به مناسبات 
ايران با اين كشورها بازتاب هاي بيشتري در رسانه ها پيدا 
كردن��د. روحاني ديروز پس از دريافت اس��توارنامه »ژاك 
لويي ورنر« س��فير جديد هلند در تهران، با اشاره به اينكه 
تحكيم روابط با  آمستردام براي تهران بسيار حايز اهميت 
است، اظهار داشت: اطمينان دارم با همكاري هاي دوجانبه 
مي توان روابط دو كشور را در عرصه هاي مختلف به ويژه در 

زمينه بانكي و مالي هر چه بيشتر ارتقاء داد.
رييس جمهور، روابط ايران و هلند را ديرينه و صميمانه و 
مثبت توصيف كرد و گفت: علاقه مند هس��تيم در روابط 
دو كشور در تمامي زمينه ها به ويژه عرصه هاي اقتصادي و 
بانكي، تحولات گسترده و سازنده اي در راستاي منافع دو 

ملت رقم بخورد.
رييس جمهور با استقبال از مواضع سياسي هلند و اتحاديه 

اروپا در زمينه برجام، گفت: بايد همه تلاش كنيم تا از اين 
توافق بسيار مهم و بين المللي به خوبي حفاظت و صيانت 
شود و اميدوارم حكم موقت دادگاه  بين المللي لاهه بر رفتار 
غيرقانوني دولت امري��كا، از جمله در موضوع تحريم هاي 

ضدانساني تأثيرگذار باشد.
ژاك لويي ورنر س��فير جديد هلند هم در اين ديدار پس از 
تقديم استوارنامه خود، اهتمام جدي آمستردام براي تقويت 
روزافزون روابط دوس��تانه با تهران را مورد تأكيد قرار داد و 
گفت: دولت هلند كام��لًا از اجراي برجام حمايت مي كند 
و همگام با تقويت نهادهاي مالي اتحاديه اروپا مصمم است 
روابط بانكي را با ايران ارتق��اء داده و اجازه ندهد تحريم ها، 

تأثيرات سوئي بر روابط اقتصادي دو كشور بگذارد.
سفير جديد هلند خاطرنشان كرد: اطمينان مي دهم كه 
هلند ب��ه دنبال تحكيم هر چه بيش��تر روابط اقتصادي با 
ايران است و در اين راستا از جامعه تجاري و بازرگاني خود 

خواسته ايم كه در ايران حضور فعالي داشته باشد.

    فاصله كشورها ازخواسته هاي نابجاي امريكا 
برجام را مستحكم تر مي كند

رييس جمهوري با اشاره به لزوم تلاش همه كشورها براي 
حفظ و تداوم برجام به عنوان توافقي بين المللي، اظهار داشت: 
هر چه كشورها از خواسته هاي نابجاي دولتمردان امريكا، 

فاصله بگيرند، برجام و ديپلماسي مستحكم تر خواهد شد.
روحاني ديروز هنگام دريافت استوارنامه سفير جديد ژاپن 
در كشورمان صدور حكم ديوان بين المللي لاهه به نفع ايران 
و دستور اين ديوان به امريكا براي توقف محدوديت ها عليه 
ايران را حايز اهميت دانست و گفت: جمهوري اسلامي ايران 
با وجود خروج غيرقانوني امريكا از برجام همچنان به تعهدات 
خود در اين توافق پايبند اس��ت و تا زماني كه اين توافق در 

چارچوب منافع ملي ما باشد، به آن پايبند خواهيم بود.
رييس جمهوري با بيان اينكه ايران هيچ گاه به دنبال تنش و 
عدم رابطه دوستانه با ديگر كشورها  به ويژه همسايگان خود 
نيست، گفت: معتقديم در يمن بايد جنگ و كشتار مردم 
خاتمه يافته و مسائل و مشكلات از طريق راه حل سياسي 
برطرف شود. وي با اشاره به اينكه در آستانه نودمين سالگرد 
برقراري روابط ديپلماتيك اي��ران و ژاپن قرار داريم، اظهار 
داشت: روابط ديرينه ايران و ژاپن همواره دوستانه بوده و دو 

ملت براي يكديگر احترام خاصي قايل هستند.
اوب��ا اش��اره ب��ه ض��رورت گس��ترش همكاري ه��ا و 
سرمايه گذاري هاي مشترك شركت ها و بخش خصوصي 
ايران و ژاپن، بر تلاش براي توسعه مناسبات و همكاري هاي 
دو كشور در زمينه هاي مختلف تجاري، اقتصادي، انرژي، 
پتروشيمي، ماشين سازي، بهداشت و درمان، محيط زيست 

و گردشگري تاكيد كرد.
روحاني با اشاره به ضرورت توسعه همكاري ها و رايزني هاي 
ايران و ژاپن براي حل و فصل مسائل و مشكلات منطقه اي و 
بين المللي بر تلاش در راستاي تسريع در ارسال كمك هاي 

انسان دوستانه به مردم يمن تاكيد كرد.
سفير جديد ژاپن در تهران نيز در اين ديدار ضمن تقديم 
استوارنامه خود به رييس جمهوري كشورمان، گفت: دولت 
و ش��ركت هاي ژاپني با وجود فشارها و تحريم هاي امريكا 
همچنان به روابط خود با اي��ران ادامه مي دهند و در ايران 
مي مانند؛ چرا كه تجار و مس��وولان ژاپني نسبت به آينده 

ايران اطمينان دارند.
 در كنار اين سفرا، سفيران كشورهاي قطر، سنگال؛ آفريقاي 
جنوبي، بوس��ني و... نيز اس��توارنامه هاي خ��ود را تقديم 
رييس جمهوري كردند تا دور تازه اي از مناسبات ارتباطي 

ميان ايران و اين كشورها آغاز شود.

موضوع بانوان در مشكلات 
اقتصادي كشور گم شده است
اش��رف بروج��ردي فعال 
سياسي حوزه بانوان گفت: 
نقد عدم پيشنهاد بانوان به 
عنوان گزينه وزارت همواره 
مطرح ب��وده و عدم تحقق 
آن متوجه نوع تعاملي است 
كه آق��اي رييس جمهور با 
بانوان در بدنه دولت دارند. با اين وجود خانم ها بايد حوزه 
عمل شان را بيشتر به سمت اجرايي شدن پيش ببرند 
بايد لابي خود را تقويت كنند و با وزرا وارد بحث شوند كه 
متاسفانه اين مساله محقق نمي شود چرا كه موضوع بانوان 
در شرايط كنوني كشور با مسائل سياسي و اقتصادي گم 
شده است بروجردي در گفت وگو با ايلنا گفت: اين نقد 
هميشه مطرح است و عنوان هم شده كه خانم ها بايد در 
حداقل براي يك تا دو وزارتخانه پيشنهاد شوند اما اينكه 
چرا اين اتفاق صورت نگرفته؛ متوجه نوع تعاملي بانوان 
بدنه دولت با آقاي رييس جمهور است. او ادامه داد: ما فقط 
سه خانم در دولت داريم و آنها هستند كه بايد تلاش هايي 
را در جهت متقاعد كردن رييس جمهور براي استفاده از 
بانوان انجام دهند؛ خانم ابتكار كه مشخصا مسووليت اين 
موضوع را به عهده دارند و متولي بحث زنان هستند بايد 

اين مطالبه را از رييس جمهور بخواهند.

پيشنهاد عملي  براي تهيه 
بسته اي از مايحتاج ضروري

 يك عضو مجمع تشخيص 
مصلحت نظام در ارايه اي 
با عن��وان ارزيابي واكنش 
دولت به نوس��انات ارزي 
۹۷-۹۶ به تحليل شرايط 
موجود اقتص��ادي امروز 
كشور پرداخت و گفت: اگر 
بسته اي از مايحتاج ضروري آماده نشود بايد منتظر 
حوادث تلخي باشيم. به گزارش ايسنا، احمد توكلي 
كه در جلس��ه اقتصاددان ها با رييس جمهور حضور 
داشت؛ در نشس��ت خبري با طرح اين سوال كه »با 
بازار متلاطم ارز چه كنيم« گفت: 3 برابرش��دن نرخ 
ارز طي چند م��اه و تن دادن دولت به آن، كش��ور را 
در وضعيت خطرناكي ق��رار داده اس��ت. در فقدان 
سياست هاي مناسب و درست و فقدان اقدام قاطع، 
اين وضعيت مي تواند خسارات جبران ناپذيري را بر 
جاي گذارد. توكلي سپس گفت: نرخ غيررسمي ارز 
 در اوايل شهريور ۱3۹۷ نسبت به سه ماه پيش حدود
۱00 درصد رشد كرده است با همين روند و نوسانات 
جهشي تا پايان سال و تأثير مشابه دور دوم تحريم يا 
اتفاقات رواني ديگر ممكن است با تشديد تورم، كار را 

بر مردم و اقتصاد ملي دشوارتر كند.

تهيه طرح دوفوريتي اصلاح 
فعاليت بازنشستگان

عضو هيات رييسه مجلس 
گفت: طرح اصلاح قانون منع 
به كارگيري بازنشستگان 
ب��ه ص��ورت دو فوريتي در 
مجلس در حال تهيه است 
و بعيد مي دانم كه اين طرح 
در مجلس به صورت س��ه 
فوريتي مطرح شود. محمد علي وكيلي درباره اظهارات 
محسن هاشمي رييس شوراي شهر تهران مبني بر مطرح 
شدن طرح اصلاح قانون منع به كارگيري بازنشستگان 
به صورت سه فوريتي در مجلس گفت: بعيد مي دانم اين 
طرح به صورت سه فوريتي در مجلس مطرح شود زيرا 
حتي براي دو فوريتي مطرح شدن آن نيز نياز به دو سوم 
آراي نمايندگان است. وي افزود: براي مطرح شدن اين 
طرح به صورت سه فوريتي زمينه اش وجود ندارد و بعيد 
مي دانم اين اتفاق بيفتد. او در مجلس ادامه داد: بر اساس 
نشست مش��ترك نمايندگان تهران با اعضاي شوراي 
شهر تهران، كميته اي تشكيل شد كه در حال تهيه طرح 
دو فوريتي اصلاح قانون منع به كارگيري بازنشستگان 
است. وكيلي يادآور شد: بر اساس اين طرح بناست كه 
مشكل افراد بازنشسته با تجربه از جمله قضات ديوان عالي 
كشور، وزارت اطلاعات و شهرداران كلان شهرها حل شود.

تنازعات جناحي منافع ملي را 
هدف قرار داده است

رييس كميسيون فرهنگي 
مجلس ش��وراي اسلامي 
اضطراري تري��ن مس��اله 
كشور را تنازعات سياسي 
حاكم بر جامعه دانسته و 
گفت: تنازعات و اختلافات 
كس��اني ك��ه ذي��ل نظام 
جمهوري اس��لامي، جناح هاي مختلفي را تشكيل 
داده اند، از مرز منافع جناحي عبور كرده و منافع ملي 
را هدف قرار داده است. به گزارش ايلنا، حجت الاسلام 
احم��د مازني در مجمع عمومي همدلان در س��الن 
خليج فارس كه در نمايشگاه بين المللي تهران برگزار 
شد، خاطرنشان كرد: براي مديريت و كنترل اختلافات 
بايد بدنبال راهكاري فراگير و راهگش��ا باشيم كه به 
نظر من بهترين راهكار، گفت وگوي ملي اس��ت. وي 
با اشاره به اينكه دستور كار براي شروع اين گفت وگو 
بايد موضوعات مشترك باش��د، تصريح كرد: شروع 
كار نبايد مسائل اختلافي باشد اين مسائل بر اساس 
موضوعات مشترك مانند مساله اشتغال، تروريسم يا 
محيط زيست مي تواند باشد. مازني ادامه داد: موضوع 
اشتغال، سياسي و جناحي نيست. فرزندان همه مردم 

از جناح هاي مختلف بيكار هستند. 

شرط تاسيس دفتر اتحاديه 
اروپا از نگاه فلاحت پيشه

رييس كميسيون امنيت 
ملي و سياس��ت خارجي 
مجل��س اي��ران گف��ت: 
بازگش��ايي دفتر اتحاديه 
اروپا در ايران بس��تگي به 
نوع اثر عملي و كاركردي 
بسته پيشنهادي اروپايي ها 
دارد كه قرار است در چند روز آينده به ايران تحويل 
داده شود.به گزارش ايسنا به نقل از يورونيوز فارسي، 
حشمت الله فلاحت پيشه، رييس كميسيون امنيت 
ملي و سياست خارجي مجلس در مصاحبه با يورونيوز 
گفت: ملاحظات ديپلماتيك لازم بايد رعايت شود 
و اگر ما به اين نتيجه برس��يم ك��ه در طرف اروپايي 
ديپلمات هايي با قصد مثبت در ايران مي توانند مستقر 
شوند من موافق تاسيس دفتر اتحاديه اروپا هستم و 
اميدوارم كه اين موضوع شكل بگيرد. منتها معتقدم كه 
نوع اثر عملي و كاركردي بسته پيشنهادي اروپايي ها 
كه قرار است در چند روز آينده به ايران تحويل داده 
شود و كيفيت اين بسته حتما  اثر جدي خواهد داشت. 
اگر بسته عملي با كيفيتي به ايران تحويل داده شود 
حتما سريع تر مي توان موضوع گشايش دفتر اروپايي 

در ايران را مطرح كرد.
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نمايندگان مردم پاسخ دادند 

نشست روحاني با كارشناسان چگونه باشد؟
روحاني از اقتصاددانان و سياس��يون مي خواهد دولت 
او را ب��راي عب��ور از وضع فعلي ياري دهن��د. در يك ماه 
گذش��ته دو ديدار با جمعي از اقتصاددانان و سياسيون 
اصلاح طلب داشته، پيش از اين هم ديدارهاي مشابهي 
برگزار كرده بود. نشس��ت هايي كه به گفته چهره هاي 
نزدي��ك به روحاني، براي يافت��ن راه حل اجماعي براي 
آينده كشور اس��ت. در حالي برخي از اين اقدام روحاني 
استقبال كرده اند، كه برخي ديگر آن را نمايشي مي دانند 
كه گره از مش��كلات نمي گش��ايد. چنانكه روز گذشته 
قاسمي ميرزايي نيكو نماينده اصلاح طلب مجلس آنچه 
در جلسات روحاني با سياسيون گذشته را به »درد دل« 
تشبيه كرده كه به گفته او »مشكلي را حل نخواهد كرد«. 

    با درد دل مشكلات حل نمي شود
ميرزايي نيكو كه با ايسنا گفت وگو كرده، با اشاره به ديدار 
اخير رييس جمهور با طيفي از اصلاح طلبان و ضرورت 
گسترش اين ديدارها گفته است: »تعامل رييس جمهور 
با جريانات سياس��ي به خصوص ديدار با نمايندگان از 
فراكسيون هاي مختلف مجلس ارتباط بين قوا را آسان تر 
مي سازد. در اين جلسات از فراكسيون هاي مختلف حضور 
دارند و اين امر باعث مي ش��ود مس��ائل و مطالب كشور 
بطور مستقيم مطرح ش��ود و رييس جمهور در جريان 

آنها قرار بگيرد.«

در عين حال، اين نماينده مجلس تاكيد كرده است كه» 
اين جلسات بايد دستور كار و مصوبه داشته باشند. اينكه 
صرفا در اين جلسات دردِ دل شود مشكلي حل نخواهد 
شد.« او افزوده است: »تعامل دولت با جريانات سياسي 
مي تواند نقش موثري را در وحدت در جامعه ايفا كند. اگر 
اين جلسات به يك جمع بندي و مصوبه نرسد ممكن است 
بازخورد بالعكس داشته باشد و از همگرايي و همبستگي 

براي برون رفت از مشكلات فاصله بگيرد.«
اين در حالي اس��ت كه يكي از چهره هاي اصلاح طلب 
از نشست سياس��يون با روحاني استقبال كرده و گفته 
اس��ت كه اين ديدارها بايد زودتر برگزار مي شد. محمد 
جواد حق شناس كه عضو حزب اعتماد ملي و از اعضاي 
شوراي شهر است درباره نشست اصلاح طلبان با روحاني 
گفته است كه اميدوار است رييس جمهور، اين نشست 
مثبت را با احزاب اصولگرا هم داشته باشد. همچنين حق 
شناس از روحاني خواست علاوه بر سياسيون، با نخبگان 
اقتصادي، هنري و رسانه اي هم جلسه داشته باشد تا هم 
با حوزه هاي مختلف مرتبط شود و هم اينكه انتظارات و 
مش��كلات آنها را دريافت كند. او در ادامه درباره چرايي 
اين درخواست گفته است: »امروز با مشكلاتي از جمله 
فساد در حوزه هاي مختلف روبرو هستيم و آحاد جامعه را 
نسبت به مديريت عالي نظام سياسي، دولتمردان مجلس 
و ساختار قضايي- كه به ش��دت فرسوده است- بدبين 

كرده است و اين نيازمند عزم ملّي است كه دوباره اعتماد 
را ايجاد كنند.« به اعتقاد حق ش��ناس »كابينه فعلي، 
كابينه اي نيست كه بتواند مشكلات جامعه را حل كند. 
بايد حلقه انتخاباتي خود را از محدوديت خارج كنيم و 
افرادي كه داراي توانمندي بيشتر و قدرت تصميم گيري 
مناسب هستند و عملكرد مناس��ب تري در سابقه آنها 

وجود دارد را به كار بگيريم.«

    لزوم مشورت گرفتن از اقتصاددانان
اما وضعيت اقتصادي كشور، بر اهميت ديدار رييس جمهور 
با اقتصاددانان در مقابل ديدار با سياسيون افزوده است. 
تعدادي از نمايندگان مجلس هم پس از سخنان رهبري 
مبني بر لزوم مش��ورت گرفتن دولت از اقتصاددانان در 
مصاحبه هايي از روحاني و تيم اقتصادي دولت خواستند 
آنچه اقتصاددانان مي گويند را در سياست هاي اقتصادي 
در نظر بگيرند. فاطمه حس��يني كه عضو كميس��يون 
اقتصادي مجلس اس��ت در اين باره گفته است: »به هر 
ميزان بخواهيم در مسير توسعه گام برداريم، بايد با نگاه 
بلند به نظرات كارشناس��ان اقتصادي اهتم��ام ورزيم. 
لازم است دولت ها در مسير اقتصادي با در نظر گرفتن 
شيوه هاي مناسب و در بردارنده ابعاد جامع پياده سازي 
تصميمات صحيح اقتصادي از جمله لحاظ كردن ابعاد 

سياسي و اجتماعي آن گام بردارند.«

به اعتقاد اين نماينده، »به جهت هزينه هايي كه دولت ها 
بايد براي گام برداشتن و اتخاذ مسير اصلاحات اقتصادي 
در حوزه هاي گوناگون پرداخت كنن��د، با وجود اينكه 
مجال��س بر قانونگ��ذاري در جهت اصلاح��ات قوانين 
اقتصادي تاكيد دارند، مجري تمايل كمتري براي اجراي 

اين سياست ها دارد.«
اين عضو كميسيون اقتصادي مجلس تاكيد دارد » اگر 
به آنچه متخصصين در حوزه هاي اقتصادي اشاره دارند 
توجه نشود و در بلندمدت در سياست گذاري و اجرا مورد 
اهتمام قرار نگيرد ممكن است تبعات اجتماعي و امنيتي 
آن در بلندمدت بروز كند و ديگر براي عبور از آن با چالش 

جدي مواجه شد.« 

محمد كاظمي نماينده اصلاح طلب مجلس هم در اين 
باره نامه اقتصاددانان به روحاني را مورد اشاره قرار مي دهد 
كه به اعتق��اد او »اين نامه يك راهكار بود تا دولت بتواند 
تيم اقتصادي خود را قوي و برنامه ها را به صورت صحيح 
اجرايي كند.« اين نماينده مجلس معتقد است: » مشكل 
اساس��ي اقتصاد ما بحث خروج امريكا از برجام است. تا 
درهاي كشور ما به روي سرمايه گذاران خارجي باز نشود 
و تا زماني كه مبادلات بانكي ما به صورت روان انجام نشود 
و تا زماني كه تعامل مثبت نداشته باشيم و نتوانيم از تمام 
امكانات بهره گيريم مشكلات اقتصادي ما پابرجا خواهد 
ماند، البته ما بايد براي اقتصاد در چنين شرايطي هم برنامه 

داشته باشيم تا به مشكل برنخوريم.«

چهره ها

ربوده شدن مرزبانان ايراني
قرارگاه قدس نيروي زميني س��پاه در اطلاعيه اي از 
ربوده شدن تعدادي از بس��يجيان بومي و مرزبانان 
در نقطه صفر مرزي در جنوب شرق كشور با خيانت 
عوامل نفوذي در اين حادثه خبر داد. به گزارش روابط 
عمومي قرارگاه قدس نيروي زميني سپاه اين اطلاعيه 
در ادامه با اش��اره به اينكه اين پايگاه از استحكامات 
خوبي برخوردار بوده، خاطرنشان كرده است: عوامل 
گروهك هاي تروريس��تي كه از سوي سرويس هاي 
بيگانه هدايت و پشتيباني مي شوند، با فريب و تطميع 
عوامل نفوذي، اين حادث��ه را در نقطه صفر مرزي و 
روبه روي يكي از پاسگاه هاي مرزي كشور پاكستان 
صورت داده اند. روابط عمومي قرارگاه قدس نيروي 
زميني س��پاه در پايان تاكيد كرده اس��ت: عمليات 
تعقيب اشرار، تروريست ها و عوامل نفوذي دشمن 
ونيز اقدامات لازم براي آزاد س��ازي ربوده شدگان با 
جديت در دستور كار نيروهاي دفاعي و امنيتي مستقر 
درمناطق مرزي قرار گرفته است و ازدولت پاكستان 
نيز انتظار مي رود با اشرارو تروريست هايي كه در جوار 
مرزهاي آنان لانه كرده و از س��وي برخي كشورهاي 
مرتجع شرور و تروريست پرور منطقه حمايت و به 
كارگيري مي شوند، برخورد جدي داشته و به سرعت 
نسبت به آزادي و تحويل مرزبانان اقدام كند. در همين 
حال فرمانده نيروي زميني س��پاه پاسداران انقلاب 
اسلامي از آمادگي اين نيرو براي عمليات مشترك با 
ارتش پاكستان براي آزادي مرزبانان ربوده شده ايراني 
خبر داد. سردار محمد پاكپور در گفت وگويي با بيان 
اينكه دولت پاكستان بايد نسبت به مناطق مرزي خود 
مسووليت پذيرتر باشد، گفت: در شش ماهه اول امسال 
تعداد زيادي از پاس��گاه هاي مرزي ما از داخل خاك 
پاكستان مورد حمله قرار گرفتند. ۱2 روز پيش بود 
كه در حمله به يكي از پاسگاه هاي مرزي ما نفر دوم اين 
گروهك هاشم نكوري كشته شد و عمليات مختلف 
ديگري هم از داخل خاك پاكستان عليه پاسگاه ها و 

برجك هاي مرزي ما صورت گرفته است.
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 ١٤٣ كيلو محصولات باغي
 به ازاي هر ايراني 

براس��اس نتايج طرح آمارگيري از باغداري هاي 
كش��ور مركز آمار ايران، در س��ال ١٣٩٦، ١١,٦ 
ميليون تن محصولات باغي در كش��ور تولي��د 
ش��ده اس��ت. اس��تان هاي م�ازندران، كرمان و 
آذربايج�ان غربي به ترتيب با ١٦، ١٣ و ١١ درصد 
بيشترين محصولات باغي كشور را توليد كردند.

بنابر نتايج اين طرح آماري به ازاي هر فرد ايراني 
در اين سال، ١٤٣ كيلو محصولات باغي در كشور 

توليد شده است.

دريافت سفته ارزي مالياتي 
امكان پذير شد

ايلنا| سرپرست وزارت امور اقتصادي و دارايي 
در روزهاي گذش��ته نامه اي به سيدكامل تقوي 
نژاد، رييس سازمان امور مالياتي ارسال كرده بود 
و در آن خواستار اعلام فرآيند لازم براي پرداخت 
حق تمبر سفته ارزي، شده بود. اكنون تقوي نژاد 
به اين نامه پاسخ گفته اس��ت.  در متن اين نامه 
آمده اس��ت: ضمن اعلام عدم وجود منع قانوني 
از نظر اين س��ازمان با توجه به حكم ماده ۳۰۹ و 
مفهوم م��اده ۲۵۲ قانون تجارت مبني بر امكان 
صدور سفته به نرخ ارز، فرآيند لازم براي پرداخت 
حق تمبر سفته ارزي به شرح ذيل اعلام مي شود. 
ابتدا اينكه بانك عامل پس از دريافت درخواست 
مراجعين نسبت به محاسبه معادل ريالي ميزان 
ارز اعلام شده از طرف موديان به نرخ روز مستخرج 
از سامانه بانك مركزي با توجه به نحوه تومين ارز 
متقاضي )رس��مي/ بازار ثانويه/ بازار آزاد( اقدام و 
ضمن اطلاع رس��اني به متقاضيان مبني بر الزام 
تكميل مندرجات سفته براي معادل سازي نرخ ارز 
به ريال و مراجعه به اداره امور مالياتي در همان روز 
)زيرا در غير اينصورت نياز به معادل سازي دوباره 
است(، نسبت به ارسال درخواست كتبي موديان 
به اداره امور مالياتي دريافت كننده حق تمبر اقدام 
كند. اداره امور ماليات��ي ذي ربط پس از دريافت 
درخواست هاي ارسالي از طرف بانك هاي عامل 
نسبت به محاسبه و وصول حق تمبر بر اساس نرخ 
روز ارز اعلام شده از طرف بانك مركزي جمهوري 
اسلامي ايران به شرح بند )۱( اين نامه اقدام كرده 
و نتيجه اقدامات انجام شده در ظهر سفته ارسالي 
با مهر و امضاي مسوولان امورمالياتي ذي ربط كتبا 

به بانك عامل اعلام خواهد شد.

اميدواريم زودتر از 
تنگناي اقتصادي عبور كنيم

محمدباقر نوبخت در نهمين جلسه ستاد تهيه و 
تدوين لايحه بودجه س��ال ۱۳۹۸ كل كشور كه 
در محل اين س��ازمان برگزار ش��د، با بيان اينكه 
بنابر اع��لام گزارش صن��دوق بين المللي پول از 
وضعيت اقتصادي ايران، در سال ۲۰۱۷ بين تمام 
كش��ورهاي صادركننده نفت بهترين جايگاه را 
داشته ايم، اظهار كرد: بنا بر گزارش اين صندوق، 
وضعيت اقتصادي اي��ران در زمينه نفت، كاهش 
بيكاري و كاهش تورم نسبت به بسياري از كشورها 

مانند عربستان بهتر بوده است.
وي با بيان اينكه طي ۴ سال گذشته آمار شاخص ها 
نش��ان از رش��د قابل توجه بخش هاي مختلف 
اقتصادي بوده اس��ت، افزود: تقليل نرخ تورم بالا 
به زير ۱۰ درصد و ايجاد اش��تغال مناسب در اين 
دوره از كارنامه موفق همكاران ما حكايت دارد و 
اميدوارم از اين شوك ايجاد شده و تنگه اي كه در 
حال عبور از آن هستيم، نيز به سرعت بگذريم و 
آن رشد گذش��ته را ادامه دهيم. بنا بر گزارش ها، 
بهترين شاخص هاي اقتصادي را بين كشورهاي 
صادركننده نفت داشته ايم كه گوياي موفق بودن 
ما است، بنابراين در شرايط فعلي هم اقتصاد را با 
همين آهنگ و رشد بطئي پيش مي بريم. رييس 
سازمان برنامه و بودجه كشور در ادامه با اشاره به 
گزارش وزارت نفت در هفته گذشته، اظهار كرد: 
اين گزارش حاكي از آن است كه ما توانسته ايم، دو 
ميليون و ۳۱۳ هزار بشكه نفت با قيمت متوسط 
هر بشكه ۷۰ دلار و ۷۶ سنت صادر كنيم در حالي 
كه در قانون بودجه سال ۱۳۹۷ اين رقم را حدود 
۵۵ دلار پيش بين��ي كرده بودي��م. اين اتفاق كه 
هم آمار ص��ادرات و هم قيمت فروش ما براي هر 
بش��كه نفت افزايش داشته است، موجب شد كه 
ميزان درآمدهاي نفتي كش��ور همچنان نسبت 
به سال گذش��ته افزايش داش��ته باشد. نوبخت 
تصريح ك��رد: گرچه اعتبارات جاري نس��بت به 
سال گذش��ته ۲ درصد تقليل پيدا كرده است، با 
اين وجود توانستيم طي ۶ ماه نخست امسال به 
همه تعهدات بودجه اي خود نسبت به پرداخت 
پاداش بازنشس��تگان و گندمكاران عمل كنيم. 
تمام اهتمام ما براين است كه براي سال ۹۸ بتوانيم 
بودجه اي واقع بينانه و مناسب به مجلس شوراي 
اس��لامي تقديم كنيم. سيد حميدپورمحمدي، 
معاون امور اقتصادي و هماهنگي برنامه و بودجه 
س��ازمان برنامه و بودجه كشور نيز در اين جلسه 
گزارشي از شركت خود در آخرين جلسه اجلاس 
صندوق بين المللي پول و بانك جهاني ارايه داد 
و گفت: طي اين س��فر توانس��تيم در زمينه هاي 
مختلفي مانند بحث بودجه ريزي ش��ركت هاي 
دولتي، چگونگ��ي غلبه بر نوس��انات بودجه اي 
براي كش��ورهايي كه درآمد متكي به نفت دارند 
و مصون ماندن از ريسك هاي، انتشار اوراق مالي 
مناسب در زمان مواجهه با بلاياي طبيعي و ... از 
تجارب ساير كشورها بهره مند شويم. در مجموع، 
نگاه كارشناسان صندوق بين المللي پول و بانك 
جهاني نسبت به آينده اقتصاد كشور اميدواركننده 
بود. در نهمين جلس��ه س��تاد بودجه همچنين 
گزارش��ي درخصوص رديف هاي متفرقه بودجه 
و سناريوهاي پيشنهادي براي تكميل عمليات 

ساماندهي در لايحه بودجه سال ۹۸ ارايه شد.

رييس سازمان اداري و استخدامي از بحران قريب الوقوع تامين اجتماعي خبر داد

تداوم روند امروز، آغازگر بحران فردا
گروه اقتصاد كلان|

ريي��س س��ازمان اداري و اس��تخدامي يك��ي از 
چالش ه��اي ج��دي وزارت كار، تع��اون و رف��اه 
اجتماعي را صندوق هاي بازنشس��تگي دانست كه 
با مش��كل جدي در تامين منابع مواجه هس��تند و 
گفت: سازمان تامين اجتماعي كه وضعيتي سربه 
س��ر دارد، اگر روند موجودش ادام��ه يابد از نقطه 
س��ر به س��ر خارج و با بحران روبرو مي ش��ود. اين 
در حالي اس��ت كه در اوايل آذرماه س��ال گذشته 
مرك��ز پژوهش هاي مجل��س در مطالعه اي درباره 
مش��كلات س��ازمان تامين اجتماعي با ذكر مثالي 
توضي��ح داده ب��ود كه اگ��ر تنها تع��داد ٧٧ هزار 
مس��تمري بگير صندوق بازنشس��تگي را با بيش از 
پنج ميليون مستمري بگير در ١٠ سال آتي سازمان 
تأمين اجتماعي مقايس��ه كنيم، فقط اعتبار مورد 
نياز جهت پرداخت حقوق و مزاياي بازنشس��تگي 
آنها به بهاي امروز بال��غ بر ٩٠ هزار ميليارد تومان 

خواهد رس��يد. 
به گزارش تعادل، از طرف ديگر گس��تردگي پوشش 
جغرافيايي و تنوع اقش��ار تحت پوشش آن سازمان 
اس��ت كه مي تواند زمينه ناآرامي ه��اي اقتصادي و 
اجتماعي در كش��ور را پديد آورد. به نظر مي رسد با 
افزايش نرخ تورم در كش��ور، حقوق بازنشس��تگان و 
مس��تمري بگيران نيز از پايان سال با شيب بيشتري 
افزايش يابد كه اين مهم ني��ز مي تواند روند زيان ده 
ب��ودن صندوق ه��اي بازنشس��تگي و در راس همه، 
سازمان تامين اجتماعي را بيشتر كند. اين ميان بايد 
توجه داش��ت نظام تامين اجتماع��ي از حياتي ترين 
بخش هاي اقتصاد كشور براي حفظ عدالت اجتماعي 
و حمايت از اقش��ار آس��يب پذي��ر جامعه ب��ه ويژه 
بازنشس��تگان را فراهم مي آورد. چنانچه در روزهاي 
پي��ش رو براي اين مش��كل راه حل مناس��بي اتخاذ 
نشود، احتمال مي رود خيلي زود مشكلات صندوق 
تبدي��ل به بحراني ش��ود كه ۵۰ درص��د جامعه را با 
خود درگير مي كند. مرك��ز پژوهش هاي مجلس در 
گزارشي پيش بيني كرده بود تا هشت سال آينده اگر 
چاره جويي نش��ود، مساله صندوق هاي بازنشستگي 

تبديل به يك موضوع جدي خواهد شد.
جمشيد انصاري در مراسم تجليل از تلاشگران عرصه 
خدمت در جشنواره شهيد رجايي وزارت تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي با بيان اينكه جشنواره شهيد رجايي 
همه س��اله برگزار و خط مشي هاي نظام اداري براي 
يك س��ال آينده تعيين مي ش��ود، اظه��ار كرد: اين 
جشنواره فرصت خوبي است براي توجه به آنچه براي 
اصلاح نظام اداري صورت گرفته يا بايد در دستوركار 
قرار گيرد. وي افزود: نظام اداري در س��ه س��طح با 
مس��ائل خاصي مواجه است. در س��طح اول حدود 
مداخلات دولت در اداره كشور و در سطح كلان است. 
سه دهه است درگير اين مناقشات نظري هستيم كه 
دولت در كشور چه كاره است و چه كاره بايد باشد و 
بايد تصدي چه اموري بر عهده او باشد و سهم مردم 

در اداره امور چيست.

  تامين اجتماعي در آستانه بحران
انصاري با اشاره به اينكه اگر پنج يا شش ابرچالش را در 
كشور برمي شماريم سه مورد آن در حيطه مسووليت 
وزارت رفاه قرار گرفته اس��ت، گفت: اش��تغال يكي از 
اين چالش هاي جدي است. چالش دوم صندوق هاي 
بازنشستگي هستند كه با مشكل جدي در تامين منابع 
مواجهند و در س��ازمان تامين اجتماعي كه وضعيتي 
سربه سر دارد، اگر روند موجود ادامه يابد از نقطه سر به 

سر خارج و با بحران روبرو مي شود.
يكي از نخستين نشانه هاي بروز ناپايداري مالي در هر 
سازمان تأمين اجتماعي كسري نقدينگي است كه به 
دليل پيش��ي گرفتن مصارف بر منابع نقدي به وجود 
مي آيد. پيشي گرفتن رش��د مصارف نسبت به منابع 
كه خود هم به  عنوان چالش و هم به  عنوان پيامد ساير 
چالش ها مطرح مي ش��ود، در س��نوات اخير به شدت 
سازمان را تهديد كرده است. بر اساس آمارهاي موجود 
منابع نقدي س��ازمان تأمين اجتماعي در س��ال هاي 
١٣٨٤ تا ١٣٩٣ بطور متوس��ط ح��دود ٢٧,٥ درصد 
رشد داش��ته است؛ در حالي كه متوسط رشد مصارف 
سازمان در مدت مشابه به رقم ٣٠ درصد رسيده و بطور 
ميانگين ٢.٥ درصد بيش از منابع نقدي رش��د داشته 
است. در سال ١٣٩٥ منابع نقدي حاصل از حق بيمه 
رقمي حدود ٥٣ هزار ميليارد تومان را نشان مي دهد؛ 
اين در حالي است كه مصارف سازمان حدود ٦٢ هزار 
ميليارد تومان و در نتيجه شكاف نقدينگي حدود ٩ هزار 
ميليارد تومان ايجاد شد. اين شكاف نقدينگي سهمي 
ح��دود ١٤.٦٣ درصد از كل مصارف س��ازمان تأمين 

اجتماعي را به خود اختصاص داده است. بر اين اساس 
در صورت تداوم شرايط جاري در هشت سال آتي ميزان 
كل كسري نقدينگي سازمان تأمين اجتماعي در سال 
١٤٠٤ قريب به ١١٩ هزار ميليارد تومان خواهد شد. تا 
امروز سازمان با دو راهبرد، پرداخت با تعويق مطالبات 
درمان غير مستقيم به انضمام تأمين نقدينگي از محل 
استقراض )تسهيلات بانكي( در كوتاه مدت سعي در 
مديريت كسري حاصله داشته است؛ به نحوي كه در 
سال ١٣٩٥ ميزان استقراض سازمان به بالاي ٩ هزار 
ميليارد تومان رسيده و به نسبت سال ١٣٩٤ رشدي 

سه  برابري داشته است.
مركز پژوهش هاي مجلس پيش تر در رابطه با وضعيت 
سازمان تامين اجتماعي در كشور گفته بود: » كسري 
نقدينگي بطور جدي از سال ١٣٩٢ در سازمان ديده 
مي شود كه عمدتا پيامد طرح ها و برنامه هاي حمايتي 

و عدم پرداخت مطالبات سازمان از سوي دولت بوده 
است. رشد سريع تعداد مس��تمري بگيران به تعداد 
بيمه شدگان و كاهش نسبت پشتيباني موجب افزايش 
مصارف نسبت به منابع در سازمان شده است. اين امر 
تا سال ١٤٠٠ شكاف منابع و مصارف سازمان را بازتر 
و عميق تر خواهد كرد؛ به  ويژه آنكه غالب ورودي هاي 
سال هاي اخير ريسك هاي پرخطر گزينشي بوده اند 
كه س��ريعا به دايره خروجي هاي سازمان وارد شده و 
در حوزه مصارف تأمين اجتماعي قرار گرفته اند. اگر 
چه كسري در چند س��ال اخير با تزريق منابع مالي 
حاصل از سود سرمايه گذاري ها و تسهيلات اخذشده 
از بانك ها تأمين اعتبار ش��ده است اما سازمان هم به  
لحاظ تأمين نقدينگي و هم به  لحاظ اندوخته گذاري 
با شرايط بحراني مواجه است.« رييس سازمان امور 
اداري و استخدامي كشور ادامه داد: چالش سوم نيز 

آسيب هاي اجتماعي اس��ت. اين وزارتخانه اهميت 
بالايي دارد و اگر اين نهاد بخواهد بخوبي به وظايفش 
عمل كن��د نيازمند تغيير ج��دي در روش هاي ارايه 
خدمت است. برنامه اصلاح نظام اداري چه در دولت 
و چه در نهادي چ��ون وزارت رفاه برنامه كم اهميتي 
نيست و اجراي درست آن تضميني براي گذر موفق 

از چالش هاست.
وي ب��ا بيان اينك��ه در اين زمينه توقع ما از ش��وراي 
راهبردي و توس��عه مديريت اي��ن وزارتخانه اجراي 
برنامه هاي عملياتي اس��ت تا س��ال به سال وضعيت 
بهتري را شاهد باشيم، اظهار كرد: ما نيز وظايفي داريم 
كه نگاه مناسب به نيروي انس��اني از جمله آنهاست. 
انصاري ادامه داد: اگر بخواهم ريز پرداختي شركت ها 
و س��ازمان هاي زيرمجموعه وزارت رفاه را بگويم بايد 
كاركنان از وزير بخواهند اول كار را در خانه درس��ت 
كند و بعد از دولت توقع داش��ته باش��ند. البته ما هم 
پيشنهاد هاي لازم را ارايه و موافقت اجمالي معاون اول 
رييس جمهور را دريافت كرديم و اميدواريم دولت در 
اسرع وقت بتواند آن را نهايي كند و رعايت عدالت در 

پرداخت دستگاه ها را محقق كنيم.

  غالب صندوق ها  ورشكسته
و در حال فروپاشي اند

پيش از اين مصطفي روغني زاده، كارشناس حوزه 
تامي��ن اجتماعي در رابطه با بحران  اين س��ازمان و 
صندوق هاي بازنشستگي ديگر عنوان كرده بود: در 
ايران حدود ۱۵ تا ۱۶ صندوق بازنشس��تگي وجود 
دارد كه بزرگ ترين صندوق از نظر تعداد مشتركين 
تامين اجتماع��ي و قديمي ترين آنه��ا نيز صندوق 
بازنشستگي كشوري است. در حدود سال ۸۲، ۸۳ 
تمام دارايي ها و منابع صندوق بازنشستگي كشوري 
به پايان رس��يد. مش��اور صندوق هاي بازنشستگي 
صنعت نفت گفت: يك ميليون و ۳۰۰ هزار نفر شاغل 
و كمي بيش��تر از اين رقم بازنشس��ته تحت پوشش 
صندوق بازنشستگي كشوري هستند؛ با اين شرايط، 
حق بيمه اي كه صندوق از شاغلان دريافت مي كند 
كفاف مستمري بازنشستگان را نمي دهد و اين بدان 
دليل است كه اين صندوق ها بر اساس مبناي علمي، 

طراحي و مديريت و سياست گذاري نشده اند. 
روغني زاده بيان كرد: غالب صندوق ها يا ورشكسته 
ش��ده اند، يا در ح��ال ورشكس��تگي و فروپاش��ي 
هس��تند. بطور نمونه س��ازمان تامين اجتماعي كه 
از ثروتمندترين سازمان هاس��ت، در عين حال يكي 

از ورشكسته ترين سازمان ها نيز به شمار مي رود. 
وي اف��زود: تعهدات��ي ك��ه اين صندوق نس��بت به 
شاغلان، بازنشستگان و بازماندگان اين افراد در طول 
س��اليان دارد، چندين برابر ثروت ه��ا و دارايي هاي 
صندو ق اس��ت. لذا از نظر بيمه اي ورشكسته ترين و 
مشكل زاترين سازمان در ايران است. با وجود اينكه 
دولت به اين صندوق كمك مي كند اما اين كمك ها 
نمي تواند آن را نجات دهد مگر اينكه صندوق تامين 

اجتماعي از درون خود اقدام به بهسازي كند. 

معاونت اقتصادي وزارت امور اقتصادي و دارايي از رشد متداوم سود اسناد خزانه گزارش داد

افزايش هزينه هاي تامين مالي دولت
گروه اقتصاد كلان|

معاونت امور اقتصادي وزارت امور اقتصادي و دارايي در 
گزارشي به بررسي وضعيت نرخ هاي سود اسناد خزانه 
اسلامي پرداخته است. اين گزارش نشان مي دهد كه 
متوسط نرخ بازده كل اين اسناد از فروردين ماه امسال 
بطور پيوسته صعودي بوده است تا جايي كه ميانگين 
ساده بازده كل اسناد خزانه در مرداد و شهريور به حدود 
۳۰ درصد رسيده است. افزايش بازدهي اين اوراق نه تنها 
بر نرخ هاي سود بانكي تاثير مي گذارد، بلكه اين موضوع 
بيانگر افزايش هزينه هاي تامين مالي دولت است. برخي 
كارشناسان همواره از علامت دهي منفي نرخ هاي بازار 
بدهي به بازار پول انتقاد مي كردند در حالي كه در اين 
گزارش وزارت اقتصاد از عملكرد ناكارآمد و مخرب بانك 
مركزي در ايجاد نوس��انات ايجاد شده در نرخ بازدهي 

اسناد خزانه سخن گفته است. 

  انتشار 20  نماد اسناد خزانه
به گزارش »تعادل« اسناد خزانه اسلامي، ابزاري مالي 
است كه مبتني بر بدهي دولت به نظام بانكي، ذي نفعان 
و تامين كنندگان منابع بوده و به وس��يله خزانه داري 
كل وزارت امور اقتصادي و دارايي منتشر مي شود.در 
واقع خزانه داري كل، اين اوراق را با بهاي اسمي معين 
و بدون كوپن سودبا سررسيدهاي حداكثرتا سه سال 
منتشركرده ودر قبال بدهي هاي مسجل بخش دولتي 
و با توافق بستانكاران به صورت تنزيلي )با كسر از بهاي 
اسمي( در اختيار آنها قرار مي دهد. با توجه به حجم قابل 
ملاحظه اين اسناد از مجموع مانده اوراق بدهي منتشر 
شده در بازار سرمايه و اهميت نرخ بازده موثر اين اوراق، 
گزارش مذكور به تحليل نرخ بازده اسناد خزانه اسلامي 

تا انتهاي شهريور ماه امسال پرداخته است.
به عنوان شرحي كلي اسناد خزانه اسلامي اوراق بهادار 
با نامي است كه دولت به منظور تسويه بدهي هاي خود 
بابت طرح هاي تملك دارايي هاي سرمايه اي و استمرار 
جري��ان پرداخت ه��اي خزانه داري كل كش��ور براي 
تخصيص هاي اولويت دار ابلاغي از سوي سازمان برنامه 
و بودجه كشور در همان سال منتشر مي كند كه شامل 
دو نوع اسناد خزانه يك تا سه سال و كمتر از يك سال 

)داخل بودجه اي( مي شود. 
باتوجه به اينكه نرخ س��ود بانكي در اي��ران به صورت 
تاريخي توس��ط ش��وراي پول و اعتبار و بانك مركزي 

تعيين و اعلام مي ش��ده است، با انتش��ار اين اسناد و 
واگذاري تعيين نرخ تنزيل آن به بازار و مكانيسم عرضه 
و تقاضا، براي اولين بار در اقتصاد ايران، نرخ سود بدون 
ريسك توسط نيروهاي بازار كشف مي شود. از اين رو، 
اسناد خزانه اسلامي، علاوه براينكه ابزاري براي تامين 
مالي دولت به منظور تأمين منابع بودجه اي و تسويه 
بدهي دولت با پيمانكاران اس��ت، اب��زار مفيدي براي 
اطلاع از نرخ سود بدون ريسك نيز محسوب مي شود. 
همچنين، شكل گيري بازار اسناد خزانه به بانك مركزي 
اجازه خواهد داد تا از طريق عمليات بازار باز، نرخ سود 
بانكي را بدون نياز به مداخله دستوري مديريت كند. 
اين اسناد به دليل انتشار آن به پشتوانه خزانه هر كشور، 
داراي كمترين ريسك اس��ت و در ادبيات مالي به اين 
اوراق، اوراق بدون ريس��ك گفته مي ش��ود. براي رفع 
نگراني نكول اوراق مذكور، دولت به اين بدهي اولويتي 
هم رديف حقوق و مزاياي كاركنان خود داده و به عنوان 
بدهي ممتاز دولت در نظر گرفته است. خزانه داري كل 
كشور نيز موظف است پرداخت مبلغ اسمي اسناد خزانه 

اسلامي را در سررسيد اوراق تعهد كند.
بازار بدهي از پانزدهم شهريور ۹۶ شاهد انتشار دوباره 
اين اوراق طبق رويه و بر اساس قانون بودجه سال ۹۶ 
بود، به طوري كه ۵ نماداس��ناد خزانه مورد معامله در 
شهريور ماه س��ال قبل به ۱۷ نماد در انتهاي سال ۹۶ 
افزايش يافت. در حال حاضر طي ش��هريور امسال، با 

انتشار اس��ناد خزانه با نمادهاي »سخاب ۷ « و »اخزا 
۶۱۵-۶۰۱ «و »اخزا ۶۲۴-۶۲۱ «در بازار فرابورس و 
سرسيد اسناد »اخزا ۶۰۲ « بيش از ۲۰ نماد اسناد خزانه 

در بازار سرمايه ايران مورد معامله قرار گرفته است.

  مداخله مضر بانك مركزي
بر اساس محاسبات گزارش معاونت اقتصادي وزارت 
امور اقتصادي و داراي��ي در روزهاي پاياني بهمن ماه 
۹۶ همزمان با اجرايي ش��دن بس��ته سياستي بانك 
مركزي مبني بر انتش��ار گواهي س��پرده ريالي با نرخ 
۲۰ درصد، نرخ س��ود در بازار بدهي جهش معناداري 
يافت به طوري كه متوسط نرخ بازده كل اسناد خزانه 
در اسفند ماه افزايش ۴,۴ واحد درصدي را تجربه كرد و 
متوسط نرخ بازده كل اين اسناد از فروردين ماه امسال 
بطور پيوسته صعودي بوده كه بيانگر افزايش هزينه هاي 

تامين مالي دولت است.
روند معاملات اس��ناد خزانه اس��لامي در ابتداي سال 
۱۳۹۶ نشان مي دهد با آغاز معاملات ثانويه اوراق خزانه 
اسلامي بانكي تحت عنوان »سخاب« در فرابورس ايران، 
با وجود ثبات سياس��ت هاي پولي، روند كاهشي نرخ 
سود اوراق مذكور تداوم داشته است. اين روند تا جايي 
ادامه يافت كه بعد از تصميم بانك مركزي در خصوص 
كاهش نرخ سود س��پرده ها و عملياتي شدن آن، نرخ 
سود اوراق مذكور نيز با قرار گرفتن در سطوح ۱۴,۵ تا 

۱۷,۲ درصدي، با نرخ سود در بازار پولي هماهنگ شد. 
همزمان با افزايش تلاطمات سياسي ناشي از احتمال 
خروج امريكا از برجام، نرخ هاي بازده موثر اسناد خزانه 
در  ماه هاي انتهايي سال گذشته روند افزايشي داشته 
و در واقع از روزهاي پاياني بهمن ماه همزمان با اجرايي 
ش��دن بسته سياس��تي بانك مركزي مبني بر انتشار 
گواهي سپرده ريالي با نرخ ۲۰ درصد، نرخ سود در بازار 
بدهي جهش معناداري يافت، به طوري كه متوس��ط 
روزانه نرخ بازده اس��ناد خزانه اسلامي معامله شده از 
نرخ ۱۷,۵ به ۲۱ درصد افزايش يافت و متوس��ط نرخ 
بازده كل اسناد خزانه در اسفند ماه افزايش ۴,۴ واحد 

درصدي را تجربه كرد.
اين گزارش معتقد است كه اجراي بسته سياستي بانك 
مركزي در بهمن ماه ۹۶ مبني بر انتشار گواهي سپرده 
ريالي ۲۰ درصد، متناقض با سياس��ت اعلامي بانك 
مركزي مبني بر كاهش نرخ سود سپرده بوده و عملا 
موجب ايجاد ناسازگاري زماني در نتايج سياست هاي 
اعلامي بانك مركزي و عدم اطمينان عوامل اقتصادي 
به سياس��ت هاي اعلامي آن شده اس��ت. علت پديده 
ناس��ازگاري زماني، مداخله ه��اي مصلحت گرايانه و 
كوتاه مدت تصميم گيرنده اقتصادي است كه از طريق 
افزايش تورم انتظاري باع��ث ركودتورمي در اقتصاد 
مي ش��ود. بنابراين، مهم ترين اقدام ي��ك برنامه ريز، 
تغيير روش ها و ساختار تصميم گيري ميان نهادهاي 
تصميم س��از در اقتصاد كلان، براي كنترل انتظارات 

تورمي است.

  رشدهاي متداوم
بر اس��اس اين گزارش در خرداد ماه امسال با افزايش 
تلاطمات در بازار طلا و س��كه، روند افزايش نرخ هاي 
بازده اسناد خزانه تشديد شد بطوري كه متوسط ساده 
و وزني حداكثر بازده اسناد خزانه در خرداد ماه نسبت به 
ماه گذشته به ترتيب افزايش ۳,۲ و ۲,۹ واحد درصدي 
يافت��ه و در تير ماه اين روند افزايش��ي نيز ادامه يافت، 
بطوري كه متوسط ساده و وزني حداقل و حداكثر بازده 
اسناد خزانه در تير ماه نسبت به خرداد ماه بطور متوسط 
در حدود ۲,۴ واحد درصد افزايش داش��تند. افزايش 
متوسط ساده و وزني حداقل بازده اسناد خزانه در تير 
ماه نسبت به خرداد ماه بيشتر از افزايش آن در خرداد 
ماه نسبت به ارديبهشت ماه بوده ولي در مورد متوسط 

حداكثر بازده اسناد خزانه، افزايش آن در تير ماه نسبت 
به افزايش آن در خرداد ماه كمتر است كه نشان دهنده 
همگرايي حداقل نرخ هاي بازده اسناد خزانه به سمت 
حداكثر نرخ هاي بازده در تير ماه ۹۷ و بنابراين تمايل 

نرخ هاي بازده به ارقام بالاتر از ۳۰ درصد بوده است.
 طي تير ماه ميانگين ساده بازده كل اسناد خزانه اسلامي 
معامله شده نس��بت به ماه گذشته افزايش ۲,۹ واحد 
درصدي يافت. در مرداد ماه نيز روند افزايشي بازده اسناد 
خزانه همچنان ادامه يافت، به طوري كه ميانگين ساده 
بازده كل اسناد خزانه ۲۹,۶درصد بود كه نسبت به ماه 
گذشته آن ۳ واحد درصد افزايش يافته كه بيشترين 
افزايش بعد از اسفند ۹۶ در ۱۰ ماهه اخير بوده است. 
لازم به ذكر است كه در دو روز پاياني مرداد ماه اين روند 
معكوس شده است. كاهش روند افزايشي متوسط نرخ 
بازده كل اسناد خزانه را مي توان ناشي از دستورالعمل 
جديد بانك مركزي طي م��رداد ماه در جهت تعميق 
ب��ازار ثانويه ارز از طريق تزري��ق ارز حاصل از صادرات 
شركت هاي پتروش��يمي در بازار ثانويه ارز و بر اساس 

نرخ آزاد ارز دانست.
بر اساس اين گزارش طي شهريور ماه نرخ بازده اسناد 
خزانه اسلامي معامله شده در بازار فرابورس ايران روند 
نزولي همراه با نوس��انات داشته است، به طوري كه در 
آخرين روز معاملاتي ش��هريور ماه، حداقل نرخ بازده 
اسناد خزانه اسلامي معامله ش��ده ۲۲,۶ درصد بوده 
كه نسبت به انتهاي ماه گذشته كاهش يافته ولي نرخ 
حداكثر آن ۳۴,۳ درصد بوده كه نسبت به انتهاي ماه 
گذش��ته افزايش را تجربه كرده است. نرخ بازده موثر 
اس��ناد خزانه در نيمه اول شهريور ماه روندي نزولي و 
در نيمه دوم شهريور ماه در بيشتر روزهاي معاملاتي 
روندي صعودي را طي كرد و نهايتا نرخ بازده موثر اسناد 
خزانه در پايان شهريور ماه نسبت به انتهاي مرداد روندي 

نزولي را نشان مي دهد.
 افزايش نرخ بازده اس��ناد خزانه در نيمه دوم شهريور 
ماه را مي توان ناش��ي از عرضه اوليه اس��ناد خزانه در 
فرابورس ايران، با تاريخ هاي سررسيد كمتر از ۲۴ ماه 
بيان كرد. كاهش نرخ بازده اين اسناد و همچنين كاهش 
تلاطمات در بازارهاي جايگزين )دلار و سكه( به علت 
اعلام سياست بانك مركزي بر تعميق بازار ثانويه ارز از 
طريق مبادله ارز حاصل از صادرات صنايع پتروشيمي 

در اين بازار دانست.

  يكي از نخستين نشانه هاي بروز ناپايداري مالي در هر سازمان تأمين اجتماعي كسري نقدينگي 
است كه به دليل پيشي گرفتن مصارف بر منابع نقدي به وجود مي آيد. پيشي گرفتن رشد مصارف 
نسبت به منابع كه خود هم به  عنوان چالش و هم به  عنوان پيامد ساير چالش ها مطرح مي شود، در 
سنوات اخير به شدت سازمان را تهديد كرده است. بر اساس آمارهاي موجود منابع نقدي سازمان 
تأمين اجتماعي در سال هاي ١٣٨٤ تا ١٣٩٣ بطور متوسط حدود ٢٧,٥ درصد رشد داشته است؛ 
در حالي كه متوسط رشد مصارف سازمان در مدت مشابه به رقم ٣٠ درصد رسيده و بطور ميانگين 
٢.٥ درصد بيش از منابع نقدي رشد داشته است. در سال ١٣٩٥ منابع نقدي حاصل از حق بيمه 
رقمي حدود ٥٣ هزار ميليارد تومان را نش�ان مي دهد؛ اين در حالي اس�ت كه مصارف سازمان 
حدود ٦٢ هزار ميليارد تومان و در نتيجه شكاف نقدينگي حدود ٩ هزار ميليارد تومان ايجاد شد
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رشد نرخ طلا و سكه با افزايش اونس جهاني

بررسي عملكرد صنعت بيمه در شش ماه اول ۹۷ نشان مي دهد

استثناي ورود ارز به »نيما« لغو مي شود

لغو قرارداد سكه  پيش فروش در صورت عدم دريافت 

رشد نسبت خسارت در بيمه اعتبار و درمان

گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري|
روز سه شنبه 24 مهر 97، نرخ سكه و طلا در بازار تهران به 
دنبال افزايش نرخ اونس جهاني به 1230 دلار، نسبت به 
روزهاي قبل با افزايش مواجه شد و هرگرم طلاي 18 عيار 
425 هزار تومان، مظنه مثقال 17 عيار 1 ميليون و 842 
هزار تومان، سكه امامي 4 ميليون و 500 تا 4 ميليون و 650 
هزار تومان، نيم س��كه 2 ميليون و 240 هزار تومان و ربع 

سكه 1 ميليون و 220 هزار تومان معامله شد. 
به گزارش تعادل، در بازار ارز ني��ز نرخ دلار 14550، يورو 
16800، درهم 3910، لي��ر 2500 و يوآن 2040 تومان 
اعلام شده است. همچنين در بازار سنا ميانگين نرخ فروش 
براي روز دوشنبه دلار 13916، يورو 16059، درهم 3743، 
لير 2372، يوآن 1959 و پوند 18103 تومان اعلام شده 
است. همچنين نرخ حواله دلار 7864 تومان، يورو 10015، 
درهم 2384، يوآن 1236، لير 1400 تومان در سامانه نيما 

و سنا اعلام شده است. 

   لغ�و ق�رارداد س�كه  پيش ف�روش در صورت 
تحويل نگرفتن

دارندگان سكه هاي پيش فروش اگر در مهلت شش ماهه 
تعيين شده براي تحويل سكه ها به بانك مراجعه نكنند، 
بانك مركزي تعهدي براي تحويل س��كه ندارد و قرارداد 
لغو و مبلغ اوليه پرداخت شده از سوي ثبت نام كننده به وي 
پرداخت خواهد ش��د.به گزارش ايسنا، طرح پيش فروش 
سكه از بهمن  سال قبل از س��وي بانك مركزي و از كانال 
بانك ملي آغاز شد و تا اواسط ارديبهشت امسال ادامه داشت. 
البته در اين بين نحوه پيش فروش و سر رسيدهاي تعيين 
شده تغيير كرد؛ بطوري كه در مرحله اول فقط دو سررسيد 
شش ماهه و يك س��اله در دس��تور كار بود، ولي در اواخر 
فروردين امسال به هفت سر رسيد از يك ماهه تا 18ماهه 
تغيير كرد.با پايان طرح كه حدود هفت ميليون و 600 قطعه 
سكه به فروش رفت، تحويل سكه هاي سررسيد شده آغاز 
شد و از 19 ارديبهشت ماه تحويل سكه هاي با سر رسيد 
يك ماهه به جريان افتاد و در ادامه نيز سر رسيدهاي سه 

ماهه و شش ماهه در مرحله پرداخت قرار گرفت.
براي تحويل سكه هاي پيش فروش، صاحبان آنها مي توانند 
از زمان سررسيد به بانك مراجعه كنند و با تحويل مدارك، 
سكه را تحويل بگيرند و اگر تاخير داشته باشند سكه در بانك 
باقي مي ماند. اما بايد توجه داشته باشند كه زمان دريافت 
سكه ها فقط شش ماه بعد از سر رسيد است، چراكه طبق 
ماده )8( دستورالعمل مربوطه، صاحب سكه پيش فروش 
بايد ظرف شش ماه بعد از سر رسيد به بانك مراجعه كرده 
و آن را تحويل بگيرد و طبق ماده )9( اگر بعد از ش��ش ماه 
سكه دريافت نشود ديگر بانك مركزي و بانك عامل تعهدي 
براي تحويل س��كه نخواهند داشت.در حالي بيش از پنج 
ماه از اولين دور تحويل س��كه با سر رسيد يك ماهه )19 
ارديبهشت( گذشته و 19 آبان ماه مهلت شش ماهه تعيين 
شده براي اين گروه تمام مي شود كه پيگيري جريان تحويل 
سكه از بانك مركزي نيز تاييدكننده اين موضوع است كه اگر 
صاحب سكه مراجعه نكند ديگر تعهدي براي تحويل وجود 
ندارد.در اين حالت قرارداد لغو و به فردثبت نام كننده پول 
پرداخت مي شود، آن هم همان مبلغي كه در ابتداي ثبت نام 
پرداخت كرده است نه اينكه معادل قيمت روز سكه به وي 
پرداخت شود.بر اين اساس دارندگان سكه هاي پيش فروش 
لازم است كه در زمان سر رسيد يا مهلت شش ماهه تعيين 
شده براي دريافت سكه مراجعه كنند و سكه شان را تحويل 

بگيرند يا اينكه به عنوان امانت در بانك بگذارند.
گفتني است؛ بانك مركزي براي سكه هاي پيش فروش در 
مرحله سررسيد شش ماهه قيمت قطعي را يك ميليون و 
400 هزار تومان تعيين كرد و مدتي بعد با افزايش قيمت 
دلار در بازار آزاد آن را ب��ه يك ميليون و 475 هزار تومان 
افزايش داد. همچنين قيمت پيش فروش سكه تمام بهار 
آزادي در سررسيد يك ساله كه يك ميليون و 300 هزار 

تومان بود را به يك ميليون و 350 هزار تومان تغيير داد.
در ادامه نيز با افزايش به سر رسيد، قيمت هاي قطعي از اين 

قرار تعيين شد: تحويل يك ماهه يك ميليون و 590هزار 
تومان، س��ه ماهه يك ميليون و 540 هزار تومان، ش��ش 
ماهه يك ميليون و 475 هزار تومان، 9 ماهه يك ميليون و 
410 هزار تومان، يك ساله يك ميليون و350 هزار تومان، 
18 ماهه يك ميلي��ون و 245 هزار تومان و 24 ماهه يك 
ميليون و 116 هزار تومان. در حال حاضر قيمت سكه در 
بازار حدود چهار ميليون و 500 هزار تومان است و در اين 
شرايط با توجه به اختلاف سودي كه با مبلغ اوليه ثبت نام 
وجود دارد، افراد در صورت عدم مراجعه در زمان تعيين شده 

براي تحويل، اين سود را از دست خواهند داد.

   حراج ۱۱ شمش يك كيلويي 
از س��وي ديگر، 11 ش��مش يك كيلويي بعد از ظهر روز 
سه شنبه در س��الن قديم بانك كارگشايي راس ساعت 4 
بعدازظهر حراج شد. اين ش��مش ها توسط شركت هاي 
خصوصي در بانك كارگشايي به حراج گذاشته مي شوند 
و هر شخص حقيقي مي تواند براي خريد شمش از بانك 
كارگش��ايي اقدام كند. ش��ركت هاي معدن طلا همانند 
زرش��وران و ... معمولا براي عرضه شمش در حراج بانك 

كارگشايي شركت مي كنند. 

  افزايش مهلت تاديه سكه 
همچنين رييس قوه قضاييه در بخشنامه اي در خصوص 
محكومين تاديه مهريه براساس تعداد سكه طلا دستور 
رس��يدگي خارج از نوبت درخواست تعديل را صادر كرد. 
به عقيده كارشناسان اين موضوع مي تواند تاحدودي در 

كاهش تقاضا براي سكه نيز موثر باشد. 
در اين بخشنامه  به روس��اي كل دادگستري استان هاي 
سراسر كشور اعلام شد: نظر به برخي گزارش هاي واصله 
تعدادي از محكومين تأديه مهريه بر اس��اس تعداد سكه 
طلاي تعيين ش��ده به علت افزايش غير متعارف قيمت 
آن توان پرداخت را نداش��ته و به همين جهت در اجراي 
قانون نحوه اجراي محكوميت هاي مالي به زندان معرفي 
مي ش��وند. لذا مقرر شد؛ ترتيبي اتخاذ شود تا دادگاه ها به 
صورت خارج از نوبت و بدون تعيين وقت رسيدگي نسبت 
به درخواس��ت تعديل كه از س��وي زوج تقديم مي شود 
رسيدگي و مهلت هاي تاديه سكه را متناسب با وضعيت 
مالي محكوم عليه افزايش داده تا بدين ترتيب از زنداني شدن 
آنان جلوگيري به عمل  آيد. ضمناً آمار پرونده هاي موضوع 
اين بخشنامه به صورت فصلي به حوزه معاون اول گزارش 
شود. مسووليت اجراي اين بخشنامه به عهده رييس كل 

دادگستري استان است

  لغو استثناي ورود ارز به نيما
با دستور اخير بانك مركزي براي لغو معافيت صادركنندگان 
به عراق و افغانس��تان كه ارز خ��ود را در بازار ثانويه عرضه 
نمي كردند، ديگر اس��تثنايي براي عدم عرضه ارز ناشي از 
صادرات غيرنفتي به اين بازار وج��ود ندارد. در اين حالت 
ارز آنها نيز بايد با نرخ بازار ثانويه عرضه شود، نه با نرخ بازار 
آزاد يا هيچ مقصد ديگري.اخيرا بانك مركزي لغو بندي از 
بخش��نامه ارزي در مورد صادركنندگان به عراق و هرات 
را ب��ه وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام كرده اس��ت و 
براين اساس تاكيد شده كه تمامي صادركنندگان موظف 
هس��تند درآمد صادراتي خود را مطابق با دستورالعمل و 
ضوابط اجرايي “رفع تعهد ارزي صادركنندگان و برگشت 
ارز حاصل از صادرات “ به چرخه صادراتي برگردانند. اين 
بخشنامه متوجه صادركنندگاني مي شود كه مقصد نهايي 
آنها كشورهاي عراق و افغانستان است و تاكيد شده كه بعد 
از لغو اين استثنا بايد تمامي صادركنندگان ارز خود را به 

چرخه اقتصادي برگردانند.
ماجرا از اين قرار است كه با تغيير در سياست ارزي دولت 
كه از فروردين ماه س��ال ج��اري به مرحله اج��را درآمد، 
صادركنندگان ملزم شدند ارز ناشي از صادرات را به سامانه 
نظام يكپارجه ارزي )نيم��ا( آورده در آنجا عرضه كنند و 
واردكنندگان نيز ارز مورد نياز خود را از طريق بانك يا صراف 

به عنوان واسطه خريداري كنند كه نرخ 4200 تومان براي 
آن تعيين شد، اما در آن زمان تمامي صادركنندگان ارز خود 
را به سامانه نيما نياورده و بنا بر دلايلي الزامي براي برخي 
گروه ها وجود نداشت؛ از جمله صادركنندگان به كشورهاي 
عراق و افغانستان. دليل اين استثنا نيز بنا به گفته بازرگانان 
به اين موضوع بر مي گشت كه آنها در مقابل صادرات، واردات 
كالا انجام مي دهد يا اينكه ارز آنها معمولا دلار نيس��ت و 
براساس ارز ملي معاملات انجام مي شود. در عين حال كه 
بنابه گفته برخي صرافان بخشي از اسكناس دلار به دليل 
مقصد وارداتي ايران از محل اين دو كشور، تامين مي شود.

اما در ادامه بانك مركزي تصميم گرفت كه با اولويت بندي 
كالاه��اي واردات��ي ب��ازار ثانوي��ه را راه اندازي ك��رده و 
صادركنندگان غيرنفتي ك��ه 20 درصد آنها ارز خود را به 
سامانه نيما نمي آوردند، نيز به سامانه آمده و در بازار ثانويه ارز 
خود را براي كالاهاي با اولويت پايين تر واردات عرضه كنند 
ولي باز هم صادركنندگان به عراق و افغانس��تان كه سهم 
بالاي��ي از اين 20 درصد صادرات غيرنفتي را دارند، معاف 
بودند. طولي نكشيد كه سياست ارزي دولت در مجموع 
تغيير كرده و از نيمه مردادماه جريان به نحوي ديگر پيش 
رفت؛ به گونه اي كه بازار ثانويه عمق بيشتري پيدا كرده و 
قرار بر اين شد تا تمامي صادركنندگان غيرنفتي به ويژه 
فرآورده هاي نفتي، گاز طبيعي، پتروشيمي، محصولات 
ف��ولادي و فلزات رنگي وارد بازار ثانويه ش��ده و معاملات 
در اين ب��ازار بين صادركنندگان و وارد كنندگان از طريق 
بانك ها و صرافي هاي مجاز انجام شده و نرخ ارز در اين بازار 
براساس عرضه و تقاضا تعيين شود. در اين حالت در كنار 
پتروشيمي ها و گروه هايي كه 80 درصد صادرات را داشتند 
20 درصد ديگر نيز ملزم شدند تا ارز ناشي از صادرات را در 
سامانه عرضه كنند، ولي در اين ميان باز هم صادركنندگان 

به عراق و افغانستان استثنا بودند و اين كار را انجام ندادند.
اما بخش��نامه اخير بانك مركزي مبني ب��ر لغو معافيت 
افغانستان و عراق از اين حكايت دارد كه آنها به عنوان يكي 
از بزرگ ترين صادركنندگان بخش غيرنفتي كه مي توانند 
ارزآوري زيادي را هم داشته باشند بايد به سامانه نيما آمده 
و ارز خود را براي گردش در چرخه اقتصادي عرضه كنند. 
البته ظاهرا اين دستورالعمل بطور كلي مورد پذيرش تاجران 
هم قرار گرفته است.در اين زمينه يحيي آل اسحاق - رييس 
اتاق مشترك بازرگاني ايران و عراق - در واكنشي گفته كه 
“هيچ ترديدي بر اينكه ارز حاصل از صادرات بايد به كشور 
بازگردد نيست ولي در مورد عراق بايد اقتضائات اين كشور 

را نيز در نظر گرفت “. اين جريان درحالي اتفاق مي افتد كه 
اخيرا همتي - رييس كل بانك مركزي - با اعلام آماري از 
صادرات غيرنفتي و ارز عرضه ش��ده در سامانه نيما گفته 
بود كه در پنج ماه ابتداي امسال بيش از 19 ميليارد دلار 
صادرات غيرنفتي انجام ش��ده است كه از مجموع آن سه 
ميليارد دلار براي صادرات گاز و فرآورده هاي نفتي بوده و 
بايد به چرخه اقتصادي برگردد و اين در شرايطي است كه 
80 درصد ارز آورده شده به سامانه نيما براي پتروشيمي ها 
و مابقي براي صادركنندگان غيرنفتي اس��ت كه اين رقم 
قابل توجه نيس��ت. همتي از صادركنندگان خواسته بود 
كه با عرضه ارزهاي حاصل از صادرات به گردش اقتصادي 
كمك كنند. به نظر مي رسد بخشي از اين لغو معافيت براي 
صادركنندگان به افغانستان و عراق هم از برگشت ضعيف 
ارز 20 درصد صادرات غيرنفتي نشأت مي گيرد.بايد يادرآور 
شد كه با وجود حجم بالاي صادرات غيرنفتي در حدود دو 
ماه اخير تا 3.6 ميليارد دلار ارز در سامانه نيما عرضه شده 
است كه با انتقاداتي همراه شده و به دنبال آن اخيرا مصوب 
شد صادركنندگان ملزم به آوردن ارز خود حداكثر تا سه 
ماه بعد از صادرات به بازار ثانويه باشند.اين در حالي است كه 
ارز عرضه شده در سامانه نيما و در بازار ثانويه حدود 8000 
تا 9000 تومان براي دلار و يورو قيمت مي خورد و در اين 
حالت با توجه به اختلاف نرخي كه در بازار آزاد وجود داشته و 
به حدود 14 هزار تومان در هر دلار مي رسد، صادركنندگان 
تمايل چنداني به عرضه ارز خود در س��امانه نيما ندارند و 

عرضه آنها نيز تناسب چنداني با ارز در اختيارشان ندارد.

  دلايل ثبات و كاهش نرخ ارز
افزايش عرضه ارز، برخورد با برهم زنندگان بازار و همچنين 
اميدواري نسبت به بهبود روابط بانكي ايران و ساير كشورها 
از جمله عواملي اس��ت كه موجب ش��د دلار در روزهاي 

گذشته كاهش يابد. 
طي يكي دو هفته گذشته و پس از آنكه بانك مركزي مجوز 
دخالت در بازار ارز را از سران قوا دريافت كرد، روند كاهش 
قيمت دلار در بازار آغاز شد و هر چند پس از ريزش شديد 
قيمت در روزهاي نخست با مقاومت هاي ايجاد شده نرخ ها 
دوباره به سمت بالا حركت كرد اما دلار در روزهاي گذشته 
دوباره روند نزولي در پيش گرفته و در كانال 13 تا 14 هزار 

تومان مبادله مي شود. 
افزايش عرضه ارز در ب��ازار و افزايش اختيارات صرافي ها 
براي خريد و فروش اسكناس از مهم ترين دلايل كاهش 

نرخ دلار در بازار محسوب مي شود؛ بطوري كه مشاهدات 
خبرنگار ايبِنا حاكي از آن است كه در روز دوشنبه صرافي ها 
قيمت هاي 13 هزار و 300 تا 13 هزار و 400 را براي دلار 
اعلام كردند و قيمت س��كه نيز تا 4 ميلي��ون و 180 هزار 
تومان كاهش يافت.يكي ديگر از دلايل افت قيمت ها در 
بازار را مي توان كاهش حجم معاملات به دليل دستگيري 
نوسان گيران و تعدادي از دلالان عنوان كرد كه باعث شده 
بسياري از سوداگران از فعاليت در بازار دست بكشند و تعداد 
اندكي از دلالان كه فعاليت داش��تند، نيز قيمت هايي در 

سطح 13 هزار و 700 تومان را براي دلار اعلام مي كردند.
همچنين برخورد با سايت ها و كانال هايي كه نرخ لحظه اي 
دلار و سكه را در راستاي مقاصد خود اعلام مي كردند و سعي 
در بالابردن قيمت ها در بازار داشتند، عامل اثرگذار ديگر بر 
افت قيمت ارز در بازار عنوان مي شود. در هفته هاي گذشته 
پليس فتا و دادستاني اقدامات گسترده اي را در اين زمينه 
انجام دادند و دادستان تهران نيز اعلام كرد كه هيچ سايتي 

حق ندارد قيمت هاي لحظه اي ارز و سكه را اعلام كند.
كارشناسان معتقدند برگزاري نشست “ اف اي تي اف “  در 
پاريس نيز از عوامل آغاز دوباره روند نزولي قيمت دلار در 
بازار است. بررسي وضعيت ايران در اين نشست در حالي 
كه لوايح مرتبط با “ اف اي تي اف “پس از كش و قوس هاي 
فراوان در مجلس تصويب شد، اين اميدواري را ايجاد كرده 
است كه وضعيت ايران در اين كارگروه بهبود يابد و موجب 
گسترش تبادلات مالي با ساير كشورها و تسهيل جريان 
ورود ارز به كشور شود.از سوي ديگر برخي از فعالان بازار 
ارز معتقدند كه همزمان با افزايش قيمت جهاني نفت و نيز 
پيش از بازگشت تحريم خريد نفت ايران از سوي امريكا كه 
كمتر از يك ماه ديگر رخ خواهد داد، نرخ دلار در بازار آزاد 
ايران سقف جهش خود را س��پري كرده و در كوتاه مدت 
اين بازار چشم انداز رشد بيش��تر را ندارد. حسن روحاني 
رييس جمهوري نيز در سخناني كه اخيرا مطرح كرده با 
اشاره به برخي فضاس��ازي ها در فضاي مجازي نسبت به 
شروع تحريم هاي جديد امريكا از آبان ماه گفته است كه 
هيچ نگراني از بابت تحريم هاي 13 آبان ندارد، چراكه امريكا 

هر كاري خواسته عليه ايران انجام داده است.
كاهش نرخ دلار تا محدوده 13 هزار تومان در بازار آزاد در 
حالي رخ داده كه بسياري از كارشناسان و فعالان اقتصادي 
نرخ واقعي دلار را حدود 7 تا 8 هزار تومان عنوان مي كنند و 
معتقدند كه قيمت ها در آينده اي نزديك در بازار به تعادل 

خواهد رسيد و به نرخ طبيعي نزديك مي شود.

گروه بانك وبيمه| احسان شمشيري| 
عملكرد صنعت بيمه در شش ماهه نخست سال در قياس 
با مدت زمان مش��ابه نشان مي دهد حجم حق بيمه هاي 
توليدي بازار بيمه با 25,4 درصد افزايش نسبت به 6 ماهه 
اول سال گذشته به حدود 18 هزارميليارد تومان و رسيده 
كه نكته قابل توجه و مثبت آن اين است كه تنها 32 درصد 
حق بيمه هاي توليدي توس��ط بيمه ايران در نقش تنها 
شركت بيمه دولتي توليد شده و بقيه آن سهم شركت هاي 
بيمه خصوصي است و همچنان تلاش مي شود كه سهم 

شركت هاي خصوصي رشد بيشتري پيدا كند 
به گزارش »تعادل«، ماموريت اصلي صنعت بيمه، پرداخت 
خسارات وارده بر بيمه گذاران است . شركت هاي بيمه در 
اي��ن بازه زماني در حدود 10 ه��زار و 800 ميليارد تومان 
خس��ارت به بيمه گذاران پرداخت كردند كه در مقايسه 
با 6 ماهه اول س��ال قبل، معادل 23,2 درصد رشد نشان 
مي دهد. 66.6 درصد از خسارت هاي بازار بيمه توسط بخش 
غيردولتي جبران شد كه جايگاه ويژه و اهميت شركت هاي 
خصوصي بيمه اي را نشان مي دهد. نسبت خسارت در بيمه 
اعتبار 179 درصد و در درمان 104 درصد بوده است. اين 
در حالي است كه ميانگين نسبت خسارت در كل صنعت 
بيمه 59 درصد و در بيمه شخص ثالث با بيشترين خسارت 

60 درصد است. 
همچنين ش��ركت هاي بيمه نزدي��ك 26 ميليون مورد 
خسارت به بيمه گذاران پرداخت كردند كه در مقايسه با 
مدت مشابه سال قبل 21,2 درصد افزايش داشته كه از اين 

ميزان36.9 درصد از خسارت هاي بازار بيمه در رشته بيمه 
شخص ثالث و مازاد، 36,9 درصد از خسارت هاي پرداختي 
به بيمه درمان اختصاص داش��ت و سهم بيمه زندگي هم 
به8,9 درصد از خسارت هاي پرداختي در بازار بيمه رسيد. 
مطابق تعاريف بيمه اي نسبت خسارت عبارت از حاصل 
تقسيم خسارت پرداختي به حق بيمه توليدي بر حسب 
درصد اس��ت و در محاسبه آن مبالغ خسارت هاي معوق، 
ذخاير حق بيمه، هزينه كارمزد شبكه فروش و هزينه هاي 
اداري و عمومي دخالت داده نمي ش��ود. به همين خاطر 
بررسي آمار عملكرد شركت ها و رشته هاي بيمه از حيث 
نسبت خسارت در اين مدت نمي تواند ارزيابي مطلوبي از 
عملكرد آنها را مشخص كند و فعاليت واقعي صنعت بيمه 
را نشان بدهد چرا كه با گذشت تنها 6 ماه از سال، دريافت 
كامل حق بيمه هاي مربوط به برخي از بيمه نامه هاي صادره 
در اين مدت انجام نگرفته و تا پايان سال وصول خواهند شد.
نسبت خس��ارت صنعت بيمه در اين مدت 59,3 درصد 
بود و در مقايسه با مدت مشابه سال قبل 1.1 واحد كاهش 
نشان  داد.دو رشته  بيمه اعتبار و درمان )به ترتيب با 179,7 
و 104.9 درصد( نسبت خسارتي بالاتر از بازار بيمه داشتند. 
پس از آن، نسبت خسارت بيمه شخص ثالث و مازاد با 60.3 
درصد، كمي نزديك به سطح بازار بيمه )با 59.3درصد( بوده 
و نسبت خسارت ساير رشته هاي بيمه به مراتب پايين تر از 
نسبت خسارت بازار بوده است. تحرك بيشتر در صنعت 
بيمه يك ضرورت آش��كار اس��ت و تمامي صاحبنظران، 
فعالان و مديران و شبكه فروش بايد با تلاش بيشتر و تكيه 

بر ابتكار و نوآوري به تقويت بازار صنعت بيمه كمك كنند.
با برنامه هايي كه بطور جدي دنبال مي كنيم اميدوارم در 
دوره زماني بعدي جهش قابل توجهي در عملكرد صنعت 
بيمه صورت بگيرد و چتر آرامش و امنيت بيمه اي در كشور 

گسترده تر شود.
رييس كل بيمه مركزي در نخستين نشست خبري خود 
از ضرورت افزايش سهم شركت هاي خصوصي از بازار بيمه 
كشور سخن گفت و فعالان اين حوزه نيز در تحليل هاي خود 
از رونق بازار بيمه كشور سخن گفتند البته اين در حالي است 
كه سهم صنعت بيمه از اقتصاد كلان كشور شايسته نام و 
آوازه و قدمت اين صنعت مادر نيست و بايد به روش هاي 

گوناگوني بازار صنعت كشور را گسترش داد.
بي ترديد سهم بيشتر از توليد ناخالص ملي و موفقيت در 
جذب نقدينگي بازيگران صنعت بيمه را به نقش آفرينان 
مهم تري در حوزه اقتصادي كشور مبدل خواهد كرد و بيمه 
مركزي در سياست گذاري هاي جديد خود تلاش مي كند 
تا با اتخاذ تدابير ويژه اي در خصوص جذب سرمايه گذار، 
شيوه هاي س��رمايه گذاري و تقويت بخش خصوصي به 

تمامي اهداف برنامه ششم توسعه دست پيدا كند. 
به هر حال با توجه به توانگري مالي شركت ها اين سهم بازار 
تقسيم مي ش��ود بطوريكه در شش ماه نخست سال تنها 
سهم 8 ش��ركت  بيمه به ترتيب ايران 32,3 درصد، آسيا 
11.3 درصد، دانا 7.5درصد، البرز 6 درصد، پارسيان 5.4 
درصد، پاسارگاد 5.2 درصد، كوثر 4,6 درصد و معلم 4.4 
درصد )هر يك با سهم بالاتر از 3 درصد( در مجموع بيش از 

سه چهارم يا 76.6 درصد از حق بيمه توليدي بازار را به خود 
اختصاص داده اند و 23,3 درصد مابقي حق بيمه، توسط 
19 ش��ركت بيمه ديگر توليد شده وتعداد بيمه نامه هاي 
صادره در اين مدت نيز با 8.4 درصد رشد نسبت به مدت 
مشابه س��ال قبل، بالغ بر 30.1 ميليون فقره بود. بنابراين 
شركت هاي بيمه خصوصي بايد تلاش خود را بيشتر كنند 
و با افزايش سرمايه و ذخيره گيري مناسب به نقش آفريني 
اساسي تري در بازار اين صنعت فكر كنند. از اين ميزان 36,3 
درصد حق بيمه هاي توليدي به رشته بيمه شخص ثالث و 

مازاد اختصاص دارد و20,9 درصد از حق بيمه هاي توليدي 
مرتبط با بيمه درمان است وسهم بيمه زندگي نيز به 14.8 
درصد از پورتفوي حق بيمه توليدي بازار رسيد. قطعا اين 
ميزان براي ما چندان قابل قبول نيست و بايد تحولي اساسي 
در اين حوزه صورت بگيرد. من فرهنگسازي و آموزش را 
راهكار اصلي افزايش ضريب نف��وذ بيمه هاي زندگي در 
جامعه مي دانم و اگ��ر همگان با ظرفيت ها و مزاياي بيمه 
نامه هاي زندگي آشنا شوند در سطح رفاه و امنيت خاطر 

جامعه تحولات بزرگي را شاهد خواهيم بود.
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ادغام بانك ها و عرضه اعتبارات 

زائران اربعين حسيني تحت 
پوشش بيمه ايران قرار دارند

اعظم   احمديان|
نقش بانك ها در تامين مالي توليد، اهميت بررسي 
اثر ادغ��ام بانك ها بر عرض��ه اعتب��ارات را بيش از 
پيش برجسته مي سازد. يكي از دغدغه هاي اصلي 
سياست گذاران شبكه بانكي كش��ور، تامين مالي 
بخش توليد است. با توجه به فقدان ابزارهاي مالي 
متنوع و بازارهاي مالي گس��ترده در كشور، شبكه 
بانكي كشور مهم ترين نقش را در تامين مالي توليد 
دارد. از طرف ديگر، در راستاي اصلاح ساختار نظام 
بانكي، بانك مركزي درصدد ادغام چند بانك كوچك 
با يك بانك بزرگ است. مهم ترين اهداف اين ادغام، 
اصلاح ساختار مالي، تجميع منابع بانك هاي مورد 
نظر، بهبود كيفيت خدمات و بهبود عرضه تسهيلات 
است. مهم ترين سوالي كه مطرح است اين است كه آيا 
ادغام بانك هاي كشور مي تواند دسترسي بنگاه هاي 
اقتصادي به تسهيلات اعطايي را بهبود بخشد. براي 
پاسخ به اين سوال، بايد شرايطي كه بانك هاي كشور 
در آن در حال فعاليت هس��تند را مورد بررسي قرار 
داد. اقتصاد كشور در شرايط ركود تورمي است. اين 
شرايط به مفهوم اين است كه توليد كالاها و خدمات 
با افزايش هزينه همراه است. افزايش هزينه به مفهوم 
كاهش توان بخش توليد در بازپرداخت تسهيلات 
است. از آنجا كه يكي از منابع بانك ها براي پرداخت 
تسهيلات، بازپرداخت آن اس��ت، بنابراين افزايش 
مطالبات غيرجاري ثمري جز كاهش توان بانك ها 
در پرداخت تسهيلات ندارد. بنابراين به  نظر مي رسد، 
ادغام بانك ها، با وجود اين چالش اساسي، در تامين 
مالي توليد با مشكلاتي مواجه باشد. از طرف ديگر، 
بر اساس ادبيات نظري وتجربي موجود، بانك هاي 
كوچك، با توجه به دسترسي به منابع كمتر، به نظر 
مي رسد، بيش��تر به تامين مالي بنگاه هاي كوچك 
و متوس��ط مي پردازند و بانك هاي ب��زرگ، عمدتاً 
تامين كننده مالي بنگاه هاي بزرگ هستند. از دلايل 
اين موضوع مي ت��وان به هزينه بر بودن ش��فافيت 
اطلاعات براي بنگاه هاي كوچك دانست كه با توجه 
به حوزه هاي فعاليت مختلف، نيازمند انواع مختلف 
تسهيلات هستند. از طرف ديگر بانك هاي بزرگ به 
دليل ساختار سازماني پيچيده اي كه دارند، به راحتي 
در مورد اعطاي وام به بنگاه هاي كوچك نمي توانند 
تصميم بگيرند. البته در مورد كش��ور ما، بررس��ي 
دقيق تر اين موضوع مستلزم دسترسي به اطلاعات 
مالي بانك هاي كوچك و بزرگ است. اگر بانك هاي 
كوچك كشور، بر اساس ادبيات بانكداري دنيا عمل 
كنند، با ادغام بانك ها، تامين مالي بنگاه هاي كوچك 
و متوسط با افزايش هزينه همراه خواهد بود. همچنين 
منبع اوليه براي تامين مالي بنگاه هاي كوچك بانك ها 
هستند. بنگاه هاي كوچك فقط از تعداد محدودي از 
بانك ها مي توانند تسهيلات دريافت كنند، بنابراين 
ادغام بانك ها ممكن اس��ت اثر منفي بر كس��ب و 
كارهاي كوچك داشته باشد، زيرا كه با ادغام بانك ها، 
كسب و كارهاي كوچك به  سختي مي توانند منابع 
تامين مالي جديد بيابند. اين تحليل بر مبناي رابطه 
بانك بنگاه ق��رار دارد، بنگاه ها انتظار نرخ وام كمتر، 
الزامات وثيقه اي كمتر و عرضه وام بيش��تر را دارند. 
وام گيرندگان به وجود ثبات روابط با بانك ها بيشتر 
فكر مي كنند. بنگاه هايي كه داراي هزينه رابطه بالا 
هستند، نمي خواهند رابطه با بانك را خاتمه دهند به 
اين دليل كه يافتن يك بانك جديد به دليل مساله 

انتخاب بد در بازار اعتبارات مشكل است.

بيمه ايران با صدور بخش��نامه اي به تمامي شعب و 
مراكز خود اعلام كرد، زائران اربعين حس��يني )ع( 
كه نس��بت به ثبت نام و اخذ ويزاي كش��ور عراق از 
طريق س��امانه سماح س��ازمان حج و زيارت اقدام 
نمايند، با پرداخت فقط 15 هزار تومان حق بيمه، 
تحت پوشش بيمه هاي عمر، حوادث و درمان اين 
شركت قرار مي گيرند. به گزارش روابط عمومي بيمه 
ايران، پوشش تعهدات اين بيمه نامه براي هر يك از 
بيمه شدگان شامل پرداخت غرامت فوت به هر علت 
)عمر زماني( به مبلغ 350 ميليون ريال، پرداخت 
غرامت فوت ناش��ي از حادثه به مبلغ يك ميليارد 
و 850 ميليون ري��ال، پرداخت غرامت نقص عضو 
يا ازكارافتادگي دايم كلي يا جزئي ناش��ي از حادثه 
حداكثر 2 ميلي��ارد و 200 ميليون ريال، پرداخت 
هزينه هاي درماني بس��تري بيمارستاني و اعمال 
جراحي به علت بيماري يا ح��وادث حداكثر 250 
ميليون ريال، پرداخت هزينه هاي درماني سرپايي و 
پاراكلينيكي به علت بيماري يا حوادث همانند انجام 
نوار قلب، راديولوژي، آزمايش ها، اورژانس، گچ گيري 

و نظاير آن تا سقف 25 ميليون ريال است. 
همچنين پرداخت هزينه هاي نقل وانتقال پيكر هر 
يك از بيمه شدگان فوت شده به هر علت، از عراق يا 
شهرهاي ايران به شهر محل اعزام متوفي، از محل 
تعهدات فوت به هر علت، پرداخت هزينه هاي مربوط 
به نقل وانتقال بيمار يا مصدوم از عراق يا شهرهاي 
ايران به شهر محل اعزام بيمه شده از محل تعهدات 
بستري و اعمال جراحي است. بر اساس اين گزارش، 
مدت پوشش بيمه اي هر يك از بيمه شدگان حداكثر 
مدت 30 روز است كه اين زمان در مسيرهاي زميني 
از فاصله 20 كيلومتري پايانه هاي مرزي رس��مي 
جمهوري اسلامي ايران و در مرزهاي هوايي از زمان 
ورود به خاك كشور عراق آغاز و در طول مدت اقامت 
در شهرهاي نجف اشرف، كربلاي معلي، كاظمين، 
سامرا و مسيرهاي منتهي به آنها ادامه داشته و در 
مرزهاي زميني پس از خروج از خاك عراق و ورود 
به ايران تا فاصله 20 كيلومتري پس از پايانه مرزي 
و در مرزهاي هوايي پس از خروج بيمه شده از خاك 
عراق و ورود به ايران خاتمه مي يابد، مشروط بر اينكه 

مدت مذكور از 30 روز بيشتر نباشد.

  نسبت خسارت در بيمه اعتبار 179 درصد و در درمان 104 درصد بوده است. اين در حالي 
اس�ت كه ميانگين نس�بت خس�ارت در كل صنعت بيمه 59 درصد و در بيمه شخص ثالث با 

بيشترين خسارت 60 درصد است
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5 بازار سرمايه

براي دومين بار شرايط عرضه نفت خام در بورس انرژي فراهم شد 

كشمكش طلاي سياه در تالار شيشه اي 

نقش بورس كالا در سامان دهي بازارهامعضل نوسان گيري در بازار سهام

گروه بورس | سميرا  ابراهيمي|
 روز گذش��ته پس از ماه ه��ا صحبت و ق��ول و وعده 
درخصوص عرضه نفت خام در بورس انرژي، بالاخره 
اطلاعيه عرضه آمد كه قرار است روز ششم آبان سال 
ج��اري، نفت خام در بورس ان��رژي با قيمت 79.15 
سنت عرضه شود. بر اين اساس نماد نفت خام سبك 
شركت ملي نفت ايران در سامانه پس از معاملات درج 
شد تا آخرين گام براي عرضه نفت خام برداشته شود.
حال آنك��ه زمان بندي تحويل كالا 7 آذرماه 1۳97 و 
مكان تحويل فوب جزيره خ��ارك با هدف بازارهاي 
بين المللي و به صورت فله خواهد بود. حداقل خريد 
در اي��ن عرضه معادل ب��ا ۳5 هزار بش��كه نفت خام 
سبك تعيين ش��ده و حداكثر مشتريان مي توانند تا 
يك ميليون بشكه از حجم نفت خام عرضه شده را با 
حداقل تغيير ۰.۰1 قيمت سفارش )پريميوم دلاري 

- سنا( خريداري كنند.

  شرايط معاملات نفت خام در بورس انرژي 
سيدرضا علوي، عضو هيات مديره شركت بورس انرژي 
ايران در گفت وگو با »تعادل« گفت: مرجع تعيين قيمت 
پايه محصول نفت خام در بورس انرژي، ش��ركت ملي 
نفت ايران است. معاملات محصول نفت خام در بورس 
انرژي، ذيل رينگ بين الملل انجام خواهد شد و سقف 
نوسان نيز آزاد است. لازم به ذكر است كه حداقل ميزان 

افزايش نرخ براي سفارش گذاري، 1 سنت است. 
علوي در خصوص وضعيت نوع معاملات گفت: در حال 
حاضر معاملات به صورت مستقيم و روزانه مانند ساير 
 كالاهاي موج��ود در بورس انرژي معامله مي ش��ود و 
در واقع هنوز براي معاملات نفت خام در بورس انرژي، 
ابزارهاي آپش��ن و آت��ي در نظر گرفته نش��ده اما اگر 
استقبال خوب باش��د، در نظر داريم كه انواع ابزارهاي 

معاملاتي را به اين بازار اضافه كنيم.
وي همچني��ن در خصوص متقاضياني كه قرار اس��ت 
وارد اين بازار شوند، گفت: مش��تريان اين بازار فعالان 
حوزه پتروش��يمي و پالايش��گاهي هس��تند كه براي 
تولي��د محصول به نفت خ��ام نياز دارند. ع��لاوه بر آن 
 پالايش��گاه هاي خارج از كشور كه مصارف نفتي دارند 
با توجه به اينكه در اين بازار در حجم هاي مختلف قابليت 
دسترسي دارند و  به دليل اينكه قيمت مشخص و شفاف 
است، مي توانند وارد ش��وند. عضو هيات مديره بورس 
انرژي درباره نگراني از ورود سفته بازان و نوسانگيران 
در اين بازار گفت: در روند معاملاتي نفت خام در بورس 
انرژي، تنها صادركنندگان و مصرف كنندگان نفت خام 
مي توانند وارد شوند، زيرا قابليت فروش مجدد در اين 
سيستم وجود ندارد و بنابراين احتمال وجود سفته بازان 
وجود ندارد. علوي همچنين در خصوص نياز به مجوز 
براي متقاضي��ان در اين بازار گفت: هنوز مجوز خاصي 
 براي ورود آنها لازم نيس��ت و شركت هاي حقوقي كه

1۰ درصد از حجم كل معامله را تامين كنند، مي توانند 
وارد ش��وند و در چرخه رقابت قرار بگيرند. اما در آينده 

ممكن است مجبور به تاييد صلاحيت در اين بازار شويم. 
بر اين اس��اس، فروش به صورت 2۰ درصد ريالي و 8۰ 
درصد ارزي خواهد بود كه تسويه بخش ريالي بصورت 
نقدي قبل از تحويل محموله و تس��ويه بخش ارزي به 
صورت اعتباري، با ارايه ضمانتنامه بانكي تعهد پرداخت 
ريال��ي معتب��ر از بانك هاي مورد قبول ش��ر كت ملي 
نفت ايران، پس از تحويل محموله صورت مي گيرد.او 
همچنين درباره پيش بيني استقبال از اين بازار گفت: به 
دليل اينكه اين كار، كار جديدي است، شناخت آن زمان 
بر است. ما در تلاش هستيم با فرهنگسازي در اين حوزه 
و آشنايي بيش��تر مصرف كنندگان و صادركنندگان، 
بستر مناسبي براي استقبال سرمايه گذاران از اين بازار 

فراهم كنيم. 

  فرآيند تسويه معاملات 
حس��ين فهيمي، مديرعامل شركت س��پرده گذاري 
مركزي اوراق بهادار و تس��ويه وجوه )س��مات( درباره 
آخرين جزييات آماده سازي عرضه نفت خام در بورس 
انرژي گفت: براي تسويه معاملات نفت خام در رينگ 
بين الملل بورس انرژي اي��ران، هماهنگي  هاي لازم با 
بانك مركزي و بانك هاي عامل انجام شده و قرار است 
ضمانتنامه هاي بانكي نزد اين ش��ركت س��پرده  شود.

حس��ين فهيمي افزود: براي تسويه معاملات ارزي، در 
ابتدا معادل 12۰ درصد از ارزش پايه معامله به عنوان 
ضمانتنامه بانكي دريافت و س��پس تسويه ارزي انجام 
خواهد شد. وي ادامه داد: فرآيند مالي اين معاملات از 
طريق 8 بانك كه شركت ملي نفت اسامي آنها را اعلام 

خواهد كرد، انجام مي شود.

  قيمت عادلانه و منطقي نفت در بورس انرژي
سيد علي حس��يني، مديرعامل بورس انرژي ايران نيز با 
بيان اينكه سقف اولين عرضه يك ميليون بشكه نفت خام 
سبك تعيين شده و محل تحويل در جزيره خارك است، 
گفت: قيمت محصول بر اس��اس نفت خام برنت تعيين 
مي شود و هر شخص حقوقي داخلي و خارجي مي تواند از 
۳5 هزار بشكه و مضرب آن تا سقف يك ميليون بشكه نفت 
خريداري كند.حس��يني افزود: در اين مرحله و بر اساس 
مصوبه يك ميليون بشكه عرضه مي شود و پس از ارزيابي 
شرايط، شركت ملي نفت مي تواند بر حسب صلاحديد، داد 

و ستد نفت در بورس انرژي را تكرار كند.
به گزارش سنا، وي با بيان اينكه در بورس انرژي بهترين 
ش��رايط براي خريداران نفت فراهم شده گفت: از سوي 
ش��ركت ملي نفت بهترين ش��رايط در روش پرداخت، 
حجم خريد و قيمت گذاري اعمال شده است و اميدواريم 
افرادي كه از تخصص و توانايي لازم براي ورود به معاملات 
نفت برخوردارند از اين فرصت استفاده كنند.وي با اشاره 
به اينكه بورس محل رقابت ش��فاف است، افزود: شرايط 
عرضه نفت در بورس انرژي بر هيچ فردي پوشيده نيست. 
همه بازيگران مي توانند اين محصول را خريداري كنند و 
تراكنش ها در بورس انرژي با 22 ويژگي رصد و نحوه آن 

در لحظه اطلاع رساني مي شود. حسيني با تاكيد بر اينكه 
بورس انرژي تمام ظرفيت خود را براي موفقيت عرضه نفت 
خام به كار خواهد گرفت، گفت: زير ساخت  عرضه نفت خام 
در بازار سرمايه فراهم است و ورود اين محصول به بورس 

مي تواند به كشف قيمت عادلانه و منطقي كمك كند.

  سابقه تاريخي و عرضه اي شكست خورد
چنانچه روز شش��م آبان، نفت خام در بورس انرژي بطور 
موفقيت آميز عرضه ش��ود، در واقع دومين تجربه ورود 
معاملات نفت خام در بورس ان��رژي خواهد بود. پيش از 
اين هم در روز هفدهم فروردين س��ال 9۳ بورس انرژي 
شاهد عرضه نفت خام بود كه در آن زمان نيز 292۰ بشكه 
نفت خام به قيمت س��ه ميليون و 6۳ هزار و 27 ريال به 
فروش رفت. در ابتداي اين عرضه سفارش فروش شركت 
ملي نفت براس��اس هر بشكه سه ميليون و 6۳ هزار ريال 
وارد سامانه ش��د و سه خريدار توانايي مصرف اين ماده را 
داش��ته و مجوز لازم را در اختيار داشتند سفارش خود را 
وارد سامانه كردند.همچنين در اين عرضه ۳۳۰۰ بشكه 
تقاضا در قيمت هاي مختلف وارد سامانه شد و با توجه به 
اينكه حجم تقاضا بيشتر از عرضه بود معاملات در مرحله 
مظنه يابي ادامه يافت و به مرحله رقابت كشيده شد. در اين 
عرضه دامنه نوسان قيمت مجاز 2۰ درصد لحاظ شد.در 
آن زمان شاپور محمدي رييس فعلي سازمان بورس، در 
سمت معاون اقتصادي وزير اقتصاد حضور داشت و از آن 
عرضه به عنوان فصل جديدي در بازار انرژي ايران نام برد 

كه به اندازه ملي شدن صنعت نفت مهم است. اما در نهايت 
آن عرضه تداوم پيدا نكرد. مهدي حسيني، معاون سابق 
وزير نفت در خصوص عرض��ه فعلي اين محصول گفت: 
معامله نفت با ميانگين ۳5 هزار بشكه اي دربورس انرژي 
بسيار عجيب است زيرا كمترين محموله هايي كه  در دنيا  
داد و ستد مي شود بين 25۰ هزار تن تا 5۰۰ هزار تن است. 
هزينه حمل و بارگيري نفت خام بسيار قابل توجه است و به 
همين دليل بارگيري نفت خام  توسط نفت كش ها با ميزان 
تناژ پايين اصلا توجيه اقتصادي نخواهد داشت.وي گفت: 
در مرحله بعد نيز فرد يا شركتي كه اين خريد را انجام  داده 
است آزاد است با هر كشوري جز رژيم صهيونيستي معامله 
انجام دهد اين كار سبب خواهد شد در داخل نيز ما با يك 
رقيب در عرصه فروش نفت خام در بازار جهاني و در شرايط 

تحريم  مواجه شويم و با او  نيز عملا وارد رقابت شويم.وي 
افزود: زير س��اخت لازم نيز براي اين نوع فروش از طرفي 
در كش��ور ما وجود ندارد زيرا خريدار نفت خام در بورس 
انرژي بايد از قبل بازار يابي، حمل، تبادلات مالي و بسياري 
ديگر از موارد را برنامه ريزي داش��ته و بتواند در ش��رايط 
تحريم انجام دهد.وي درب��اره راه اندازي بورس نفت به 
ص��ورت آتي نيز گفت: نفت مصرفي تم��ام  دنيا در روز 
9۰ ميليون بشكه است، اما ما شاهد آن هستيم كه در 
بورس نايمكس حدود 1۰۰ ميليون بشكه نفت در روز 
داد و ستد مي شود، در صورتي اين معاملات به صورت 
كاغذي و به صورت آتي است، اما متاسفانه بورسي كه 
در ايران  راه اندازي شده است به صورت فيزيكي و داراي 

مشكلات فراوان است.

يك كارش��ناس ب��ازار س��رمايه معتقد اس��ت نگاه 
كوتاه مدت به بازار سهام يكي از آسيب هاي اين بازار 
خواهد بود. وي گفت: به همين دليل اين روزها شاهد 
اين هستيم كه با كوچك ترين خبر منفي سهامداران 
اقدام به فروش مي كنند. به گ��زارش ايبنا، ابراهيم 
خليلي با اشاره به اينكه در روزهاي اخير شاهد افت 
قيمت ها و ش��اخص در بورس هستيم گفت: ريزش 
قيمت ه��ا و ش��اخص در حالي در بازار س��هام رقم 
مي خورد كه در نيمه نخس��ت امسال شاهد افزايش 
چشمگير حجم، ارزش، نوبت ها و شاخص هاي بورس 
و فرابورس بوده ايم. اين كارشناس بازار سرمايه افزود: 
رشد كليت بازار سهام در حالي در شش ماه نخست 
سال جاري رقم خورده كه در اين مدت حجم و ارزش 
معاملات به ان��دارزه كل دوازده ماه س��ال 96 بوده 
است. ضمن اينكه شاخص بورس نيز رشدي حدود 
9۰ درصدي را داشته كه به اندازه رشد كل شاخص 
در مدت چند سال گذشته است. وي اضافه كرد: بر 
اين اس��اس طبيعي است كه رش��دهاي پياپي بازار 
سهام در يك نقطه متوقف شود و بازار سرمايه شروع 
به اصلاح قيمت ها كند. اين كارشناس بازار سرمايه 
تصريح كرد: همانند ساير بازارها كه افزايش قيمت ها 
در نقطه اي متوقف مي ش��ود، در بازار سهام نيز اين 
موضوع مصداق دارد و قرار نيس��ت تا ابد قيمت ها و 
شاخص روند افزايشي داشته باشند. خليلي با اشاره 

به رشدهاي چشمگيري كه در چند ماه گذشته در 
بازار سهام رقم خورده است اظهار داشت: بخشي از 
اين افزايش قيمت ها به دلايل��ي مانند افزايش نرخ 
ارز و در مقابل كاه��ش ارزش پولي ملي و در پي آن 
موضوع ارزش جايگزيني اس��ت و بخش ديگري نيز 
به ركود تدريجي حاكم بر ساير بازارها از جمله ارز، 
خودرو، مس��كن و طلا ارتباط دارد و موجب شده تا 
نقدينگي به سمت بازار سهام س��رازير شود و رشد 

قيمت ها و شاخص در اين بازار اتفاق بيفتد.

  واكنش احساسي
به گفته خليلي، زماني كه قيمت ها به حد اشباع در 
بازار سرمايه مي رس��ند، بازار به هر بهانه اي اقدام به 
واكنش احساسي و هيجاني مي شود كه نمونه آن را 
مي توان در تصويب لايح��ه FATF در مجلس ديد 
كه در آن روز ش��اخص بورس بيش از ۴ هزار واحد 

ريزش كرد. 
وي در پاس��خ ب��ه اين پرس��ش ك��ه حقوقي ها چه 
نقشي در كنترل هيجانات و جو رواني معاملات در 
بازار س��هام دارند نيز پاس��خ داد: نگاهي به عملكرد 
حقوقي ها در ب��ازار اين روزها نش��ان مي دهد تنها 
اقدامي كه از س��وي حقوقي ها در بازار سهام اتفاق 
نمي افتد موضوع حمايت از بازار و كنترل جو رواني 
است؛ چرا كه براي يك مدير پرتفوي با سرمايه چند 

ده ميليارد توماني يا بيش��تر، تنها افزايش نقدينگي 
ملاك اس��ت، بنابراين با انتش��ار كوچك ترين خبر 
منفي يا مثبتي، و حتي عدم اطمينان از موثق بودن 
آن شاهد اين موضوع هستيم كه حقوقي ها در بورس 
و فرابورس اقدام به فروش يا خريد س��هام مي كنند 
كه اين روزها با توجه به شرايط بازار سهام كفه ترازو 
به سمت فروش ها توسط حقوقي ها سنگين تر است. 
اين كارشناس بازار س��رمايه در ادامه يكي ديگر از 
آس��يب هاي بازار در اين روزها را ن��گاه كوتاه مدت 
س��رمايه گذاران به بازار س��هام عنوان كرد و افزود: 
ماهيت بازار سهام، سرمايه گذاري بلندمدت است، 
اين در ش��رايطي است كه بس��ياري از فعالان بازار 
سرمايه افرادي هس��تند كه با هدف نوسان گيري و 
كسب سود در كوتاه مدت در بورس و فرابورس حضور 
دارند، به همين دليل هم هست كه اين روزها شاهد 
اين هستيم كه با كوچك ترين خبر منفي سهامداران 
و معامله گران اقدام به فروش سهام خود مي كنند. 

اين كارش��ناس بازار س��رمايه افزود: از سوي ديگر 
جو هيجاني كه توس��ط برخي افراد در بازار س��هام 
به وجود آمده و گفته مي ش��ود كه ش��اخص بورس 
و قيمت ها بايد متناسب رش��د دلار از افزايش چند 
برابري برخوردار ش��وند نيز موجب تحليل نادرست 
 س��هامداران به ويژه تازه واردان به بورس ش��ده، كه 

در نهايت به ضرر آنها تمام خواهد شد.

گروه بورس|
 ش��اخص كل بورس اوراق بهادار تهران در معاملات 
روز گذش��ته با افزايش 2 هزارو 2۳2 واحدي همراه 
شد و توانست در نهايت رقم 182 هزارو 8۳۴ واحد را 
به خود اختصاص دهد. در همين حال، شاخص بازار 
اول با افزايش 1۳12 واحدي به رقم 1۳7 هزار و 666 
واحد رسيد و در مقابل ش��اخص بازار دوم با افزايش 
6۰۴2 واحد،  رقم ۳۴9 هزار و 862 واحدي را به ثبت 
رس��اند. افزون بر اين، شاخص سهام آزاد شناور نيز با 
افزاي��ش 21۳8 واحدي، رقم 195 هزار و 228 واحد 
را تجربه كرد. اين در حالي است كه، شاخص كل هم 
 وزن با افزايش 288 واحدي رقم 29 هزار و 6 واحد را 
به نمايش گذاشت. بر اساس اين گزارش، روز گذشته 

معاملات سهام در نماد معاملاتي شركت هاي تاپيكو 
با 2۴۳ واحد، پتروشيمي پارس با 181 واحد و بانك 
ملت ب��ا 152 واحد افزايش بيش��ترين تأثير مثبت 
را بر ش��اخص كل بورس به نام خود ثب��ت كردند. از 
سويي، معاملات سهام در نماد معاملاتي شركت هاي 
سرمايه گذاري توس��عه معادن و فلزات با 169 واحد، 
پالايش نفت اصفهان ب��ا 157 واحد و گروه مديريت 
س��رمايه گذاري اميد با 72 واحد كاهش، بيشترين 

تاثيرمنفي را به ثبت رساندند. 
از همين رو، ارزش كل معاملات ديروز بورس تهران 
در حال��ي به بيش از يك ه��زارو 18۳ ميليارد تومان 
نمايش داده ش��د كه ناشي از دس��ت به دست شدن 
بيش از س��ه ميلي��ارد و 822 ميليون س��هم و اوراق 

 مال��ي قابل معامل��ه ط��ي 2۴5 ه��زار و 2۴8 نوبت 
داد و ستد بود.

  رشد نماگر فرابورس
از سويي ديگر، معاملات فرابورس ايران روز گذشته 
با ادامه سبزپوش��ي آيفكس و دادوستد يك ميليارد 
و ۳۳6 ميليون ورقه ب��ه ارزش بيش از 7 هزار و 9۳8 
ميليارد ريال خاتمه يافت. بر اين اساس، در معاملات 
روز سه شنبه شاخص كل فرابورس ۳2 واحد افزايش 
يافت كه عمده بار مثبت بر اين نماگر از جانب نمادهاي 
پتروشيمي و فلزات اساسي تا سطح حداكثر 8 واحد 
رقم خورد. بدين ترتيب نمادهاي »زاگرس«، »هرمز«، 
»ميدكو« و »ارفع« بيشترين تاثير مثبت را بر نماگر 

آيفكس به جا گذاشتند و در نهايت موجب رشد 1.6 
درصدي اين نماگر ش��دند تا آيفك��س در پايان بازار 
در ارتف��اع 2 هزار و 27 واحدي بايس��تد. همچنين، 
سهامداران بازارهاي اول و دوم به ترتيب تعداد 1۴۳ 
و 62۴ ميليون سهم را به ارزش 511 و 2 هزار و 12۰ 
ميليارد ريال ميان خود دس��ت به دست كردند. بازار 
پايه اي ها نيز ديروز ميزبان جابه جايي 5۴7 ميليون 
س��هم به ارزش يك هزار و ۴6۳ ميليارد ريال بودند. 
افزون بر اين، در بازار ديروز نمادهايي همچون ثنور، 
سبزوا، فجام، آينده و خيمن متوقف و در سمت مقابل 
نمادهاي ثالوند، تاپكيش، كتوكا، ثرود، هرمز و گپارس 
بازگشايي شدند. همچنين، روز گذشته نماد ذوب آهن 
به عنوان پربازديدترين نماد معاملاتي با دادوستد 2۰2 
ميليون س��هم به ارزش 58۳ ميليارد ريال بالاترين 
حج��م و ارزش معاملات را از آن خ��ود كرد. در تابلو 
بيشترين نوسان قيمت نيز نمادهايي »تاپكيش« و 
»كتوكا« تا سطح حداكثر 1۰ درصد با بيشترين رشد 

قيمت و نمادهاي »ثرود« و »حآسا« با بالاترين افت 
قيمت روبرو ش��دند. بر اس��اس اين گزارش، در بازار 
ابزارهاي نوين مالي نيز 2۳ ميليون ورقه به ارزش ۳ 
هزار و 8۴۴ ميليارد ريال مورد مبادله قرار گرفت. در 
اين بازار اوراق تسهيلات مسكن بانك مسكن و ملي 
در ب��ازه قيمتي ۴82 هزار تا 6۳6 هزار ريال نوس��ان 
كرد. صندوق سرمايه گذاري اعتماد آفرين پارسيان 
با ثبت بيش��ترين حج��م و ارزش معاملات در ميان 
ETFها صدرنشين شد و س��رمايه گذاران بازار اوراق 
با درآم��د ثابت نيز ۴ ميليون ورقه به ارزش بيش از ۳ 
هزار و 7۰6 ميليارد ريال را ميان خود دست به دست 
كردند. در بازار ابزارهاي نوين مالي شنبه هفته آتي 28 
مهرماه اسناد خزانه اسلامي در نماد »اخزا 7۰8« براي 
نخستين بار عرضه خواهد شد. تعداد كل اين اوراق 1۰ 
ميليون ورقه و تاريخ انتشار آن 2۳ تيرماه جاري است. 
همچنين اين سري اسناد خزانه در تاريخ 26 مهرماه 

1۳98 سررسيد خواهد شد.

تداوم صعود بورس تهران
مروري بر آمار معاملات ديروز نشان مي دهد
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جنگ اقتصادي در بازار 
سرمايه ناكام ماند

سونامي در بازار سهام امريكا

بررسي روند فعاليت بازار سهام طي دو هفته اخير 
نتايج قابل توجهي در بر دارد كه ماحصل آن از وجود 
يك جري��ان فكري به نام »كاس��بان افت بورس« 
حكايت دارد. افرادي كه در داخل و خارج از كشور 
با ابزارهاي مختلف به خصوص شبكه هاي مجازي 
سعي داشتند در قالب سناريو هاي متعدد مانع از 
رشد و توسعه بازار سرمايه شوند. به گزارش ميزان، 
جنگ اقتصادي عليه كش��ور كه مدت هاست آغاز 
شده، به سمت بازار سرمايه نيز حركت كرد. بورس 
تهران از ابتداي سال تا 9 مهرماه در حالي بازدهي 
بيش از 1۰۰ درصد را به ثبت رساند كه شاخص كل 
طي اين مدت با 99 كانال شكني بالاترين ارقام تاريخ 
اين بازار را تجربه كرد. در اين بين به رس��م تمامي 
بازار ها، بعد از رشد و جهش هاي متوالي انتظار براي 
اصلاح قيمتي در بسياري از سهم ها امري طبيعي 
بود. با وجود اينكه بس��ياري از كارشناس��ان بازار 
س��هام اصلاح قيمتي را لازمه روند منطقي بورس 
دانس��تند، اما روند فعاليت ش��اخص كل طي دو 
هفته اخير گوياي موضوعات ديگري بود كه كمتر 
شباهتي به فاز استراحت و اصلاح قيمت ها داشت. 
آناليز فعاليت بورس طي اين بازه زماني سرنخ هاي 
بسياري را نش��ان مي دهد كه تماما منتهي به يك 
جنگ اقتصادي عليه كش��ورمان به خصوص بازار 

سرمايه مي شود.

    شايعه سازي  در بازار سهام
از ابتداي س��ال، بورس تهران به واس��طه التهاب 
بازار هاي رقي��ب، به مامن ج��ذب نقدينگي هاي 
سرگردان كشور بدل شد. اطمينان سرمايه گذاران 
به بورس در حالي براي س��رمايه گذاران بي جواب 
نماند، كه تزريق حجم زيادي از پول هاي تازه باعث 
رونق صنايع مهم كشور نيز شد. ورود سرمايه گذاران 
جديد به اين بازار علاوه بر افزايش اعتبار بازار سرمايه 
ميان ديگر بازارها، به تعميق هرچه بيشتر بورس 
تهران انجاميد. افزايش تقاض��ا و ايجاد صف هاي 
طويل خريد در بسياري از نماد هاي بورسي شاخص 
كل را به كانال تاريخي 195 هزار واحد رساند. با اين 
وجود همانطور كه پيش تر گفته ش��د لزوم اصلاح 
قيمتي روند رشد را متوقف كرد تا بازار بتواند با حفظ 
تعادل بيشتر و بعد از وقفه اي كوتاه بار ديگر به مدار 
صعودي بازگردد. با اين وجود بعد از دو روز از گذشت 
افت شاخص، شايعه پراكني ها در خصوص تصميم 
سازمان بورس و اوراق بهادار مبني بر حذف معاملات 
اعتباري التهاب بسياري در بازار ايجاد كرد، كه منجر 
به تشديد عرضه بسياري از سهامداران كم تجربه 
بورسي شد. ايجاد چنين شايعات بي اساسي با تكثير 
در شبكه هاي اجتماعي، مستقيما سهامداران تازه 
وارد بورس را نشانه رفت. با توجه به اينكه اهالي بازار 
سرمايه مي دانند انتشار چنين خبري تنها از كانال 
يك مقام رسمي سازماني قابل تاييد است، برخي از 
مديران كانال ها و صفحات مجازي با تشويش اذهان 
سهامداران سعي بر آن داشتند كه منافع شخصي 
خ��ود را در اين صفوف عرضه دنب��ال كنند. با اين 
وجود، عكس العمل سريع و به موقع مدير نظارت بر 
بورس هاي سازمان بورس و اوراق بهادار و تكذيب 
همچنين ادعايي باعث شد تا منتفعان اين شايعه 

پراكني ها از مقاصد خود جا بمانند.

يك تحليلگر بازار سرمايه، سقوط اخير بازار سهام 
امريكا را سيستمي عنوان كرد. وي گفت: براي تحليل 
دقيق اين ماجرا بايد به ج��اي تمركز بر يك عامل 
خاص، سلسله اي از عوامل را بررسي كرد. به گزارش 
سنا، محمدحسين جعفري، در خصوص افت شديد 
قيمت ها در بازار سهام امريكا و بسياري از كشورهاي 
توسعه يافته و درحال توسعه در اواخر هفته گذشته 
گفت: بطور مشخص ريزش هاي شديد شاخص هاي 
معروف بورس امري��كا مانند S&P 5۰۰ و ميانگين 
صنعتي داوجونز از روز چهارشنبه شروع شد و تا روز 
پنجشنبه هم ادامه يافت. شاخص ميانگين صنعتي 
داو جونز ريزش بيش از هزار واحدي را تجربه كرد و در 
اين دو روز 5 درصد از ارزش خود را از دست داد. وي 
ادامه داد: از طرف ديگر شاخص S&P 5۰۰ نيز فقط 
در روز چهارش��نبه با كاهش بيشتر از۳.5 درصدي 
يكي از سخت ترين روزهاي كاري خود را طي سال 
جاري تجربه كرد. اين روند محدود به امريكا نشد و 
دامنه خود را به اروپا و كشورهاي جنوب شرق آسيا 
مانند چين، كره جنوبي، هنگ كن��گ و تايوان هم 
رس��اند و حتي بعضي از آنها كاهش هاي شديدتر و 

بزرگ تري نسبت به ايالات متحده تجربه كردند.
اين تحليلگر بازار س��رمايه در پاسخ به اين سوال كه 
چه عاملي ايجاد كننده اين س��قوط با اين ش��دت و 
گستردگي است، گفت: براي پاسخ به اين سوال بايد 
يك ديد سيستمي به اين موضوع داشت و به دنبال 
مجموع��ه اي از عوامل بود نه ي��ك عامل به تنهايي. 
جعفري توضيح داد: بطور مش��خص بس��ياري به 
گمانه زني ها در مورد تصميمات جلسه  آينده كميته 
بازار باز فدرال )FOMC( در بانك مركزي امريكا اشاره 
مي كنند و عقيده دارند احتمالا در اين جلسه اعضا 
موافقت خود را براي افزايش نرخ بهره اعلام خواهند 
كرد. وي افزود: اين مورد از آن جهت حائز اهميت است 
كه در طول سال جاري ميلادي اين كميته تا به حال 
س��ه بار و در آخرين مورد كه در ماه سپتامبر برگزار 
شد به ميزان 2.5 درصد اين نرخ را افزايش داده است. 
كاملا واضح است كه اين نرخ و تغييراتش در دنياي 
پولي و مالي بسيار مهم است.وي گفت: تحليلگران بر 
اين باورند كه افزايش اين نرخ و رسيدن آن به نزديكي 
محدوده  2.5درصد بازار دارايي هاي كم ريسكي مانند 
اوراق خزانه را جذاب مي كند و باعث گس��يل مقدار 
زيادي از سرمايه ها به سمت اين بازار و در نتيجه كاهش 

تقاضا براي سهام مي شود. 

  عضو هيات مديره بورس انرژي درباره نگراني از ورود س�فته 
بازان و نوسان گيران در اين بازار گفت: در روند معاملاتي نفت خام 
در بورس انرژي، تنها صادركنندگان و مصرف كنندگان نفت خام 
مي توانند وارد شوند، زيرا قابليت فروش مجدد در اين سيستم 
وجود ندارد و بنابراين احتمال وجود س�فته بازان وجود ندارد.  
هنوز مجوز خاصي براي ورود آنها لازم نيس�ت و ش�ركت هاي 
حقوقي كه 10 درصد از حجم كل معامله را تامين كنند، مي توانند 
وارد ش�وند و در چرخه رقابت قرار بگيرند. اما در آينده ممكن 

است مجبور به تاييد صلاحيت در اين بازار شويم

برش

تحليلگران

به گفته يك كارشناس بازار سرمايه، با گذشت 11 سال از 
عمر بورس كالا در ايران و مروري بر نتايج اقدامات اين بورس 
در بازار كالاي كشور، مي توان سهم مهمي از توسعه صنايع 
كشور در بخش فولاد و پتروشيمي را به اصلاحات اين بورس 
در فروش شركت ها و واقعي شدن قيمت ها نسبت داد. به 
گزارش ميزان، علي اسلامي بيدگلي، گفت: از ابتدايي ترين 
مزيت هاي بورس كالا در جريان معاملات كالاها مي توان 
به كاهش ريسك معاملات به ويژه در زمينه تسويه وجوه و 
استانداردسازي و كيفيت كالاها نام برد كه اين امر پيش از 
راه اندازي بورس كالا از دغدغه هاي مهم معامله گران كالايي 
به شمار مي رفت. وي در ادامه بيان كرد: واقعي شدن قيمت ها 
در تقابل عرضه و تقاضا، رونق كسب و كار، فراهم شدن زمينه 
رشد توليد، كاهش رانت و ايجاد شفافيت را نيز مي توان به 
عنوان ديگر مزاياي بورس كالا در اقتصاد نام برد. اسلامي 
بيدگلي به نقش بورس كالا در بهبود فضاي معاملاتي صنايع 
فولاد و پتروشيمي اشاره و بيان كرد: متغيرهاي زيادي را 
مي توان جهت ارزيابي مزاي��اي بورس كالا براي اين حوزه 
نام برد؛ اما از متغيرهاي اصلي، شفافيت، تسهيل افزايش 
سرعت دسترسي و كاهش ريسك براي بنگاه هاي اقتصادي 
كه مجموع آنها منجر به حذف قابل توجه سوءاستفاده ها و 
فساد شده است را مي توان به عنوان مهم ترين مزاياي بورس 
كالا در اين صنايع برشمرد. وي تاكيد كرد: اگر روند معاملات 
محصولات مختلف به خصوص فلزي و پتروشيمي در دوران 
قبل از راه اندازي اين بورس را مورد توجه قرار دهيم، شاهد 

ساماندهي، شفافيت، توس��عه صنايع و حذف قابل توجه 
فساد در مبادلات كالاها هستيم. بطوري كه طي اين سال ها 
وجود بورس كالا در تمام زمينه ها منجر به حذف واسطه 
گران و كاهش بهاي تمام شده توليد بسياري از بنگاه ها و 
كارخانجات شده و بطور طبيعي اين موضوع منجر به افزايش 
حجم معاملات، بهبود پيش بيني ها، توانايي در بودجه بندي 
شركت ها، بهبود توان نقدينگي بنگاه هاي عرضه كننده و 

متقاضي محصولات، شده است.

  رونق در معاملات
اسلامي بيدگلي چشم انداز بورس كالا در فضاي اقتصادي 
كش��ور را اينگونه بي��ان كرد: بطور طبيع��ي با توجه به 
اينكه بورس ها به عنوان يكي از محورهاي اصلي توسعه 
اقتصادي تلقي مي شوند، بنابراين مي توان انتظار داشت 
كه توس��عه بازار مالي كشور به ويژه بورس كالا مي تواند 
موتور محرك رشد و توسعه اقتصادي كشور باشد. وي 
با بيان اينكه بورس كالا از دوران راه اندازي خود تاكنون 
اقدامات قابل توجهي را انجام داده است، افزود: با وجود 
تمام محدوديت ها براي بورس كالا و مقاومت هايي كه 
توسط بازيگران واسطه اي در اين مقاطع مختلف زماني 
براي اين بورس ايجاد شد، راه اندازي ابزارهاي مشتقه از 
جمله موفقيت هاي بورس كالا بوده است و طبيعتا توسعه 
اين بخش مي تواند منجر به رونق هر چه بيشتر معاملات 

و ارايه خدمات متنوع به فعالان اقتصادي شود.



تشكلها6اخبار

نتايجنظرسنجياز600عضواتاقتهراننشانميدهد

آيندهاقتصادازنگاهاتاقيها
تعادل |

»فع��الان اقتصادي به آينده اقتص��اد ايران خوش بين 
نيستند؛ نتيجه نظرسنجي از 600 فعال اقتصادي عضو 
اتاق تهران اين را نشان مي دهد.« اتاق تهران، بعد از نوروز 
۹۷ و همزمان با جهش ناگهاني نرخ ارز، يك نظرسنجي 
درباره مسائل اقتصادي و عملكرد اتاق بازرگاني انجام 
داده، كه نتايج آن نش��ان مي دهد، حدود ۷۹ درصد از 
فعالان اقتصادي نسبت به آينده اقتصاد خوش بين نبوده 
وانتظار آنها اين است كه شرايط اقتصادي بدتر از وضع 
موجود خواهد شد. اما نكته جالب اين پژوهش اين است 
كه تصورات فعالان بخش خصوصي در مورد وضعيت 
اقتصادي در آينده، ش��بيه افكار عمو مي  بوده و ميزان 
نااميدي در اين گروه نيز بالا است. اما نتايج اين نظرسنجي 
در مورد اينكه آيا چنين جهش��ي را در م��ورد نرخ ارز 
پيش بيني  مي كردند؟ حكايت از اين دارد كه 62 درصد 
انتظار اين افزايش قيمت در ارز را نداشته اند. ضمن اينكه 
۷۹ درصد افراد، همگام اتاق بازرگاني، سياست هاي ارزي 
را خلاف اقتضائات فضاي كسب وكار توصيف كرده اند. 
موضوع ديگري كه دراين نظرسنجي مورد سنجش قرار 
گرفته اينكه آيا نهاد اتاق بازرگاني قادر است، در اقتصاد 
ايران اثرگذار باشد؟ پاسخ ها به آن گوياي اين است كه 
فعالان اقتصادي اميدواري بالايي ندارند كه بتوانند كاري 
از پيش ببرند و به همين دليل راه حل هاي فردي را در 
پيش خواهند گرفت. البته نتايج اين تحليل از رضايت 
80 درصدي اعضا از عملكرد اتاق دارد. همچنين ارزيابي 
مثبت از عملكرد هيات رييسه اتاق 1.۷ برابر ارزيابي هاي 
منفي بوده است. تحليل اين موارد بيانگر اين است كه، 
فعالان اقتصادي يا چش��م اندازي براي تغيير ندارند يا 
وخيم تر شدن وضعيت كسب وكارها را متصور هستند. 
از اين رو، نتايج اين نظرسنجي ها  را مي تواند بيدارباشي 
براي اتاق متصور بود. البته نارضايتي فعالان اقتصادي 
حاوي پيام مهم ديگري نيز بود و آن اينكه وظيفه سنگين 
اتاق در انعكاس اين نظرات را گوشزد  مي كند تا در بيان 
نقد و اعلام درخواس��ت ها بيش از گذشته فعال شود؛ 
بنابراين شرايط اقتضا  مي كند كه اتاق بازرگاني كنشگرانه 

موضع گيري كند.

     رييس اتاق چه گفت؟ 
چهل و سومين نشست هيات نمايندگان اتاق تهران روز 
گذشته با حضور اعضا برگزار شد. رييس اتاق تهران در 
اين نشست به بيان مهم ترين مسائل اقتصادي پرداخت 
وگفت: اين روزها ش��كايت هاي زيادي را از مشكلات 

اقتصادي شاهديم و تقريبا در هر محفل و مجلسي بحث 
فشارها و مسائل اقتصادي روي زندگي مردم و به خصوص 
در محيط كسب و كار مطرح است و شكايت هاي زيادي 
هم از سوي فعالان بخش خصوصي به اتاق رسيده است.

اما به گفته مسعود خوانساري، باتوجه به بخشنامه هايي 
كه مرتب صادر مي شود و در تناقض يكديگر هستند، 
اين مشكلات به بحث صدور كارت بازرگاني نيز كشيده 
شده؛ بطوريكه در اين حوزه تا ماه گذشته مشكل خاصي 
در صدور كارت نداش��تيم اما اكنون 1400 تقاضا براي 
صدور كارت وجود دارد كه پشت خط مانده و چالش هاي 
زيادي ش��كل گرفته كه اميدواري��م هرچه زودتر حل 
بشود. او ادامه داد: فشارهاي خارجي اگرچه موثر بوده 
و شبكه ها و رسانه ها به نااميدي داخلي دامن مي زنند، 
اما مهم تر از اينها مشكلات داخلي، خودتحريمي، دير 
تصميم گيري ها و عدم تصميم گيري به موقع و همچنين 
اقدامات غيركارشناسي مزيد بر علت است و مشكلات را 
بيشتر مي كند. خوانساري به بلاتكليفي هايي كه در دولت 
و س��اختارهاي اداري وجود دارد نيز گريزي زد وگفت: 
الان چندين ماه است كه در كشورهاي چين و هند كه 
طرف هاي اصلي تجاري ما هستند، سفير نداريم. بيش از 
دو ماه است كه دو وزارتخانه مهم اقتصادي يعني اقتصاد 
و دارايي و تعاون، كار و رفاه اجتماعي بدون وزير هستند. 
همچنين تعدادي از وزارتخانه ها هم بلاتكليف اند كه وزير 
آنها باقي مي ماند يا اينكه قرار است تغييراتي اتفاق بيفتد.

او به مساله گره خوردن نرخ ارز و چالش هاي اقتصادي 
پرداخت و از دولت خواست براي يك بار اين موضوع را 
حل كند؛ چراكه به گفته خوانساري، امروز ما با 5 نرخ ارز 
داريم؛ دلار دولتي 4200 توماني، دلار نيما، دلار سنا، دلار 
مسافرتي و دلار آزاد، تازه بايد به اينها قيمت دلار هرات و 
سليمانيه را هم اضافه كنيم و در نظر داشته باشيد كه در 
چنين وضعيتي تصميم گيري براي فعالان اقتصادي و 

حوزه كسب و كار بسيار مشكل خواهد بود.
رييس اتاق تهران، به تجربه تركيه نيز اشاره اي داشت 
وگفت: تركيه هم در ماه هاي گذشته نزديك ۹0 درصد 
ارزش پول ملي اش را از دست داد، اما چنين مشكلاتي 
را نداشت و اقتصادش پيش رفت. اتفاقي كه در دهه 80 
براي تركيه رخ داد؛ آن زمان آنها 3 ميليارد دلار صادرات 
داشتند، اما با اصلاحاتي كه صورت گرفت اين عدد امروز 
به 160 ميليارد دلار رسيده است. بنابه آمار اتاق تهران 
كه خوانساري اعلام كرد: حدود 5۷0 ميليارد دلار واردات 
كشورهاي همسايه ما مثل افغانستان، پاكستان، عراق و... 
در سال است كه سهم ما از اين بازار تنها 18 ميليارد دلار 

است، در شرايطي كه پتانسيل صادراتي ما بسيار بيشتر 
از اين عدد است و مي توانيم صادرات خيلي بالاتر از اين 
ارقام داشته باش��يم. اما به شرطي كه موانع صادراتي و 
تصميمات غيركارشناس��ي و عجولانه برداشته شود و 

نگران نرخ ارز نباشيم.

     طرح اتاق براي اصلاح يارانه بنزين ؟
محور بعدي سخنان خوانساري حول »يارانه سوخت 
وبنزين« بود. به گفته او، در حال حاضر حدود ۹0 ميليون 
ليتر سوخت بنزين هزار توماني در كشور مصرف مي كنيم 
كه اگر قيمت آن را با دلار 12 هزار توماني در نظر بگيريم 
مي شود ۷ سنت؛ در صورتيكه در كشورهاي اطراف ما 
يعني »عراق و افغانستان» به ترتيب بنزين با 63 سنت 
و ۷3 سنت عرضه مي شود و تنها كشوري كه با قيمت 
پايين تر از ما در جهان بنزي��ن عرضه مي كند؛ ونزوئلا 
هس��ت كه قيمت بنزين در آن حدود 2 سنت است. ما 
بايد تصميم گيري درب��اره بنزين را هر چه زودتر انجام 
دهيم. اما پيشنهاد خوانساري اين بود كه به جاي اينكه 
سهميه بنزين بر اساس ماشين داده شود، به خود افراد 
تعلق بگيرد. بنابه اظهارات او و براساس آمارهاي استخراج 
شده از سوي اتاق تهران، بين دهك هاي يك تا 10، دهك 
اولي بيش از 25 برابر دهك آخري از يارانه بنزين استفاده 
مي كند، دهك اول 1.1 استفاده مي كند از يارانه بنزين و 
دهك 10، 25.6؛ كه اين اصلا عادلانه نيست و باتوجه به 
همين بهتر است به جاي اينكه بنزين را به وسايل نقليه 
بدهيم به سرانه مردم بدهيم. بايد بنزين را آزاد كنيم و از 
اين راه مي توانيم 4 ميليارد دلار يعني حدود 20 ميليون 
ليتر صادرات بنزين به كشورهاي همسايه با قيمت 50 
سنت در روز داشته باشيم. چنين طرح مي تواند درآمد 
ريالي به همراه داشته باشد و خيلي از بدهي هاي دولت 
به پيمانكاران، بانك ها و... پرداخت شود و درعين حال 
جلوي قاچاق گرفته مي شود. او به نظرسنجي از فعالان 
اقتصادي عضو اتاق كه بعد از عيد نوروز و در ابتداي سال 
كه جهش ناگهاني ارز رخ داد نيز اشاره كرد وگفت: نتايج 
اين نظرسنجي نشان مي دهد، ۷0 درصد افرادي كه مورد 
س��وال قرار گرفته اند؛ نظرشان نسبت به آينده اقتصاد 
ايران مثبت نبوده و فكر مي كنند كه شرايط اقتصادي 

بدتر از وضعيت موجود خواهد شد. 

     نتايج قابل تامل نظرسنجي اتاق از اعضا
اما جزييات نظرسنجي اتاق تهران از فعالان اقتصادي 
چه چيزي را نشان مي دهد؟ در همين رابطه، محسن 
گودرزي، جامعه ش��ناس و پژوهشگر اجتماعي نتايج 
يك نظرس��نجي با موضوع »ارزيابي تصورات اعضاي 
اتاق تهران از وضعيت اقتصادي كشور در آينده« را كه به 
سفارش اتاق تهران به انجام رسانده بود با اعضاي هيات 
نمايندگان در ميان گذاش��ت. بنابه اظهارات او، جامعه 
هدف اين نظرسنجي، فعالان اقتصادي عضو اتاق تهران 
بوده اند و از 600 عضو به صورت تلفني نظرسنجي صورت 
گرفته است. تكميل اين نظرس��نجي در روزهاي 2۷ 
مرداد تا 1۷ شهريور ماه صورت گرفته است. همچنين 
86 درصد پاسخگويان مرد بوده و 13.5 درصد نيز زن 
بوده اند. ميانگين سني اين افراد 44 سال و ميانه سني 
آنان 41 سال بوده است. از كساني كه مورد نظرسنجي 
قرار گرفته ان��د، ۷2 درصد از حوزه بازرگاني، 23 درصد 
صنعت و معدن و 4 درصد نيز در بخش كشاورزي فعال 
بوده اند. همچنين 83.2 درصد پاسخگويان تحصيلات 
ليسانس و بالاتر داشتند و تنها 15 درصد آنان به عضويت 

تشكل هاي اقتصادي درآمده بودند.
در اين نظرسنجي از جمله مهم ترين محورها، ارزيابي 
فعالان اقتصادي از آينده فعاليت هاي خود، تصورات آنان 
از آينده اقتصاد و ارزيابي از كاركرد اتاق بازرگاني و ميزان 

اثرگذاري آن است. اما نكته جالب توجه اينكه تصورات 
اعضاي ات��اق بازرگاني به عنوان فعال بخش خصوصي 
در مورد وضعيت روندهاي اقتصادي در آينده، ش��بيه 
افكار عمو مي  بوده و ميزان نااميدي در اين گروه نيز بالا 

گزارش شد. 
بطور نمونه، يكي از پرس��ش هاي مطرح شده اين بود 
كه وضعيت بخش خصوصي نس��بت به س��ه و چهار 
سال گذش��ته، چه تغييري كرده است؟ كه حدود ۷6 
درصد پاس��خ داده اند كه وضعيت اين بخش رو به افول 
ب��وده و 12 درصد نيز معتقد بودند كه وضعيت فعالان 
اقتصادي تغييري نكرده اس��ت. آنها همين تصور را در 
مورد آينده بخش خصوصي داش��تند. بطوري كه ۷6 
درصد پاسخگويان بر اين باور بودند كه وضعيت بخش 
خصوصي بدتر  مي ش��ود و ۷ درصد نيز اعتقاد داشتند 
كه اين وضعيت تغييري نمي كن��د. تحليل اين موارد 
نشان  مي دهد كه فعالان اقتصادي يا چشم اندازي براي 
تغيير ندارند يا وخيم تر شدن وضعيت كسب وكارها را 
متصور هستند. همچنين نتايج اين پژوهش در مورد 
آينده اقتصاد نيز حاكي از اين بود كه حدود ۷۹ درصد 
پرسش شوندگان اين تصور را دارند كه وضعيت روند هاي 
آتي اقتصاد بدتر  مي شود و 2 درصد نيز معتقد بودند كه 
تغيير رخ نمي دهد. بدين ترتي��ب 64 درصد اين افراد 
سرنوشت اقتصاد و بخش خصوصي را به يكديگر مرتبط 
دانسته اند. اما موضوع ديگري كه در اين نظرسنجي به 
بررسي گذاشته ش��ده، پيش بيني پذيري اقتصاد بوده 
است. بنا به گفته گودرزي، وقتي در شهريورماه از فعالان 
اقتصادي پرسيده شده كه آيا چنين جهشي را در مورد 
نرخ ارز پيش بيني  مي كردند، 62 درصد بيان كرده اند كه 
انتظار اين افزايش قيمت در ارز را نداشته اند. پرسش ديگر 
اين بود كه آيا نهاد اتاق بازرگاني قادر اس��ت، در اقتصاد 
ايران اثرگذار باشد؟ پاسخ ها نشان  مي دهد كه فعالان 
اقتصادي اميدواري بالايي ندارن��د كه بتوانند كاري از 
پيش ببرند و به همين دليل راه حل هاي فردي را در پيش 
خواهند گرف��ت. در واقع فضا براي كنش هاي مقطعي 
و موقتي مساعد  مي ش��ود و همين مساله نيز  مي تواند 

پيش بيني ناپذيري در اقتصاد را تشديد كند.
اين پژوهشگر اجتماعي محس��ن گودرزي در تحليل 
اوليه اين پاسخ ها عنوان كرد كه اين تصورات، منجر به 
فرسايش اعتماد، تقويت فضاي سوظن و يأس اجتماعي 
 مي ش��ود. اگرچه، تصورات مطرح شده ممكن است با 
واقعيت هاي جامعه تطابق نداشته باشد. اما ممكن است 
زوال اجتماعي در ميان فعالان اقتصادي را گسترش دهد. 
همچنين به گفته او، نتايج اين نظرسنجي و مقايسه اش 
با نظرسنجي ها گذشته نشان مي دهد، فاصله تصورات 
مردم و نخبگان كمتر و كمرنگ تر شده است؛ كه عامليت 
فعالان اقتصادي ممكن است در نتيجه تصورات آنان در 
اقتصاد كاهش پيدا كند. اما نتايج اين نظرسنجي در مورد 
عملكرد واثرگذاري اتاق نشان داد كه حدود 15 درصد 
پرسش شوندگان به اين سوال پاسخ داده اند كه 80 درصد 
آنها از عملكرد اتاق رضايت داشتند. همچنين ارزيابي 
مثبت از عملكرد هيات رييسه اتاق 1.۷ برابر ارزيابي هاي 
منفي بوده است. ضمن اينكه ۷۹ درصد افراد، همگام اتاق 
بازرگاني، سياست هاي ارزي را خلاف اقتضائات فضاي 

كسب و كار توصيف كرده اند.

     نظرسنجي از منظر اتاقي ها؟
اما نظر اعض��اي اتاق درباره اين نظرس��نجي چه بود؟ 
رييس كميسيون صنعت و معدن اتاق تهران با اشاره به 
نتايج نظرسنجي صورت گرفته، گفت: حدود 80 درصد 
افرادي كه مورد پرس��ش قرار گرفته اند از عملكرد اتاق 
بازرگاني رضايت دارند اما در عين حال معتقدند اتاق، 
اثرگذاري لازم را ندارد. ميزان اثرگذاري اتاق را  مي توان 

در سياست گذاري ارزي مشاهده كرد. به گفته مهدي 
پورقاضي، فعالان اقتصادي چشم انداز مبهمي  در برابر 

خود مشاهده  مي كنند.
در ادامه فره��اد فزوني، با تاكيد بر ل��زوم انجام چنين 
نظرسنجي هايي، اين س��والات را مطرح كرد كه آيا از 
اعضاي هيات نمايندگان نيز در اين نظرسنجي حضور 
داشته و مورد پرسش قرار گرفته اند؟ او پيشنهاد كرد: اين 
نظرسنجي از 60 نفر عضو هيات نمايندگان اتاق تهران به 
تفكيك بخش خصوصي و دولتي نيز انجام شود تا پاسخ 
آنها نيز در مورد وضعيت آينده اقتصاد و ميزان اثرگذاري 
نهاد اتاق بازرگاني مشخص شود. محمدرضا انصاري نيز 
گفت: استفاده از اين ابزار به شرط تحليل درست و دقيق 
نتايج مي تواند به بهبود عملكرد اتاق بازرگاني كمك كند. 
او افزود: از نظر من مهم است كه اتاق ملاحظات را كنار 
بگذارد و نتايج اين قبيل نظرسنجي ها را به همراه تحليل 
آن منتشر كند. همانطور كه اين نظرسنجي هم نشان 
مي دهد، به نظر مي آيد گفت وگوي بين مردم و بخش 
خصوصي با سياست گذار قطع شده و نظرات و پيشنهادها 
به گوش سياست گذار نمي رسد. عليرضا خائف، نيز بر 
اين نكته تاكيد كرد كه بايد پاسخ افرادي كه خوش بين 

بوده اند نيز جامع تر گرفته و تحليل شود.
در ادامه اين بحث محمد امي��رزاده عنوان كرد كه در 
اين نظرس��نجي از چند نكته از جمل��ه رابطه بخش 
خصوصي و قوه قضاييه غفلت شده و ضعف هاي قانوني 
و حقوقي ك��ه موجب تضييع حقوق بخش خصوصي 
مي شود نيز بايد مورد نظرسنجي قرار گيرد؛ چرا براي 
ش��كايت از دولت بايد به ديوان عدالت اداري متوسل 
شد؟ مجلس شوراي اسلامي نيز آگاهانه يا ناآگاهانه در 
فضاي كسب وكار كشور، هزينه هايي تعريف كرده، كه 
باعث اتلاف هزينه و جلوگيري از توسعه كسب وكارها 
مي شود و بايد مورد نظرسنجي قرار گيرد. محمدرضا 
نجفي منش نيز پيش��نهاد كرد كه اين نظرسنجي در 
مورد راهكارها نيز انجام گيرد. البته پدرام س��لطاني با 
اشاره به گفته هاي اين پژوهشگر اجتماعي عنوان كرد 
كه نظرات فعالان اقتصادي با مردم جامعه همگراست 
و مس��اله مهم آن اس��ت كه بدانيم نارضايتي فعالان 
اقتصادي حاوي چه پيا مي است؟ اين نارضايتي وظيفه 
سنگين ما در انعكاس اين نظرات را گوشزد  مي كند؛ در 
بيان نقد و اعلام درخواست ها بايد بيش از گذشته فعال 
شويم. به گفته او، نتايج اين نظرسنجي ها  مي تواند به 
ما بيدارباش دهد، از اين رو، ش��رايط اقتضا  مي كند كه 
اتاق بازرگاني كنشگرانه موضع گيري كند. در ادامه اين 
نشست، حسن عابدي جعفري به اين نكته اشاره كرد كه 
معمولا در نظرسنجي ها علاوه بر ادراك پرسش شونده 
از تجربه او نيز مي پرسند چرا كه معمولا بين آنچه فرد 
انتظ��ار دارد با آنچه در واقعيت تجربه كرده، ش��كاف 
وجود دارد. گودرزي در پاس��خ به برخي پرسش ها در 
مورد نظرس��نجي صورت گرفته توضي��ح داد وگفت: 
در اين نظرس��نجي 30 الي40 س��ئوال طراحي شده 
بود و با توجه به اينكه 600 نف��ر از اعضاي اتاق در اين 
نظرسنجي شركت كرده اند، نتايج آن قابل تعميم به 
همه اعضاي اتاق است. به گفته او، به نظر  مي آيد، يك 
ش��يفت راديكال در حال رخ دادن است و نتيجه اين 
تغيير، ظهور شهروند عاصي پرسشگر است. همچنين به 
دليل ساختار رسانه اي، صنفي و مدني، جامعه به سمت 
رفتارهاي هيجاني گذرا گرايش پيدا كرده است. توجه 
به اين نكات  مي تواند، نوع نگرش فرد به خود، جامعه و 

جهانش را مشخص كند. 
در بخ��ش ديگ��ري از اين نشس��ت، اما س��يدرضي 
حاجي آقاميري، ديگر عضو اتاق تهران ابتدا با اشاره به 
س��خنان رييس اتاق تهران در مورد واقعي كردن نرخ 
بنزين، گفت: نگاه جزيره اي به مسائل مشكلات را حل 
نمي كند. بايد ببينيم با چه دولتي مواجه هس��تيم. آيا 
تضميني وجود دارد كه افزايش نرخ ارز در همين نقطه 
متوقف   مي شود و دولت با افزايش قيمت بنزين، كسري 
بودجه خود را از محل افزايش قيمت ارز تامين نمي كند؟ 
حميدرضا صالحي هم در اي��ن باره گفت كه ما در اتاق 
نبايد صرفا به بنزين بپردازيم بلكه بايد واقعي كردن نرخ 
همه حامل هاي ان��رژي را پيگيري كنيم. در عين حال 
بايد به مردم نشان دهيم كه در صورت افزايش قيمت 
حامل ها، درآمد حاصل از اين واقعي كردن به جيب مردم 
باز مي گردد. بنابراين ات��اق بايد در اين زمينه برنامه اي 

جامع تهيه كند. 
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افزايش ۵۰ درصدي قيمت 
كالا غيرمنطقي است

پايگاه خبري اتاق اصناف| دبيركل اتاق اصناف 
ايران با اشاره به مش��كلاتي كه در تامين و توزيع 
مواجه هستيم، گفت: از ابتداي امسال با توجه به 
تغييراتي كه در مباحث اقتص��ادي به وجود آمد، 
تغييراتي كه در نرخ ارز و ساير سياست هاي برون 
مرزي مان ايجاد شد و تحريم هايي كه مطرح شد، 
در تامين و توزيع كالا با مش��كل مواجه شديم. از 
طرفي هم دولت، تدابير وي��ژه اي را در رابطه با 25 
قلم كالا ديد ك��ه به صورت خاص مد نظر بود ولي 
واحدهاي توليدي اعم از صنفي، صنعتي و توليدي 
بزرگ در تامين و توليد با مشكل مواجه شدند و خلأ 
چند ماه هاي را در بازار داشتيم و اين يكي از دلايلي 
بود كه عرضه كالا كاهش پيدا كند. علي عوض پور 
متذكر شد: با وجود اينكه در اين چند ماه كاهش 
عرضه داش��تيم اما عملا كاهش عرضه، آن مقدار 
نبود كه بازار را بر هم بزند و برخي بحث هاي رواني 
نيز در اين چند ماه تاثيرگذار بود. همچنين تغييرات 
نرخ ارز نبايد تا اين حد، اثر مستقيمي را كه بر روي 
كالاها داشته باشد.  دبيركل اتاق اصناف ايران با ابراز 
اميدواري از ساماندهي و ثبات در قيمت مواد غذايي، 
اظهار كرد: خوش بختانه ثبات قوانين و مقرراتي را در 
تامين ارز، سياست هاي پولي مالي در حداقل يكي 
دو ماه گذشته داشتيم كه اين نويد اين را مي دهد، 
بتوانيم توليدمان را كه بيشتر مواد غذايي مد نظر 
است، ساماندهي و ثبات داشته باشيم. او با اشاره به 
افزايش قيمت 30 تا 50 درصدي برخي از كالاها، 
آن را غيرمنطقي دانست و گفت: برخي از مسوولان 
اقتصادي كشور اعلام كردند بين 30 تا 50 درصد 
اقلام كالاهاي اساسي افزايش قيمت داشته ولي 
نبايد كالاهايي را كه دولت تامين كننده ارز 4200 

توماني براي آنها بوده، افزايش بيابد.  

وزن مرغ ها كاهش يافت
ايسنا| از اوايل مهرماه تردد برخي از كاميون داران 
در اعت��راض به برخي ش��رايط اين صنف كاهش 
يافت. به گفته رييس انجم��ن پرورش دهندگان 
مرغ گوشتي، همين موضوع به يكي از دغدغه هاي 
مرغداران تبديل شده است، چراكه تامين خوراك 
مرغ براي برخي مرغداري ها با مشكل مواجه شده 
و ممكن اس��ت برخي مرغداري ه��ا به دليل تمام 
شدن نهاده ها، شاهد تلف شدن طيور باشند. محمد 
يوسفي در اين رابطه با اشاره به اينكه تاكنون تلفاتي 
در اين بخش گزارش نشده، گفت: در حال حاضر 
وزن مرغ ها كاهش يافته چراكه مرغداران مجبورند 
در برخي م��وارد، مرغ ها را بعد از 30 روز نگهداري 
به كش��تارگاه تحويل دهند. او افزود: اين در حالي 
است كه معمولا مرغ  بعد از 45 روزگي به كشتارگاه 

فرستاده مي شود. 

    اتاق تهران، بعد از ن�وروز ۹۷ و همزمان با 
جهش ناگهاني نرخ ارز، يك نظرسنجي درباره 
مس�ائل اقتصادي و عملكرد ات�اق بازرگاني 
انجام داده، كه نتايج آن نشان مي دهد، حدود 
۷۹ درصد از فعالان اقتصادي نسبت به آينده 
اقتصاد خوش بين نبوده وانتظار آنها اين است 
كه ش�رايط اقتص�ادي بدتر از وض�ع موجود 
خواهد ش�د. اما نكته جالب اين پژوهش اين 

اس�ت كه تصورات فع�الان بخش خصوصي 
در مورد وضعيت اقتصادي در آينده، ش�بيه 
اف�كار عمو مي  بوده و مي�زان نااميدي در اين 
گروه نيز بالا است. اما نتايج اين نظرسنجي در 
مورد اينكه آيا چنين جهشي را در مورد نرخ 
ارز پيش بيني  مي كردند؟ حكايت از اين دارد 
كه 62 درصد انتظار اين افزايش قيمت در ارز 

را نداشته اند.

برش



7 جهان

عربستانقتل»جمالخاشقجي«دركنسولگريراميپذيرد

توافقنهاييازنوامبربهدسامبرموكولميشود؟

عقبنشينيسعوديها

بن بست مرز ايرلند در مذاكرات برگزيت

گروه جهان| »عربستان با انتشار بيانيه اي مرگ جمال 
خاشقجي خبرنگار منتقد سعودي، را مي پذيرد اما مدعي 
مي شود كه او بر اثر اشتباه ماموران امنيتي هنگام بازجويي 
كشته شده و رياض تعمدي در اين حادثه نداشته و نيت، 
تنها بازجويي بوده است.« اين بخشي از خبر سي ان ان به 
نقل از يك منبع مطلع است. در همين حال رجب طيب 
اردوغان  رييس جمهوري تركيه، سه شنبه اعلام كرده در 
كنسولگري عربستان در استانبول كه خاشقجي دو هفته 
پيش در آن ناپديد ش��ده، برخي وسايل از نو رنگ شده 
است. سخنان اردوغان س��اعاتي پس از آن منتشر شد 
كه پليس جنايي تركيه بازرسي 8 ساعته از ساختمان 
كنسولگري عربستان داشت. مقام هاي تركيه اي معتقدند 
كه جمال خاشقجي در كنسولگري عربستان در استانبول 

به قتل رسيده است.
به گزارش دويچه وله، گمانه زني ها درباره مجبور شدن 
عربستان به پذيرش مسووليت قتل خاشقجي پس از 
آن قوت گرفت كه دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا، 
در پي گفت وگوي تلفني با پادشاه عربستان گفت بعيد 
نيست خاشقجي توس��ط آدم كشان غيرقابل كنترل 
به قتل رسيده باش��د. حال سي ان ان نوشته كه  دولت 
عربستان سرگرم تهيه گزارش��ي است تا در آن نقش 
خود را در ناپديد شدن روزنامه نگار سعودي كم رنگ 
جلوه دهد. وال استريت ژورنال هم نوشته، اين اقدام به 
خانواده سلطنتي عربستان امكان مي دهد كه از اتهام 
نقش داشتن در مرگ روزنامه نگار منتقد سعودي خود 
را تبرئه كند. در همين حال مايك پمپئو، وزير خارجه 
امريكا، سه شنبه در سفر به رياض با ملك سلمان پادشاه 
عربستان، درباره چگونگي ناپديد شدن جمال خاشقجي 
روزنامه نگار منتقد سعودي، در كنسولگري عربستان در 

استانبول گفت وگو كرده است. 

    بازرسي از كنسولگري
رويت��رز گزارش داده كه مايك پمپئو پ��س از ديدار با 
ملك س��لمان، به تركيه رفت؛  جايي كه تيم مشترك 
بازرسان تركيه و عربستان بامداد سه شنبه پس از يك 
عمليات تفتيش هشت ساعته از ساختمان كنسولگري 

عربستان خارج شدند. يك مقام مسوول گفته، اين تيم 
تحقيقاتي نمونه هايي از جمله خاك باغ كنسولگري 
را ب��راي آزمايش هاي بيش��تر با خ��ود برده اند. رجب 
اردوغان هم درباره اين بازرس��ي گفت��ه: »اميدوارم به 
زودي به نتايجي برسيم كه ايده اي منطقي به ما بدهد، 
چون اين تحقيقات در پي شواهد بسيار، از جمله مواد 
س��مي و نيز مواردي اس��ت كه رد آنها به وسيله رنگ 
كردن پاك ش��ده اس��ت.« مولود چاووش اوغلو وزير 
خارجه تركيه، هم گفته دادستاني تركيه از هر فردي 
كه در كنس��ولگري عربستان س��عودي صلاح بداند 
در خصوص جمال خاش��قچي بازجويي خواهد كرد. 

گفته شده، اقامتگاه سركنسول عربستان سعودي در 
استانبول نيز كه در 300متري ساختمان كنسولگري 
قرار دارد، در ادامه تحقيقات در پرونده خاشقچي، مورد 
بازرسي قرار مي گيرد. مقام هاي تركيه مي گويند فايل 
صوتي اي در اختيار دارند كه به كشته شدن خاشقجي 
در ساختمان كنسولگري عربستان اشاره مي كند. اين 
مقامات همچنين اعلام كرده اند كه مدارك فوق را به 
كشورهاي ايالات متحده و عربستان نشان داده اند. حال 
پايگاه اطلاع رساني ايلاف وابسته به عربستان سعودي 
گزارش داده، مقام هاي س��عودي مي خواهند برخي 
مظنونان ماجراي خاشقجي را كه رسانه هاي تركي نام 

آن��ان را فاش كرده بودند، فرابخوانند. با اين حال هنوز 
مشخص نيست چه بر س��ر پيكر او آمده است. به ويژه 
كه تاكنون گزارش هايي درب��اره تكه تكه كردن پيكر 
خاشقجي نيز منتشر شده اس��ت. در عين حال هنوز 
مشخص نيست اشتباه در بازجويي از او چگونه منتهي 

به مرگ شده است. 
ناپديد شدن خاشقجي فشار بين المللي بي سابقه اي را 
متوجه رياض كرده است. در روزهاي اخير شمار زيادي 
از قانون گذاران امريكايي، از هر دو حزب جمهوري خواه 
و دموكرات، خواس��تار برخورد قاطع واشنگتن با رياض 
شده اند. بريتانيا و آلمان نيز خواستار توضيحات عربستان 

سعودي در اين باره هستند. ژان ايو لودريان وزير خارجه 
فرانسه، هم از عربستان خواسته در خصوص ناپديد شدن 
خاشقجي شفاف سازي كند و در صورت تاييد مرگ وي 
تمام نتايج و پيامدهاي آن را بپذيرد. لودريان در كنفرانس 
خبري با حضور هايكو م��اس همتاي آلماني اش، گفته 
مسائل طرح شده درباره ناپديدشدن روزنامه نگار منتقد 
سعودي بسيار نگران كننده است. اين مقام فرانسوي گفته 
ناپديد شدن خاشقجي بر مناسبات فرانسه با عربستان 
 اثر خواهد گذاشت. اين در حالي است كه عربستان يكي 
از مهم ترين خريداران تسليحات فرانسوي در منطقه به 

شمار مي رود. 
ناپديد ش��دن خاش��قجي علاوه بر فش��ارها سياسي 
بين المللي، تبعات اقتصادي سنگيني نيز براي عربستان 
سعودي داشته است. گذشته از افت شديد ارزش پول 
ملي، عربستان اكتبر ميزبان يك كنفرانس اقتصادي 
بزرگ است كه كاملا تحت تاثير اين رسوايي قرار گرفته 
است. گفته شده، بسياري از سخنرانان اين كنفرانس 
س��فر خود به رياض را لغو كرده اند. دايان گرين مدير 
بخش گوگل كلاود، دارا خسروشاهي مديرعامل اوبر و 
لري فينك مديرعامل شركت خدمات مالي بلك راك 
از جمله كساني هستند كه كنفرانس تجاري رياض را 
تحريم كردند. رييس بانك جهاني هم از جمله كساني 
است كه اعلام كرده در اين نشست شركت نخواهد كرد. 
اين كنفرانس كه به »داووس در صحرا« مشهور است 
۲3 اكتبر آغاز مي ش��ود. وزير دارايي امريكا نيز به اين 
كنفرانس دعوت شده است. استيو منوچين اعلام كرده 
هنوز تغييري در برنامه حض��ورش در اين كنفرانس 
نداده است. كريستين لاگارد رييس صندوق بين المللي 
پول و جو كزر، مديرعامل زيمنس نيز هرچند گفته اند 
كه تحولات را تحت نظ��ر دارند اما حضور خود در اين 
كنفرانس را لغو نكرده اند. برگزاركنندگان اين كنفرانس 
اعلام كرده اند با وجود خودداري افراد صاحب نام دنياي 
اقتصاد و تجارت، تغييري در برگزاري اين كنفرانس رخ 
نخواهد داد. با اين حال عربستان مهماني »روز ملي« اين 
كشور را كه هرساله در سفارت اين كشور در واشنگتن 

برگزار مي شود، لغو كرده است. 

گروه جهان| تلاش هاي اتحاديه اروپا و بريتانيا براي تهيه 
پيش نويس توافقنامه نهايي جدايي تا پيش از شام كاري 
چهارشنبه )امروز( در لوكزامبورگ، در پي بن بست بر سر 
مس��اله مرز ايرلند بي نتيجه ماند. سران ۲7 كشور ديگر 
اتحاديه اروپا برنامه ها براي انتشار بيانيه اي درباره روابط 
تجاري آتي با بريتانيا را لغو كردند كه اين مساله شرايط را 
براي ترزا مي نخست وزير بريتانيا دشوارتر كرد. تنش ها در 
كابينه دولت بريتانيا بر سر برنامه خروج از اتحاديه اروپا بالا 
گرفته و تحولات گمانه زني ها درباره جدايي بدون توافق يا 

توافق ديرهنگام در ماه دسامبر را تقويت كرده اند.

    گمانه زني ها درباره خروج بدون توافق
به نوشته گاردين، قرار بود طرح كلي توافق درباره روابط 
آتي لندن و بروكسل در جلسه امشب سران اتحاديه اروپا 
و تا پيش از س��خنراني ترزا مي براي رهبران ۲7 كش��ور 
ديگر اتحاديه اروپا، آماده ش��ود. اما تحولات يك ش��نبه 
از جمل��ه خ��ودداري دوميني��ك راب وزي��ر برگزيت از 
امضاي توافقنامه اي درباره مرز ايرلند، برنامه ها براي ارايه 
پيش نوي��س توافق را به تعليق در آورد. يك مقام ارش��د 
اتحاديه اروپا گفت: »از آنجايي كه هيچ توافقنامه اي درباره 
ايرلند حاصل نشده، طرح كلي براي بيانيه سياسي مشترك 
هم وجود نخواهد داشت. فكر مي كنم اين مساله همان روز 
يكشنبه و زماني آشكار شد كه ميشل بارنيه مذاكره كننده 

ارشد اتحاديه اروپا گفت فضاي مذاكرات در آستانه نشست 
چهارشنبه اميدواركننده نبوده است.

ماي��كل رات وزي��ر امور اروپ��اي دولت آن��گلا مركل در 
آلم��ان در زمان ورودش به لوكزامب��ورگ گفت: »برلين 
از اين مساله آگاه اس��ت كه نخست وزير بريتانيا به دليل 
آسيب پذيري هاي داخلي، محدوديت هايي دارد. اما از او 
مي خواهيم كه مسووليت را بر عهده بگيرد و نقشي سازنده 
ايفا كند.« ناتالي لويزو وزير امور خارجه فرانسه هم گفت: 
»مي توانيم يك برگزيت راحت داشته باشيم يا يك برگزيت 
دشوار. ترجيح ما يك جدايي بي دردسر است، اما بايد خود 
را براي اين احتمال كه توافقي حاصل نشود، آماده كنيم.«
جلوگيري از مرز س��خت بين ايرلند شمالي كه بخشي 
از بريتانيا به ش��مار مي رود و جمهوري ايرلند در اتحاديه 
راوپا، همچنان يكي از موارد اصلي اختلافات در مذاكرات 
برگزيت است. اتحاديه اروپا پيشنهاد كرده ايرلند شمالي 
پس از برگزيت همچنان ار اتحاديه گمركي و بازار واحد 
اروپايي بماند. حصول پيشرفت در اين زمينه مي توانست 
ش��رايط را براي برگزاري يك نشس��ت فوق العاده در ماه 
نوامبر فراهم آورد. اما اكنون مقامات اتحاديه اروپا درباره 
احتمال برگزاري چنين نشستي با اميد به حصول توافق 
نهايي، ابراز ترديد كرده اند. در مقابل، برخي گمانه زني ها 
از احتمال برگزاري اين نشس��ت در ماه دسامبر حكايت 
دارد و اين در حالي اس��ت كه مقامات بريتانيايي هشدار 

داده اند چنين جدول زماني تصويب لوايح قانوني مربوطه 
در پارلمان بريتانيا را تقريبا غيرممكن مي سازد. باتوجه به 
عدم قطعيت موجود، انتظار مي رود كميس��يون اروپايي 
اين هفته يك سري يادداشت هاي جديد با موضوع »عدم 
توافق« منتشر كند و به تجارت ها و كشورهاي عضو اتحاديه 
اروپا درباره چگونگي برخورد با خروج بدون توافق بريتانيا 

از بلوك هشدار دهد.

    مشكلات در كابينه دولت »ترزا مي«
بن بست در مذاكرات برگزيت يك شنبه و پس از آن اتفاق 
افتاد كه برخ��ي وزراي مخالف اتحادي��ه اروپا در كابينه 
دولت ترزا مي هشدار دادند كه اگر توافق برگزيت به ماندن 
بريتانيا در اتحاديه گمركي اروپا براي زماني نامحدود منجر 
شود، آن را امضا نخواهند كرد. به نوشته فايننشال تايمز، 
مناسبات در اين زمينه بخشي از تلاش ها براي ممانعت 
از مرز سخت بين ايرلند ش��مالي و جمهوري ايرلند بود. 
اما اين طرح موس��وم به »همكاري ايرلندي« به بن بست 
در مذاك��رات انجامي��د. اتحاديه اروپا معتقد اس��ت اين 
پيشنهاد بهترين تضمين براي ممانعت از مرز سخت در 
اين منطقه است و تنها با چند بازرسي جديد بين بريتانيا و 
ايرلند شمالي مي تواند مشكلات را حل كرد. اتحاديه اروپا 
همچنين معتقد است كه طرح به نفع هر دو طرف مذاكره 
تمام مي شود و در عين اينكه بريتانيا مي تواند از اين طريق 

به بازار مش��ترك اروپايي دسترس��ي داشته باشد، خطر 
قاچاق به اتحاديه اروپا از مرز ايرلند ش��مالي را نيز از بين 
مي برد. اما متحد ايرلندي دولت ترزا مي در پارلمان يعني 
حزب اتحاد دموكراتيك ايرلند كه به شدت درگير ايجاد 
ناآرامي در داخل بريتانياست، مخالفت خود را با اين طرح 
اعلام كرده و آن را وحش��تناك ترين طرح ممكن خوانده 
است. نخست وزير بريتانيا دومينيك راب را به بروكسل 
اع��زام كرد تا گفت وگوها را متوقف كن��د، اما در پيامي از 
قانون گذاران مجلس عوام خواست كه از دامن زدن به آتش 
تنش ها با بروكسل خودداري كنند. دونالد تاسك رييس 
شوراي اروپايي با مشاهده بيانيه ترزا مي خطاب به مجلس 
عوام اين كشور آسوده خاطر شد كه لندن قصد ندارد براي 
بن بست كنوني بروكسل را سرزنش كند. او پيش از نشست 

در نامه اي به رهبران اروپايي نوشت كار درست اين است كه 
همه خود را براي احتمال فروپاشي مذاكرات برگزيت آماده 
كنند، اما در عين حال بايستي به ادامه گفت وگوها اميدوار 
و مصمم بود و آنها را با حسن نيت ادامه داد. ترزا مي خطاب 
به قانون گذاران مجلس عوام اف��زود: »مذاكرات لندن و 
بروكسل بر سر برگزيت در اكثر زمينه ها به پيشرفت هاي 
واقعي رسيده است. با وجود تنگي وقت، هنوز هم اطمينان 

داريم به توافق خواهيم رسيد.«
بريتانيا قصد دارد در پايان ماه مارس س��ال ۲019 بطور 
رس��مي اتحادي��ه اروپا را ت��رك كند. دو طرف پيش��تر 
برنامه ريزي كرده بودند تا ماه نوامبر به توافق برس��ند تا 
مهلت كافي براي تصويب آن در پارلمان بريتانيا و اتحاديه 

اروپا وجود داشته باشد.

دريچه

اولينمذاكراتسهجانبه
خلعتسليحاتيشبهجزيرهكره
گروه جه�ان| وزارت دفاع كره جنوب��ي اعلام كرد، 
پيونگ يانگ، سئول و فرماندهي سازمان ملل نخستين 
مذاكرات سه جانبه خودشان را درباره غير نظامي سازي 
مرز دوكره برگزار كرده اند. اين در حالي است كه دو كره 
براي برقراري صلح تلاش مي كنند. به گزارش رويترز، 
رهبران دو كره در نشست ماه گذشته در پيونگ يانگ 
با رايزني س��ه جانبه با فرماندهي س��ازمان ملل كه با 
نيروه��اي امريكايي در كره جنوبي و نظ��ارت بر امور 
منطقه غيرنظامي  شده اشتراكاتي دارد، موافقت كردند 
تا طرحشان براي خلع سلاح يكي از مرزهاي به شدت 
محافظت شده در جهان، تسهيل شود. توافق مذكور 
توقف مانورهاي نظام��ي، يك منطقه پرواز ممنوع در 
نزديكي م��رز و حذف تدريجي مين ها و پس��ت هاي 
نگهباني درون منطقه غيرنظامي را ش��امل مي شود. 
گردشگراني از دو طرف هم اجازه ورود و خروج آزادانه 
به منطقه امنيتي مشترك را خواهند داشت. براساس 
بيانيه وزارت دفاع كره جنوبي، تدابير مطرح ش��ده در 
نشست غيرعلني در روستاي مرزي پانمونجوم براي 
بازه زماني يك ماهه طراحي شده است و اين مرز را به 

مكان »صلح و سازش« تبديل خواهد كرد.
در همين حال، كره شمالي در راستاي پيوند اقتصادي 
بيش��تر با جامعه بين المللي يك مركز و تارنماي ويژه 
جذب سرمايه گذاري و تجارت خارجي راه اندازي كرده 
است. به نوش��ته گلوبال تايمز چين، تارنماي مذكور 
بسياري از فرصت هاي س��رمايه گذاري كره شمالي را 
براي ديگر كش��ورها تش��ريح كرده است و اين مساله 

نشان دهنده برخورد باز كره شمالي با دنياست.

ماكرونكابينهدولتفرانسه
رامتحولكرد

گروه جه�ان| امانوئل ماك��رون رييس جمهوري 
فرانس��ه، تغييراتي در بدنه كابينه دولت انجام داد و 
كريستوف كاستانر رهبر حزب حاكم »فرانسه رو به 
جلو« را به سمت وزير كشور منصوب كرد. به گزارش 
رويترز، اين تغيير تلاشي براي استحكام دولت ماكرون 
پس از يك سري اس��تعفاها در بدنه دولت به شمار 
مي رود. ماكرون با انتقال كاس��تانر به وزارت كشور 
هم به متحد نزديك خود را در سمتي ارشد منصوب 
كرده و هم اينكه وزارت خانه مزبور را به شخص مورد 
اعتمادش س��پرده اس��ت. ژرارد كلمب وزير كشور 
پيشين و حامي ماكرون اوايل ماه جاري از سمت خود 
استعفا كرد و اين مساله موجب تغيير وزير كشور شد. 
رييس جمهوري فرانسه قصد داشت هفته گذشته 
اين اقدام را انجام دهد، اما گفت كه زمان بيش��تري 
مي خواهد تا تصميمات درس��تي بگيرد. مخالفان 
ماكرون بارها گفته اند كه باور دارند ابهاماتي درباره 
تجربه گرايي در حزب حاكم مطرح است. در همين 
حال، يك مقام دفتر ماكرون كابينه جديد را »پر توان« 
توصيف كرد و گفت: »نام هاي مطرح با پيش��ينه اي 
درخش��ان در حوزه هاي تخصصي قرار گرفته اند كه 
به��ره وري دولت را تقويت مي كنند، هس��تند افراد 

ديگري هم هستند كه سابقه گسترده تري دارند.« 
اكث��ر انتصاب ه��اي جديد نس��بتا به س��مت هاي 
كم اهميت تري نسبت به وزير كشور در كابينه دولت 
مربوط مي ش��ود كه از جمله آنها مي ت��وان به وزير 
كش��اورزي، وزير فرهنگ و وزير سرزمين هاي ماورا 

بحار اشاره كرد.

سنگاپوربهدنبالسهمبيشتر
ازبازارخاورميانه

گروه جهان| يك هيات ارش��د س��نگاپوري با هدف 
كسب سهم بيشتري از بازارهاي خاورميانه راهي عمان، 
اردن و مصر شده اند. به گزارش ايرنا، دفتر نخست وزيري 
س��نگاپور اعلام كرده معاون نخست وزير در سفري دو 
روزه ب��ه اردن علاوه بر راه هاي گس��ترش همكاري در 
بخش هاي مختلف فرهنگي و اقتصادي درباره مسائل 
خاورميانه و جهان نيز گفت وگو كرده اس��ت. سنگاپور 
همچنين خواستار فعاليت بيشتر شركت هاي تجاري 
خود در بازارهاي اردن و خاورميانه شده است. سفر تئو 
چي هين معاون نخست وزير سنگاپور، بخشي از سياست 
خارجي رييس اتحاديه جنوب شرق آسيا )آسه آن( به 
خاورميانه محسوب مي شود. اين گروه از مقام هاي ارشد 
سنگاپور همچنين به مصر نيز سفر كرده و با مقام هاي 
اين كش��ور نيز ديدار داشته باشند. معاون نخست وزير 
س��نگاپور يك شنبه گذشته هم س��فري نيز به عمان 
داشت. طبق گزارش رس��انه ها، در جريان اين سفر دو 
يادداشت تفاهم براي گسترش همكاري هاي دو جانبه 
در حوزه مسائل محيط زيستي و منابع آبي دو كشور به 
امضا رسيد. طرفين بر گسترش همكاري هاي تجاري و 
تشويق بخش خصوصي براي فعاليت بيشتر دراين زمينه 
تاكيد كردند. طبق گزارش نهادهاي بين المللي، سنگاپور 
در ميان 10كشور عضو آسه آن به دليل مديريت اجرايي 
قوي اقتصادي و استفاده از برنامه هاي اقتصادي بلندمدت 
و كارآمد س��ومين اقتصاد رقابتي در جهان را داراست. 
س��نگاپور رييس اتحاديه جنوب شرق آسيا با حدود 6 
ميليون نفر جمعيت در سال جاري ميلادي رشد توليد 
ناخالص داخلي ۲.5 تا 3.5 درصدي را برآورد كرده است.

كسريبودجهامريكا
دربالاترينسطحدر6سالاخير
گ�روه جهان|وزارت خزان��ه داري امريكا اعلام كرد 
كس��ري بودجه اين كش��ور در س��ال مالي ۲018 به 
779 ميليارد دلار رسيده است. به گزارش خبرگزاري 
فرانسه، سال مالي ۲018 كه در ماه سپتامبر به پايان 
رسيد شاهد يك ركورد كم س��ابقه در كسري بودجه 
دولت فدرال بود و بنابر اعلام وزارت خزانه داري امريكا، 
اين كس��ري بودجه از زمان ثبت كسري بودجه 113 
ميليارد دلاري س��ال مالي ۲013 تاكنون بي س��ابقه 

بوده است.
اين كسري بودجه معادل 3.9 درصد از توليد ناخالص 
داخلي امريكا و 0.۴ درصد بيش��تر از كس��ري بودجه 
ثبت شده در سال مالي پيش از آن است. دولت امريكا 
در سال مالي گذش��ته مجددا هزار ميليارد دلار ديگر 
استقراض كرد تا مجموع بدهي اين كشور به 15.75 

هزار ميليارد دلار برسد. 
كارشناس��ان اقتصادي عموما بر اين باورند كه قانون 
كاهش مالياتي كه اواخر سال گذشته به تصويب رسيد 
و همچنين قانون افزايش هزينه هاي دولت كه در اوايل 
فوريه تصويب ش��د، عاملان اصلي افزايش كس��ري 
بودجه سالانه به حدود يك هزار ميليارد دلار بوده اند. 
پيشتر نيز در دوران اوباما رييس جمهوري پيشين، 
امريكا چهار مرتبه كسري بودجه هزار ميليارد دلاري 
را تجربه كرده بود، اما آن كس��ري ها در زمان بحران 
مالي تاريخي ۲008 و ۲009 ركود و مخارج ناش��ي 
از سياست انبساطي بود. كس��ري بودجه همواره از 
مشكلات جدي دولت امريكا بوده و تاكنون 19 مرتبه 

دولت اين كشور را به تعطيلي كشانده است.

اختلافتازهامريكاوژاپن
برسرتسعيرارزي

گروه جهان| در ش��رايطي كه ژاپ��ن و امريكا به 
دنبال پيشبرد توافقنامه تجارت آزاد هستند و درگير 
نبردهاي تعرفه اي شده اند، مساله تسعير ارز نيز به 
مورد تازه اي از منازعه ميان دو كش��ور تبديل شده 
است. به گزارش ان اچ كي، توشيميتسو موته گي وزير 
امور تجديد ساختار اقتصادي ژاپن، گفته كشورش 
حاضر نيست درباره موضوع تسعير و ارزش ارز ملي 
با امريكا وارد گفت وگو شود. اين مقام ژاپني گفته: 
»نمي خواهيم در مس��اله توافق تجارت آزاد ميان 
طرفين، تسعير ارز بخشي از مذاكرات باشد. ما بيانيه 
مش��تركي را با توافق ميان طرفين در ماه سپتامبر 
امسال منتش��ر كرده ايم كه در آن هيچ اشاره اي به 
چنين موضوعي نشده است.« از سوي ديگر استيون 
منوچين وزير خزان��ه داري امري��كا، در اظهاراتي 
كاملا متناقض گفته كه كشورش قصد دارد بندي 
را از توافقنامه تجارت آزاد دو كش��ور به اين مساله 
اختصاص دهد. وي با اشاره به مذاكراتي كه طرفين 
درباره توافقنامه تجارت آزاد شروع كرده اند، گفته: 
»بايد موضوع تسعير ارز نيز مورد گفت وگو قرار گيرد 
و در اين توافقنامه به آن اشاره شود تا نتوان آن را به 
مانعي براي پيشبرد معاملات تجاري تبديل كرد.« 
با اين اوصاف وزير اقتصادي ژاپن بر اين باور است كه 
موضوع تبادلات ارزي خارجي مساله اي نيست كه 
دو كشور بخواهند روي آن در مذاكرات متمركز شوند 
و اگر قرار باشد موضوع مورد رايزني قرار گيرد لازم 
است تارو آسو وزير دارايي ژاپن، با وزير خزانه داري 

امريكا مباحثاتي داشته باشد.
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در جست وجوي
نمايندگاني با سابقه پاك

گ�روه جهان| كمت��ر از يك هفته ب��ه برگزاري 
انتخابات پارلماني افغانستان باقي مانده و شهروندان 
اين كشور تاكيد مي كنند كه اين بار به كساني راي 
مي دهند كه داراي گذشته سياسي پاك، تحصيلات 
عالي و درك درس��ت از مس��ووليت هاي پارلمان و 
اعضاي اين نهاد قانون گذار داشته باشند. به گزارش 
خبرگزاري فرانسه، در انتخابات پارلماني ۲0اكتبر، 
بيش از ٢5٠٠ نامزد انتخاباتي در سراسر افغانستان، 
نام نويسي كرده اند كه بخش قابل توجه آن را جوانان 
تشكيل مي دهند. شمار زياد نامزدها هم انتخاب را 
براي شهروندان دشوار كرده و هم رقابت ميان ٢5٦5 
نامزد انتخاباتي را نفس گير س��اخته است.نامزدها 
براي گسترش حوزه انتخاباتي شان و نيز به دست 
آوردن راي بيش��تر، هم دست به دامان شعارهايي 
شده اند كه فراتر از صلاحيت هاي  يك عضو پارلمان 
است و هم با هزينه كردن پول هاي هنگفت تلاش 
دارند تا راه موفقيت شان را هموار كنند. شهروندان 
افغانستان هم مي گويند اين بار براي گزينش بهتر به 
شعار نه، بلكه به سواد، توانايي و گذشته پاك نامزدان 
انتخابات��ي توجه مي كنن��د.در انتخابات پارلماني 
پيش رو، در كنار چهره هاي ش��ناخته شده سنتي، 
اين بار فرزندان سياستمداران قدرتمند و شناخته 
شده براي تداوم قدرت خانوادگي نيز راه پارلمان را 
درپيش گرفته اند. گروه دوم نيز نسل جواني است كه 
با پيشينه پاك، مي خواهند نخستين تجربه دنياي 
سياسي شان را از كرسي هاي پارلمان آغاز كنند. در 
دسته س��وم نيز نمايندگان برحال پارلمان كنوني 
قرار دارد كه در تلاش تجربه كردن دور دوم و يا سوم 
نمايندگي هستند. اما برخي از شهروندان افغانستان 
باور دارند كه براي شكل دادن يك پارلمان خوب و 
ايده آل، در كنار نمايندگان كنوني پارلمان كه خوب 
درخشيدند، جواناني كه در اين دور نامزد كرده اند 
نيز شايستگي راه يابي را دارند. شهروندان افغانستان 
تاكي��د دارند كه پارلمان ايده آل ش��ان بايد به گونه 
درست در زمينه قانون گذاري، بودجه سازي، مبارزه 
با فساد و پاسخگو نگه داشتن حكومت فعاليت كند و 
نيز در نتيجه راي مردم، روي كار آمده باشد.انتخابات 
افغانستان شنبه در ش��رايطي برگزار مي شود كه 
سازمان ملل اعلام كرده ۲50 هزار ناظر به افغانستان 
اعزام خواهد كرد. تداميچي ياماموتو نماينده سازمان 
ملل در امور افغانس��تان گفته ناظران مي توانند در 

جلوگيري از تقلب در انتخابات موثر باشند. 

كوتاه از منطقه

امارات يك بريتانيايي را
به جاسوسي متهم كرد

امارات اعلام كرده يك دانشجوي بريتانيايي به 
اتهام جاسوسي در امارات تفهيم اتهام شده است. 
به گزارش يورونيوز، امارات اعلام كرده متئو هگز 
براي جرم جاسوسي تفهيم اتهام شده است. هگز 
از ماه مه گذش��ته كه در فرودگاه دوبي دستگير 
شده بود در بازداشت بوده است. اين فرد بريتانيايي 
دانش��جوي دكترا در دانشگاه دورهام انگلستان 
اس��ت و بنا به ادعاي همس��رش براي يك سفر 

پژوهشي به امارات سفر كرده بود. 

تاكيد قطر بر توسعه روابط با عراق
ش��يخ تميم بن حم��د آل ثان��ي امير قط��ر، در 
گفت وگوي تلفني با برهم صالح رييس جمهوري 
ع��راق، ب��ر توس��عه همكاري هاي دو كش��ور 
تاكيد كرده اس��ت. به گزارش خبرگ��زاري قنا، 
صالح دوم اكتبر ب��ا ۲19 راي پارلمان به عنوان 
رييس جمهوري عراق معرفي ش��د. پس از آنكه 
عربستان و متحدانش مرزهاي زميني، دريايي 
و هوايي خود را ب��ا قطر به اتهام حمايت دوحه از 
تروريسم بستند، بخش��ي از كالاهاي مورد نياز 
قطر از سوي تركيه و از طريق عراق به اين كشور 

وارد مي شود.

چراغ سبز كابل
به كنفرانس افغانستان در روسيه

نماينده ولاديمير پوتين در افغانستان گفته همه 
طرف هاي دعوت ش��ده به كنفرانس بين المللي 
افغانستان براي حضور در آن اعلام آمادگي كرده اند. 
به گزارش ايزوستيا، در اين نشست هياتي از دولت 
افغانس��تان، طالبان و نمايندگان 10 كشور ديگر 
حضور خواهند داشت. كنفرانس افغانستان قرار 
بود چهارم سپتامبر برگزار شود اما دولت افغانستان 
پس از اطلاع از دعوت روسيه از طالبان براي شركت 
در آن، اعلام كرد در اين كنفرانس شركت نمي كند. 

سقوط جت جنگي در عربستان 
يك فروند هواپيماي جنگ��ي متعلق به نيروي 
هوايي پادشاهي سعودي در جريان يك ماموريت 
آموزشي در استان تبوك در شمال غرب اين كشور 
سقوط كرده و تمام سرنشينان آن كشته شده اند. 
به گزارش خبرگ��زاري واس، اين هواپيما از نوع 
جت آموزشي بريتانيايي هاوك بوده است. دليل 

اين حادثه و تعداد قربانيان آن اعلام نشده است.

درخواست بغداد
براي خروج امريكا از عراق

نائب ريي��س اول پارلمان عراق گفته حضور امريكا 
در عراق غيرقانوني است و انتظار مي رود كه پارلمان 
جديد مصوبه اي براي بيرون كردن نيروهاي امريكايي 
داشته باشد. به گزارش ايرنا، حسن الكعبي گفته: »يك 
توافق قبلي در پارلمان عراق در مورد حضور نيروهاي 
امريكايي تصويب شد كه بر اساس آن اين حضور بايد 
محدود به آموزش و برخي امور تداركاتي و نه حضور 

تعداد زيادي نيروي رزمي باشد.« 
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گفت وگو  با اقتصادداني كه معتقد است آموزش عمومي كلًا  بي فايده است

ترك تحصيل نبايد ننگ باشد

پيامدهاي توسعه ناموزون

مولف: برايان كاپلان| مترجم:  عرفانه محبي|
 ووك�س| م��ن اختيارگ��را نيس��تم، ام��ا دوس��ت 
 دارم ب��ا اختيارگراه��ا بح��ث و گفت وگ��و كن��م.
يكي از اين اختيارگرايان برايان كاپلان اس��ت. اس��تاد 
اقتصاد در دانش��گاه جرج ميس��ون و نويسنده كتابي 
كه به تازگي چاپ ش��ده است: پرونده اي در مخالفت با 
آموزش. او در اين كتاب استدلال جسورانه اي را مطرح 
مي كند: آموزش عمومي، هدر دادن وقت و پول است و 
سرمايه گذاري روي آن بايد متوقف شود. كاپلان شواهد 
و م��دارك زي��ادي در اثبات اين ادعا برمي ش��مارد كه 
بيشترشان تقويت كننده اين ديدگاه او هستند كه رويه اي 

كه تاكنون پيش گرفته ايم خوب عمل نكرده  است. 
از اين نظر كه نظام فعلي ما به شكست خورده است با او 
هم عقيده ام، اما متقاعد نشده ام كه بايد آموزش عمومي 
را كنار بگذاريم. بنابرين سراغ كاپلان رفتم و از او خواستم 

استدلالش را بيان كند.
در ادامه پياده شده مكالمه ما را با كمي اصلاح مي خوانيد.

ش�ان ايلينگ: ش��ما فكر مي كنيد آموزش عمومي 
تلف كردن وقت و سرمايه در سطح كلان است.

 من فكر مي كنم  اين ديدگاه كاملًا اش��تباه اس��ت. اگر 
درست نمي گويم دليلش را بگوييد.

برايان كاپلان: بر اين مس��اله واقف��م كه ديدگاهم 
راجع به اينك��ه تحصيل، هدردادن وقت و س��رمايه 
اس��ت، مرا آدم فرومايه اي نشان مي دهد. اين عقيده 
درواق��ع خلاف هم��ه ويژگي هاي مثبتي اس��ت كه 
مردم براي آموزش قائل هس��تند. اما استدلال اصلي 
من اين اس��ت: آموزش، تلف كردن زمان و س��رمايه 
اس��ت زيرا كاركرد نهايي آن فراگي��ري مهارت هاي 
كاري مفيد نيس��ت. همچنين ب��ه جهت لذت بردن 
دانش آموزان از تجربه تحصيل هم نيست. آنچه بيش 
از هر چيز رخ مي دهد اين است كه با آن فخرفروشي 
مي كنند؛ يا چنان كه اقتصاددانان مي گويند “سيگنال 
مي فرس��تند. “ مي خواهند در آينده، كارفرمايانشان 
را تحت تأثير قرار دهند و نش��ان دهند چقدر در كار 

خود متخصص اند.
اين روزها خيل عظيمي از جوان ها به كالج مي روند اما 
بس��ياري از آنها پس از اتمام كالج شغل خوبي به دست 
نمي آورند. يا اينكه در پي كس��ب تحصيلات بالاتر، زير 
بار قرض مي روند و عاقبت به كاري متوس��ط مشغول 
مي شوند. اين وضع را با تصوري كه از كالج داريم مقايسه 
كنيد. تصور ما اين اس��ت كه آموزش هاي ارزشمندي 
مي بينيم، مهارت هاي مفيدي به دست مي آوريم و در 
آخر پاداش زحمتاتمان را با يك شغل خوب مي گيريم.

ايلينگ: با برخي از اين گفته ها بايد مخالفت كنم، اما 
ابتدا بيا يك چيز را در بحثمان روشن كنيم: اينجا درباره 
تحصيلات عالي حرف مي زنيم يا تحصيلات ۱۲س��اله 

مدرسه؟ يا درباره همه شان؟
كاپلان: دوس��ت دارم بگويم درباره همه ش��ان، اما 
درواقع از قبل از دبيرستان اطلاعات چنداني نداريم. 
تمركز من بر دبيرس��تان به بالاس��ت. كودكس��تان 
تا كلاس هش��تم حك��م مراقبت روزان��ه از فرزندان 
را دارد وقت��ي پدرومادرش��ان س��ر كار هس��تند. 
هدررفت هاي آموزش��ي از دبيرس��تان مساله س��از 
مي ش��وند چراكه بچه ها در آن سن و سال مي توانند 
كارهاي��ي بس��يار ثمربخش ت��ر انجام دهن��د، مثلًا 
 دوره ه��اي كارآم��وزي ي��ا هنرس��تان را بگذرانند.

ايلينگ: فكر مي كنم اينجا جايي است كه من با شما 
مخالفم: به نظر ش��ما ما بيش از حد آموزش داريم، و 
به نظر من اين ش��يوه آموزش است كه اشتباه است. 
به عبارت ديگر، ش��ما خواهان آموزش كمتريد و من 

خواهان آموزش بهتر.
كاپلان: پاس��خ من اين است كه آموزش كمتر آسان و 
بهبود نظام آموزش��ي دشوار است. قياسي كه در كتاب 
به كار مي برم اين است: فرض كنيد يكي از دوستانتان 
نزد ش��ما مي آيد و مي گويد » كرِم ترميم كننده ناخني 
كه يك ماه پيش خريدي و ص��د دلار برايت آب خورد 
يادت است؟« »آره«. »اثبات شده كه جواب نمي دهد، 
ديگر از آن اس��تفاده نكن«، و ش��ما مي گويي »خب، تا 
وقتي كه كرم ترميم كننده اثربخشي به من ندهي من از 
همين كرم استفاده مي كنم«. دوستتان مي گويد »من 
نمي دانم كدام كرم واقعاً اث��ر دارد، و بحث هاي زيادي 

درباره اش وجود دارد. پيدا كردنش هم واقعاً كار سختي 
است. چيزي كه مي دانم اين است كه ديگر نبايد ماهي 

صد دلار براي اين كرم هدر بدهي.«
از نظر من اين مثال خيلي شبيه موقعيتي است كه در 
حيطه آموزش با آن مواجه ايم. شواهد روشني داريم كه 
نشان مي دهند هدررفت زيادي داريم، امّا دقيقاً نمي دانيم 
چه چيزي بهتر است. تمام چيزي كه مي دانيم اين است 
كه وضعيت كنوني به ش��دت ناكارآمد است، بنابراين 
 فكر نمي كنم لازم باشد همچنان پول خرجش كنيم.
ايلينگ: ش��ما م��دام از كلمه »هدردادن« اس��تفاده 
مي كني��د، امّ��ا منظورتان واضح نيس��ت. مي خواهيد 
بگوييد اگر تحصيلات به شغل خوب نينجامد، هدردادن 

محسوب مي شود؟
كاپ�لان: خب، اگر تحصيل درعمل ش��ما را براي يك 
ش��غل تعليم ندهد و از آن لذت هم نبري��د، از نظر من 
بيهوده است. در صورتي كه آموزش ديده شويد يا از آن 
لذت ببريد، مي گويم »خب، ديگر بيهوده نيست چون 
دست كم چيزي از آن بيرون آمده است«. يا براي آينده 
آماده مي شويد يا به رضايت خاطر دست مي يابيد، اما اگر 
به هيچ يك از اين دو نرس��يد، به نظر من چيزي نيست 

مگر هدر دادن«.
ايلينگ: اين موارد را در كتابتان چگونه سنجيده ايد؟

كاپ�لان: از ايده ب��ازده اجتماعي اس��تفاده كردم كه 
اصط��لاح مورد اس��تفاده اقتصاددانان ب��راي توصيف 
ارزش يك سرمايه گذاري از نقطه نظر اجتماعي است. 
آنها نه تنها به فايده و هزينه يك فرد، بلكه به فايده ها و 
هزينه هاي همه افراد جامعه نيز توجه مي كنند. فهميديم 
كه داده هاي به دردبخور چنداني در اين زمينه موجود 
نيست. مقالات علمي زيادي به آموزش و بازده اجتماعي 
آن پرداخته بودند، اما دامنه آنها به قدري محدود بود كه 
نمي توانستند تصويري كلي ارايه دهند. به اين ترتيب 
تلاش كردم اي��ن كار را در اين كتاب انجام دهم. وقتي 
بازده اجتماعي آموزش را با دقت بررسي مي كنيد متوجه 
مي شويد چه مقدار از آن به سيگنال فرستادن خلاصه 
مي شود، و كاملًا قانع مي شويد كه كاري كه اكنون انجام 
 مي دهيم يك سرمايه گذاري اجتماعي هولناك است.
ايلينگ: از نظر ش��ما آموزش عملي فني و مكانيكي 
است، از اين رو به كسب مهارت و ثمربخش بودن و بازار 
كار خلاصه مي شود. به نظر من يك نظام آموزشي خوب 
بر آن است كه شهرونداني دانا پرورش دهد، افرادي كه 
دموكراس��ي را ارج نهند، آگاه باشند و به راحتي فريب 
نخورند. اينكه ما در اين كار موفق نبوده ايم به اين معني 
نيس��ت كه آموزشْ وق��ت هدردادن اس��ت، معنايش 
 اين اس��ت كه ما اين كار را به درس��تي انجام نداده ايم.
كاپلان: من يك فصل كامل را به انواع اجتماعي آموزش 
اختصاص داده ام. ش��ما درواقع چي��زي مي گوييد كه 
تقريباً هيچ كس ديگري در بحث ها مطرح نكرده است، 
اينكه ما بايد به ش��واهد تجربي نگاه كنيم و ببينيم آيا 
نظام موجود موفق اس��ت يا خير. بنابراين پرسش اين 
است، آيا ما واقعاً توانسته ايم از دانش آموزان شهروندان 
خوبي بسازيم؟ شواهدي وجود دارد كه نشان مي دهد 
كالج شما را از لحاظ سياسي تغيير چنداني نمي دهد، و 
از شما شهروندان خوبي، چنان كه شما توصيف كرديد، 
نمي سازد. نه اينكه تحصيل در كالج هيچ تأثيري بر افراد 
نداشته باشد، مسلماً دارد، اما تأثيرات آن خيلي كمتر از 
چيزي است كه مردم باور دارند. پس وقتي شما مي گوييد 
نظام موجود ما جواب گو نيست و بايد آن را تغيير دهيم 
»چه گواهي وجود دارد كه تغييردادن آن بتواند كمكي 
بكند؟« و چگونه مي تواني��م وقت و پول مورد نياز براي 
تغيير آن را توجيه كنيم درحال��ي كه نمي دانيم كدام 
شيوه خوب عمل مي كند؟ به همين دليل معتقدم يك 
شك گرايي معقولانه الزامي است و مي گويم »ببينيد، 
نظام فعلي كارآمد نيس��ت، دس��ت كم خيلي كارآمد 
نيست«. اگر كسي بگويد نظامي سراغ دارد كه مثمر ثمر 
اس��ت، بار اثبات آن بر دوش اوست و بايد نشان دهد كه 

نظامي كار آمد است.
ايلينگ: م��ن در چند دانش��گاه تدريس ك��رده ام، و 
انتقادهاي زيادي از آموزش عال��ي دارم، اما با اين حال 
فكر نمي كنم راه حل در اين باشد كه آموزش را بطور كلي 
تقليل دهيم. من معتقدم بايد بطور پيوسته آن را دگرگون 
و اصلاح كنيم، و اين يعني آن را بر اس��اس مهارت هاي 

مورد نياز جامع��ه برنامه ريزي كنيم، ني��ز بطوري كه 
تعهدمان را به يك آموزش جامع ليبرال دموكراتيك قوت 
بخشد. اگر نتوانيم اين كار را انجام دهيم، اگر نخواهيم، 
آنوقت به عقي��ده من از كل پروژه ليبرال دموكراس��ي 

دست شسته ايم.

كاپلان: ش��ان، ديدگاه ت��و خيلي جالب اس��ت. يادم 
نمي آي��د پيش از اين با كس��ي مثل ت��و صحبت كرده 
باشم، پس اين عالي  اس��ت. چيزي كه مي گويي واقعاً 
خوب به نظر مي رسد. مساله اين است كه آن را چگونه 
به انجام برس��انيم. كم كردن هدررفت ها ساده و واضح 
اس��ت. اما بهتركردن اين نظام كار سختي است، براي 
اين كار ناچاريد به افرادي اعتماد كنيد كه پيش از اين 
 هم خراب كرده اند، و اين كار بي تدبيري به نظر مي رسد.
ايلينگ: اينكه كاري سخت است، دليلي خوبي براي 

انجام ندادنش نيست.
كاپلان: از نظر من دليل خوبي اس��ت. اين اس��تدلال 

قاطعي نيست، اما يكي از بهترين هاست.
ايلينگ: ما در مخالفت با اي��ن مورد به توافق خواهيم 
رسيد. در اينجا مي خواهم بر پيوند آموزش و دموكراسي 
تأكيد كنم. به آنچه در چند سال اخير در اين كشور رخ 
داده نگاه مي كنم و مي انديش��م كه اگر ش��هروندانمان 
را حقيقتاً آم��وزش داده بوديم، اگر وقت كمتري صرف 
فروكردن واقعيت ها در س��ر دانش آموزان كرده بوديم و 
بيش��تر به حمايت از پژوهش هاي آزاد و تفكر انتقادي 
پرداخته بوديم، آيا هيچ ي��ك از اين اتفاقات رخ مي داد. 
اصلًا درك نمي كنم كه كاهش آموزش چگونه مي تواند 

حلال مشكل ما باشد.
كاپلان: كاملًا موافقم. درواقع اي��ن يكي از موضوعات 
مهم در كتاب اولم، افسانه رأي دهنده منطقي۴ است. 
پاسخ اصلي ام به آنچه شما مي گوييد اين است: چگونه؟ 
چگونه به دانش آموزان ياد مي دهيم چگونه فكر كنند؟ 
من منابع مطالعاتي روانشناسي آموزش را خيلي دقيق 

مطالعه كرده ام و چيزي كه دس��تگيرم شد اين بود كه 
آنها مي خواهن��د باور كنند كه مي توان به افراد ش��يوه 
فكركردن يا شيوه يادگرفتن آموخت، اما بعد از ۱۰۰ سال 
مطالعه بر روي آن، هنوز نمي دانند چگونه اين كار را انجام 
دهند. تقريباً درباره اش نااميد شده اند. اما مي توان گفت 
همگي موافقند كه نظام آموزشي كنوني ما به افراد شيوه 
انديشيدن ياد نمي دهد، و هيچ كس يك راه چاره جادويي 
در چنته ندارد كه وضعيت را درست كند. احساس من اين 
است كه وقتي عده اي دوست دارند چيزي را باور كنند، 
و آن را مدت زماني طولان��ي مطالعه مي كنند و باز هم 
نمي توانند به يك باور برسند، خود گواه محكمي است 
بر اينكه آن چيز درست نبوده است. ممكن است بگوييد 
»اگر ده برابر تعداد كنوني روانشناس آموزش داشتيم، 
عاقبت مي توانس��تيم بفهميم چطور ب��ه افراد چگونه 
فكركردن را آم��وزش دهيم«، اما همين حالا هم انرژي 
زيادي صرف اين كار شده. افراد باهوش بسياري تلاش 
كرده اند اين مشكل را حل كنند و راه هايي براي آموزش 
چگونه انديشيدن به افراد بيابند، اما تاكنون نتوانسته اند 

به راهي دست پيدا كنند.
ايلينگ: و به نظر شما صرف هزينه و زمان كمتر برا ي 

آموزش باعث بهبود وضعيتمان مي شود؟ 
كاپلان: بله. من نمي گويم باعث بهبود انديش��يدنمان 
مي شود. فكر مي كنم كيفيت انديشه ما تغييري نمي كند 
چون معتقد نيس��تم كه نظام كنوني دارد آن را تقويت 
مي كند، اما ما بايد خيلي از منابع را ذخيره كنيم، و افراد 
مي توانند زندگيشان را از سنين پايين تر آغاز كنند، كه 
من آن را پيشرفتي بزرگ مي دانم. هم اكنون منابع زيادي 
بيهوده هدر مي روند، منابعي كه مي توان خيلي بهتر از 

آنها استفاده كرد.
ايلين�گ: م��ن نگ��ران اين هم هس��تم ك��ه كاهش 
سرمايه گذاري كلان عمومي در آموزش باعث گسترش 
خيلي از نابرابري هايي ش��ود كه اكنون در جامعه با آنها 
دست به گريبانيم. در دنياي ايده آل شما، افراد ثروتمند 
مي توانند تحصيلاتشان را ادامه دهند و افرادي كه اين 

توانايي را ندارند بيشتر و بيشتر عقب مي افتند.
كاپلان: اين مساله مسلماً مرا نيز نگران مي كرد، اما پس 
از مطالعات فراوان روي اين موضوع نظرم عوض شد. اين 
پرسش براي ش��روع خوب است: ترجيح مي داديد يك 
ترك تحصيل كرده از دبيرس��تان در سال ۱۹۴۵ بوديد 

يا در زمان حال؟
ايلينگ: ۱۹۴۵.

كاپلان: دقيقاً. سال ۱۹۴۵ براي كساني كه دبيرستان را 
رها مي كردند بهتر بوده، به اين علت كه در آن زمان اين 
كار ننگ نب��وده و افراد زيادي ترك تحصيل مي كردند. 
كسي اين را بديهي نمي دانست كه اگر شما دبيرستان 
را رها كرده ايد حتماً مش��كلي داري��د. كاملًا قابل درك 

بود كه شايد خانواده تان پول كافي براي كالج يا هر چيز 
ديگري نداشته است، ش��ما به خاطر اين موضوع طرد 
 نمي شديد و هنوز فرصت هاي خوبي در انتظارتان بود.

ام��روزه به خاطر اينكه س��طح تحصي��لات خيلي بالا 
رفته اس��ت و به علت قدرت گيري آن نوع سيگنال دهي 
كه پيش تر به آن اش��اره كردم، اگر دوران دبيرستان را 
نگذرانيد عملًا همه فرصت هاي شما براي به دست آوردن 
يك ش��غل رضايت بخش از بين م��ي رود. كارفرمايان 
به راحتي ترك تحصيلي ها را رد مي كنند چون س��طح 
تحصيلات به ميزان قابل توجهي بالا رفته است. به همين 
دليل اس��ت كه كاهش تحصيلات به صورت گسترده، 
تنها راه براي متع��ادل و عادلانه كردن وضعيت كنوني 
اس��ت. چون معناي مدرك تحصيلي را تغيير مي دهد 
و طرز فك��ر كارفرمايان درباره اينكه چه كس��ي ارزش 
مصاحبه و اس��تخدام دارد را عوض مي كند. در دنيايي 
كه هيچ پرس��تاري مدرك كارشناس��ي نداشته باشد، 
بيمارستان ها نمي توانند بگويند »ما فقط با پرستاراني 
 كه م��درك كارشناس��ي دارند مصاحب��ه مي كنيم.«
ايلين�گ: توضي��ح دهيد ك��ه از نظر ش��ما يك نظام 
 آموزش��ي بي عي��ب و نق��ص باي��د چگون��ه باش��د.
كاپ�لان: من اختيارگرا هس��تم، و هرگ��ز آن را پنهان 
نكرده ام، بنابراين عقيده من اين است كه بار اثبات بايد 
بر دوش دولت باشد و از ماليات دهندگان درباره پولشان 
س��وال كند. البته موضع سياس��ي خيل��ي از مردم اين 
نيس��ت. اگر با آنها هم عقيده نباشيد، بايد با نظر آنها كه 
كاملًا متفاوت از نظر شماس��ت، كنار بياييد. مي خواهم 
اين ريس��ك را بپذيرم و بگويم كه ما بايد بين مدارس و 
دولت جدايي داشته باش��يم، درست مثل جدايي دين 
از دولت، و دولت بايد از اين عرصه كنار بكش��د و آن را به 
مصرف كنندگان و خيريه ها بسپارد تا آن را پيش ببرند. 
اين نتيجه گيري برگرفته از داده هايي نيس��ت كه ذكر 

كردم، در حقيقت فلسفه سياسي شخصي من است.
ايلينگ: شما در كتابتان به موارد جالب بسياري اشاره 
مي كنيد كه من پيش از آن متوجه خيلي از آنها نش��ده 
بودم. با اين حال درنهايت فكر مي كنم ش��ما اتهامي كه 
بر نظام آموزشي كنوني وارد اس��ت را به اشتباه بر خودِ 

آموزش وارد مي كنيد.
كاپلان: گفته ش��ما از لحاظ فلس��في درست است. اما 
چيزي كه مي خواهم بگويم اين است كه بهترين راه براي 
پيش بيني وضعيت نظام آموزشي مان در آينده، اين است 
كه ببينيم وضعيت در گذشته چگونه بوده است. اين نظام 
براي مدت زمان بسيار طولاني ناكارآمد بوده است و شما 
مي گوييد »بياييد آن را اصلاح كنيم«. من مي گويم »بعيد 
است فايده اي داشته باشد«. اگر مشكلمان نسبتاً جزئي 
بود باز هم اميدي بود، اما وقتي اين نظام از پايه مش��كل 

دارد، امكان اصلاح آن از نظر من آرزويي بيش نيست.

امروزه كش��ور با آسيب ها، مسائل و مشكلات عديده 
اجتماعي روبه رو است كه برآيند تجربه چندين دهه 
اجراي برنامه ها توس��عه ناموزون براي گذار از جامعه 
سنتي به جامعه مدرن بوده و حل آنها نيازمند تغيير 

رويكردهايي در اجراي برنامه هاي آينده است.
براي هر يك از آسيب هاي اجتماعي كه جزو مسائل و 
معضلات كنوني جامعه به شمار مي روند مي توان علل 

و عوامل مختلفي را بر شمرد..
اگر بخواهيم توضيح و تبييني براي همه آنها داشته 
باش��يم مي توان گفت كه همه اين ن��ا هنجاري ها از 
ويژگي هاي يك جامعه در حال گذار است.جامعه ايران 
جامعه اي است در حال گذار از سنت به مدرنيسم. در 
حدود يك صد سال گذشته مدرنيسم به انحاء مختلف 
در همه حوزه هاي زندگي اجتماعي ما وارد شده است. 
ساختارهاي سنتي را به هم زده و نهادها و ساختارهاي 
جديدي ايجاد كرده اس��ت. همه اينها نتيجه اجراي 

برنامه هاي متعدد توسعه بوده است.
در اين مدت دولت مردان كشور براي رساندن ايران به 
قله هاي مدرنيسم دست به اجراي برنامه هاي مختلفي 
زدن��د. اجراي برنام��ه اصلاحات ارضي يك��ي از اين 
برنامه ها بود. ساختاراقتصادي-اجتماعي روستاهاي 
كشور را به هم زد. زمينه مهاجرت هاي روستا-شهري 
را فراه��م نم��ود و مي توان گفت كه كوچك ش��دن 

روس��تاها و رشد شتابان شهرنش��يني و شكل گيري 
حلبي آبادها و پديده حاشيه نشيني بعد از اجراي اين 

برنامه كليد خورد. 
از آن زمان ب��ه بعد انواع مختلف برنامه هاي توس��عه 
قبل و بعد از انقلاب اجرا ش��د. هرچند اهداف و شيوه 
اجراي اين برنامه ه��ا تفاوت هايي با هم دارند اما همه 
آنها در يك چيز مشترك هستند؛ رويكرد اقتصادي و 
مهندسي به توسعه. طراحان و مجريان اين برنامه ها، 
توسعه كشور را معادل توسعه اقتصادي مي دانستند. 
به همين خاطر فكر مي كردند با صنعتي شدن كشور و 
افزايش رشد اقتصادي، ديگر ابعاد زندگي اجتماعي نيز 
رشد و توسعه مي يابد. همچنين آنها فكر مي كردند كه 
مي توان كل جامعه را همانند يك سازه بتني مهندسي 
كرد. توسعه جامعه را مي شود مانند يك برج يا يك سد 
بر اساس قوانين مهندسي، معماري و... طراحي و اجرا 
كرد. ضعف رويكرد اجتماعي و فرهنگي در اين برنامه ها 
بسيار مشهود است. حتي بعد از انقلاب كه مسوولان 
دغدغه هاي فرهنگي زيادي داش��تند نيز برنامه هاي 
توسعه با رويكرد مهندسي و اقتصادي نوشته شده اند. 
در نتيجه اجراي برنامه هاي توسعه تغييرات شديدي 
در جامعه به ويژه در س��ه دهه گذشته رخ داده است. 
زماني تعداد روس��تاييان كش��ور چند برابر ساكنان 
شهري بودند. امروزه جمعيت ش��هري ما چند برابر 

روستاييان است. با شروع مدرنيسم تنها يك خودرو 
در ايران وجود داش��ت و آن هم متعلق به شخص اول 
مملكت بود، اما امروز ح��دود ۲۰ ميليون خودرو در 
جاده ه��ا، خيابان ه��ا و كوچه هاي م��ا در حال تردد 
هستند. زماني داستان ها و قصه هاي مسافران تصور ما 
از جهان بيرون را شكل مي داد اما امروزه جهان به اندازه 
يك گوشي همراه كوچك شده و هميشه همراه ماست. 
هر لحظه با آن در ارتباط و تعامل هستيم، حتي هنگام 
خواب. زماني زن��ان جامعه از كوچك ترين حضور در 
عرصه هاي اجتماعي منع مي شدند، اما امروز پا به پاي 
مردان همه جا حاضرند. س��رعت تغييرات اجتماعي 
بس��يار بالاست، زيرا س��رعت تغييرات تكنولوژيكي 
بالاست. ماشيني شدن زندگي، و وابستگي ما به انواع 
ماشين از لباس شويي و ظرف شويي گرفته تا خودرو 
و گوشي همراه و لپ تاپ و تبلت بسيار به سرعت اتفاق 
افتاده اس��ت. ما امروزه بيش از هر زمان ديگر در بند 
ماشين هايي هستيم كه پيوسته در حال تغييرند و ما 

را با خود مي برند.
همه اينها س��اختارهاي اجتماعي، ارزش ها، سبك 
زندگي و بطور كل هويت ما را دگرگون كرده اس��ت. 
نهاد خانواده بيش از هر زم��ان ديگري دچار تنش و 
انش��قاق شده است. به گزارش س��ازمان ثبت احوال 
كش��ور در س��ال ۱3۹6 در مقابل هر سه ازدواج يك 

طلاق داش��ته ايم. چرا؟ شايد به اين دليل كه تغيير و 
تحولات به وجود آمده در ديدگاه ها، ارزش ها، نگرش ها 
و س��بك زندگي افراد ديگر با آن معيارهاي گذشته 
درباره خانواده همخواني ندارد. بسياري از افراد حاضر 
نيستند مسووليت سنگين تشكيل و مهم تر از آن حفظ 

خانواده را قبول كنند. 
خانواده هاي موجود نيز زير بار فش��ار اقتصادي توان 
نظارت و كنترل بر فرزندان خود براي تربيت و تحويل 
آنه��ا به جامعه را ت��ا حدود زيادي از دس��ت داده اند. 
امروزه در بخش بزرگي از جمعيت كش��ور والدين به 
دليل اش��تغال مضاعف و دوندگي ب��راي چرخاندن 
چرخ زندگي كمترين نقش را در فرايند جامعه پذيري 
و تربيت فرزندان دارند. دوستان، فضاي مجازي، ديگر 
رسانه هاي ارتباط جمعي، و ساير عوامل نقش بيشتري 
در شكل گيري شخصيت آنها دارند. به همين خاطر 
پيوس��تگي و تداوم ارزش هاي اجتماعي در اثر وقوع 

پديده شكاف نسلي از بين رفته است. 
ايرنا با بيان اين مطلب افزود: رش��د شهرنشيني و در 
نتيجه افزايش ميزان حاشيه نشيني نيز از پيامدهاي 
همين برنامه هاي ناقص و ناموزون توس��عه است. بر 
اساس برخي آمار رسمي بيش از ۱۱ ميليون و طبق 
آمار غير رسمي حدود ۲۰ ميليون حاشيه نشين در 
كش��ور داريم. از يك طرف در نتيجه ورود تكنولوژي 

وارداتي به بخش كش��اورزي روس��تا ها با مازاد نيرو 
مواجه ش��دند. نيروي اضافي راه شهرها را براي يك 
زندگي بهتر در پيش گرفتند. از سوي ديگر صنعتي 
شدن صوري شهرها ثمره اي جز كارخانه هاي مونتاژ 
محصولات خارجي در بر نداش��ت كه آن هم پذيراي 
نيروي بيكار جامعه نبود. رشد حاشيه نشيني حاصل 
تضعيف بخش كشاورزي و رش��د ناكافي، ناموزون و 
صوري بخش صنعتي بود. امروزه پديده هاي محيط 
زيستي همچون خشكسالي و خالي شدن روستاها از 
ساكنان مزيد بر علت شده و معضل حاشيه نشيني را 

بطور روزافزوني تشديد مي كند.
به همين ترتيب ساير آسيب ها و مسائل اجتماعي را 
مي توان در پرتو آسيب شناس��ي برنامه هاي مختلف 
توسعه در بخش هاي مختلف، به ويژه آموزش، هنر، 
وسايل ارتباط جمعي و... تبيين كرد. نكته مشهود و 
غير قابل انكار اين اس��ت كه مسائل و مشكلات فوق 
يك ش��به به وجود نيامده اند و ح��ل آنها نيز نيازمند 
برنامه هاي بلندمدت و به ويژه ب��ا رويكرد اجتماعي 
و فرهنگي است. ش��كي نيست كه فراهم بودن بستر 
اقتصادي مناس��ب زمين��ه اصل��ي موفقيت چنين 
برنامه هايي خواهد بود با اين توضيح كه در توس��عه 
اقتص��ادي نيز بايد رويك��رد و ابتن��اي آن لزوما بايد 

اجتماعي و فرهنگي باشد.
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 9ميليون پرنده واكسينه شدند
رييس س��ازمان دامپزشكي كشور با بيان اينكه 
امسال ۱۰ كانون به ويروس آنفلوآنزاي پرندگان 
آلوده شده است، گفت: تاكنون حدود ۹ ميليون 

قطعه پرنده عليه اين بيماري واكسينه شده اند.
به گزارش خبرن��گار مهر، عليرضا رفيعي پور در 
نشس��تي خبري با بيان اينكه در سال جاري دو 
كانون س��نتي و هش��ت كانون صنعتي آلوده به 
ويروس آنفلوانزاي فوق حاد پرندگان شده است، 
اظهار داش��ت: در مردادماه امس��ال، گزارشي از 

شيوع ويروس در واحدهاي مرغداري نداشتيم.
به گفته رفيعي پور، در شهريور ماه نيز تنها يك 
مورد آلودگي گزارش شده كه اين مساله بيانگر 

اقدامات موثر دامپزشكي در اين زمينه است.
رييس س��ازمان دامپزشكي كشور با بيان اينكه 
طي ۱۰ سال گذشته با شيوع ويروس آنفلوآنزاي 
فوق حاد پرندگان در كش��ورمان مواجه بوديم، 
گفت: در س��ال ۸6، ۲۷۵ كانون آلوده به ويروس 
داشتيم كه اين عدد در سال گذشته به ۷۴۸ مورد 

افزايش يافت.
وي تصريح كرد: اين مساله نشان مي دهد ويروس 
از حوزه حي��ات وحش به حيات اه��ل در حال 
انتقال اس��ت كه با اقدامات سازمان دامپزشكي 
و واكسيناس��يون هدفمند مرغ هاي تخم گذار، 
انتظار داريم امسال با طغيان اين ويروس در كشور 

مواجه نشويم.
رفيعي پور با اش��اره به اينكه برنامه ما اين است 
ك��ه هر هفت��ه ۱۵ ميليون دوز واكس��ن در اين 
حوزه مص��رف كنيم، گف��ت: خوش��بختانه با 
برنامه ريزي هاي انجام ش��ده، اعمال تحريم ها، 

تأثيري بر اين روند ندارد.
رييس سازمان دامپزشكي كشور در بخش ديگري 
از سخنان خود درباره آخرين وضعيت بيماري تب 
برفكي در كشور اظهار داشت: تب برفكي گاوي 
در س��ال ۹۲، هزار و ۱۵۰ مورد در سال ۹۴، هزار 
و 36۱ م��ورد و در س��ال ۹6، ۹۵۰ مورد گزارش 

شده است.
وي همچنين با اشاره به پهلو گيري يك كشتي 
حاوي پنج هزار تن گوشت طي هفته جاري در 
يكي از بنادر كشور، تأكيد كرد: از سه ماه گذشته، 
كشتي هاي كانتينر دار به دليل بحث تحريم ها 
براي حمل گوش��ت در برزيل ب��ا وارد كنندگان 
همكاري نكردند و پيش��نهاد اين ب��ود كه بنا بر 
مقررات دامپزش��كي به روش ديگري بارگيري 
انجام ش��ود كه در اين روش كالا ۵ روز زودتر به 
ايران مي رسد و اين كار بزرگي بود كه در راستاي 

تأمين امنيت غذايي كشور انجام شد.

افت يك ميليون تني 
برداشت گندم 

نايب رييس كميس��يون كش��اورزي مجلس، 
گفت: كش��اورزان گندم كاران خسارت بسيار 
زيادي را متحمل شده اند و در مقايسه با سال 
گذش��ته ميزان برداش��ت گندم ۱ ميليون تن 

كاهش پيدا كرد.
جلال محم��ودزاده در گفت وگو با خبرگزاري 
خانه ملت، در خصوص ميزان برداشت گندم و 
پرداخت مطالبات گندم كاران، اظهار داشت: با 
وجود اينكه در قانون برنامه شش��م آمده است 
كه دولت بايد در مدت يك ماه تمامي مطالبات 
گندم كاران را پرداخت كند و درصورتي كه در 
پرداخت تاخير داش��ته باشد بايد سود آن را به 
كش��اورزان پرداخت نمايد ح��دود ۲۵ درصد 
از مطالب��ات گن��دم كاران تاكن��ون پرداخت 

نشده است.
نايب رييس كميسيون كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي مجلس ش��وراي اسلامي با بيان اينكه 
بيش از شش ماه از زمان تحويل گندم از مناطق 
گرمس��ير تا سردس��ير گذش��ته اما مطالبات 
كش��اورزان پرداخت نشده است، گفت: دولت 
علاوه بر قانون شكني در زمينه پرداخت حقوق 
گندم كاران و توليدكنندگان گندم در حق آنها 

ظلم كرده است.
نماينده مردم مهاباد در مجلس شوراي اسلامي 
با اش��اره به اينكه به دليل افزايش قيمت خريد 
تضميني گندم و ثابت نگه داشتن آن و همچنين 
عدم پرداخت مطالبات كشاورزان مقدار بسيار 
زيادي از گندم هاي برداش��ت ش��ده به سمت 
دامداري    ها سرازير ش��د، ادامه داد: كشاورزان 
گندم كاران خس��ارت بسيار زيادي را متحمل 
ش��ده اند و در مقايسه با س��ال گذشته ميزان 

برداشت گندم ۱ ميليون تن كاهش پيدا كرد.
اين نماينده مردم در مجلس شوراي اسلامي با 
تاكيد بر اينكه كاهش ميزان برداشت گندم به 
واسطه سياست هاي غلط دولت است، عنوان 
كرد: دول��ت در حال حاضر با توج��ه به موارد 
ذكر ش��ده در قانون برنامه ششم توسعه از اين 
قانون تخلف كرده و بايد سود ديركرد پرداخت 
مطالبات كش��اورزان را به صورت روز ش��مار 

پرداخت كند.
وي با اشاره به اينكه دولت كماكان تخلفات خود 
را در زمينه خريد تضميني گندم از كشاورزان 
ادام��ه مي دهد، ادامه داد: دول��ت بايد به موقع 
قيمت خريد تضميني گندم را مش��خص كند 
تا كشاورزان در خصوص كش��ت خود بتوانند 
تصميم گيري كنند، براس��اس بازار و عرضه و 
تقاضا و ميزان درآمد، كشاورزان تصميم گيري 
مي كنند كه چ��ه محصولي را كش��ت كند اما 

تاكنون قيمت گندم مشخص نشده.
نايب رييس كميسيون كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي مجلس شوراي اسلامي در پايان با تاكيد 
بر اينكه در حال حاضر كشاورزان بدون اطلاع 
از قيمت خريد تضميني اقدام به كشت كرده اند 
كه اين موضوع نيز ظلم در حق كشاورزان است، 
خاطرنش��ان كرد: دولت بايد به صورت سالانه 

قيمت خريد تضميني گندم را افزايش دهد.

  از وقتي يادمان مي آيد، در حال تحصيل 
بوده ايم. دوازده سال از دبستان تا دبيرستان 
و بعد هم دانشگاه. مداوماً به ما گفته اند كه 
اگر درس نخواني، به جايي نخواهي رسيد. 
اما زندگي واقعي، به خيلي هايمان نش�ان 
داده است كه تحصيلات ربط چنداني ندارد 
به جايگاهي كه در جامعه خواهيم داشت. 
آيا همين ي�ك نكته، كافي نيس�ت كه در 
فايده آن همه درس خواندن ش�ك كنيم؟ 
اقتصاد مي گويد كافي اس�ت، اما فلس�فه 

مخالف است.

برش
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فصل نقل و انتقال پايان يافت، بازار اجاره تهران آرام نگرفت

سايهنرخسودسپردهبرسراجارهبها
گروه راه و شهرسازي| زهره علامي|

همواره با آغاز نيمه دوم س��ال و عب��ور از فصل نقل و 
انتقالات مستاجران، آرامش بر بازار رهن و اجاره حاكم 
مي شود و روند نرخ اجاره كه در تابستان افزايشي است، 
ثبات مي ياب��د و در صورت افزايش، ش��يب آن ملايم 

خواهد بود. 
اما در س��ال جاري با توجه به اينكه از ارديبهشت ماه، 
قيمت ها در بازار خريد و فروش مسكن، با جهش روبرو 
شد، نرخ اجاره بها هم افزايش چشمگيري را تجربه كرد 
و همين موضوع موجب شد كه بسياري از موجران عرف 
بازار يعني محاسبه نسبت يك پنجم و يك ششم قيمت 
يك خانه را زيرپا گذاشته و نسبت يك سوم و يك چهارم 
را براي محاسبه رهن كامل يا رهن و اجاره مورد استفاده 
قرار دهند و همين مساله فشار اقتصادي وارد بر دوش 

مستاجران را به شدت افزايش داد.
البته با شروع مهر ماه، برخي رسانه ها اعلام كردند كه 
زمزمه ها براي افزايش نرخ سود سپرده بانكي در آينده، 
موجب شده كه موجران انگيزه بيش��تري براي ارايه 
فايل هاي رهن كامل يا فايل هاي قابل تبديل پيدا كنند 
و همين موضوع مي تواند به نفع مستاجران تمام شود. 
در اي��ن ميان و با توجه به اهميت اي��ن ادعا، »تعادل« 
گفت وگوهايي را با مش��اوران املاك مناطق مختلف 
پايتخت ترتيب داده است تا صحت اين موضوع را بررسي 
كند.  بر اساس اظهارات مشاوران املاك منطقه يافت آباد 
)جنوب(، سعادت آباد )غرب(، انقلاب )مركز( و نارمك 
)شرق(، تعداد فايل هاي رهن كامل در ميان فايل هاي 
رهن و اجاره بسيار ناچيز است و موجران تمايلي براي 
امضاي قراردادهاي رهن كامل ندارند و همچنان مانند 
س��ال گذش��ته فايل هاي تركيبي در اختيار مشاوران 
املاك قرار مي دهن��د و ادعاي افزايش فايل هاي رهن 
كامل در ميان فايل هاي رهن و اجاره صحت ندارد، البته 
مش��اور املاك فعال در منطقه ونك )شمال پايتخت( 
برخلاف س��اير همكارانش به افزايش تمايل صاحبان 
املاك براي اراي��ه فايل هاي رهن كامل يا قابل تبديل 
اش��اره مي كند، او مي گويد: صاحبخانه ها با ش��نيدن 
زمزمه هايي درباره افزايش دوباره نرخ سود بانكي يا ارايه 
مجوز بانك مركزي براي تمديد سود سپرده هاي سالانه 
كه در شهريور سال گذشته، قبل از كاهش سود به ۱۵ 
درصد رسيده بود، تمايل يافتند كه واحدهاي مسكوني 

خود را در قالب »رهن كامل« ارايه كنند.
نگاهي به اظهارات مش��اوران املاك مناطق مختلف 
حكايت از آن دارد كه نمي توان چنين ادعايي را ثابت 
كرد و به نظر مي رسد كه موجران همچنان تمايل دارند 
كه واحدهاي مسكوني خود را به صورت رهن و اجاره 

در اختيار مستاجران قرار دهند.

   تمايل به دريافت اجاره درمركز 
يك��ي از فعالان بخش مس��كن ك��ه در مركز تهران 
فعاليت مي كند و يك دفتر مشاور املاك در خيابان 
انق��لاب دارد، درباره وضعيت ب��ازار رهن و اجاره به 
»تعادل« مي گويد: نرخ رهن و اجاره در ماه هاي اخير 
نسبت به مشابه سال گذشته حدود ۵0 درصد رشد 
كرده اس��ت، اگر چه اين رقم متوسط است و برخي 
مالكان نرخ كرايه را بالاي ۵0 درصد و برخي پايين تر 

از ۵0 درصد افزايش داده اند.
او مي افزايد: فايل هاي رهن كامل در روزهاي اخير 
افزايش نيافته اس��ت و تعداد اي��ن فايل ها همانند 
سال گذشته كمياب و انگشت شمار است و اين ادعا 
كه تعداد اين فايل ها از ابتداي مهر ماه رش��د كرده؛ 
صحت ندارد و بيشتر فايل هاي موجود تركيب رهن 

و اجاره است.
اين مش��اور ام��لاك ادام��ه مي دهد: البت��ه اغلب 
مس��تاجران تمايل دارند كه قراردادهايش��ان رهن 
كامل باشد، اما موجران با توجه به كاهش نرخ سود 
س��پرده بانكي از سال گذش��ته، تمايلي به امضاي 

قراردادهاي رهن كامل ندارند. 
به گفته اين فعال بخش مس��كن، با توجه به افزايش 
قيمت ها در بازار رهن و اجاره، توان مستاجران نسبت به 
سال گذشته كاهش چشمگيري داشته است و متاسفانه 

نظارتي بر اين بازار و رشد قيمت ها نمي شود.

   فايل هاي انگشت شمار در يافت آباد 
يكي از فعالان بخش مسكن كه در منطقه يافت آباد در 
جنوب پايتخت فعاليت مي كند، درباره بازار رهن واجاره 
به »تعادل« مي گويد: بازار رهن و اجاره كس��اد است و 
اغلب موجران با مستاجران توافق كرده و قراردادهاي 
قبلي را تمديد مي كنند و برخي ديگر هم در سايت هاي 
اينترنتي آگهي مي دهن��د و تعداد قراردادهاي رهن و 

اجاره به شدت كاهش يافته است.
او اظهار مي كند: نرخ اجاره بها نسبت به سال گذشته 
حدود 30 تا 40 درصد رش��د كرده است و رهن كامل 
يك واحد مسكوني 70 متري در اين منطقه 70 ميليون 
تومان است، يعني رهن كامل هر متر مربع حدود يك 
ميليون تومان است و تركيب رهن و اجاره در اين منطقه 
براي همان واحد 70 مت��ري، 30 ميليون رهن و يك 

ميليون و 200 اجاره ماهيانه است.
اين مش��اور املاك ادامه مي ده��د: صاحبان املاك 
تمايل دارند كه قراردادهاي رهن و اجاره امضا كنند و 
علاقه اي به قراردادهاي رهن كامل ندارند ضمن اينكه 
صاحبخانه ها ترجيح مي دهند ك��ه وديعه كمتري از 
مستاجر دريافت كنند تا نرخ اجاره ماهيانه بيشتر باشد.

او اضافه مي كند: در ميان فايل هاي موجود در بازار رهن 
و اجاره، فايل رهن كامل به ندرت مش��اهده مي شود و 
رهن كامل فقط براي صاحبخانه هايي است كه به تازگي 
اقدام به خريد خانه كرده باش��د و در ساير موارد رهن 

كامل وجود ندارد.

   شرايط رهن در ونك؟
يكي از فعالان بخش مسكن كه در منطقه ونك دفتر 
مشاور املاك دارد با اشاره به رشد درصدي نرخ اجاره به 
»تعادل« مي گويد: نرخ رهن و اجاره در اين منطقه بين 
۱۵ تا 20 درصد رشد كرده است و رهن كامل يك واحد 

70 متري نوساز،  ۱90 ميليون تومان است. 
او اضافه مي كند: از ش��هريور ماه س��ال گذشته و به 
دليل كاهش نرخ سود سپرده بانكي تمايل موجران 
براي امضاي قرارداده��اي رهن كامل كاهش يافت 
اما طي هفته هاي اخير زمزمه هايي درباره احتمال 
افزايش نرخ سود سپرده منتشرشده است كه همين 
موضوع تا حدودي موجب ش��ده كه تمايل موجران 
براي ارايه فايل هاي رهن كامل يا قابل تبديل به دفاتر 

مشاور املاك افزايش يابد.

   فايل هاي رهن كامل در نارمك
يكي از مشاوران املاك كه در منطقه نارمك فعاليت 
مي كند، درباره بازار رهن و اجاره به »تعادل« مي گويد: 
نرخ رهن و اجاره در سال جاري نسبت به مشابه سال 
گذش��ته بين ۱۵ تا ۵0 درصد رشد كرده است، برخي 
صاحبان املاك كه انصاف بيشتري دارند به رشد 2۵ تا 
20 درصدي قانع شدند اما برخي ديگر اجاره بها را ۵0 

درصد افزايش دادند.
او ادامه مي دهد: رهن كامل يك واحد مس��كوني 70 
متري نوساز در منطقه نارمك ۱۵0 ميليون تومان است، 
يعني رهن كامل اين واحد براي هر مترمربع 2 ميليون و 

200 تا 2 ميليون و ۵00 هزار تومان است.
به گفته اين فعال بخش مسكن، تعداد فايل هاي رهن 
و اجاره همچنان نسبت به فايل هاي رهن كامل بيشتر 
اس��ت و اين موضوع كه حجم فايل هاي رهن كامل يا 
فايل هاي قابل تبديل در مهرماه سال جاري نسبت به 

سال گذشته افزايش يافته صحيح نيست.
او اضافه مي كند: از ميان فايل هايي كه براي رهن و اجاره 
وجود دارد 90 درصد آنها تركيب رهن و اجاره و فقط ۱0 

درصد آن رهن كامل است.

   كمبود رهن كامل در سعادت آباد 
يكي از مش��اوران املاك كه در منطقه سعادت آباد 
فعاليت مي كند، با اش��اره به افزاي��ش نرخ اجاره در 
اين منطقه طي س��ال جاري به »تعادل« مي گويد: 
قيمت ها نسبت به سال گذش��ته رشد چشمگيري 
داشته است و همين موضوع موجب شده كه ميزان 
جابه جايي در اين منطقه كاهش يابد و بس��ياري از 
مستاجران به دليل كاهش قدرت اقتصادي، مجبور 

شدند كه به مناطق پايين تر كوچ كنند.
او اظهار مي كند: قيمت ها ح��دود 30 تا 40 درصد 
افزايش يافته اس��ت، درحالي كه نرخ مناسب براي 
افزاي��ش قيمت در منطقه س��عادت آباد 20 درصد 

است.
اين فع��ال بخش مس��كن ادامه مي ده��د: افزايش 
فايل هاي رهن كامل از ابتداي مهرماه س��ال جاري 
صحت ندارد و صاحبان املاك همچنان تمايل دارند 
كه واحدهاي مس��كوني خود را ب��ه صورت تركيب 
وديعه و اج��اره در اختيار مس��تاجران قرار دهند و 
هم اكنون تعداد فايل هاي رهن كامل در اين منطقه 

نادر است.

»تعادل«، شرايط رهن و اجاره آپارتمان در پايتخت را  بررسي مي كند

بي ميلي موجران جنوب تهران به رهن كامل
گروه راه و شهرسازي|

اگرچه كارشناس��ان معتقدند كه ن��رخ اجاره بها از 
ارديبهش��ت ماه س��ال جاري در پايتخت رشد 30 
تا 40 درصدي داش��ته است، اما نگاهي به آمارهاي 
منتشرشده از س��وي بانك مركزي درباره تحولات 
بازار ره��ن و اجاره حكايت از رش��د كمت��ر از ۱۵ 

درصدي نرخ اجاره و رهن كامل دارد.
گفت وگو با مش��اوران املاك هم به خوبي نش��ان 
مي دهد ك��ه افزايش نرخ اجاره بها در س��ال جاري 
همراه با رش��د قيمت ه��ا در بازار خري��د و فروش 
افسارگس��يخته بوده اس��ت و در برخي موارد نرخ 
اجاره تا ۵0 درصد نسبت به مشابه سال گذشته هم 

افزايش يافته است.
تناقض ميان گفته هاي مشاوران املاك با آمارهاي 
رس��مي بهانه اي ش��د تا روزنامه تعادل، گزارشي 
ميداني از ب��ازار رهن كام��ل در ۵ منطقه مختلف 
پايتخت )ش��مال، غ��رب، مركز، ش��رق و جنوب( 
تهيه كند و به بررس��ي نرخ رهن كامل و مقايس��ه 
قيمت ه��ا در مناطق متف��اوت بپ��ردازد تا تصوير 
بهتري از وضعي��ت بازار رهن واج��اره در ماه هاي 

اخير به دست  آيد.
بر اساس گزارش ميداني روزنامه تعادل، در تمامي 
مناط��ق فايل هاي رهن كامل نس��بت به فايل هاي 
اجاره بها و وديعه كمتر است اما اين موضوع در مورد 
مناطق جنوب��ي تهران پررنگ تر اس��ت و به ندرت 

مي توان فايل رهن كامل در اين مناطق پيدا كرد.
ناگفته نماند، نگاهي به نرخ ارايه ش��ده براي رهن 
كامل در مناطق ۵ گانه مورد بررس��ي در پايتخت، 
نشان مي دهد كه واحدهاي مسكوني شمال پايتخت 
درصدر قراردارند و پس از آن مناطق غربي، مركزي 
و سپس شرقي و جنوبي قرار گرفته اند و نكته قابل 
توجه اين اس��ت كه در ش��مال پايتخت، نرخ رهن 
كامل براي واحده��اي زير ۱0۵ مت��ر بالاي 200 

ميليون تومان است.

   شمال 
بررسي قيمت هاي ارايه شده براي واحدهاي كوچك تر 
از ۱0۵ مترمربع در مناطق ش��مالي پايتخت نش��ان 
مي دهد كه حدود قيم��ت رهن كامل براي واحدهاي 
متوسط متراژ بالاي 200 ميليون تومان است و نرخ رهن 
كامل در مناطق شمالي پايتخت نسبت به ساير مناطق 
بيشتر است و براي سكونت يكساله در اين مناطق نسبت 
به ساير مناطق بايد س��رمايه بيشتري داشته باشيد، 
سرمايه اي كه با آن مي توان در ساير مناطق شهر، يك 

واحد مسكوني كوچك متراژ خريداري كرد.
نرخ رهن كامل يك واحد مسكوني 98 متري در منطقه 
اختياريه پايتخت،  220 ميليون تومان اس��ت يعني 
مستاجر بايد 220 ميليون تومان را به مدت يكسال در 

اختيار موجر قرار دهد.
براي رهن كامل يك واحد 90 متري در منطقه جردن 
بايد 260 ميليون تومان به صاحب ملك پرداخت كنيد 
تا مجوز يكسال سكونت در اين واحد را به دست آوريد.

اگر قصد رهن كامل يك واحد مسكوني 80 متري در 

پاسداران پايتخت را داريد بايد 220 ميليون تومان به 
صاحب ملك پرداخت كنيد.

رهن كامل يك واحد مس��كوني 90 متري در بوكان 
پايتخت، 260 ميليون تومان اس��ت يعني ش��ما بايد 
260 ميليون تومان در اختيار صاحب ملك قرار دهيد 

تا بتوانيد يكسال در اين واحد مسكوني زندگي كنيد.

   غرب
قيمت رهن كامل در غرب پايتخت نسبت به مناطق 
ش��مالي پايين تر اس��ت. اگرچه در مناطق��ي مانند 
س��عادت آباد، شهرك غرب و گيش��ا، رهن كامل يك 
واحد مسكوني كوچك تر از ۱0۵ متر مربع نزديك به 

قيمت همين واحدها در شمال تهران است.
اگر خواهان رهن كامل يك واحد مسكوني ۱00 متري 
در منطقه سعادت آباد تهران هستيد بايد 2۵0 ميليون 
تومان در چنته داشته باشيد تا بتوانيد براي يكسال در 
اين منطقه سكونت كنيد. قيمت رهن كامل يك واحد 
مسكوني 80 متري در منطقه صادقيه، ۱20 ميليون 

تومان است و شما بايد ۱20 ميليون تومان براي يكسال 
به صاحب ملك پرداخت كنيد.

درصورتي كه مايل به رهن كامل يك واحد مسكوني 
۱00 متري در ش��هرك راه آهن هس��تيد بايد ۱0۵ 

ميليون تومان به صاحب ملك پرداخت كنيد.
براي رهن كامل يك واحد مسكوني 78 متري در منطقه 
آزادي بايد ۱48 ميليون تومان داشته باشيد و اين مبلغ 

به مدت يكسال در اختيار صاحبخانه باشد.

   مركز 
رهن كام��ل واحدهاي مس��كوني در مناطق مركزي 
پايتخت بالاست و علت آن هم نزديكي اين مناطق به 
سازمان ها، ادارات و ... است، عامل مهمي كه بسياري از 
مستاجران را به سمت رهن و اجاره واحدهاي مسكوني 
در اين مناطق مي كش��اند. ناگفته نماند كه نرخ رهن 
كامل در مناطق غرب��ي و مركزي پايتخت به يكديگر 

نزديك است.
براي رهن كامل يك واحد مسكوني 90 متري در منطقه 
اميرآباد بايد به مدت يكس��ال ۱۵0 ميليون تومان به 

صاحبخانه بدهيد.
اگر قصد رهن كامل يك واحد ۱00 متري در منطقه 
فاطمي را داري��د بايد 2۱0 ميلي��ون تومان در چنته 

داشته باشيد.
درصورتي كه مي خواهيد يك واحد مس��كوني 90 در 
منطقه هفت تير را رهن كامل كنيد بايد ۱80 ميليون 

تومان به صاحب ملك پرداخت كنيد.
نرخ رهن كامل يك واحد مسكوني 78 متري در منطقه 

جمالزاده تهران، ۱90 ميليون تومان است.

   شرق 
رهن كامل يك واحد مسكوني ۱0۵ متري در مناطق 
ش��رقي پايتخت نس��بت به مناطق مرك��زي و غربي 
كمتر اس��ت و همين موضوع مي تواند عامل استقبال 
مس��تاجران از اين مناطق باش��د. در مناطق ش��رقي 

پايتخت با ۱00 ميليون توم��ان مي توانيد يك واحد 
مسكوني متوسط متراژ را رهن كامل كنيد.

در صورت��ي كه خواهان س��كونت در منطقه پيروزي 
تهران هس��تيد بايد براي يك واح��د 78 متري، ۱38 
ميليون تومان را به مدت يكسال در اختيار صاحب خانه 

قرار دهيد.
يك واحد مسكوني 90 متري در منطقه تهرانپارس، 

۱3۵ ميليون تومان رهن كامل داده مي شود.
براي رهن كامل يك واحد مسكوني 80 متري در منطقه 
نارمك بايد ۱00 ميليون تومان در چنته داشته باشيد.

اگر قصد رهن كامل ي��ك واحد ۱00 متري در ميدان 
سپاه را داريد بايد ۱40 ميليون تومان را به مدت يكسال 

در اختيار صاحبخانه قرار دهيد.

   جنوب 
در مناط��ق جنوبي ته��ران، فايل ه��اي رهن كامل 
واحدهاي متوس��ط متراژ به ندرت و انگشت شمار 
وجود دارد، اين درحالي است كه در مناطق شمالي، 
 غرب��ي و مركزي اين موضوع كمتر ديده مي ش��ود. 
همچنين نرخ رهن كامل در مناطق جنوبي پايتخت 
نسبت به ساير مناطق كمتر است و شما با 70 ميليون 
تومان مي توانيد يك واحد مسكوني متوسط متراژ را 

براي يكسال رهن كامل كنيد.
براي رهن كام��ل يك واحد مس��كوني 70 متري در 
منطقه خاني آباد بايد 70 ميلي��ون تومان را به مدت 

يكسال در اختيار صاحب ملك قرار دهيد.
رهن كامل يك واحد مس��كوني 72 متري در منطقه 

يافت آباد تهران، 78 ميليون تومان است.
رهن كامل يك واحد مسكوني ۱00 متري در شهرري 
90 ميليون تومان است يعني مستاجر بايد 90 ميليون 

تومان را به مدت يكسال در اختيار موجر قراردهد.
اگر قصد رهن كامل يك واحد 90 متري در نازي آباد 
ته��ران را داريد بايد ۱20 ميلي��ون تومان در چنته 

داشته باشيد.
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مستاجران 
همچنان  در جست وجوي مسكن

از ش��هريور ماه سال گذش��ته و در پي كاهش 
قطعي نرخ سود س��پرده هاي بانكي، تعدادي 
از آژانس هاي معاملات املاك به درخواس��ت 
مالكان، اقدام به تغيي��ر فايل هاي رهن كامل 
و تغيير آن به س��ود اجاره به��ا كردند، اتفاقي 
كه تاكنون هم ادامه پيدا كرده و فش��ار وارد بر 

مستاجران را افزايش داده است. 
در اين ميان و از ارديبهش��ت ماه سال جاري با 
جهش قيمت مسكن؛ اجاره بها و ميزان وديعه 
هم افزايش قابل توجهي داش��ت و مش��كلات 
مس��تاجران را دوچندان كرد و با توجه به نبود 
نظارت مناس��ب بر بازار رهن و اج��اره به نظر 
مي رس��د كه اين وضعيت در ماه هاي آتي هم 
ادامه يابد، برهمين اس��اس و با توجه به اينكه 
حدود 36 درصد از جمعيت كش��ور مستاجر 
هستند، روزنامه تعادل گزارشي از وضعيت اين 

بازار تهيه كرده است. 
ناگفته نماند اگرچه فصل اصلي نقل و انتقالات 
مس��تاجران به پايان رسيده است اما هنوز هم 
بس��ياري از مس��تاجران به دنبال يافتن واحد 
مسكوني مناسب خود هس��تند و بازار رهن و 

اجاره همچنان پر رفت و آمد است.

  وضعيت ماه هاي اخير
   به نظ��ر مي رس��يد ك��ه افزاي��ش خري��د و 
فروش مس��كن در ارديبهشت ماه سال جاري 
مي توانس��ت نويد تحرك مناسبي در اين بازار 
باشد، اما با افزايش بي رويه و يكباره قيمت ها 
اين رويا تعبير نشد و علاوه بر اين، بازار رهن و 
اجاره هم متاثر از افزايش قيمت مسكن، رشد 
صعودي خود را آغاز كرد به گونه اي كه چندي 
پيش ريي��س اتحاديه مش��اوران املاك البرز 
گفت: نرخ قانوني اجاره به��ا و رهن يك پنجم 
قيمت مسكن است اما شاهد هستيم كه برخي 
مالكان بين يك س��وم و يك چه��ارم دريافت 
مي كنند، همچنين قانون خاصي براي كنترل 
اين نرخ وجود ندارد و در حالي كه نرخ قانوني 
افزايش اجاره بها بايد س��الانه ۱۵ تا 20 درصد 
باشد، اين رقم هم اكنون بين 30 تا 40 درصد 

دريافت مي شود.
   برخي موجران در فضاي نبود قانون و نظارت، 
اجاره هاي بسيار بالايي براي واحدهاي مسكوني 
خود تعيين مي كنند ك��ه خارج از توانايي تعداد 
زيادي از مستاجران اس��ت و همين امر موجب 
شده با وجود فايل هاي متعدد رهن و اجاره برخي 

خانه ها به دليل بالا بودن اجاره بها، خالي بماند.
   به طور معمول فرآيند تعيين ميزان اجاره بها 
از فصل بهار آغاز ش��ده و تا پايان تابستان ادامه 
مي يابد، اما از زمستان سال گذشته پروسه افزايش 
قيمت رهن و اجاره و آشفتگي بازار آغاز شد و تا 

كنون هم ادامه دارد.
   در تير ماه سال جاري، شاخص كرايه مسكن 
اجاري در ش��هر تهران و در كل مناطق شهري 
نس��بت به ماه مشابه سال قبل به ترتيب ۱3.6 و 

۱۱.۱ درصد رشد نشان مي دهد. 
   در مردادماه سال ۱397 شاخص كرايه مسكن 
اجاري در ش��هر تهران و در كل مناطق شهري 
نسبت به ماه مش��ابه سال قبل به ترتيب۱4.۱ و 

۱۱.8 درصد رشد نشان مي دهد.
   ش��هريورماه امسال ش��اخص كرايه مسكن 
استيجاري در شهر تهران و در كل مناطق شهري 
نسبت به ماه مشابه پارسال به ترتيب ۱4.6 و ۱2.4 

درصد رشد نشان داد.
   نبود قانون موجب شده عرف حاكم بر بازار رهن 
و اجاره تغيير كند و درحالي كه پيش از اين ميزان 
رهن كامل واحدهاي مسكوني براساس عرف، يك 
پنجم تا يك ششم قيمت واحد مسكوني بود، اين 
رقم اكنون به يك سوم تا يك چهارم كاهش يابد. 
   به طور كلي رهن كامل يك خانه در بازار معمولًا 
مبلغي بين يك پنجم يا يك ششم كل قيمت آن 
خانه است و اگر خانه نوس��از باشد ممكن است 
مبلغ رهن برابر با يك چهارم قيمت خانه هم در 
نظر گرفته  ش��ود اما اگر خانه سن و سالي داشته 
باشد ميزان يك شش��م قيمت خانه براي رهن 
قابل پيش بيني است، پس رهن كامل خانه ۵00 
ميليون توماني، مي تواند چيزي بين ۱2۵ تا8۵ 
ميليون تومان باش��د. )اگر افزاي��ش نرخ برخي 

صاحبان املاك درنظر گرفته نشود.( 

  روش هاي كنترل بازار 
تجرب��ه ۵، 6 م��اه اخي��ر نش��ان مي دهد كه 
اهرم هاي موجود براي كنترل بازار رهن و اجاره 
كارايي لازم را ندارن��د و برخي صاحب خانه ها 
قيمت هايي براي اجاره واحدهاي مس��كوني 
خود ق��رار مي دهند كه با عرف بازار س��ازگار 
نيست، به گفته برخي كارشناسان اكنون اين 
بازار با افزايش سرس��ام آور 30 تا 40 درصدي 
مواجه است كه بار س��نگين آن بر دوش قشر 
آسيب پذير كه مجبور به اجاره نشيني هستند، 

قرار گرفته است.
   درياف��ت مالي��ات از خانه ه��اي خالي يكي 
از راه هايي اس��ت كه در س��ال هاي اخير براي 
كنترل بازار رهن و اج��اره از آن صحبت هايي 

به ميان آمده بود.
   در صورت راه اندازي سامانه جامع املاك و 
نقل  و انتقالات )كه هم اكنون در مرحله طراحي 
قرار دارد( ميزان خانه ه��اي خالي موجود در 
كشور كاهش مي يابد كه نقش موثري در بهبود 

وضعيت بازار رهن و اجاره خواهد داشت.
   اگرچه ب��ازار رهن و اجاره ب��ا دريافت هاي 
نامتعارف مواجه است و نظارتي بر نحوه عملكرد 
اين بازار اعمال نمي ش��ود، اما خ��ود نظارتي 
اتحاديه ها در اين خصوص مي تواند تا حدودي 

التيام بخش باشد. 
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دانش و فن10اخبار

بهمنظورافزايشامنيتكاربرانتاسال2020اجراييميشود

تصويب قانون براي نام هاي كاربري و رمز عبور 
گروه دانش و فن   

گذرواژه هم چنان يك چالش بزرگ براي امنيت سايبري 
سازمان هاس��ت و هر س��ال تعداد اين ن��وع از حملات و 
پيچيدگي ها در حال افزايش است. با وجود اين تهديدها، 
كسب وكارها تلاش كرده اند تا سطح امنيت خود را كمي 

تغيير دهند.
به تازگ��ي قانون��ي تصويب ش��ده ك��ه توليدكنندگان 
دس��تگاه هاي مصرفي متصل به اينترنت مانند روترها و 
لوازم هوش��مند را به استفاده از كلمه عبور منحصر به فرد 
ملزم مي كنند. يعني نام هاي كاربري و كلمه عبوري مانند 
Admin و Password در آين��ده نزدي��ك غيرقانوني 

خواهند شد.
 علاقه كاربران به ابزارهاي »اينترنت اشيا « )IoT( هم چنان 
رشد مي كند. ترموستات هوشمند، روترهاي هوشمند، 
فنجان هاي قهوه هوش��مند، لوازم هوشمند، چراغ هاي 
هوشمند، تلويزيون هاي هوشمند و ابزارهاي هوشمند در 
حال افزايش و ارزان تر شدن هستند؛ آنها آماده اند تا بازار و 

خانه شما را در دست بگيرند.
هرچند با لوازم جانبي هوشمند مي توان زندگي راحت تري 
داشت، اما مشكل اينجاست كه مصرف كنندگان معمولي 
معمولا تصور مي كنند آنها فقط وسايل بازي و سرگرمي 
هس��تند. معمولا آنها را روش��ن و فراموش مي كنيم كه 
خطوط اتصالش��ان را بررس��ي و نام كارب��ري و رمزعبور 
پيش فرض را تغيير دهيم. امنيت اين ابزارها براي بسياري 

از توليدكنندگان بيشتر در حد يك فكر است.
حملات سايبري عظيم، مانند حمله Dyn DDoS كه از 
يك بات نت و ابزارهاي متصل هك شده استفاده مي كند تا 
قسمت هاي زيادي از اينترنت را كار بيندازد، بازي را براي 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان بطور يكسان تغيير داده 
است. به اعتقاد كارشناسان، همانطور كه مردم بيشتر در 
حال رو آوردن به خانه هاي هوشمند هستند، اين موضوع 
امنيتي و مهم بايد مورد توجه قرار بگيرد.خوش��بختانه، 
برخي دولت ها اين موض��وع را مورد توجه قرار داده اند؛ به 
ويژه در يكي از ايالت هاي امريكا، يك گام بزرگ براي اينكه 
اطمينان حاصل شود، دستگاه هاي متصل شده به اينترنت 

ايمن تر از هر زمان ديگري هستند، برداشته شده است.
بر اين اس��اس، ايالت كاليفرنيا يك قانون را تصويب كرده 
كه توليدكنندگان دستگاه هاي مصرفي متصل به اينترنت 
مانند روترها و لوازم هوش��مند را به استفاده از كلمه عبور 
منحصر به فرد ملزم مي كنند. اين بدان معني اس��ت كه 
در اي��ن ايالت نام كاربري و كلمه عب��ور مانند Admin و 
Password در آينده نزديك غيرقانوني خواهد شد.بنا 
بر اعلام، گزينه ديگر توليدكنندگان براي بالابردن امنيت 

اين است كه برنامه هاي خود را طوري برنامه ريزي كنند 
تا كاربران قبل از نخستين استفاده نام كاربري و رمزعبور 

پيش فرض را تغيير دهند.
 Information Privacy:( اي��ن لايح��ه به ن��ام
Connected Devices  )SB-3۲7 در ۲۸ ماه اوت به 
مجلس سناي امريكا منتقل شد و در ۲۸ سپتامبر، توسط 
فرماندار جري براون به تصويب رسيد. بر اساس اطلاعات 
سايت پليس فتا، هرچند تغييرات يك شبه اتفاق نخواهد 
افتاد اما اين قانون در تاريخ ۱ ژانويه ۲۰۲۰ در كاليفرنيا اجرا 
خواهد شد. اينگونه به توليدكنندگان و فروشندگان فرصت 

كافي براي ايجاد تغيير داده مي شود.
اين لايحه يك »دس��تگاه متصل« را به عنوان هر جسم 
فيزيكي كه بطور مس��تقيم يا غيرمستقيم قادر به اتصال 
به اينترنت اس��ت و يك آدرس پروتكل اينترنت يا آدرس 
بلوتوث دارد تعيين مي كند. اين به آن معناست كه تمام 
لوازم هوش��مند، وب كم ه��ا، روت ها، ابزارهاي واس��ط، 
گوشي هاي هوشمند و رايانه ها پوش��ش داده مي شوند، 
يعني هر چيزي ك��ه مي تواند به يك ش��بكه يا اينترنت 
متصل شود. اشخاص تحت تأثير شامل توليدكنندگان و 
پيمانكاران مي ش��ود كه ابزارهاي متصل شده خود را در 
كاليفرنيا فروخته اند.هانابت جكس��ون، نويسنده اصلي 
اين لايحه گفته است: فقدان ويژگي هاي امنيتي اوليه در 
دستگاه هاي متصل به اينترنت، حريم خصوصي و امنيت 
مصرف كنندگان كاليفرنيا را ضعيف مي كند و به هكرها 
اجازه مي دهد الكترونيكي مصرفي روزمره را عليه ما استفاده 
كنند. اين لايحه تضمين مي كند كه تكنولوژي در خدمت 
مردم كاليفرنيا باشد و امنيت يك چاره انديشي نيست بلكه 

جزو كليدي فرايند طراحي است.
از الان تا س��ال ۲۰۲۰ بيش از يك سال مانده است كه در 
اينجا راه هايي براي محافظ��ت از خود در برابر حملات به 
دس��تگاه متصل آورده شده اس��ت. مديريت دستگاه اگر 
يك مانيتور هوشمند كودك، دوربين امنيتي، ترموستات 
و يا زنگ هاي ويدئويي اس��تفاده مي كني��د و يك برنامه 
مديريت وب داريد، بلافاصله آن را بررس��ي كنيد. اغلب 
اوقات مي توانيد از طريق يك مرورگر وب معمولي، نرم افزار 
دسك تاپ يا يك برنامه به اين رابط دسترسي داشته باشيد.

رمزعبور را تغيير دهيد؛ پس از ورود، رمزعبور پيش فرض 
را بلافاصله با رمزي قوي و منحصر به فرد تغيير دهيد. وقتي 
بلافاصله اين  كار را انجام دهيد، ديگر نيازي به جست وجو و 
بررسي اينترنت براي انجام اين  كار در مراحل بعدي نيست. 
اگر كتابچه راهنما يا گذرواژه پيش فرض را نداريد، گوگل را 
امتحان كنيد، مانند كاري كه هكرها انجام مي دهند.فقط 
زماني كه لازم است به اينترنت متصل شويد؛ راه ديگري 

براي محافظت از ابزار هوشمند اين است كه فقط درصورت 
لزوم آن را به اينترنت متصل كنيد. براي مثال، مانيتورهاي 
كودك، ترموس��تات و دوربين هاي امنيتي مي توانند در 
ش��بكه خانگي و خصوصي بطور موثر مورد استفاده قرار 

بگيرند، بدون اينكه آنها را در معرض عموم قرار دهيد.
از خريد محصولات دس��ت دوم اجتن��اب كنيد؛ از خريد 
ابزارهاي هوشمند دس��ت دوم كه ممكن است شما را در 
معرض خطر قرار دهند اجنتاب كنيد. اگر خريد كرديد، 
دس��تگاه را به س��رعت به تنظيمات پيش فرض كارخانه 

برگردانده و پسورد را تغيير دهيد.
از خري��د مارك هاي ناش��ناخته اجتناب كني��د؛ فقط از 
مارك هاي معتبر خريد كنيد. درصورتي كه يك دوربين 
امنيتي از يك شركت چيني مبهم كه هيچ حضوري هم در 
اينترنت ندارد، لطفا از آن دور شويد. قيمت اين ابزارهاي 
غيرتجاري ممكن است نسبتا ارزان تر باشد، اما اغلب اوقات 
شما به اندازه مبلغي كه پرداخت مي كنيد امكانات دريافت 
مي كنيد. آژانس ماهيت آگاه سازي امنيت سايبري ملي 
در حالي شروع به كاركرده است كه گزارشي توسط نشريه 

LastPass توس��ط LogMeIn ب��راي همس��و كردن 
با تلاش هاي اين آژانس منتش��ر شده اس��ت و طبق آن، 
كسب وكارها از لحاظ رمز عبور پيشرفت خوبي داشته اند اما 
هنوز راهي بس طولاني براي تقويت امنيت رمز عبور وجود 
 LastPass دارد.تجزيه وتحليل داده هاي مختلف توسط
مدير رمز عبور كس��ب وكار، از بيش از ۴3 هزار شركت با 
استعداد نيروي مختلف اين گزارش را در مقياس صفر تا 
صد درجه بندي مي كند. متوسط نمره امنيتي رمز عبور 
سازمان ها ۵۲ بود. س��ازمان هايي كه كمتر از ۲۵ كارمند 
داشتند، بطور متوسط ۵۰ امتياز كسب كرده اند، در حالي 
كه امتياز ش��ركت هاي فناوري بطور متوسط ۵3 امتياز 
بوده است و اين در حالي است كه 3۱ درصد از شركت هاي 
تج��اري در بخش فناوري، احراز هوي��ت چندمنظوره را 

پذيرفته اند.
با توجه به اينكه تعداد زيادي از كاربران نهايي در معرض 
خطر بيش��تري قرار مي گيرند، منطقي است كه هر چه 
ش��ركت بزرگ تر باشد، نمره پايين تر اس��ت. با اين حال، 
هنگام نگاه كردن به س��ازمان هايي كه در نظرس��نجي 

شركت داشتند، آنهايي كه در سال اول با استفاده از يك ابزار 
مديريت رمز عبور استفاده كرده اند، شاهد افزايش نزديك 
به ۱۵ امتياز از لحاظ امنيت رمز عبور خود بودند. درنهايت 
بر اساس اطلاعات سايت پليس فتا، اين تحقيق نشان داده 

كه ضعف رمز عبور هنوز هم در حال غلبه بر امنيت است.
متخصصان امنيتي اغلب هن��گام در نظرگرفتن ارزش، 
نخستين عامل اعتبارسنجي تجاري ناموفق بوده اند. فرانك 
ديكسون، نايب رييس تحقيقات، محصولات امنيتي در 
IDC  در اين باره گفته است كه با وجود اقدامات امنيتي 
پيچيده، چيزي كه اساس��ا امنيت را ب��ه خطر مي اندازد، 

سادگي يك گذرواژه است.
اين گزارش دومعيار را براي ارزيابي امنيت رمز عبور نشان 
مي دهد؛ اول امتياز امنيتي و دوم امتياز ثبات رمز عبور كه 
LastPass يا امتياز ثبات، شامل امتياز اعتبار رمز عبور و 
ارزيابي گذرواژه ها براساس شاخص هاي مختلف، از جمله 
اينكه آيا آنها كپي شده اند، آيا آسيب پذير بودند يا خير است. 
همچنين تنظيمات امنيتي اضافي، مانند احراز هويت چند 

فاكتور نيز، در نمره كلي مورد ارزيابي قرار گرفته است.

ديجيتال ترن�دز| شيوه تفكر و نحوه مشاهده محيط 
اطراف توس��ط برخي حيوانات تا به ام��روز الهام بخش 
بسياري از اختراعات بوده و اين بار نوعي ميگو براي توليد 
دوربيني دقيق و حساس در خودروهاي خودران به كار 

رفته است.
پژوهشگران دانش��گاه ايلينويز با بررسي نحوه عملكرد 
چشمان يك نوع ميگو به نام ميگوي اخوندكي توانسته اند 
دوربيني بس��ازند كه به خودروهاي خ��ودران در زمينه 
شناخت موانع اطراف و جلوگيري از برخورد با آنها كمك 
شاياني مي كند.اين جانور سخت پوست داراي چشمي 
بسيار پيچيده و مجهز است كه هم مي تواند نور تابيده شده 
از منبعي منحني و غيرمستقيم و موجود در كنج ديوار را 
ببيند و هم قادر به دريافت رنگ هاي فراطيفي اس��ت كه 
چشم انسان آنها را تشخيص نمي دهد. چشم هاي ميگوي 
آخوندكي قادر به ديدن نور قابل ديدار به علاوه پرتوهاي 
فرابنفش و فروس��رخ است. ميگوي آخوندكي قادر است 
انواع مرجان هاي درياي��ي، طعمه ها يا طعمه خواران را از 
هم باز شناس��د در صورتي كه همه اين ها ممكن است به 
چشم انسان به صورت هم رنگ ديده شوند.مجموعه اين 
قابليت هاي چشم ميگوي آخوندكي، براي توليد دوربيني 

به كار گرفته شده كه جلوي تصادف خودروهاي خودران 
به خصوص در مس��يرهاي پيچ در پيچ و غيرمستقيم را 
مي گيرد. زيرا اين دوربين مي تواند نور خود را در مسيرهاي 
غيرمستقيم و منحني نيز ارسال كند و بدين شيوه موانع را 
شناسايي كند.سرعت بالاي اين دوربين موجب مي شود تا 
جان عابران پياده حفظ شود و موانع پيش رو به خصوص در 
جاده هاي كوهستاني در عرض چند ثانيه شناسايي شوند. 
البته قدرت و حجم اطلاعات دريافتي توسط اين دوربين 
از محيط اطراف هم بيشتر از نمونه هاي رقيب است. از اين 
دوربين مي توان براي بهبود شناسايي محيط زيرآب هم 
اس��تفاده كرد. هر چند براي تجاري سازي آن هنوز بايد 

آزمايش هاي بيشتري صورت بگيرد.

هكرنيوز| گوگل اعلام كرده است كه تمامي اطلاعات 
و داده ه��اي خصوصي كاربران كه به ص��ورت خودكار و 
اتوماتيك بر روي خدمات ابري اندرويدي ذخيره مي شوند، 

رمزنگاري خواهند شد.
اين روزها كه مساله حفاظت از اطلاعات شخصي، حريم 
خصوصي و امني��ت اطلاعات بيش از پيش اهميت پيدا 
كرده است، شركت هاي بزرگ فعال در حوزه تكنولوژي نيز 
تمركز خاص و ويژه اي را بر روي اين امر معطوف كرده اند 
تا رضايت و آسودگي خاطر كاربران شان را جلب كرده و 
به ارتقاي امنيت سايبري خود و سيستم هاي توسعه داده 
ش��ده خود كمك كنند.حالا به تازگي گوگل به عنوان 
شركت توسعه دهنده سيستم عامل اندرويد به كاربرانش 
اين نويد را داده تا خيالشان بابت امنيت اطلاعات ذخيره 
ش��ده خود بر روي خدمات ابري سيستم عامل اندرويد 
آسوده باش��د چراكه از اين پس تمامي داده هاي ذخيره 
 )cloud servers( ش��ده بر روي س��رورهاي اب��ري
مورد استفاده سيس��تم عامل اندرويد رمزنگاري خواهد 
ش��د.گوگل در ادامه اين بيانيه اعلام كرده اس��ت كه با 
آغاز روند ايمن سازي و رمزنگاري اطلاعات ذخيره شده 
كاربران، اجازه هيچ گونه دسترسي به افرادي غير از كاربر 
و صاحب گوش��ي مربوطه داده نخواهد شد و حتي خود 
شركت گوگل نيز به هيچ كدام از اين اطلاعات دسترسي 
پيدا نخواهند كرد. گوگل همچنين به كاربران گوشي هاي 
اندرويدي اين امكان را مي دهد تا بتوانند به صورت كاملا 
خودكار و اتوماتيك تمامي اطلاعات و داده هاي موردنظر 
خود را بر روي س��رورهاي ابري حس��اب كاربري گوگل 

اكانت خود ذخيره كنند تا ه��ر زمان كه بخواهند به آن 
دسترسي پيدا كرده و در صورتي كه به هر دليلي از حافظه 
گوشي آنها پاك شد، به سهولت از طريق دانلود تصاوير از 
سرورهاي ابري گوگل اكانت، قابل بازيابي و احيا باشند.
يكي ديگر از مزاياي ذخيره س��ازي اطلاعات شخصي بر 
روي س��رورهاي ابري، آن است كه هر زمان كه كاربران 
گوش��ي خود را تعويض كردند، به راحتي قادر خواهند 
بود تصاوير و اطلاعات موردنظر را بر روي دستگاه جديد 
خود دانلود كرده و انتقال دهند.لازم به ذكر است تاكنون 
اطلاعاتي كه كارب��ران بر روي س��رورهاي ابري گوگل 
ذخيره سازي مي كردند، رمزنگاري شده نبوده و توسط 
شركت گوگل قابل دسترس��ي و بازيابي بوده اند اما حالا 
اين شركت به منظور محافظت بيشتر از حريم خصوصي 
كاربران و افزايش و ارتقاي امنيت سايبري دستگاه هاي 
الكترونيكي مورد استفاده آنها، تصميم گرفته است كه 
اين اطلاعات را رمزنگاري كند تا بدين وسيله راه نفوذ و 
سرقت اطلاعات شخصي كاربران را براي هكرها و مجرمان 

سايبري دشوار و تا حدي غيرممكن كند.

ديجيتال ترندز| كش��ف و شناسايي سيگنال هاي 
راديويي پرسرعت عمق فضا كه به »اف آر بي« شهرت 
دارند ب��ه يكي از دغدغه هاي مه��م متخصصان علوم 
فضايي مبدل شده، زيرا نش��انه اي از وجود حيات در 

ديگر سيارات است.
سيگنال هاي يادشده در عرض چند ميلي ثانيه مسير 
خ��ود را طي مي كنند و لذا كش��ف و ردگيري آنها و از 
همه مهم تر منشأ شكل گيري آنها بسيار دشوار است. 
اما استفاده از مجموعه گس��ترده اي از تلسكوپ هاي 
راديويي در سرتاسر استراليا به محققان كمك كرده تا 

بتوانند سيگنال هاي اف آر بي را شناسايي كنند.
 س��تاره شناس��ان به تازگي از كش��ف ۲۰ س��يگنال 
اف آر بي در يك س��ال اخير خبر داده ان��د كه در نوع 
خود كم سابقه تلقي مي شود.اولين سگينال اف آر بي 
دنيا در سال ۲۰۰7 كشف شد و در سال ۲۰۱۵ ستاره 
شناسان براي اولين بار توانستند يكي از اين سيگنال ها 
را بطور مس��تقيم ردگيري كنند. تا اوايل سال ۲۰۱7 
هم حدود 3۰ س��يگنال اف آر بي شناس��ايي و كشف 
شد. علت اين موفقيت استفاده از يك راديو تلسكوپ 
غول پيكر موسوم به CSIRO در غرب استراليا بود.در 
 تحولي ديگر و براي اولين بار در سال ۲۰۱۸ مجموعه اي

۲۰ تايي از س��يگنال هاي اف آر بي شناسايي شده اند 
كه منشأ آنها بخشي بسيار دورافتاده از جهان است كه 
حتي با كهكشان هاي همس��ايه راه شيري هم فاصله 

بسيار زيادي دارند.

نيواطلس| سيستم هاي واقعيت مجازي امروزي در 
ايجاد حس حضور در يك محيط س��ه بعدي مجازي 
كاملا خوب عمل مي كنن��د، اما آنها نمي توانند حس 
لمس اشيا را در اين محيط به درستي به افراد منتقل 
كنند.مهندسان و پژوهش��گران سويسي با همكاري 
يكديگر دستكش هاي چسبنده اي توليد كرده اند كه 
با استفاده از آنها مي توان اشيايي كه در دنياي مجازي 
ديده مي ش��وند را لمس كرد و آنه��ا را بطوري كاملا 
 DextrES ملموس احساس كرد.اين دستكش ها كه
نام دارند، در بخش انگشت از نايلون هايي ويژه به همراه 
روكش منعطف فلزي پوش��انده ش��ده اند و يك عايق 
فلز و نايلون را از هم جدا مي كند. شبيه سازي و ايجاد 
حس لمس اش��ياي دنياي واقعيت مجازي از طريق 
ايجاد اختلاف ولتاژ بين اين دو لايه صورت مي گيرد.

زماني كه فرد شي مجازي را رها كند، ولتاژ بطور كامل 
قطع و انگشتان فرد كاملا آزاد مي شود. حساسيت اين 
سيستم در قبال لمس اشياي مختلف متفاوت است تا 
دست اختلاف آنها با يكديگر را حس كند.ضخامت اين 
دستكش تنها ۲ ميلي متر بوده و وزن آن با كل تجهيزات 
متعلقه به ۸ گرم مي رسد. حداكثر فشار قابل اعمال بر 
روي هر يك از انگشت هاي اين دستكش ۴۰ نيوتون 
اس��ت و براي اين كار از جريان برق ۲۰۰ ولتي و چند 
ميلي وات انرژي استفاده مي شود. اين دستكش فعلا با 
سيم به برق متصل مي شود كه قرار است در آينده براي 

اين كار از باتري استفاده شود.

نيواطلس| محققان گجتي س��اخته اند كه پس از قرار 
گرفتن دور گردن ورزشكاران از شدت ضربه به مغز آنان 
مي كاهد.چند سال قبل گجتي شبيه گردنبند ساخته شد 
كه براي حفاظت ورزشكاران در مقابل ضربه مغزي به كار 
مي رفت. اين گجت سبب مي شد مغز ورزشكاران بزرگ تر 
شود. اكنون تحقيقي جديد نشان مي دهد اين گجت واقعا 
كارآمد است و كاربر خود را در برابر ضربات كوچك و بزرگ 

محافظت مي كند.
گروهي از محققان بيمارستان كودكان سينسيناتي اين 
دستگاه را ساخته اند كه Q-Collar نام گرفته است. اين 
گجت به وريد ژوگولار فشار مي آورد و در نتيجه جريان 
خون به مغز را كم مي كند. وريد ژوگولار نام دو سياهرگ 
بسيار مهم )ژوگولار خارجي و داخلي( است كه در هردو 
طرف گردن قرار دارند. به هرحال در نتيجه فشار گجت 
به وريد، حجم خون در مغز افزايش مي يابد و هنگامي كه 
ضربه اي به سركاربر وارد مي شود، مغز با شدت كمتري به 
جمجمه برخورد مي كند. در نتيجه ميزان خسارت وارده 
كمتر مي ش��ود.محققان در ۲ تحقيق جداگانه متوجه 
شدند استفاده از گجت تا ۸3 درصد از پاره شدن فيبرهاي 
مغزي هنگام ضرب��ه مي كاهد. تحقيق درباره اين گجت 
 British Journal of Sports Medicine در
منتشرشده است. شركت Innovationn Q3۰ اين 
گجت را ساخته است. البته Q-Collar هنوز در امريكا 
تاييد نشده اما پيش بيني مي شود از سه ماهه اول سال 

آتي ميلادي در كانادا عرضه شود.

ماهر| مركز مديريت ام��داد و هماهنگي عمليات 
رخداد هاي رايانه اي ايران از وقوع يك حمله جديد 
و هدفمند به رايانه ها خبر داد و اعلام كرد: بيشترين 

حمله ها در منطقه خاورميانه صورت گرفته است.
به گزارش روز سه شنبه ايرنا از پايگاه اطلاع رساني 
مركز مديريت امداد و هماهنگي عمليات رخدادهاي 
رايانه اي كش��ور، متخصصان امنيت،  آسيب پذيري 
روز صفر ) zero-day( جديدي در سيستم عامل 

ويندوز كشف كرده اند. 
آس��يب پذيري روز صفر ي��ا )zero-day( يكي از 
اصطلاحات حفره هاي امنيتي اس��ت؛ در واقع اين 
نوع آسيب پذيري، روش��ي از حمله يا نفوذ از طريق 
يكي از حفره هاي موجود در نرم افزارها يا برنامه هاي 
كاربردي است كه از ديد طراحان و توسعه دهندگان 
آن مخفي مانده اس��ت.گزارش مرك��ز ماهر تاكيد 
دارد: آس��يب پذي��ري مذكور هنگام بررس��ي نفوذ 
برخي مهاجمان و در حالي كشف شده است كه فرد 
نفوذگر س��عي داشته به ش��بكه هدف از طريق يك 
آسيب پذيري ناش��ناخته در سيستم عامل ويندوز 
حمله كند. گزارش مركز ماهر در ادامه آورده است: 

تحليل هاي انجام شده بيش��تر اطراف كتابخانه اي 
به نام »sys.win3۲« بوده اس��ت كه در واقع فايل 

مربوط به درايور Win3۲ محسوب مي شود.
 »ي��ك آس��يب پذي��ري ارتقاء س��طح دسترس��ي

)elevation of privilege( در وين��دوز وجود 
دارد بطوري كه وقتي Win3۲ نمي تواند به اشياء 
داخ��ل حافظ��ه رس��يدگي )handle( كند، فرد 
نفوذگر با استفاده از اين آسيب پذيري قادر به اجراي 
 )kernel mode( كد دلخواه در س��طح هس��ته 

خواهد بود. 
در صورت اس��تفاده صحيح، مهاج��م قادر به نصب 
نرم افزارها، مشاهده، تغيير و يا حذف اطلاعات و يا 

حتي ايجاد اكانت جدي��د با اختيارات كامل خواهد 
بود.براي استفاده از اين آسيب پذيري، مهاجم ابتدا 
بايد در داخل سيستم وارد )log on( شود و سپس 
يك برنامه مخصوص و از پيش طراحي شده را اجرا 
كند تا كنترل سيستم مورد نظر را به دست گيرد.«

مركز ماه��ر اعلام كرد: بيش��تر حمله ه��ا از لحاظ 
جغرافيايي، ب��ه كامپيوتره��اي خاورميانه صورت 
 گرفته اس��ت كه نش��ان دهنده حم��لات هدفمند

)targeted attack( است.
مركز ماه��ر در ادامه آورده اس��ت: مايكروس��افت 
يك به  روزرس��اني امنيتي را به ص��ورت اضطراري 
منتش��ر و از همه كاربران درخواست كرده است كه 
در نخس��تين فرصت ممكن سيس��تم هاي خود را 

به روزرساني كنند.
مركز ماهر توصيه كرد: از آنجايي كه براي اس��تفاده 
از اين آس��يب پذيري ف��رد حمله كنن��ده نيازمند 
دسترسي محلي به كامپيوتر هدف است، ضروريست 
اين دسترسي تنها به اشخاص مورد اعتماد داده شده 
و هرجا كه امكان داشت، از محيط  هاي محدود شده 

استفاده شود.
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رويداد

دريچه سايبر

يونسكو به دانشمندان جوان 
جايزه مي دهد

يكي از موسسان مايكروسافت 
درگذشت

 كيف پولي كه
هرگز گم  نمي شود

فروش اطلاعات ۳۵ميليون 
راي دهنده امريكايي در وب 

ناسا| سازمان يونس��كو هر سال با هدف تشويق 
دانشمندان جوان كش��ورهاي در حال توسعه به 
تحقيق در خصوص ذخيره گاه هاي زيس��ت كره 
جايزه اي را با عنوان دانش��مند جوان انسان و كره 

مسكون )MAB( اعطاء مي كند.
سازمان يونسكو هر سال با هدف تشويق دانشمندان 
جوان كش��ورهاي در حال توس��عه به تحقيق در 
خصوص مس��ائل مرتبط با ذخيره گاه هاي زيست 
كره و همچنين تبادل اطلاع��ات و تجربيات بين 
دانش��مندان نس��ل جديد، جاي��زه اي را با عنوان 
 )MAB( دانش��مند جوان انس��ان و كره مسكون
اعلام مي كند.متقاضيان دريافت جايزه بايد تا 3۵ 
س��ال سن داشته باش��ند و پروژه هاي بين بخشي 
مرتبط با ذخيره گاه هاي زيست كره را براي جايزه 
دانشمند جوان انسان و كره مسكون پيشنهاد دهند.

اين پروژه ها بايد حداكثر تا مدت دو سال انجام شود. 
مبلغ اين جايزه حدود ۵۰۰۰ دلار امريكا اس��ت. 
متقاضيان بايد در پروژه هاي خود به اين نكته توجه 
داشته باشند كه اجراي برنامه انسان و كره مسكون 
يونسكو تا سال ۲۰۲۵ بر اساس برنامه اقدام ليما و 
استراتژي اين برنامه در جهت تحقق اهداف توسعه 
پايدار خواهد بود و همچنين چگونگي ارتباط پروژه 
با اقدامات پژوهش��ي ليما و اهداف توسعه پايدار را 

مشخص كنند. 

س�ي ان بي س�ي| پل آل��ن يكي از موسس��ان 
مايكروس��افت در س��ن ۶۵ س��الگي درگذشت و 
بي��ل گيتس جزو اولين افرادي ب��ود كه مرگ وي 
را تس��ليت گفت. پل آلن كه همراه بيل گيتس در 
سال ۱۹7۵ ميلادي مايكروسافت را تاسيس كرد، 
درگذشت. آلن كه از بيماري لنفوم غير هوچكيني 
)non-Hodgkin lymphoma( رنج مي برد، 
ميليارد ها دلار براي امور خيريه و هنر صرف كرده 
است.او ۸ سال پس از تاسيس مايكروسافت متوجه 
شد مبتلا به سرطان است. هرچند در اين مرحله 
درمان او موفقيت آميز بود اما مجبور شد از سمت 
خود در مايكروسافت كناره گيري كند.آلن در سال 
۲۰۰۹ ميلادي ب��ه بيماري لنفوم غير هوچكيني 
مبتلا ش��د. خبر مرگ او در حالي منتش��ر شد كه 
اوايل ماه جاري آلن در بياني��ه اي اعلام كرد قصد 
دارد با سرطان بجنگد.بيل گيتس يكي از نخستين 
افرادي بود كه درگذشت او را تسليت گفت و در اين 
باره افزود: بدون او رايانه هاي شخصي وجود نداشت.

نيواطلس|گم ش��دن كيف پول ه��اي جيبي با 
انبوهي از پول و مدارك يك نگراني هميشگي است، 
اما »اكستر 3« يك كيف پول جيبي هوشمند قابل 
ردگيري است كه از امكانات منحصر به فرد ديگري 

هم برخوردار است.
 اين كيف پول قادر به درك فرامين صوتي نيز هست 
و مي تواند كارت هاي بانكي كه در درونش قرار گرفته 

را نيز مديريت كند.
اين كيف پول توسط شركت هلندي اكستر توليد 
شده و از فناوري RFID براي ارايه بسياري از خدمات 
خود بهره مي گيرد. جنس اين كيف پول از چرم است 
و ضخامت آن به تنها ۰.3۸ سانتيمتر مي رسد. از كيف 
يادشده مي توان براي نگهداري حداكثر ۱۲ كارت 
استفاده كرد كه ۶ تاي آنها بدون باز كردن كيف و با 
استفاده از سازوكاري در اين كيف موسوم به سازوكار 

ماشه قابل استفاده  هستند.
سازوكار يادشده باعث مي شود با لمس كيف پول، سر 
تمامي شش كارت موجود در اين كيف از آن خارج 
شود تا فرد بتواند هر يك از آنها را به دلخواه خود بردارد 
و فعاليت مد نظرش را انجام دهد.يك كارت ردگيري 
جي پي اس ويژه هم در درون اين كيف گنجانده شده 
كه تنها يك س��انتيمتر ضخامت دارد و انرژي مورد 
نياز خود را از طريق يك صفحه خورشيدي كوچك 
تامين مي كند كه پس از سه ساعت شارژ براي دو ماه 
استفاده كافي است. اين فناوري يافتن كيف مذكور 
را در صورت گم شدن تسهيل مي كند. علاوه بر اين 
مشاهده موقعيت اين كيف روي برنامه هاي نقشه 
موجود در هر گوش��ي نيز ممكن اس��ت. سازگاري 
با فناوري بلوتوث ۴.۲ اتصال بي س��يم اين كيف به 
گوشي هوشمند را از فاصله حداكثر ۶۰ متري ممكن 
كرده و اگر فاصله كيف و گوشي از اين حد بيشتر شود، 

پيام هشدار براي كاربر ارسال مي شود.

آسوشيتدپرس| محققان امنيتي متوجه شده اند 
يك ماه قبل از انتخابات مجلس نمايندگان امريكا، 
اطلاعات 3۵ ميلي��ون راي دهنده براي فروش در 
وب تاريك عرضه شده است.محققان امنيتي اعلام 
كرده اند س��وابق اطلاعات 3۵ ميليون راي دهنده 
امريكايي يك ماه قبل از شروع انتخابات مجلس 
نمايندگان امريكا براي فروش در يك فروم آنلاين 
وب تاريك عرضه شده است. اين اطلاعات مربوط 
 )Dark Web( به ۱۹ ايالت اس��ت.  وب تاريك
شبكه اي است كه در دس��ترس عموم نيست و از 
آن براي مقاصد غير قانوني اس��تفاده مي شود. به 
گفته آنان اين عرضه به معناي افش��اي اطلاعات 
كاربران نيست. اين سوابق احتمالا از شركت هايي 
سرقت ش��ده كه اطلاعات راي دهندگان را براي 
استفاده از برنامه هاي انتخاباتي از ايالت ها مي خرند. 
سياست هاي هر ايالت درباره خريداران اين سوابق 
متفاوت اس��ت. اطلاعات مذكور ش��امل شماره 
تم��اس، آدرس و گاهي اوقات تاريخچه راي دهي 
كاربر است. اما دركل استفاده تجاري و انتشار اين 

اطلاعات ممنوع است.



اخبارشهرستانها 11 بنگاهها

در مراسم بهره برداري از ۶۳۷ طرح قرارگاه جهادي اعلام شد 

هزينه ساليانه ۳ هزار ميليارد تومان در مناطق محروم
گروهبنگاهها|

ش��كرانه بهره برداري از 637 طرح قرارگاه جهادي 
به همت ستاد اجرايي فرمان امام )ره( ديروز برگزار 
شد؛ مراسمي كه در جريان آن از جهادگراني كه در 
نقاط مختلف كشور با هدف خدمت رساني به مناطق 
محروم حضور داشتند، با حضور محمد مخبر دزفولي 
رييس س��تاد اجرايي فرمان امام )ره( تجليل شد و 
چش��م اندازي از فعاليت هاي آينده اين ستاد براي 
تحقق س��ه راهبرد محروميت زدايي، اش��تغالزايي 
و پيش��رفت ارايه ش��د. چش��م اندازي كه بر اساس 
اظهارات محمد مخبر رييس س��تاد اجرايي فرمان 
حضرت امام )ره( بايد در جريان پروژه هاي آتي ستاد 

در نظر گرفته شود. .
برخي از جهادگران در اين مراسم درباره اقداماتي كه 
انجام دادند و دغدغه هايي كه داشتند، موضوع هايي 
را مطرح كردند و قرار است كه با همت ستاد اجرايي 
فرمان امام )ره( خدمات رساني ويژه اي براي مناطق 

محروم ادامه داشته باشد. 
محمد مخبر رييس س��تاد اجراي��ي فرمان حضرت 
امام در مراس��م ش��كرانه بهره برداري از 637 طرح 
قرارگاه جهادي س��تاد اجرايي فرمان حضرت امام 
)ره( در مناط��ق محروم كه ديروز برگزار ش��د بيان 
كرد: فراخواني كه رهبر معظم انقلاب )تكميل الگوي 
پيش��رفت ايران در ۵۰ س��ال آينده( مطرح كردند 
پيام��ي مهم دارد كه لازم اس��ت گروه هاي جهادي 
توجه ويژه اي به آن داشته با شند، و آن اينكه حاصل و 
هدف اين پيام و فراخوان شروع و استقرار يك تمدن 
اسلامي اس��ت كه با تمدن موجود در تعارض است 
كه مي تواند آقايي نظام اسلامي را در دنيا رقم بزند و 

قطعا مقدمه فرج خواهد شد.
او با بي��ان اينكه ش��ما گروه هاي جه��ادي همانند 
فرماندهان دوران دفاع مقدس هستيد، عنوان كرد: 
امروز در جنگ تمام عيار اقتصادي هس��تيم و شما 
بايد وظايف امثال شهيد همت و خرازي كه به خوبي 
در دوران دفاع مقدس انجام وظيفه كردند به خوبي 
به عهده بگيريد.مخبر در ادامه گفت: در ايجاد تمدن 
بايد م��ردم را فعال كنيم همانند جنگ تحميلي كه 

امثال فرماندهان دفاع مقدس، م��ردم را به صحنه 
كش��اندند امروز هم در آن مقطع ق��رار داريم و اگر 

بتوانيم مردم را به صحنه بياوريم پيروز شده ايم.
رييس س��تاد اجرايي فرمان حضرت ام��ام )ره( در 
ادامه با بيان اينكه موضوع فقر و محروميت با توجه 
به وضعيت كش��ور از نظر مناب��ع طبيعي توجيهي 
ندارد، خاطرنشان كرد: اگر شما گروه هاي جهادي 
بتوانيد جمع خ��ود را تكثير دهيد و مناطق محروم 
بيشتري را پوشش دهيد مطمئن باشيد ما هم تمام 
تلاشمان را در بضاعت مي كنيم تا شما مشكل مالي 

نداشته باشيد.
او با اشاره به اينكه سالانه حدود 3 هزار ميليارد تومان 
در س��تاد اجرايي در مناطق محروم هزينه مي شود 
و بيش از 7۰ درصد آن مربوط به اش��تغال اس��ت و 
كليدي تري��ن هدف ما هم همين اس��ت، افزود: اگر 
اشتغال را در سراسر كشور به راه بيندازيم خيلي از 

مشكلات جامعه حل خواهد شد.
رييس ستاد اجرايي فرمان امام با بيان اينكه تا امكان 
اجراي هر موضوعي توسط گروه هاي جهادي وجود 
دارد ب��ه ديگر دس��تگاه هاي اجرايي نبايد س��پرده 
ش��ود، عنوان كرد: هيچ كدام از اقدامات ش��ما قابل 
قياس با دستگاه هاي ديگر نيست و دغدغه هاي شما 
تفاوت دارد چرا كه ش��ما مي تواني��د اين دغدغه ها 
را اولويت بن��دي كنيد همچنين قيمت تمام ش��ده 
گروه هاي جهادي بسيار پايين تر از ديگران است مثلا 
در ساخت مدارس توسط گروه هاي جهادي، قيمت 

تمام شده 3۵ درصد پايين تر از پيمانكاران است.
او در ادامه گفت: اميدواريم حضور ش��ما جهادگران 
آرامشي به دلسوزان نظام و رهبري بدهد و اين شدني 
است، چرا كه ما با توطئه هاي وسيعي مواجه بوديم 

كه با كمك مردم حل شد.
رييس ستاد اجرايي فرمان امام افزود: نقطه نگراني 
كش��ور تكيه بر مديران با س��ن بالا و همچنين نگاه 
بر نفت اس��ت، اگر اين مس��اله را حل نكنيم جلوي 
پيشرفت كش��ور را مي گيرد و نقطه قوت ما حضور 
جوانان است.مخبر در پايان تصريح كرد: گروه هاي 
جهادي تكليف بسيار سختي دارند كه همه مسوولان 

كشور بايد از ش��ما در خصوص اقدامات تان تشكر 
كنند ولي نس��بت به توانمندي هايي كه خداوند در 
شماها ايجاد كرده است خيلي عقب هستيم.گفتني 
اس��ت خدمت رس��اني به ۴۵۰۰ك��ودك محروم، 
اجراي ۵۰پروژه عمراني، خدمت رساني به ۴۵۰۰۰ 
نفر از روس��تاييان و حاشيه نش��ينان، اشتغال و كار 
آفريني ب��راي ۱۰۱نف��ر در 67 كارگاه، تامين مواد 
غذايي۵۰۰۰خانواده محروم، آبرساني به ۸۰منطقه 
محروم و س��اخت تكميل و مرم��ت ۴۰۰خانه ايتام 
محروم و معلول از جمله طرح هاي قرارگاه جهادي 
س��تاد اجرايي فرمان حضرت ام��ام )ره( در مناطق 

محروم است.
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آزادي نيروهاي مرزي ايران 
و دستگيري تروريست ها

 معضل »حمل و نقل «
عامل گراني مرغ

 دلار فروش متقلب
در دست قانون

اهدا 100 هزار هديه متبرك 
رضوي به مردم عراق

ارزآوري ۵۵ ميليون يورويي 
فولاد دزفول

زاهدان|سخنگوي وزارت امور خارجه گفت: دولت 
پاكستان بي درنگ تمامي امكانات و اقدامات لازم را 
براي آزاد سازي نيروهاي مرزي جمهوري اسلامي 
ايران و دستگيري تروريست هاي شرور به كار گيرد.

در پي ربايش تعدادي از نيروهاي مرزي ايران مستقر 
در پاس��گاه ميل مرزي ۱۰3 از سوي يك گروهك 
تكفيري و تروريس��تي و انتقال آنها به داخل خاك 
پاكس��تان، س��خنگوي وزارت امور خارجه ضمن 
محكوميت و ابراز انزجار از اين اقدام تروريس��تي و 
ش��رارت آميز و با توجه به اقدام��ات صورت گرفته 
اظهار كرد: دستيار وزير امور خارجه در غرب آسيا از 
سفير پاكستان خواست دولت آن كشور در چارچوب 
روابط دو جانبه و اصل حسن همجواري و تعهدات 
ناش��ي از قراردادهاي دو جانب��ه و مقررات حقوق 
بين الملل، بي درنگ تمامي امكانات و اقدامات لازم 
را براي آزاد سازي نيروهاي مرزي جمهوري اسلامي 
ايران و دستگيري تروريست هاي شرور به كار گيرد.

مشهد|مدير تنظيم بازار خراسان رضوي ابراز 
عقيده كرد: علت افزايش قيمت مرغ مشكلات 

حمل و نقل خصوصا حمل ونقل نهاده ها است.
حميدرضا جوادي درباره علت گراني مرغ با بيان 
اين مطلب اظهار كرد: اين مسائل موجب كاهش 
جوجه ريزي شد ولي اين مشكل مقطعي بود و در 
حال حاضر مرتفع شده و قيمت مرغ كاهش يافته 
است.مدير تنظيم بازار خراسان رضوي با اشاره به 
اينكه مشكل اصلي كار، تامين كنندگان نهاده ها 
هستند، اظهار كرد: هيچ كدام از تامين كنندگان 
نهاده ها در طول سال با يك شركت حمل و نقلي 
قرارداد نمي بندن��د و به صورت موردي نهاده ها 
را حمل مي كنند.او ادامه داد: بنابراين هنگامي 
كه كسي تعهدي ندارد چنين مشكلاتي پيش 
مي آيد اما اگر با يك شركت قرار داد ببندند و در 
طول س��ال بطور مرتب نسبت به انتقال و حمل 
نهاده ها اقدام كنند شركت ها هم نسبت به حمل 

و نقل متعهد خواهند بود.

كرج| سرپرس��ت پليس آگاهي استان البرز از 
دستگيري فروشنده دلار هاي تقلبي در شهرستان 
كرج خبر داد. سرهنگ محمد نادربيگي در تكميل 
اين خبر گفت: در پي مراجعه خانمي به كلانتري 
۱۱مركزي و اعلام شكايت مبني بر اينكه پس از 
خريد يك هزار و 3۰۰دلار از يك فروش��نده ارز، 
متوجه مي ش��ود كه دلارها جعلي اند، رسيدگي 
به اين پرونده در دستور كار ماموران اداره مبارزه 
با جعل و كلاهبرداري پليس آگاهي قرار گرفت.
خانم ش��اكي در گفت وگو با ماموران اعلام كرد 
كه قرار اس��ت هزار و 2۰۰دلار ديگ��ر نيز از وي 
تحويل بگيرد و اين امكان مناسبي براي پيگيري 
اين پرونده از سوي پليس بود. سرپرست پليس 
آگاهي اس��تان البرز با بيان اينكه در بازرس��ي از 
منزل نامبرده 2۵قطعه اس��كناس ۱۰۰دلاري 
تقلبي كش��ف  و متهم براي ادام��ه تحقيقات به 
پليس آگاهي استان البرز منتقل شد، افزود: فرد 
دستگير شده اذعان كرد  دلارهاي تقلبي را  زماني 
كه در خارج از كشور ساكن بوده از يك فرد ايراني 
در مقابل كاري كه ب��راي وي انجام داده تحويل 
گرفته و پس از متوجه شدن تقلبي بودن آنها اقدام 

به فروش دلارها مي كند .

مش�هد|زائران ايراني ۱۰۰ هزار بس��ته هديه 
متبرك رض��وي را به ميزبانان اربعين حس��يني 
اهدا مي كنند. مديرعام��ل بنياد كرامت امام رضا 
)ع( گفت: اين بس��ته هديه هاي متبرك رضوي 
توس��ط زائران ايراني به مردم عراق كه ميزبانان 
اصلي اربعين هس��تند، تقديم مي شود. محسن 
منصوري با اشاره به برگزاري آيين آماده سازي اين 
هديه هاي متب��رك رضوي به صورت همزمان در 
۱2 شهر كشورافزود: اين مراسم با حضور خانواده 
معزز ش��هداي مدافع حرم پنج شنبه 26 مهر ماه، 
ساعت ۱3 در شهرهاي قم، تهران، ورامين، كرج، 
اهواز، دزفول، كرمان، يزد، زنجان، زاهدان، رشت 
و گرگان برگزار مي شود. مديرعامل بنياد كرامت 
امام رض��ا )ع( گف��ت: ميزباني از زائ��ران اربعين 
حس��يني فرهن��گ و اعتقاد مردم عراق اس��ت و 
اهالي ش��هرهاي مختلف ع��راق از جمله كربلا و 
نجف با برپايي موكب  ي��ا در منازل خود از زائران 
اربعين حس��يني پذيرايي و استقبال مي كنند و 
 معتقد هس��تند كه اين ميزباني عنايتي از سوي 

امام حسين )ع( است.

اهواز|مدير طرح فولاد روهينا جنوب: طبق آمار 
گمرك در ۵ ماه نخست امسال، فولاد دزفول ۵۵ 

ميليون يورو ارزآوري داشته است.
نصرت الله خرمپور افزود: طبق آخرين آمار گمرك 
جمهوري اسلامي مجتمع فولاد روهينا جنوب 
بالاترين صادرات را در ايران به خود اختصاص داده 
كه اين امر به علت ويژگي فناوري برتري است كه 
توسط يك شركت ايتاليايي در دزفول اجرا شده 
است.وي با اشاره به آغاز كار اجرايي كارخانه فولاد 
دزفول در س��ال 93 اظهار داشت: بهمن ماه 9۵ 
خط توليد اين كارخانه راه اندازي و توليد ميلگرد 

مجتمع روهينا آغاز شد.

وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام كرد

رشد ۳1 درصدي توزيع روغن موتور
موضوعات: توزي��ع و توليد روغن موتور در ش��ش ماه 
ابتدايي س��ال جاري نس��بت به مدت مش��ابه در سال 

گذشته با رشد همراه بوده است. 
به گزارش تعادل ب��ه نقل از مركز روابط عمومي وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، توزيع و توليد روغن موتور در 
شش ماهه اول سال جاري نسبت به مدت مشابه در سال 

قبل 3۱ درصد رشد داشته و از ۱۵7 ميليون ليتر به 2۰6 
ميليون ليتر افزايش يافته است. بر اين اساس، شركت 
نفت ايرانول با ۴9 درصد رشد، بيشترين رشد توزيع را 
داشته است و سپس نفت پارس سپاهان و بهران با 3۸، 
29 و ۱6 درصد رش��د مواجه بوده اند.جدول اطلاعات 

توزيع و توليد در پيوست خبر قابل ملاحظه است.

خودرو 140 ميليوني در بازار 
400 ميليون تومان فروخته شد

150 ميليون دلار براي مقابله 
با ريزگردها اختصاص يافت

 تدوين سند جامع اربعين 
در استان ايلام

تهران| اس��تاندار تهران 
با اب��راز نارضايتي از افتادن 
نبض بازار در اختيار عده اي 
س��ودجو و بي ريشه گفت: 
افرادي با يك گوشي موبايل 
و اس��تفاده از يك نرم افزار 
شبكه هاي اجتماعي بازار 
را متش��نج كردند به گونه اي كه خودرو۱۴۰ ميليون 

توماني را ۴۰۰ ميليون فروختند.
به گ��زارش ايرنا، محمد حس��ين مقيم��ي ديروز در 
نشست با رييس و اعضاي اتاق اصناف تهران بيان كرد: 
بازاري هاي اصيل و قديمي همواره كالاي خود را با سود 
معقول و منطقي مي فروختند و بسياري از آنان اهل علم 
و ديانت بودند اما امروز برخي كه اصالتي ندارند نبض 

بازار را گرفته اند و آن را به هم زده اند.
وي ب��ا بيان اينكه برخ��ي رفتارهاي بازاري��ان در اين 
شرايط قابل دفاع نيست افزود: امروز رفتار بازار در تراز 
انقلاب اسلامي نيست و برخي بازاريان انصاف را رعايت 
نمي كنند.مقيمي گفت: انتظار در اين شرايط از بازار و 
اتاق اصناف اين است كه همراه با سياست هاي دولت 
حركت كنند و مبين آن باشند؛ همچنين از ظرفيت 
۴۰۰ هزار نفري اعضاي خود براي بهتر شدن شرايط 
كش��ور اس��تفاده كنند.وي ادامه داد: اصناف هرقدر 
فعال تر باشند و از ظرفيت هاي قانوني خود براي كنترل 
و بازرسي بازار استفاده كنند كار دولت كمتر مي شود و 
اساسا دولت تمايلي به ورود در حوزه اجرا به بازار را ندارد.

مركزي|رييس س��ازمان 
و  ت��ع  ا مر  ، جنگل ه��ا
آبخيزداري كش��ور گفت: 
۱۵۰ ميليون دلار امسال به 
منظور مقابله با ريزگردها از 
محل صندوق توسعه ملي 
اختصاص يافته اس��ت. به 
گزارش ايرنا، »خليل آقايي« ديروز در حاشيه بازديد از 
طرح هاي آبخيزداري استان مركزي شهرستان اراك 
افزود: مسووليت توزيع اين منابع مالي برعهده سازمان 
حفاظت محيط زيست و س��ازمان جنگل ها، مراتع و 
آبخيزداري وظيفه اجراي طرح هاي مقابله اي با پديده 
گرد و غبار در كشور را برعهده دارد. وي ادامه داد: حدود 
7۰ درصد اين اعتبار به منظور اجرايي كردن راهبردهاي 
مقابله با ريزگردها در اختيار س��ازمان جنگل ها، مراتع 
و آبخيزداري كش��ور قرار گرفته است. رييس سازمان 
جنگل ها، مراتع و آبخيزداري كش��ور عنوان كرد: ۵۰ 
ميليون دلار از اعتبارات مذكور براي مقابله با ريزگرد ها و 
اصلاح و بهبود خطوط برق استان خوزستان تخصيص 
شده و بر اساس قانون بقيه اين اعتبارات نيز در سرفصل ها 
و برنامه هاي متنوع مقابله با گرد و غبار در اين اس��تان 
اختصاص يافته است. آقايي خاطرنشان كرد: بيش از 6۰ 
درصد درصد ريزگردهاي موجود در كشور منشأ خارجي 
دارد و س��ازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري كش��ور 
فعاليت هايي را ب��راي مقابله با اين كانون ها با همكاري 
سازمان جهاني فائو در كشورهاي اطراف انجام داده است. 

ايلام|اس��تاندار ايلام از 
تدوين سند جامع اربعين 
در اس��تان ايلام خبر داد 
و گف��ت: 6 لاي��ه امنيتي 
جهت كنترل زوار اربعين 
و جلوگي��ري از عبور زوار 
غيرمجاز و ب��دون ويزا در 
مهران ايجاد ش��ده و جهت روان س��ازي تردد تعداد 
گيت ها در مرز مهران به حدود ۱۰۰ عدد رسيده است.

به گزارش ايس��نا، » قاس��م سليماني دش��تكي« در 
نشست س��تاد اربعين كشور و اس��تان كه با حضور 
دكتر رحماني فضلي وزير كش��ور و معاونان عمراني 
و امنيتي برگزار ش��د، اظهار كرد: اقدامات متعددي 
از اربعين سال گذش��ته تاكنون در استان ايلام براي 
تس��هيل تردد زوار اربعين صورت گرفته كه از همه  
تلاشگران اين عرصه قدرداني مي كنم.وي ادامه داد: 
علاوه بر تدوين سند جامع اربعين كه به همت اساتيد 
دانش��گاه و كارشناسان و متخصصين صورت گرفته 
است، استقرار كنس��ولگري عراق نيز در استان ايلام 
به همت همه دوس��تان اتفاق افتاده اس��ت و بيش از 
۱7 دفتر زيارتي نيز با نظارت سازمان حج و زيارت در 

استان ايلام فعاليت خود را آغاز كرده اند.
نماينده عالي دولت در استان به پوشش امنيتي مرز 
مهران در ايام اربعين اشاره كرد و گفت: 6 لايه امنيتي 
جهت كنترل زوار اربعين و جلوگي��ري از عبور زوار 

غيرمجاز و بدون ويزا در مهران ايجاد شده است.

اتاق تعاون اعلام كرد

محورهاي 7 گانه راهبردي اتاق تعاون 
محوره��اي 7گان��ه راهبردي ات��اق تعاون اي��ران در 
 يك چش��م انداز 3س��اله تا پايان س��ال 99 تبيين و 
بررس��ي ش��د. به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني اتاق 
تعاون ايران، 7 مح��ور راهبردي مهم اتاق تعاون ايران 
 در يك چش��م انداز 3ساله تا پايان س��ال 99 تدوين و 
تبيين ش��د. اين محورها ش��امل تعامل تعاوني ها با 
اقتصاد جهاني، افزايش بهره وري در اتاق ها، اتحاديه ها 
و تعاوني ها، اجراي نظام جامع نظارت و ارزيابي اتاق ها، 
اتحاديه هاي و تعاوني ها، كمك به ارتقاي سطح كيفي 
تعاوني ه��ا، كمك ب��ه توانمندس��ازي اتحاديه هاي و 
تعاوني ها، ترويج و توسعه فرهنگ تعاون با استفاده از 
ابزارها و رسانه هاي عمومي و استفاده از ظرفيت هاي 
قانوني اتاق تعاون براي بهبود فضاي كسب و كار است. 
براساس اين گزارش، تعامل تعاوني ها با اقتصاد جهاني 
به عنوان اولين راهبرد تعيين شده است كه دستيابي 
به بازارهاي جهاني و اس��تفاده از دانش روز در راستاي 
توسعه صادرات را هدف اصلي قرار داده است. افزايش 
بهره وري دراتاق ها، اتحاديه هاي و تعاوني ها به عنوان 
دومين راهبرد است كه هدف آن استفاده بهينه از منابع 
و امكانات به منظور افزايش كارايي و ميزان اثربخشي 
فعاليت هاي اتاق ها، اتحاديه ها، ش��ركت هاي تعاوني 

عنوان شده اس��ت در ادامه، اجراي نظام جامع نظارت 
و ارزيابي اتاق ها، اتحاديه ها و ش��ركت هاي تعاوني به 
عنوان س��ومين راهبرد برگزيده ش��ده است. گفتني 
است كمك به ارتقاي سطح كيفي تعاوني ها با توجه به 
مجموعه سياست ها و راهكارها موثر در جهت كمك 
به توسعه كيفي و تعميق فعاليت شركت هاي تعاوني 
راهبرد چهارم اتاق تعاون است. به گزارش پايگاه خبري 
اتاق تعاون اي��ران، پنجمين مح��ور راهبردهاي اتاق 
تعاون تا پايان سال 99 كمك به توانمندسازي اتاق ها، 
اتحاديه ها و شركت هاي تعاوني است چنانچه مجموعه 
سياست هايي كه منجر به آشنايي بيشتر تعاونگران با 
قوانين، مقررات و دانش روز است در اين بخش مدنظر 
قرار خواهد گرفت. ترويج و توس��عه فرهنگ تعاون با 
استفاده از ابزارها و رسانه هاي عمومي، ششمين راهبرد 
است كه در راستاي اش��اعه فرهنگ و انديشه اقتصاد 
تعاون در بين آحاد جامعه مورد نظر قرار گرفته است. 
اس��تفاده از ظرفيت هاي اتاق تعاون ايران براي بهبود 
فضاي كسب و كار هفتمين راهبرد است كه تسهيل در 
فضاي كسب و كار با حذف قوانين غيرضرور و كمك به 
رفع خلأهاي قانوني، پيگيري اجراي قوانين مندرج در 

اسناد بالادستي، هدف گذاري شده است.

دريچه چهرهها
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رييس قوه قضاييه بخشنامه اي براي رسيدگي به وضعيت محكومين مهريه صادر كرد

قربانيان مهريه اي نوسان سكه 

تصويب نهايي »بسته حمايتي« يكشنبه آينده

ريحانه جاويدي|
نوسان قيمت سكه در ماه هاي اخير، نه تنها بازار را ملتهب 
كرد، بلكه آمارهاي مربوط به ميزان طلاق و  زندانيان مهريه 
را هم تكان اساس��ي داد. تا جايي كه رون��د رو به افزايش 
محكومان مهريه سبب ش��د تا روز گذشته، صادق آملي 
لاريجاني، رييس قوه قضاييه، بخشنامه اي را درخصوص 
محكومين تأديه مهريه بر اس��اس تعداد سكه طلا، صادر 
كند. ضرورت رسيدگي به وضعيت زندانيان مهريه از سوي 
مقامات قضايي كشور زماني بيشتر احساس مي شود كه 
نگاهي به روند صعودي نرخ سكه انداخته شود. بر اساس 
آمار بانك مركزي، ميانگين نرخ سكه طرح جديد از 325 
هزار تومان در سال 1389، به 3 ميليون و 812 هزار تومان 
در مرداد 1397 رسيد، اين وضعيت در حالي است كه در 
تاريخ 23 مرداد 97،  سكه از 4 ميليون و 240 هزار تومان 
هم عبور كرد كه نتيجه چنين جهش��ي خ��ود را در آمار 
محكومان مهريه نشان مي دهد، چرا كه آمارهاي منتشر 
شده از سوي ستاد ديه كشور، حكايت از آن دارد كه ابتداي 
سال 1397 تعداد زندانيان مهريه 2 هزار و 978 نفر بود كه 
به دلايل متعددي از جمله افزايش قيمت سكه، اين آمار 
رشد 40 درصدي داشته است. مقايسه  آمار زندانيان فعلي 
با محبوسان سال 1393 نشان مي دهد اين تعداد زنداني از 
سال 93 تاكنون، رشد 71 درصدي داشته است. بر همين 
اساس در بخشنامه آيت الله لاريجاني، خطاب به روساي 
كل دادگستري  استان هاي سراسر كشور آمده است: “نظر 
به برخ��ي گزارش هاي واصله تعدادي از محكومين تأديه 
مهريه بر اساس تعداد س��كه طلاي تعيين شده به علت 
افزايش غير متعارف قيمت آن توان پرداخت را نداشته و به 
همين جهت در اجراي قانون نحوه اجراي محكوميت هاي 
مالي به زندان معرفي مي شوند. بدين وسيله مقرر مي دارد؛ 
ترتيبي اتخاذ گردد تا دادگاه ها به صورت خارج از نوبت و 
بدون تعيين وقت رسيدگي نسبت به درخواست تعديل كه 
از سوي زوج تقديم مي گردد رسيدگي و مهلت هاي تأديه 
سكه را متناسب با وضعيت مالي محكومٌ  عليه افزايش داده 
تا بدين ترتيب از زنداني شدن آنان جلوگيري به عمل آيد.« 

  جزئيات آمار محكومان مهريه در پنج سال اخير
بخشنامه رييس قوه قضاييه درحالي صادر شده است كه 
هم اكنون 4 هزار و 181 مرد در كل كشور به دليل ناتواني 
در پرداخت مهريه همسرشان پشت ميله هاي زندان به سر 
مي برند و جمعيت اين بدهكاران خانوادگي تا سوم مرداد 
امس��ال، 3 هزار و 550 نفر بوده ان��د. ماجرا وقتي اهميت 
بيشتري پيدا مي كند كه مشخص مي شود، آمار زندانيان 
مهريه در اول شهريور سال گذشته 2 هزار و 450 نفر بوده 
است. مقايس��ه آمار تعداد زندانيان مهريه در 5 سال اخير 
حكايت از رشد روز افزون اين بدهكاران مالي است چرا كه 

از تعداد 2 هزار و 148 زنداني در فروردين س��ال 93 امروز 
در يك روند افزايش��ي بدهكاران مهريه رشدي دو برابري 
داشته اند. با اين وجود حمايت از بدهكاران مهريه در اولويت 
پرداخت ستادهاي ديه كشور نيست اما در نيمه نخست 
امسال تعداد 57 پرونده كمتر از 100 ميليون تومان، 184 
پرونده با بار مالي100 تا 500 ميليون تومان، 49 پرونده 
با بدهي 500 تا يك ميليارد تومان و در نهايت 20 پرونده 
مهريه بالاتر از يك ميليارد تومان در كميته  ويژه مددجويان 
ستاد ديه مورد بررسي قرار گرفته اند اما اين ميزان حمايت 
جوابگوي تعداد پرونده هاي موجود نيست. از طرف ديگر از 
مجموع4 هزار و 194 زنداني مهريه هم اكنون استان فارس 
با 514 زنداني، ته��ران و اصفهان هر كدام با 431 بدهكار 
بيشترين آمار محكومان مهريه را به خود اختصاص دادند 
و در مقابل خراسان ش��مالي تنها 27 مددجو دارد. برخي 
استان هاي كشور اگرچه زندانيان مالي و بدهكاران كنترل 
شده اي دارند اما آمارها نشان مي دهد، نزديك به ۶0 درصد 
زندانيان جرايم غيرعمد اس��تان هايي چون كرمان را در 

شرايط فعلي بدهكاران مهريه تشكيل داده اند.

  افزايش قيمت سكه و كاهش طلاق
پيش از آشفته بازار وضعيت اقتصادي اخير، آمارها بيانگر 
ثبت 1۶0هزار و 592 واقعه ازدواج و همچنين ثبت 39هزار 
و 9۶7واقع��ه طلاق بود اما آنطور ك��ه معاون اجتماعي و 
پيشگيري از وقوع جرم قوه قضاييه روز گذشته اعلام كرد، 
ثبت وقوع طلاق در كشور،  ۶ درصد كاهش داشته است 
كه مي تواند به دليل افزايش قيمت سكه باشد كه سبب 
شده مردان زير بار طلاق و پرداخت مهريه نروند و از سوي 
ديگر به دليل قوانين موجود در زمينه ارايه درخواس��ت 
طلاق از سوي زنان، زنان هم در مواردي ميل چنداني به 
اقدام در اين زمينه نداشته باشند. محمد باقر الفت درباره 
اين موضوع بيان كرد: »بطور كلي در بحث طلاق به معني 
ثبت وقوع طلاق، كاهش ۶درصدي را داشتيم. در رابطه با 
ثبت طلاق، بايد به اين نكته اشاره كرد كه منظور مراجعه 
به دفترخانه و ثبت واقعه است.« با اين وجود به گفته معاون 
اجتماعي و پيشگيري از وقوع جرم قوه قضاييه، مراجعه 
به دادگاه هاي خانواده افزايش داشته است. از طرف ديگر 
آمارهاي منتشر ش��ده از ميزان طلاق در سه ماه نخست 
امس��ال هم حكايت از كاهش سه درصدي طلاق نسبت 
به سال 9۶ دارد. احمد تويسركاني، رييس سازمان ثبت 
اسناد و املاك كشور، تيرماه امسال درباره آمار طلاق در سه 
ماه نخست سال 1397، اعلام كرد:  »در سه ماهه امسال 
همچنين 39 هزار و 9۶7 واقعه طلاق با كاهش 3 درصدي 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته در دفاتر رسمي طلاق 
كشور به ثبت رسيده است.« اما لازم به توضيح است كه 
آمار سه ماه تابستان هنوز از سوي مسوولان سازمان ثبت 

احوال كشور،  اعلام و به روز رساني نشده است. 

  موضع گيري مجلسي ها نسبت به مهريه
آمارهاي منتش��ر ش��ده از محكومان مهريه و بخشنامه 
صادر شده از سوي رييس قوه قضاييه در حالي است كه از 
چندي پيش نمايندگان مجلس شوراي اسلامي، طرح هاي 
متعددي از جمله طرح »تعديل مهريه« را با هدف سامان 
دادن به وضعيت رو به رشد زندانيان مهريه مطرح كردند كه 
البته درباره اين موضوع در ميان نمايندگان اتفاق نظر وجود 
ندارد، اعضاي فراكس��يون زنان مجلس شوراي اسلامي 
تاكيد دارند؛ حذف مهريه يا كم و زياد كردن تعداد سكه از 
نظر شرعي و قانوني امكان پذير نيست، از طرف ديگر برخي 
از اعضاي كميسيون حقوقي و قضايي مجلس كاملا با كم 
شدن تعداد سكه و لزوم آن موافق هستند. فاطمه ذوالقدر، 
عضو فراكسيون زنان مجلس شوراي اسلامي، درباره اين 
موضوع بيان كرد: » از اينكه مهريه حق زن است و در قانون 
اساسي و شرع هم بر آن تاكيد شده، نمي توانيم عبور كنيم 
و به دليل ش��رايط موقت فعلي اقتصادي كه امكان دارد، 
چندين ماه ديگر حل شود، در قوانين مهريه خللي ايجاد 
كنيم و بر اساس حباب قيمت ها تعداد سكه يا ميزان مهريه 

را محدود كنيم.« او با اشاره به اينكه مهريه تنها پشتوانه زنان 
اس��ت، افزود: »در مواقعي كه زن در زندگي خود احساس 
نارضايتي مي كند، مهريه تضميني براي او است. نمي توانيم 
از طريق قانون در مهريه تغيير ايج��اد كنيم، اما از طريق 
فرهنگ سازي اين امر امكان پذير است بطوري كه افرادي 
كه قصد ازدواج دارند، حتما بر اساس استطاعت مالي خود 

مهريه را تعيين كنند و رقم هاي نجومي تعيين نشود.«
ذوالقدر بيان ك��رد: » تنها كاري ك��ه مي توانيم كنيم، 
اين است كه از طريق فرهنگسازي مهريه را به تعدادي 
متعارف برسانيم. نظر فراكسيون زنان هم همين است 
و راضي ب��ه تغييري در قوانين مهريه نيس��تيم. برخي 
افراد س��ودجو و سوءاس��تفاده گر از مهريه براي اخاذي 
استفاده مي كنند كه تنها كاري كه مي توان براي مقابله 
با اين موضوع انجام داد، فرهنگ سازي است و همچنين 
هوش��ياري فرد بايد مبنا قرار   گيرد. مردان بايد بدانند؛ 
مهريه عندالمطالبه است و بر اساس توانايي خود مهريه 
مشخص كنند.البته تعداد افرادي كه مي توان از آنها تحت 
عنوان سوءاستفاده گر از قانون مهريه نام برد، بسيار كم 
است.« در مقابل نمايندگاني كه با حذف مهريه مخالف 
هس��تند، برخي نمايندگان ديگر معتقدند مهريه بايد 

حذف ش��ده و راه حل هاي ديگري براي آن انديش��يده 
شود. مسعود رضايي، نايب رييس كميسيون اجتماعي 
مجلس، در زمره نمايندگان موافق با حذف مهريه است. 
او درباره اين موضوع بيان كرد: »شخصا معتقدم مهريه 
بايد از ازدواج حذف شود و هيچ اعتقادي به مهريه ندارم، 
چراكه مهريه را متناس��ب با اين زم��ان نمي بينم، اگر 
مهريه در گذشته با پشتوانه مسائل فقهي و ديني تعيين 
مي شد، امروزه متناسب با سال تولد تعيين مي شود كه 
هيچ توجيهي ن��دارد و در نهايت هم براي اينكه بتوانند 
مهريه ش��ان را دريافت كنند، بايد دردسرهاي فراواني 
تحمل كنند. بنابراين بهتر اس��ت، مهريه حذف شود و 
مانند بسياري از كشورهاي دنيا، وقتي دو نفر با هم ازدواج 
مي كنند، به هر چه بعد از زندگي مش��ترك رسيدند با 
هم نصف كنند و به اين مي گويند؛ نقد شدن مهريه كه 
پش��توانه زنان است و هر كس��ي تا قبل از ازدواج هر چه 
دارد، براي خودش و همانطور كه گفتم، بعد از ازدواج اگر 
زندگي شان رشدي داشت، بين هر دو تقسيم شود، اين 
روش بهتر از اين مهريه اي است كه عندالمطالبه بوده و 
وقتي زن مي خواهد آن را دريافت كند، مشكلات فراواني 

براي هر دو نفر ايجاد مي كند.«

سرپرست وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي در خصوص 
اينكه جزو گزينه هاي پيش��نهادي رييس جمهور براي 
نشس��تن بر كرس��ي وزارت اس��ت؟ گفت: ت��ا الان جزو 

گزينه هاي پيشنهادي نبوده ام.
انوشيروان محسني بندپي در پاسخ به پرسشي مبني بر 
زمان معرفي وزير پيشنهادي رفاه به مجلس و اينكه آيا جزو 
گزينه هاي پيشنهادي رييس جمهور براي اين وزارتخانه 
قرار دارد يا خير؟ گفت: فكر مي كنم روز يكش��نبه هفته 
آتي رييس جمهور وزراي پيشنهادي دو وزارتخانه رفاه و 
اقتصاد را به مجلس معرفي كند. او افزود: تا الان كه خير؛ 
جزو گزينه هاي پيشنهادي نبودم، تا ببينيم در چند روز 
آينده چه پيش مي آيد. سرپرست وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي همچنين درباره بسته حمايتي از مردم و زمان 
اعلام جزييات آن اظهار كرد: در شرايطي كه با آن مواجه 
شديم دولت عزم و اراده جدي براي حمايت از اقشار نيازمند 
دريافت مساعدت هاي اجتماعي دارد و بسته حمايتي و 
جمعيتي كه بايد از اين حمايت اجتماعي بهره مند شوند 

يكشنبه هفته آينده به تصويب نهايي مي رسد.
او افزود: جمعيت بهره مند از اين حمايت هاي اجتماعي 

نهايي نش��ده و پيش بيني ما اين اس��ت تمام كساني كه 
درآم��د ماهانه آنها زير س��ه ميليون تومان باش��د از اين 
حمايت اجتماعي برخوردار ش��وند. بندپي درباره ارزش 

ريالي اين بسته ها اظهار كرد: نظر رييس جمهور اين است 
كه ميزان اين بسته ها طوري باشد كه با توجه به افزايش 
قيمت ها و فشارهايي كه وجود دارد بتواند تا حدودي يك 

جبران تكميلي باشد. ولي هنوز به رقم نهايي نرسيده ايم. 
سرپرست وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي درباره علت 
تاخير در تصويب بسته هاي حمايتي عنوان كرد: زمان برده 
اس��ت اما بالاخره دقت عمل مهم اس��ت و اينكه خدايي 
ناكرده در مرحله اول كه اعلام عمومي مي كنيم بسياري 
افراد اعتراض نكنند كه مي توانستند از اين بسته برخوردار 

باشند اما حذف شدند.
او با بي��ان اينكه يكش��نبه آينده جمعيت برخ��وردار از 
بسته هاي حمايتي مشخص مي شود درباره مشمولان نيز 
گفت: تمام تلاش ما اين است كه آنها كه زير سه ميليون 
تومان درآمد ماهانه دارند مش��مول شوند كه عدد و رقم 
مستمري بگيران و بيمه شدگان تامين اجتماعي و افراد 
تحت تكفل مشخص است. سرپرست وزارت تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي درپاسخ به اينكه آن دسته از مردم مانند 
كارگران فصلي كه تحت پوش��ش هيچ بيمه اي نيستند 
چگونه در فهرس��ت دريافت بسته قرار مي گيرند؟ گفت: 
درست است افرادي داريم كه بيمه نيستند و شايد هنوز 
درآمدشان از مستمري كه ما در امداد و بهزيستي پرداخت 
مي كنيم هم كمتر باشد، فرصت براي اين افراد وجود دارد 

و در پيش نويس مصوبه هيات وزيران بندي آمده مبني بر 
آنكه آن دسته از افراد كه تصور مي كنند در اين جمعيت 
لحاظ نش��ده اند به كميته امداد و س��ازمان بهزيس��تي 

مراجعه كنند.
سرپرست وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي با بيان اينكه 
بايد پايگاه اطلاعات كل ايرانيان را در دست داشته باشيم 
گفت: يك علت اينكه در ارايه بسته هاي حمايتي تاخير 
افتاده اين است كه اطلاعات ما اطلاعات جامعي نيست، 
اگر سيستم جامعي داشته باشيم تصميم سخت نيست. 
از استراتژي هاي ما تكميل پايگاه اطلاعات ايرانيان است. 
بندپي درب��اره گلايه كارمندان در باب حق��وق و مزايا و 
همچنين كاهش قدرت خريد در پي مشكلات اقتصادي 
اخير نيز اظهار كرد: دولت 13.5 ميليارد دلار براي تامين 
25 قلم كالاي اساسي صرف كرده است. در وهله دوم نيز 
حمايت هاي اجتماعي را دنبال مي كنيم تا حداقل فشار به 

اقشار مردم وارد شود.
او در ادامه با بيان اينك��ه اقدامات خوبي در زمينه تامين 
مسكن مددجويان در حال انجام است گفت: سال آينده 

هزارمين مسكن مددجويان تحويل داده مي شود.

خطر مصرف ماجراجويانه »مواد« در نوجواني پيدا و پنهان مطالبات داروخانه ها از بيمه ها
موضوع پرداخت مطالبات مراكز طرف قرارداد بيمه هاي 
سلامت و تامين اجتماعي، باعث بروز مشكلات عديده اي 
براي خدمات رس��اني به مردم و بيمه شدگان شده است، 
به طوري كه در اين بين، داروخانه ها به عنوان رگ حياتي 
عرضه داروهاي بيماران، به ش��دت تحت فشار مشكلات 
نقدينگي قرار گرفته و آن طور كه بايد و شايد نمي توانند 

خدمات را به نحو مطلوب به مردم و بيماران ارايه دهند.
به دنبال بروز نوس��انات ارزي، اغلب شركت هاي دارويي 
در همكاري با داروخانه ها، فروش نقدي دارو را مورد نظر 
قرار داده اند و اين در حالي اس��ت كه داروخانه ها به لحاظ 
قراردادهايي كه بيمه ها دارند، مجبورند پول نسخه هاي 
فروش دارو را ب��ا تاخيرهاي چند ماه��ه دريافت كنند. 
در واق��ع، پرداخ��ت مطالبات داروخانه ه��ا همواره يكي 
از دغدغه هاي زنجيره دارو در كش��ور بوده و هس��ت. در 
روزهاي اخير، مديرعامل س��ازمان بيمه سلامت عنوان 
كرده كه پرداخت هاي داروخانه ها به روز شده و از همين رو، 
داروخانه ها ش��رايط بهتري به لحاظ نقدينگي دارند. اما، 
اين ادعا از س��وي دبير انجمن داروس��ازان تهران رد شد. 
محمدرض��ا دري، اظهارات طاه��ر موهبتي مديرعامل 
سازمان بيمه سلامت را فقط يك ادعاي تبليغاتي دانست 
و به مهر گفت: وقتي هنوز پول اس��فند 9۶ داروخانه ها را 
نداده اند، چگونه مي توان عنوان داشت كه پرداخت هاي 

داروخانه ها به روز شده است.
در همي��ن حال، س��يد مهدي س��جادي دبي��ر انجمن 
داروس��ازان ايران، در نقطه مقابل اظهارات دبير انجمن 
داروسازان تهران، ادعاي مديرعامل سازمان بيمه سلامت 
را تايي��د ك��رده و گفته اس��ت كه پرداختي ه��اي بيمه 

س��لامت به داروخانه ها تا خرداد 97 انجام شده و در اين 
ماه نيز پرداخت تير 97 انجام مي شود. به گفته سجادي، 
پرداختي هاي سازمان بيمه سلامت به داروخانه ها تقريبا به 
روز است. البته، آخرين پرداختي سازمان تامين اجتماعي 

به داروخانه ها مربوط به فروردين 97 است.
اما محمدرضا دري دبير انجمن داروسازان تهران، عنوان 
كرده است كه برخي داروخانه ها تا خرداد 97 و برخي نيز 
تير 97 را دريافت كرده اند كه اكثر داروخانه هاي اس��تان 

تهران شامل خرداد 97 بوده اند.
او در عين حال وضعيت داروخانه هاي بيمارس��تاني را به 
مراتب وخيم تر از داروخانه هاي ش��هري دانست و گفت: 
داروخانه هاي بيمارستاني اوضاع خرابي دارند، به طوري كه 
ش��ب ها از ارايه خدمات به بيماران محروم هستند و در 
نتيجه مردم بايد نيمه شب در شهر سرگردان شوند. به گفته 
دبير انجمن داروسازان تهران، داروخانه هاي بيمارستاني 

در تهران از دي و بهمن 9۶ طلب دارند.
از سوي ديگر، كوروش فرزين مديركل بيمه سلامت استان 
تهران، آخرين وضعيت پرداخت مطالبات مراكز درماني 
و دانشگاه هاي علوم پزشكي تهران را مورد اشاره قرار داده 
و گفته اس��ت كه از ابتداي سال 97 پرداخت مطالبات به 
صورت علي الحساب تا بيستم هر ماه آغاز شد به طوري كه 
تاكنون مطالبات مرداد ماه پرداخت شده و در حال رايزني 

براي پرداخت علي الحساب شهريور ماه هستيم.
او ادام��ه داد: از آنجايي كه در بخش دولتي دانش��گاهي 
اسناد بستري با يك ماه تا 45 روز تاخير و اسناد سرپايي 
پنج��م تا پانزدهم هر ماه به دس��ت ما مي رس��د قرار بود 
براس��اس تفاهمنامه اي كه با مراكز دانشگاهي داشتيم 

در سه ماهه اول س��ال 97 بدون تحويل اسناد به صورت 
علي الحساب پرداخت كنيم ولي از س��ه ماهه دوم سال 
پرداخت  علي الحساب به شرطي انجام مي شود كه اسناد 
ماه قبل بطور كامل تحويل داده شود. فرزين در خصوص 
پرداخت مطالبات مراكز خصوص��ي نيز گفت: پرداخت 
مطالب��ات مراكز خصوصي ديرت��ر از بخش دولتي كليد 
خورد. براساس بودجه و دس��تورالعمل سازمان قرار بود 
در بخش خصوصي غير از مراكز دولتي دانش��گاهي ۶0 
درصد مطالبات به صورت علي الحس��اب پرداخت شود 
ولي با توجه به اينكه اين اقدام ديرتر ش��روع شد و مراكز 
خصوصي اسنادشان را ارسال كرده بودند، به جاي پرداخت 
علي الحساب؛ كل مطالبات فروردين، ارديبهشت و خرداد 
97 مراكز دولتي غيردانشگاهي، خصوصي و خيريه، بطور 

قطعي پرداخت شد.
او اف��زود: مطالب��ات داروخانه ه��اي دولتي ب��ه صورت 
علي الحس��اب ت��ا م��رداد 97 پرداخت ش��ده و در حال 
پرداخت علي الحساب مطالبات شهريور هستيم. مطالبات 
مراكز خصوصي نيز تا خرداد ماه بطور كامل محاس��به و 
پرداخت شده است. مديركل بيمه سلامت استان تهران 
درخصوص مطالبات باقي مانده داروخانه ها و دانشگاه ها 
در بخش دولتي و خصوصي از سال 9۶ نيز گفت: مطالبات 
داروخانه هاي دولتي تا پايان اسفند ماه 9۶ به صورت قطعي 
تسويه شده است يعني داروخانه هاي بخش سرپايي دولتي 
هيچ مطالبه اي از سازمان ندارند. مطالبات داروخانه هاي 
بخش خصوصي نيز تا پايان بهمن ماه 9۶ بطور كامل تسويه 
شده است كه در صورت پرداخت اسفند ماه، مطالبات اين 

بخش نيز بطور كامل تسويه مي شود. 

اعتياد به مواد مخدر، الكل و مصرف مواد محرك، موجب 
اختلالات رواني و آسيب هاي اجتماعي در مصرف كنندگان 
آن  مي شود؛ حتي گاهي اعتياد موجب بروز آسيب هايي نظير 

خودكشي، تصادفات رانندگي، نزاع و ... مي شود.
جواني و نوجواني دوران روبرو شدن با جهان تازه و تجربه هاي 
متفاوت است. يكي از اين تجربياتي كه البته پرخطر است، 
استعمال دخانيات و مصرف مواد مخدر در اين سنين است. 
جوان و نوجوان در معرض خطر مصرف مواد مخدر، نيازمند 
ايجاد تغييراتي در رفتار و نگرش خود نسبت به مواد مخدر و 
سبك زندگي است تا در مسير مصرف و وابستگي و تبعات 
آن قرار نگيرند. در نوجواني ممكن است احساس شكست، 
نااميدي و ناكامي به سراغ فرد آيد، رمز موفقيت براي يك 
نوجوان اين است كه اجازه ندهد اين شكست ها اعتماد به 
نفس اورا از بين ببرند.  در همين راس��تا دكتر محمد باقر 
صابري ظفرقندي - مدير گروه مطالعات اعتياد دانشكده 
علوم رفتاري و س��لامت روان دانشگاه علوم پزشكي ايران 
به ايسنا گفت: اعتياد بين جوانان مشكل و دغدغه تمامي 
كشورهاي دنياست، ايران نيز از اين قاعده مستثني نيست. 
گاهي ادعا مي شود سونامي اعتياد در ايران وجود دارد و ميزان 
مصرف مواد مخدر در ايران بالاتر از سطح ميانگين مصرف در 

جهان است؛ در حالي كه اين ادعاها و اخبار نادرست است.
او ادامه داد: البته بايد گفت كه جمعيت ايران جوان است، 
بنابراين اعتياد ميان جوانان عوارض جبران ناپذيري را روي 
جامعه دارد. وابستگي به مواد مخدر در نوجواني و جواني 
بيش��تر از بزرگسالي اس��ت. در نوجواني به دليل ماهيتي 
كه دارد، مصرف تفنني و ماجراجويانه مواد شايع تر است. 
نوجوانان تحت تاثير گروه هاي سني و همتا ميل به مصرف 

مواد مخدر دارند. خطر ابتلا به بيماري هاي خطرناك مانند 
ايدز و هپاتيت ناش��ي از اعتياد در سنين نوجواني و جواني 
بسيار بيشتر است. بر همين اساس توصيه مي شود تمركز 
برنامه هاي حمايتي و پيشگيرانه در دوران نوجواني و جواني 

باشد و به اين گروه هاي سني توجه بيشتري شود.
صابري ظفرقندي درباره ساختارهاي مبارزه با مواد مخدر در 
كشور گفت: اين ساختارها در ابتدا و بدو تشكيل توانسته اند 
كاركرد خوبي داشته باشند، اما در حال حاضر به دليل تنوع 
و گسترش اعتياد، ش��يوع مصرف مواد جديد، فرسودگي 
اداري و تخصصي ادارات مربوطه، اين ساختارها كاركرد خود 
را از دست داده اند. بايد در وظايف و كاركرد اين ساختارها 
تجديد نظر جدي صورت گيرد. به عبارتي حضور فعال تر و 
علمي تر نظام سلامت در حوزه درمان، پيشگيري اوليه و 
كاهش آسيب ضروري است. حضور سازمان هاي حمايتي 
مانند بهزيستي و وزارت رفاه براي حمايت و توانبخشي از 
معتادان امري اجتناب پذير است. وي افزود: بايد بپذيريم كه 
اعتياد، مادر آسيب هاي اجتماعي است و ريشه آسيب هاي 
اجتماعي را مي توان در اعتياد جست وجو كرد. اعتياد عامل 
توسعه بيكاري و فقر و بي خانماني و حاشيه نشيني است. 
براي مديريت و اصلاح اين آسيب ها ايجاد ساختارهاي جديد 
كارآمد نيست بلكه دستگاه هاي ذي ربط بايد پاسخگو باشند.

صابري ظفرقندي در پايان در پاسخ به سوالي درباره آمار 
اعتياد در بين جوانان گفت: از ابتدا تاكنون مركز واحدي 
براي اندازه گيري ميزان شيوع اعتياد در كشور وجود نداشته 
است. دستگاه هاي مختلف و گاهي غيرتخصصي مطالعاتي 
درباره شيوع اعتياد انجام دادند كه نتايج اين بررسي ها كاملا 

باهم متفاوت است. 
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وضعيت »اورژانسي« اورژانس
معاون توسعه اورژانس تهران با اشاره به كمبود نيرو 
در اي��ن حوزه خدمتي، با بيان اينك��ه در مرحله اول 
درخواست تامين 800 نيرو را ارايه داده ايم، در عين 
حال بر لزوم افزايش 2.5 برابري بودجه اورژانس تهران 
تاكيد كرد. هادي سيف درباره وضعيت نيروي انساني 
و ميزان نياز اورژانس تهران به جذب نيروي انس��اني 
جديد، گفت: در حال حاضر اگر بخواهيم به نحو مطلوب 
ارايه خدمت كرده و به استانداردهاي خدمت رساني 
دنيا در اين حوزه برسيم، براي تكميل ناوگان نيروي 
انساني اورژانس تهران، حداقل به 1850 نفر پرسنل 
جديد نياز داري��م، اما اين اق��دام نيازمند همكاري 
بسياري از سازمان هاست كه بايد كمك كنند تا اين 
فرآيند خوب تعريف و اين پرسنل تامين شوند.او با بيان 
اينكه در مرحله اول درخواست تامين 800 نيرو براي 
اورژانس تهران را ارايه داده ايم كه در مراحل دريافت 
موافقت نامه ها قرار دارد، افزود: به هر حال براي جذب 
نيرو، بايد اعتبارات لازم براي نيروهاي جديد پيش بيني 
شود و برايشان حقوق، مزايا و جايگاه سازماني تعيين 
شود. مهم ترين مس��اله هم تامين اعتبارات و حقوق 
پرسنل است. ما در حال حاضر پيش بيني هاي لازم 
براي حق��وق، مزايا و جايگاه س��ازماني 800 نيروي 
جدي��د در اورژانس تهران را انجام داده ايم. وي درباره 
وضعيت بودجه اي اورژانس تهران نيز به ايسنا گفت: 
در حال حاضر از آنجايي كه ايجاد س��ازمان اورژانس، 
بطور كامل مصوب نشده است، اورژانس تهران بطور 
مستقيم اعتباراتش را از خزانه دريافت مي كند. بودجه 
اورژانس تهران در س��ال 97 ح��دودا ماهيانه چهار 
ميليارد تومان است، اما براي كيفي تر شدن خدمات 
اورژانس اين ميزان حداقل بايد 2.5 برابر افزايش يابد. 
البته نمي گوييم اين اعتبار نمي تواند ناوگان اورژانس 
تهران را پيش ب��رد، اما كفاف تنوع خدمات اورژانس 
و ارايه كيفي تر خدمات را نمي دهد. انتظار مردم هم 
دريافت خدمات كيفي است. در حال حاضر خدمات 
انجام مي شود، اما مي توانيم خدمات بسيار مطلوب تر و 
كيفي تري را ارايه دهيم. سيف، فرسوده بودن تجهيزات 
اورژانس تهران را يكي از چالش هاي اورژانس دانست 
و گف��ت: از طرفي از آنجايي كه تجهي��زات ما اعم از 
آمبولانس و تجهيزات داخل آمبولانس قديمي، پير 
و فرسوده است، بر كيفيت خدمات تاثير منفي دارد 
و مي تواند رضايت مردم را هم كاهش دهد. مي توان 
گفت كه نزديك به 90 درصد تجهيزات اورژانس تهران 
فرسوده اند. ما از بودجه اورژانس تهران براي بازسازي 

اين تجهيزات استفاده مي كنيم. 

 شرايط گذراندن سربازي 
در ازاي انجام پروژه تحقيقاتي

رييس اداره سرمايه انساني سرباز ستادكل نيروهاي 
مسلح مقررات گذراندن بخشي از دوره سربازي درازاي 
انجام پروژه تحقيقاتي را تشريح كرد. موسي كمالي 
درباره مقررات و شرايط دريافت كسرخدمت سربازي 
در ازاي انجام پ��روژه تحقيقاتي گفت: برابر مقررات 
و آيين نامه هاي وظيفه عمومي، مش��مولان داراي 
مدرك كارشناسي ارشد و بالاتر مي توانند مدتي از 
دوره خدمت ضرورت خود را با انجام پروژه تحقيقاتي 

در مورد مسائل دفاعي و امنيتي كشور سپري كنند.
او با بيان اينكه در غلطي رايج از اين مقررات به عنوان 
كسر خدمت پژوهشي ياد مي شود، تصريح كرد: اين 
درحالي است كه مدت تحقيق روي پروژه نيز به عنوان 
مدت خدمت در كارت سربازي درج مي شود. كمالي 
با بيان اينكه افراد براي انجام پروژه تحقيقاتي بايد به 
يكي از دانشگاه ها يا مراكز تحقيقاتي نيروهاي مسلح 
يا سايت هاي آنها مراجعه كنند، به ايسنا گفت: پروژه 
حتما بايد در مورد نيروهاي مسلح و مسائل دفاعي 
و امنيتي كشور باشد و متقاضيان بايد حتما توانايي 
انجام پروژه را داش��ته باش��ند؛ در غير اين صورت با 
مشكل مواجه خواهند شد و چيزي به عنوان خدمت 
آنان محاسبه نمي ش��ود. وي ادامه داد: مشمولي كه 
پروژه انتخاب مي كند بايد حتما در مراكز فوق تاكيد 
كنند كه موضوع در سامانه وظيفه عمومي ثبت شود 
و ب��ه اين نكته نيز توجه كنند كه هر فرد حداكثر دو 
پ��روژه را مي تواند انجام دهد و ه��ردو پروژه نيز بايد 
براي يك س��ازمان مثلا ارتش، سپاه، ناجا و ... باشد و 
آن دسته از افرادي كه سابقه خدمت قبلي دارند هم 
حتما بايد توجه داشته باشند كه پروژه را براي همان 
س��ازمان انجام دهند. كمالي به دريافت كنندگان 
پروژه توصيه كرد كه به مح��ض فراغت از تحصيل 
برگ اعزام خود را دريافت كرده اما تقاضاي اعزام بعد 
از پايان يك س��ال را بدهند تا دچار مشكلات بعدي 
نشوند. به گفته او، آن دسته از افرادي كه هشت ماه از 
فراغت از تحصيل شان گذشته و در 4 ماه آخر مهلت 
خود هستند هم نبايد تقاضاي پروژه بدهند. كمالي 
با تاكيد بر اينكه انتخاب پروژه حين خدمت ممنوع 
اس��ت، گفت: اصل بر اين اس��ت كه مشمول قبل از 
تاريخ اعزام مندرج در برگ اعزام، پروژه خود را به اتمام 
برس��اند اما در موارد خاص ممكن است با تشخيص 
و درخواست س��ازمان به كارگيرنده تقاضاي تعويق 
اعزام مشمول مورد موافقت قرار بگيرد كه البته اين 
تقاضا بايد حداقل يك ماه مانده به اعزام صورت گيرد. 
كمالي اظهار كرد: تحقيق يك كار تخصصي است لذا 
موضوع تحقيق بايد متناسب با رشته تحصيلي آنها 
باشد. همچنين افرادي كه براي سازماني پروژه انجام 
داده اند حتما بايد در همان سازمان خدمت كنند و به 
عنوان مثال اگر فردي براي سپاه پروژه اي را انجام داده 
مابقي خدمت خود را نيز بايد در همان سپاه سپري 
كند. او افزود: افرادي كه نسبت به دريافت پروژه اقدام 
كرده اند نبايد براي دريافت امريه به دستگاه هاي غير 
نظامي مراجعه كنند مگر اينكه سازمان مربوطه امريه 
را بپذيرد. او درباره ش��رايط درياف��ت پروژه به جاي 
مدتي از خدمت براي دارندگان مقطع كارشناسي نيز 
گفت: تنها افراد نخبه كه بنياد ملي نخبگان نيز آنان 
را تاييد كند مي توانند در اين مقطع از اين تسهيلات 
استفاده كنند و شرط عمومي براي ديگر متقاضيان 
داشتن مدرك كارشناسي ارشد و بالاتر است. كمالي 
همچنين تاكيد كرد كه ورود به غيبت و داشتن غيبت 
مانع از استفاده از اين تسهيلات براي مشمولان است.
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احداث پلاسكوي جديد مغاير 
مصوبات شوراي   شهرسازي 

دبير شوراي عالي شهرسازي و معماري گفت: احداث 
ساختمان جديد پلاسكو، هم از نظر تراكم مازاد و هم از 
نظر مسابقه طراحي كه برگزار شده، با مصوبات شوراي 

عالي شهرسازي مغايرت دارد.
به گزارش مهر، صبح ۳۰ دي ۱۳۹۵ س��اختمان 
پلاس��كو در چه��ار راه اس��تانبول ته��ران بر اثر 
آتش س��وزي فرو ريخت و يك��ي از تراژيك ترين 
آتش سوزي هاي تاريخ تهران را براي آتش نشانان 
فداكاركشورمان رقم زد. اخيرا در كميسيون ماده 
۵ ش��هرداري تهران مجوز احداث ساختمان ۱۵ 
طبقه به بهانه رفع دغدغه اصناف س��ابق پلاسكو 
صادر شده است. ضمن اينكه شوراي تأمين استان 
تهران نيز به رياست استاندار تهران مجوز مشابهي 
براي احداث ساختمان پلاسكوي جديد صادر كرده 
است. به گزارش مهر، محمدسعيد ايزدي، معاون 
وزير راه و شهرسازي و دبير شوراي عالي شهرسازي 
و معماري در خصوص تلاش بنياد مس��تضعفان 
ب��راي اح��داث س��اختمان ۱۵ طبقه ب��ه عنوان 
ساختمان جديد پلاسكو اظهار كرد: اين اقدام بنياد 
مستضعفان با مصوبات شوراي عالي شهرسازي در 
تعارض است و من طي نامه اي احداث ساختمان 
جديد پلاس��كو را مغاير مقررات اع��لام كردم. در 
جلسه كميسيون ماده ۵ ش��هرداري تهران براي 
صدور مجوز ساخت ساختمان جديد پلاسكو نيز 
راي به مغايرت اقدام بنياد مستضعفان دادم و بالاي 
امضاي خود نوشتم اين برنامه ريزي با مقررات در 
تعارض است. معاون معماري و شهرسازي وزارت 
راه و شهرسازي در خصوص علت مغايرت ساخت 
جديد پلاس��كو با مقررات گفت: پلاسكوي جديد 
هم به لحاظ تعداد طبقات پيشنهادي و هم از نظر 
برگزاري مسابقه معماري و طراحي اين ساختمان، 
با مصوبات ش��وراي عالي شهرس��ازي و معماري 
مغاي��رت دارد و بايد براي اج��راي اين طرح، رفع 
مغايرت صورت گيرد. سازندگان پلاسكو در شوراي 
تامين استان درخواست احداث اين ساختمان را 
عينا مش��ابه آنچه قبلا وجود داش��ته، درخواست 
داده و توانسته اند مجوز بگيرند. به همين دليل به 
استناد مصوبه شوراي تامين قصد دارند عينا شبيه 

ساختمان قبلي پلاسكو آن را بسازند.
ايزدي تصريح كرد: با اي��ن حال، برخلاف مصوبه 
ش��وراي تامين نيز عمل ك��رده و قص��د دارند ۵ 
طبق��ه زيرزمين و دو طبقه در بالا به س��اختمان 
پلاسكو اضافه كنند كه كاملا با ضوابط شوراي عالي 
شهرسازي مغايرت دارد. براي ساخت پلاسكوي 
جديد بايد از ش��وراي عالي شهرسازي و معماري 
موافقت اصولي اخذ شود و تا قبل از اخذ موافقت اين 
ش��ورا، هيچ گونه اقدامي براي ساخت و ساز نبايد 

صورت گيرد.

الزام تخصيص رديف بودجه 
براي مديريت بحران تهران

رييس سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر 
تهران گفت: نياز اس��ت تا مبلغ خاصي از محل 
بودج��ه ۱۰ و ۱۲ براي بح��ث مديريت بحران 

تهران در نظر گرفته شود.
به گزارش ايسنا، احمد صادقي در مراسم افتتاح 
پروژه آبرساني اضطراري در زلزله اظهار كرد: اين 
پروژه كار بزرگي است كه در شهر تهران انجام 
مي ش��ود و اين اقدام حاصل روحيه جهادي در 
تهران است.۱۴ كارگروه تخصصي داريم و همه 
كارگروه هاي تخصصي شهر تهران فعال هستند 
اما بعض��ي از كارگروه ها ويژگي هاي منحصر به 
فردي دارند خصوصاً كارگروهي كه مسووليت 
آن به عهده آبفاي استان تهران است. بنابراين 
مي توان گفت اگر اين روحيه جهادي در آبفاي 
تهران وجود نداشت و آنها مي خواستند اداري 
با اين موضوع برخورد كنن��د مانند پروژه هاي 
ديگ��ري كه دس��ت روي دس��ت مي گذاريم و 
مي گوييم اعتبار آن تامين نش��ده يا تخصيص 
داده نشده، آجر روي آجر گذاشته نمي شد؛ اما 

اين كار به سرعت در حال انجام است.
رييس س��ازمان پيش��گيري و مديريت بحران 
شهر تهران تصريح كرد: بر اساس ابلاغيه رييس 
سازمان مديريت بحران كشور تا ۱۵۰ هزار نفر 
از آس��يب ديدگان ناش��ي از حوادث بايد تحت 
پوش��ش قرار بگيرند، با اين اق��دام ۱۰ ميليون 
نفر در شهر تهران در سه روز اول تحت پوشش 
قرار مي گيرند و اين نشان مي دهد كه اين پروژه 

ملي است.
رييس سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر 
تهران ادامه داد: با وجود اينكه اين كار ملي است 
اما يك ريال نيز از بودجه ملي به ما تعلق نگرفته 
اس��ت، در حقيقت بايد به اين نكته توجه شود 
كه كاري كه در سطح تهران انجام مي شود بايد 
ملي باشد و بايستي از منابع ملي استفاده شود، 
ام��ا تا امروز يك ريال هم از بودجه س��طح ملي 
براي حوادث شهر تهران گذاشته نشده است و 
خواهشم اين است كه به آن توجه شود زيرا اين 
كار اگر در س��ال هاي آينده تمام ش��ود در تراز 
كارهاي بين المللي و بي نظير دنيا خواهد بود. در 
حقيقت نياز است تا اعتبار خاصي از محل توجه 
۱۰ و ۱۲ براي بحث مديريت بحران شهر تهران 

گذاشته شود.
صادقي تصريح كرد: بر اس��اس مطالعات، ۱۲۳ 
پايگاه براي نواحي شهر تهران در نظر گرفته شده 
است كه قبلا به صورت دو منظور استفاده مي شد 
اما با مصوبه شوراي اسلامي شهر تهران قرار شد 
اينها به ظرفيت نواحي اضافه شوند كه نواحي هم 
ستاد بحران نواحي داشته باشند و حلقه اتصالي 

بين مديريت شهري و مردم در نواحي باشد.
صادقي در پايان صحبت هايش افزود: تعدادي 
پايگاه نيز براي استان هاي معين در نظر گرفته 
ش��ده اس��ت يعني حدود ۵ پاي��گاه در اختيار 

استان هاي پيشتاز معين قرار داده خواهد شد.

بهره برداري از 10 پروژه عمراني در فرودگاه بين المللي مهرآباد با حضور رييس مجلس 

نشست و برخاست همزمان 2 هواپيما در مهرآباد ممكن شد
گروه راه و شهرسازي|

درحالي كه س��ال هاي س��ال از وعده افتت��اح باند 
۲۹ف��رودگاه بين المللي مهرآب��اد مي گذرد و طي 
سال هاي اخير هم مسوولان وزارت راه و شهرسازي 
بارها نويد افتتاح اين باند را داده بودند، سرانجام روز 
گذش��ته و با برگزاري مراسمي در فرودگاه مهرآباد، 

اين باند به صورت رسمي راه اندازي شد.
راه اندازي اين باند با افتت��اح پروژه هاي ديگري در 
فرودگاه مهرآباد همزمان بود و در اين مراسم رييس 
مجلس شوراي اسلامي، وزيرراه و شهرسازي حضور 
داش��تند، تمامي اي��ن ۱۰ پ��روژه در جهت ارتقاي 
خدمات فرودگاهي و استانداردسازي، ارتقاي سطح 
ايمني و كيفيت خدمات رساني و ... افتتاح شدند اما 
مهم ترين آنها راه ان��دازي باند ۲۹ فرودگاه بود، زيرا 
از اين پس، شاهد نشس��ت و برخاست همزمان دو 

هواپيما در اين فرودگاه خواهيم بود. 

  صنعت هوانوردي در تيررس تحريم ها
وزير راه و شهرسازي هم كه در مراسم افتتاح ۱۰ پروژه 
در فرودگاه بين المللي مهرآباد حضور داشت، با بيان 
اينكه صنعت هوانوردي صنعتي سخت است، گفت: 
 اولين تير تحريم ها هميش��ه به اي��ن صنعت اصابت 

مي كند.
عباس آخوندي اظهار كرد: صنعت هوانوردي صنعتي 
سخت است كه از يك طرف در لبه فناوري جهان قرار 
دارد و از طرف ديگر اولين تير تحريم ها به اين صنعت 

اصابت مي كند.
آخوندي افزود: فهم من از تجربه مديريت كشور در 
اين است كه پروژه زده هس��تيم، دنبال پروژه هاي 
مختل��ف مي روي��م، اما ب��ه كاراي��ي پروژه ها توجه 

نمي كنيم.
او بيان كرد: در اين دوره تلاش كرديم، هر پروژه اي 
كه مي خواهيم عملياتي شود در ابتدا مورد بررسي 

قرار گيرد كه چه تاثيري در بهبود صنعت دارد.
وزير راه و شهرسازي ادامه داد: پروژه ها بايد طوري 
باش��د كه به رضايت مردم بينجامد و كارايي محور 
باش��د. آخوندي با تاكيد بر اينكه نيروي انس��اني با 
ارزش ترين سرمايه هر س��ازمان است، گفت: بدون 
نيروي انساني ميلياردها ميليارد هزينه هم كه انجام 
ش��ود و پروژه عملياتي ش��ود ارزش ن��دارد. نيروي 

انساني بزرگ ترين ثروت ما است.
او بي��ان كرد: در اين راس��تا در ش��ركت فرودگاه ها 
تربيت مديران نسل جديد و آموزش آنها در دستور 
كار قرار گرفت��ه و ۱۰۰ نفر از جوانان تحصيل كرده 
اين صنعت كه از همه فرودگاه هاي كش��ور انتخاب 

شده اند، آموزش هاي به روز مي بينند.

  قيمت گذاري بليت پروازها با  ارز نيما
رييس سازمان هواپيمايي كشوري هم كه در مراسم 
بهره ب��رداري از پروژه هاي مختلف حضور داش��ت 
درحاش��يه اين مراس��م درباره بحث قيمت گذاري 
بليت پروازها گفت: چند روزي اس��ت قيمت  بليت 
هواپيما در پروازهاي خارجي بر اس��اس ارز سامانه 

نيما لحاظ شده است.
علي عابدزاده اظهار كرد: ۵۰ تا ۵۵ درصد شركت هاي 
هواپيمايي ارزي است و در حال پيگيري هستيم تا 

شركت هاي هواپيمايي از س��امانه نيما ارز دريافت 
كنن��د. او ب��ا بيان اينك��ه ش��ركت هاي هواپيمايي 
مي توانند با كم��ك بانك مركزي ارز س��امانه نيما 
درياف��ت كنند، گف��ت: روند اختص��اص ارز در اين 
سامانه براي ايرلاين ها كند است كه در جلسه اي كه 
با رييس كل بانك مركزي داشتيم، خواستيم سرعت 

اختصاص ارز افزايش يابد.
عابدزاده درباره تاسيس ايرلاين جديدي با محوريت 
شهر ساري بيان كرد: اين شركت هواپيمايي قواعد 
تأس��يس ايرلاين را رعايت كرده و كفايت س��رمايه 
دارد، اين شركت دو فروند هواپيماي عملياتي دارد 

و در حوزه ناوگان استانداردها را اخذ كرده است.
رييس سازمان هواپيمايي كشوري درباره بدهي ۱6 
ميليون دلاري ش��ركت هاي هواپيمايي به فرودگاه 
نج��ف اظهار ك��رد: در حال پيگيري هس��تيم، اين 
بدهي ها با اختصاص ارز سامانه نيما به شركت هاي 

هواپيمايي تسويه شود.

  سهم شركت فرودگاه ها از مهرآباد؟
مديرعامل ش��ركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران 
با بيان اينكه ف��رودگاه مهرآباد جزو ۴ ف��رودگاه برتر 
منطقه است، گفت: متأسفانه سهم شركت فرودگاه ها 

از مهرآباد ۱۱ درصد است كه اين رقم بايد ارتقا يابد.
رحمت الله مه آبادي در مراسم افتتاح ۱۰ پروژه فرودگاه 
مهرآباد توس��ط رييس مجلس و وزير راه و شهرسازي 
اظهار كرد: اين عرصه كم، امكان توسعه خدمت رساني 
را از ما سلب كرده است. مترصد تغييرات در اين سهم 
هس��تيم كه اميدواريم با هماهنگ��ي مجلس و ارتش 
جمهوري اسلامي ايران اين مشكل رفع شود تا بتوانيم 
ترمينال ۸۰ هزار مترمربعي فرودگاه پايتخت را با كمك 

بخش خصوصي بسازيم.
او اضافه ك��رد: فرودگاه مهرآباد ب��ه عنوان كهن ترين 
فرودگاه كش��ور به دلي��ل بي مهري هاي پيش��ين و 

نامديريتي ها و كمبود تجهي��زات در اوايل دهه ۹۰ با 
مشكلات فراواني حتي چالش  ايمني مواجه شده بود و 
حتي مي توانست زمينه ساز بروز بحران هاي بزرگ در 

اين صنعت باشد.
مديرعامل ش��ركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران 
ادامه داد: اين فرودگاه  با تلاش همه دست اندركاران 
به توسعه ايمني و خدمت رساني رسيد و امروز اعلام 
مي كني��م با همه چالش هاي ناش��ي از كهن بودنش 
در پرت��و تلاش ه��اي علمي جايگاه چه��ارم برترين 
فرودگاه هاي منطقه را دارا اس��ت و جزو يكصدمين 

فرودگاه برتر جهان قرار دارد.
او تصريح كرد: در بين فرودگاه هاي ۱۵ تا ۲۵ ميليون 
اعزام پذيرش در س��ال، ف��رودگاه مهرآب��اد جايگاه 

دوازدهم دنيا را دارد.
مه آبادي افزود: امروز ۱۰ پروژه عمراني به ارزش ۲۷۰ 
ميليارد تومان در مهرآباد افتتاح شد كه بزرگ ترين 
آن بان��د ۲۹ راس��ت بتن��ي مهرآباد با اعتب��ار ۱۳۰ 
ميليارد تومان بود كه پس از ۴۰ س��ال كم توجهي به 

بهره برداري رسيد.
مديرعامل ش��ركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران 
اظهار كرد: تجهيز مهرآباد به ابر خودروهاي پيشرفته 
آتش نش��اني از ديگر پروژه هاي امروز بود، اين پروژه 
در ش��رايطي اجرا ش��د كه مهرآباد دقيق��ه اي بدون 
تردد نماند. او ادامه داد: در راستاي توسعه و نوسازي 
زيرساخت هاي ايمني در مهرآباد، در ۳.۵ سال گذشته 
۵۰ پروژه با اعتبار ۴۵۰ ميليارد تومان در مهرآباد اجرا 

شد يا در شرف بهره برداري است.
مه آبادي افزود: محوطه س��ازي و اصلاح هندس��ي، 
 افزايش فض��اي ورودي ايرلاين ه��اي ۱ و ۲،  اتصال 
خطوط مترو، افزايش ۱۲ موقعي��ت پارك هواپيما، 
نوسازي ناوگان تاكس��يراني و... از مواردي بود كه در 

مهرآباد اجرايي شد.
مديرعامل ش��ركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران 
افزود: تا پيش از پايان سال ۹۷ با اجراي تعدادي ديگر 
از پروژه هاي عمراني نظير نصب 6 پل تلسكوپي و ... 

تحولات ديگري در مهرآباد رخ خواهد داد.
او بيان كرد: اغلب فرودگاه هاي كشور و ۱۵۲ ايستگاه 

كمك ناوبري، كارگاه هاي توسعه پرشتاب هستند.
مه آبادي با طرح اين سوال كه چرا مهرآباد در ۴۰ سال 
اخير به طور مناسب بازسازي و نوسازي نشد، گفت: در 
چند سال اخير مديريت نويني در مهرآباد اجرا شد و 
از دلايل آن فسادستيزي، مديريت جهادي،  مديريت 

علمي، كار تيمي و... است.
مديرعامل ش��ركت فرودگاه ها و ناوبري هوايي ايران 
گف��ت: ماده ۵۳ قان��ون احكام دايمي ش��دن برخي 
احكام توسعه اتفاق بزرگي بود كه راه را براي توسعه 
اين صنعت باز كرد و در اين حوزه رياس��ت مجلس، 
معمار بزرگ وضع قوانين مترقي و مناسب در صنعت 
هوايي و ممتازترين شخص در حوزه قانون گذاري و 

توسعه صنعت بود.
مه آبادي افزود: رياست مجلس و وزير راه و شهرسازي 
در اين زمينه نادر و كمياب هس��تند و ما تقاضا داريم 
رياس��ت مجلس از وزير راه و شهرسازي براي تداوم 
خدمت رساني در وزارت راه حمايت كند تا اين صنعت 
تحت مديريت وي بدون هرگونه دغدغه به س��رعت 

گام هاي توسعه را بردارد.

سومين گام شوراي شهر تهران براي شفاف سازي

شهرداري ملزم به انتشار اطلاعات حوزه شهرسازي شد
گروه راه و شهرسازي|

 روز گذش��ته اعضاي شوراي اسلامي ش��هر تهران با 
۲۰رأي موافق كليات طرح الزام ش��هرداري تهران به 
انتشار اطلاعات حوزه شهرداري را به تصويب رساندند.

به گ��زارش تعادل، تصويب اين مصوبه س��ومين گام 
شوراي ش��هر تهران در مسير شفافيت و جلوگيري از 
فساد و تخلف است. نخستين گام با بارگذاري سايت 
شفافيت انجام شد و پس از آن طرح تعارض منافع گام 
بعدي بود كه مجموعا تاثيرگذاري بسياري در تحقق 
ش��فافيت و جلوگيري از تخلفات داش��ته است. البته 
شهرداري تهران نيز در دوره كنوني فعاليت هايي براي 
مبارزه با فساد و شفاف سازي انجام داده است كه از جمله 
مي توان به ممنوعيت صدور هولوگرام و محدودكردن 

فعاليت شوراهاي معماري مناطق را نام برد.
زهرا صدراعظ��م نوري در جريان بررس��ي طرح الزام 
شهرداري تهران به انتشار اطلاعات شهرسازي با بيان 
اينكه اين نوع از طرح ها موج��ب جلوگيري از رانت و 
تخلف مي ش��وند اما در اين بارگذاري ها نحوه استفاده 
شهروندان بايد مشخص شود، تصريح كرد: براي مثال، 
من يك شهروندم كه در كنار ساختمان مان تخلفي رخ 
مي دهد اما پلاك ثبت��ي را نمي دانم و هيچ راهي براي 
گزارش اين تخلف ندارم. با اين طرح شهروندان امكان 

ثبت و گزارش تخلفات را پيدا مي كنند.
محمود ميرلوحي، عضو كميس��يون برنامه و بودجه 
شورا نيز درباره اين طرح گفت: در كشور دستگاه هاي 
نظارتي كم نداريم اما متاسفانه دچار مشكلات بسياري 
در اين حوزه هستيم به شكلي كه اعتماد عمومي مردم 
ضربات بزرگي خورده اس��ت. ما نمي خواهيم قوانين 
قبلي موجود را تغيير دهيم اما ساختار كنوني به شكلي 
است كه حتي همسايه نمي داند سطح اشغال و تعداد 
طبقات ساختمان كناري خود كه در حال ساخت است، 
به چه ميزان است. اين طرح اطلاعات را براي ذينفعان 

در اختيار مي گذارد.
ميرلوحي با بيان اينكه مهم اس��ت افكار عمومي براي 
نظارت اتفاقاتي كه در ش��هر روي مي دهد، اطلاعات 
كافي داشته باشد، گفت: تصور مي كنم اين طرح در سه 

كميسيون با نظرات كارشناسي مناسب پخته شده است 
و همه جوانب كار در آن مورد بررسي قرار گرفته تا در 
نهايت از اين طريق نظارت عمومي شكل بگيرد و اهالي 

محلات با اطلاع از تخلف نسبت به آن اعتراض كنند.
در ادامه محسن هاشمي، رييس شوراي شهرتهران نيز 
با اضافه كردن پيشنهادي به اين طرح گفت: اين طرح ها 
كمبودهايي هم دارند. گذاشتن قراردادهاي شهرداري 
يا پروانه هاي ساختماني در سامانه به تنهايي مشكلي 
را حل نمي كند. ممكن است اين كار تا حدي از ميزان 

تخلفات بكاهد، اما مشكل را حل نمي كند.
وي ادامه داد: اگر ش��هروندي خواست به يك پروانه 
ساختماني اعتراض كند چگونه مي تواند اعتراضش 
را مطرح كند؟ به كجا و تا چه زماني مي تواند اعتراض 
خود را بگويد؟ اگر ش��خص برود و با سازنده درگير 
شود، اين امر مي تواند موجب ايجاد فتنه بين مردم 
شود. بنابراين روش پيگيري خطا بايد روشن باشد 
و در سامانه بايد فرمي باشد كه شهروندان اعتراض 

خود را به يك محل برسانند.
وي ادامه داد: قراردادها مربوط به ش��هرداري اس��ت و 
مديران موظفند، حتي پس از ۱۰ س��ال در خصوص 

خطاهاي خود پاسخگو باشند، اما اين طرح مربوط به 
مردم و س��رمايه گذاران است. يعني قرار است عده اي 
درخصوص س��رمايه گذاري عده اي ديگر نظر دهند. 
ممكن اس��ت افراد پس از 6 ماه يا يك س��ال بخواهند 
درخصوص يك پروانه س��اختماني ش��كايت كنند؛ 
درحالي كه فرد س��رمايه گذار تا آن زمان هزينه كرده 
است.اين طرح اگر كامل نش��ود، نخست باعث ايجاد 
فتنه بين شهروندان مي ش��ود و دوم ممكن است؛ در 
آينده نتوانيم از پس رسيدگي به شكايات مردم برآييم. 
بنابراين لازم است براي شكايت مردم و رسيدگي به آن 
مهلت تعيين كنيم. حتي مي توانيم به معترض مهلت 
دهيم تا اعتراض خود را در قوه قضاييه نيز مطرح كند.

هاشمي با تاكيد بر اينكه مخالف اين طرح نيستم و فقط 
براي تكميل طرح صحبت كردم، اضافه كرد: متاسفانه 
اكنون به اعتراضات اهالي نسبت به تخلفات انجام شده 
ترتيب اثر داده نمي شود به شكلي كه الان نزديك خانه 
امام خميني )ره( در جماران در زميني متعلق به يكي 
از ارگان ها مجوز س��اخت دو برج داده شده اما سه برج 
در حال ساخت است. نامه هاي زيادي از سوي اهالي به 
من و آقاي نجفي شهردار وقت نوشته شد و حدود ۲۰ 

نامه نيز آقاي نجفي روي اين اعتراض اهالي گذاشت اما 
متاسفانه هيچ اتفاقي نيفتاده است.

محمد سالاري، رييس كميسيون معماري و شهرسازي 
شوراي شهر نيز با اشاره به اينكه تنها رويكرد تاثيرگذار 
در مب��ارزه با تخلف��ات، نظارت همگاني اس��ت اما ما 
به عنوان تصميم س��از بايد بس��تر آن را فراهم كنيم، 
گفت: س��ازوكارهاي موجود در حوزه شهرس��ازي و 
معماري اع��م از نهادهاي نظارتي درون ش��هرداري، 
نظارت كميسيون هاي ناظر، سازمان بازرسي كشور، 
كميته هاي رسيدگي به تخلفات كاركنان شهرداري و 
شوراهاي انتظامي در سازمان هاي نظام مهندسي براي 
رسيدگي به تخلفات ناظرين متخلف، كميسيون هاي 
ماده ۱۰۰ و ... براي مبارزه با تخلفات س��اخت و س��از 
جوابگو نبوده اس��ت و هر روز ما ش��اهد وقوع تخلفات 

بيشتري در شهر تهران هستيم.
رييس كميسيون شهرسازي و معماري شوراي شهر 
تهران ادامه داد: بر اساس اين طرح اطلاعات پرونده هاي 
ساخت و ساز از جمله وضعيت مكاني، طرح تفصيلي، 
نوع كاربري، اينكه چند طبقه مي توانند بسازند، سطح 
اشغال و تصميمات شوراي معماري و پرونده باغات آن 
در معرض نظارت عموم قرار مي گيرد، البته اطلاعات 
اش��خاص محفوظ مي ماند، اما اس��امي مهندس��ان 
ناظر متخلف بايد مش��خص باش��د. يكي از مهم ترين 
مشكلات در فرايند تصميم گيري هاي كشور اين است 
كه تصميم گيران و تصميم س��ازان متخلف مواخذه 
نمي شوند و ش��خص مجازات مي شود، در صورتي كه 
اگر كميسيون ماده ۵ به يك شخص، سه طبقه اضافه 
داده است، كمترين تقصير متوجه شخص بوده و مقصر 
اصلي تصميم س��از اس��ت. اكنون با اجراي اين طرح، 
شخص تصميم ساز كاملا مشخص بوده و امضا او قابل 
رويت است و اين روند موجب مي شود در امضاها دقت 

بيشتري شود.
همچنين در اين جلسه افش��ين حبيب زاده، رييس 
كميته نظارت ش��وراي اسلامي شهر تهران از خريد و 
فروش زباله در حومه تهران خبر داد وگفت: اگر خريد 
و ف��روش زباله در حوم��ه تهران ادامه ياب��د، در آينده 

نه چندان دور، اين مكان به مركز داد و ستد زباله تبديل 
خواهد شد.

رييس كميته نظارت شوراي اسلامي شهر تهران با بيان 
اينكه اگر مساله خريد و فروش زباله ادامه يابد در آينده نه 
چندان دور، حومه تهران به مركز داد و ستد زباله تبديل 
خواهد شد، اظهار كرد: از ش��هردار تهران مي خواهم 
هرچه سريع تر اين موضوع را مورد رسيدگي قرار دهد تا 
جريان انتقال زباله در مسير قانوني خود قرار بگيرد. البته 
با پيگيري هاي صورت گرفته مشخص شد در برخي 
از مناطقي كه اين موضوع گزارش ش��ده بود، اقدامات 
جدي همچون جمع آوري زبال��ه و توقف خودروهاي 
متخلف صورت گرفته است، اما در برخي مناطق ديگر 

اين امر ادامه دارد.

  مناسب سازي ايستگاه هاي اتوبوس
مجيد فراهاني، رييس كميته بودجه شوراي شهر تهران 
نيز در اين جلس��ه از آغاز مناسب سازي ايستگاه هاي 
اتوبوس ب��راي معلولان خبر داد و ب��ا بيان اينكه بابت 
پيگيري تذكر هفته پيش در خصوص دسترس پذير 
كردن ايس��تگاه هاي اتوبوس و مت��رو براي معلولان و 
نابينايان از معاونت حمل و نقل و ترافيك ش��هرداري 
تشكر مي كنم، افزود: هفته پيش در خصوص ضرورت 
بازنگري در ايستگاه هاي اتوبوس و مترو براي دسترس 
پذير كردن ايستگاه ها تذكري داده بودم كه خوشبختانه 
اتوبوسراني ش��روع به بازنگري در خصوص گيت هاي 
مس��اله دار كرد و تا دوشنبه ش��ب برخي ايستگاه ها 
همچون گيت هاي بي.آر.تي ميدان فردوسي و منتظري 

اصلاح شده است.
وي در تشريح چگونگي اين مناسب سازي گفت: قبلا بين 
تجهيزات كارتخوان اتوبوس در برخي ايستگاه ها فاصله 
مناسب وجود نداشت كه با تاشو كردن چنگك ها مشكل 
عبور و مرور ويلچر معلولان حل ش��ده اس��ت. فراهاني 
همچنين از نصب تابلويي به خط بريل براي اس��تفاده 
نابينايان در ايستگاه هاي اتوبوس خبر داد و اظهار كرد: 
اينكه با اين سرعت و دقت اصلاح هندسي ايستگاه ها آغاز 

شده است نيز جاي تشكر و قدرداني دارد.

علي لاريجاني،  رييس مجلس در مراسم بهره برداري از 
۱۰پرو ژه عمراني در فرودگاه مهرآباد، به بخش هاي نظارتي 
توصيه كرد كه كارها را با دقت پيگيري كنند و در امور و 

كارهاي خود به دنبال مچ گيري نباشند.
به گزارش ايرن��ا، لاريجاني افزود: در ش��رايط كنوني به 
جاي آنكه فكر توس��عه اي، عميق پيگيري شود، افكار و 
كشمكش هاي سياسي زياد شده است بطوري كه افراد 
همديگر را آزار مي دهند و در مقابل هم صف بندي مي كنند 
كه اين مساله موجب مي شود كه از نيروها كمتر استفاده 
شود. او تصريح كرد: اين در حالي است كه تفكر و رويكرد 
اصلي بايد بحث آباداني و توس��عه كشور باشد، اما گاهي 
اوقات كارهاي پر هزينه اي صورت گرفته و اهليت افراد 
زير س��وال مي رود و قطعا نتيجه اين امور و كشمكش ها 
كند شدن توسعه كشور است. بنابراين عقلاي بخش هاي 
مختلف بايد اين رويكرد را اصلاح كنند. رييس مجلس با 
بيان اينكه به بخش هاي نظارتي توصيه مي كنم كارها را با 

دقت دنبال كنند، ادامه داد: اما در امور و كارهاي خود دنبال 
مچ گيري نباشند. لاريجاني اظهاركرد: اخيرا در جلسه اي 
با حضور سران قوا هم اين موضوع را مطرح كردم كه همان 
مقداري كه حريت براي نمايندگان مجلس كليدي است، 
به همان مقدار ش��جاعت براي مديران، داراي اهميت و 
برجستگي است و نبايد اين امور تضعيف شود بنابراين 
بخش هاي نظارتي بايد از مديران و فكرهاي توسعه اي آنها 
حمايت كنند. او در بخش ديگري از سخنان خود با اشاره 
به بحث راه اندازي پروژه هاي فرودگاهي گفت: در اين حوزه 
كارهاي سنجيده اي صورت گرفته زيرا كشور در شرايط 
كنوني به صنعت هوايي مدرن نياز داشت و خوشبختانه به 
خوبي از فرصت براي تحقق اين امور استفاده شد. لاريجاني 
صنعت هوايي كشور را ممتاز توصيف كرد و افزود: قطعا اين 
صنعت بايد از ظرفيت هاي فناوري هاي روز دنيا برخوردار 
باش��د و در اين امور همه مقدمات آموزشي و استفاده از 
فناوري هاي مدرن مورد توجه قرار گيرد. رييس مجلس 

ادامه داد: تلاش هاي خوبي در اين عرصه صورت گرفته و 
از زمان براي به كارگيري تجهيزات به خوبي استفاده شد، 
از اين رو، بايد از روش هاي ديگر در ش��رايط كنوني براي 
حمايت از اين صنعت بهره جست. او يادآور شد: كشور امروز 
به يك نظام توسعه اي درست و برجسته نيازمند است، اين 
نظام بايد طراحي شود و قطعا در صورت استقرار ديگر با 

انبوه پروژه ها روبه رو نخواهيم شد.
رييس مجلس ادامه داد: امروز در بخش س��اختاري و 
رفتاري دچار ضعف هستيم، در بحث ساختاري مساله 
اين است كه اساس س��ازمان برنامه و بودجه، موضوع 
برنامه بود و بخش بودجه در وزارت اقتصاد قرار داشت 
اما در زمان هويدا پس از آنكه درآمدهاي نفتي افزايش 
يافت قس��مت بودجه نيز به اين سازمان افزوده شد و 
عملا بخش بودجه ريزي بر بخش توسعه غلبه كرد اين 
در حالي است كه اين مساله جزو امور مشخص بوده و 

نبايد سازمان را سرگرم آن كرد.

لاريجاني: كشمكش ها توسعه كشور را كند كرده است
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متولي سازمان توسعه تجارت از نشست خبري خبر داد

نشست صبحانه كاري اتاق ايران با حضور وزير جهاد كشاورزي برگزار شد

سه تغيير در چرخه صادرات

پاسخ »حجتي« به دغدغه هاي فعالان اقتصادي

تعادل|
رييس سازمان توسعه تجارت به مناسبت 29 مهرماه روز 
ملي صادرات، طي نشست خبري به تشريح تجارت خارجي 
كشور در نيمه اول و دوم سال 97 پرداخت. اگرچه مطابق 
آمارها، تراز تجاري ايران در نيمه نخس��ت سال 97 مثبت 
گزارش مي ش��ود؛ اما صادركنندگان و واردكنندگان هر 
روز با يك بخشنامه ومحدوديت جديد مواجه مي شوند كه 
تجارتشان را با مشكل روبرو مي كند. از آن سو، حتي تحليل 
آمارها، نشان از اين دارد كه افزايش صادرات به دليل جهش 
ناگهاني نرخ ارز بوده، نه افزايش توان صادراتي. البته مجتبي 
خسروتاج، در اين باره نظر ديگري دارد. او براين باور است 
كه افزايش نرخ ارز در مورد صنايع صادرات محوري مانند 
صنعت پتروشيمي يا فولاد قطعا اثرگذار بوده اما در مورد 
صنايع كشاورزي و تبديلي، در حكم مانع عمل كرده است. 
اما درعين حال، خسروتاج در نشست خبري روزگذشته 
خود حامل س��ه خبر مهم براي صادركنندگان بود: »لغو 
تعهدس��پاري ارزي براي واردات موقت«، »ارزش��گذاري 
تعهدسپاري كالاهاي صادراتي بر اساس نرخ ارز در سامانه 
نيما« و »پرداخت عوارض به جاي ممنوعيت صادراتي«. بر 
اساس خبر نخست، واردات موقت به قصد صادرات، از شمول 
تعهدس��پاري ارزي خارج مي شود و آن دسته از كالاهايي 
كه در داخل فرآوري ش��ده و دوباره به خارج از كشور صادر 
مي شوند، نيازي به تعهدسپاري ارزي ندارند. بر اساس خبر 
دوم، ارزش گذاري تعهدس��پاري كالاهاي صادراتي نه بر 
مبناي نرخ هاي جهاني يا نرخ هاي داخلي و تبديل آنها به 
دلار، بلكه بر اس��اس نرخ ارز در سامانه نيما صورت خواهد 
گرفت و دغدغ��ه صادركنندگان مبني بر تعهدس��پاري 
غيرمعمول و بالاتر از عرف در مورد كالاهاي صادراتي، مرتفع 
خواهد شد. در نهايت، بر اساس خبر سوم، ممنوعيت هاي 
صادراتي مختلف، جاي خود را به پرداخت عوارض صادراتي 
خواهند داد تا با استفاده از اهرم قيمتي، سياست گذاري هاي 

صادراتي دولت به شكل ساده تري به اجرا در بيايند.

   معماي تراز  مثبت
در آستانه فرا رسيدن روز ملي صادرات در 22 مهرماه، متولي 
سازمان توسعه تجارت در جمع خبرنگاران، به تشريح تجارت 
در نيمه اول س��ال و پيش بيني عملكرد در نيمه دوم سال 
97 پرداخت. مجتبي خس��روتاج در ابتداي صحبت هاي 
خود حجم تجارت خارجي كشور در شش ماه نخست سال 
جاري را مورد اشاره قرار داد واز تراز مثبت تجاري در اين بازه 
زماني ياد كرد. حال اما به گفته او و براساس آمارها، اگرچه تراز 
تجاري ايران مثبت گزارش مي شود، اما شواهد حاكي از اين 
است كه سبقت گرفتن صادرات از واردات )بدون احتساب 
نفت(، از يكس��و به دليل اعمال محدوديت هاي گسترده 
وارداتي و از سوي ديگر، افزايش نرخ انواع ارزهاي خارجي 
ميسر شده است. اما خسروتاج، بر اين باور است كه اين دو 
فاكتور نقش كمرنگي در مثبت شدن تراز تجاري بازي كرده 
است. او در پاسخ به پرسش »تعادل« در مورد اينكه آيا سبقت 
صادرات بر واردات در نيمه اول سال جاري را نبايد صرفا ناشي 
از افزايش نرخ ارز و اعمال ممنوعيت هاي وارداتي دانست، 
اين گونه توضيح داد كه بسياري از صنايع در ايران، همچون 
صنايع پتروشيمي و فولاد، از ابتدا صادرات محور بوده اند و 
امروز هم همين صنايع هستند كه بيشترين ميزان ارزآوري 
را براي اقتصاد ايران دارند. رشد صادرات بخش صنعت در 
6 ماه گذشته حدود 13 درصد بوده است. در واقع، افزايش 
نرخ ارز ميزان صادرات اين صنايع را هم افزايش داده، كه در 
مثبت شدن تراز تجاري كشور نقش داشته است. به گفته او، 
از اين رو، نمي توان ادعا كرد كه تنها افزايش نرخ ارز يا اعمال 
ممنوعيت هاي وارداتي موجب مثبت ش��دن تراز تجاري 
كشور شده باشد. در واقع، در بخش هايي مانند كشاورزي 
و صنايع تبديلي، افزايش نرخ ارز تأثيري بر افزايش واردات 

ندارد و حتي به عن��وان عاملي بازدارنده در مقابل صادرات 
عمل مي كند؛ چراكه در مواردي مانند كنجاله دام و نيز سموم 
كشاورزي، افزايش نرخ ارز موجب بروز تورم هم شده است. 
البته به باور خسروتاج، تراز مثبت تجاري ناشي از طي شدن 
روند عادي افزايش س��طح صادرات ايران بوده و نه افزايش 
نرخ ارز. آمار تجارت خارجي به ما چه مي گويد؟ براس��اس 
آمار سازمان توسعه تجارت، صادرات كالا در نيمه اول سال 
97 با احتساب ميعانات گازي به 56ميليون و 644هزار تن 
به ارزش 23ميليارد و 123ميليون دلار رسيده كه نسبت به 
مدت مشابه سال قبل، از نظر وزن 3 درصد كاهش يافته و از 
نظر ارزش با رشد 13 درصدي مواجه شده است. در مقابل 
اما در همين بازه زماني واردات 16ميليون و 220 هزارتن 
كالا به ارزش 22ميليارد و 182 ميليون دلار بوده است كه 
از نظر وزن 9 درصد و از نظر ارزش 12 درصد نسبت به مدت 
مشابه سال قبل كاهش را نشان مي دهد. برآيند اين آمارها، 
از تراز مثبت تجاري معادل 941 ميليون دلار حكايت دارد 

كه در نظام تجارت ايران، چندان مسبوق به سابقه نيست.
اما با اين حال، ص��ادرات همچنان از هدف گذاري ها عقب 
مانده است، چراكه بر اساس هدف گذاري هاي انجام شده، 
قرار بود كل صادرات غيرنفتي كشور بدون احتساب ميعانات 
گازي سال 97 به 54.9 ميليارد دلار برسد كه بر اين اساس 
در نيمه نخست س��ال انتظار مي رفت حداقل نيمي از اين 
ميزان معادل 27.5 ميليارد دلار صادرات انجام ش��ود اما 
عملكرد صادرات غيرنفتي كشور بدون احتساب ميعانات 
گازي، به 20.7 ميليارد دلار رسيده كه از عقب ماندگي 25 
درصدي صادرات غيرنفتي نسبت به هدف گذاري ها حكايت 
دارد. از طرفي، آمارها نشان مي دهد در نيمه نخست امسال، 
صادرات بخش معدن با اف��ت 19 درصدي از لحاظ وزن و 
نزول 34 درصدي از لحاظ ارزش مواجه شده و همين مساله 
يكي از عوامل تش��ديد عقب ماندگي صادرات غيرنفتي از 
هدف گذاري ها بوده است. البته در اين دوره صادرات ميعانات 
گازي نيز افت 46 درصدي از لحاظ وزن و 28 درصدي از نظر 
ارزش را تجربه كرده كه هرچند مجموع صادرات غيرنفتي 
كشور را كاهش داده اما به واسطه محاسبه نشدن اين بخش 
از صادرات در هدف گذاري هاي انجام ش��ده براي صادرات 

غيرنفتي، نقشي در محقق نشدن اهداف نداشته است.

   دو مصوبه نجات بخش
از س��وي ديگر، ابلاغ بخش��نامه ال��زام صادركنندگان به 
بازگردان��دن ارز صادراتي كه اين روزه��ا صداي اعتراض 
فعالان بخش خصوصي را درآورده اس��ت و آن را مصداق 
پيمان سپاري ارزي مي دانند، موجب شد تا خسروتاج به آن 
واكنش نشان دهد. او گفت: اين موضوع با پيمان سپاري ارزي 
در گذشته متفاوت است؛ به اين معنا كه راهكارهاي متفاوتي 
را براي بازگشت ارز حاصل از صادرات در نظر گرفته است. در 
واقع، در ساز و كار تعهدسپاري ارزي، صادركنندگان نبايد ارز 
را به صورت فيزيكي به دولت تحويل بدهند. به عنوان نمونه، 
صادركنندگاني كه در سامانه نيما فروش ارز دارند، مي توانند 
امتياز ارز خود را كه در صرافي، نزد شركت خريدار يا حساب 
خارج از كشور وجود دارد، به صراف يا واردكننده يا سامانه 
نيما عرضه كنند. بنابه اظهارات خس��روتاج، صرافي هاي 
موجود در س��امانه نيما مي توانند از ارز ارايه شده از سوي 
صادركننده در سامانه نيما ارزيابي داشته و در نهايت، تصميم 
بگيرند كه اين ارز را با چه نرخي خريداري كنند. از طرفي 
از تاريخ 22 فروردين ماه كه سامانه نيما راه اندازي شده، تا 
به امروز حدود 5.9 ميليارد يورو از صادركنندگان كالاهاي 
غيرنفتي ارز خريداري شده و به سامانه نيما واريز شده است. 
كه با تبديل به دلار، به معني جذب حدود 6.7 ميليارد دلار 
در اين سامانه است. اين در حالي است كه 4.9 ميليارد يورو 
ارز به واردكنندگان در قالب اين سامانه داده شده است، ضمن 
اينكه نرخ تبديل يورو به ريال، بطور متوسط 9600 تومان 

به ازاي هر يورو بوده است. حال بنا به توضيحات خسروتاج، 
برخي صرافيها در سامانه نيما، مابه التفاوت تبديل يورو به 
دلار را از واردكننده دريافت مي كنند كه اين خلاف است. 
علاوه بر اين، هر كسي كه زودتر پرونده اش به سامانه نيما 
رس��يده، صرافي ها مكلف به پرداخت ارز زودتر از سايران 
هس��تند، البته اگر متقاضي ارزي را بخواهد كه در سامانه 
موجود نباشد، بايد با مكانيزمي كه بانك مركزي به زودي 

اعلام مي كند، از سوي صرافي ها پاسخ داده شود. 
خسروتاج اما از تصويب دو مصوبه اي هم خبر داد كه به گفته 
او، در جلسات مشترك سازمان توسعه تجارت و بانك مركزي 
اتخاذ شده است. بر اساس مصوبه نخست، چنانچه بيش از 
80 درصد از حجم يك كالاي صادراتي از محل ورود موقت 
تأمين شده باشد، اين كالا مشمول تعهدسپاري ارزي نخواهد 
بود. به عنوان نمونه، در صورتي كه واردكننده اي گندم وارد 
كند و پس از فرآوري قصد صادرات مجدد محصول وارداتي 
را داشته باشد، از شمول تعهدسپاري ارزي خارج مي شود. 
مرجع تشخيص در اين زمينه هم وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و سازمان گمرك كشور هستند. مصوبه دوم نيز به 
گفته خسروتاج، مشكل ارزش گذاري كالاها را مرتفع خواهد 
كرد. پيش از اين، برخي از صادركنندگان با انتقاد از شيوه 
ارزش گذاري كالاهاي صادراتي، از ميزان تعهدسپاري ارزي 
براي كالاه��اي صادراتي خود انتقاد كرده بودند. اكنون اما 
قرار است كميسيون ارزش گذاري سازمان گمرك، ميزان 
تعهدسپاري ارزي كالاها را بر اساس نرخ ارز در سامانه نيما و 

نه قيمت هاي جهاني و داخلي، مشخص كند. 

   عوارض به جاي ممنوعيت صادراتي
خبر مهم ديگر رييس س��ازمان توس��عه تجارت در مورد 
تسهيل روندهاي تجاري در كشور، جايگزيني سياست هاي 
ممنوعيت صادرات، با يك ابزار سياست گذاري منطقي تر بود: 
آن هم »پرداخت عوارض.« به گفته خسروتاج، دولت بر روي 
صادرات دو گروه كالايي، حساسيت دارد، نخست كالاهاي 
صادراتي كه مواد اوليه آن با اس��تفاده از ارز يارانه اي تأمين 
شده است. او در اين مورد عنوان كرد كه صادرات اينچنيني 
هنر نيست؛ بنابراين كالاهايي كه ارزبري يارانه اي دارند، قطعا 
بايد صادرات آنها دچار ممنوعيت شود. البته ما نظرمان اين 

است كه به جاي ممنوعيت عوارض صادراتي وضع كنيم، هر 
چند پروسه اي طولاني دارد. در اساس ما معتقديم كه وضع 
عوارض طولاني است و موقتا صادرات را ممنوع كرديم. مورد 
دوم اما كالاهايي هستند كه ارزبري يارانه اي ندارند ولي در 
كارگروه هاي تنظيم بازار، اقلام ضروري و پرمصرف به حساب 
آمده و بنابراين صادرات آنها ممنوع شده است. خسروتاج در 
مورد اين كالاها هم گفت: تمام ممنوعيت ها بر اساس ماده 
11 قانون مكرر واردات و صادرات است. در آنجا گفته شده 
كه اين تغيير شرايط مشمول قراردادهاي سابق يا اعتبارات 
اسنادي سابق نخواهد شد، بنابراين اگر صادركننده اي بتواند 
ثابت كند كه قرارداد يا ال سي از قبل دارد، كالاهايش معاف از 
ممنوعيت هستند و صادر خواهند شد. مرجع تشخيص نيز در 

صورت مشكل با گمركات، وزارت صنعت است.

   بار ديگر، انتقاد از پتروشيمي ها
رييس سازمان توسعه تجارت اما در پاسخ به پرسشي مبني 
بر اينكه چرا برخي از صادركنندگان ارزهاي صادراتي خود 
را به سامانه نيما نمي فروشند گفت: تاكيد ابتدايي دولت 
روي صادركنندگان عمده و بزرگ كشور در دو بخش فولاد 
و پتروشيمي بود؛ اما اكنون تعهد ارزي همه را مشمول كرده 
است. بر اساس محاسبات صورت گرفته، پس از راه اندازي 
سامانه نيما، پتروشيمي ها حدودا 1.1 ميليارد دلار و بخش 
فولاد، فلزات رنگين و اقلام معدني نيز 400 ميليون دلار بايد 
واريزي ماهانه به سامانه نيما داشته باشند. به اين ترتيب، اين 
دو گروه عمده ماهانه 1.5 ميليارد دلار واريزي ارز بايد داشته 
باشند. بنابراين بايد در 5 ماهه اخير، حداقل 7.5 ميليارد دلار 
واريزي در سامانه نيما صورت گرفته باشد. همچنين به گفته 
او، فولادي ها بخش��ي از منابع ارزي خود را براي طرح هاي 
توسعه اي گذاشته اند كه وزير صنعت تاكيد كرده كه اولويت 
اول براي تامين ارز به طرح هاي توسعه اي داده نشود؛ بنابراين 
صادركنندگان هم خود مي توانستند از محل ارز صادراتي، 
كالا وارد كنند؛ بنابراين رقمي كه تاكنون واريز شده معقول 
اس��ت. از اين دو گروه بايد تا پايان سال 18 ميليارد دلار به 
س��امانه نيما ارز واريزي داشته باشيم كه البته اين رقم به 
شرطي است كه آنها براي خود واردات نكرده باشند يا ارز خود 
را واگذار نكرده باشند. در تعهد ارزي براي بخش خصوصي، 

پيش بيني شده است كه ظرف سه ماه تعيين تكليف لازم 
صورت گيرد، در حالي كه برخي از رشته هاي كالايي زمان 

بيشتري نياز دارند كه اصلاح مي كنيم.

   تجارت در نيمه دوم
معاون وزير صنعت در امور صادرات اما در بخش ديگري از 
سخنان خود، به كارنامه تجارت خارجي ايران در بازه 6 ماهه 
نخست سال جاري اش��اره كرد وگفت: 10 فصل از فصول 
عمده كتاب مقررات صادرات و واردات 76 درصد از كالاهاي 
صادراتي را شامل مي شوند در بخش واردات نيز 10 فصل 
وارداتي، حدود 63 درصد از واردات ما را پوشش مي دهند. 
بنابراين، به نظر مي رسد، واردات كشور متنوع تر از صادرات آن 
است و ما بايد تلاش كنيم تا سبد صادراتي كشور را متنوع تر 
كنيم. خسروتاج با تاكيد بر عملكرد مثبت تجارت خارجي 
در 14 كش��ور از 20 كشور اول هدف صادراتي گفت: عمده 
صادرات كشور در نيمه نخست امسال به پنج كشور چين، 
عراق، امارات متحده عربي، افغانستان و هند بوده كه عراق با 
واردات 9 ميليون و 618 هزار تن كالاي ايراني به ارزش چهار 
ميليارد و 564 ميليون دلار، از نظر ارزشي 44.58 درصد و 
وزني 45.32 رشد داشته است و پيش بيني مي شود تا پايان 
سال اين عدد به 9 ميليارد دلار برسد. اما پيش بيني  خسروتاج 
از روند تجارت در نيمه دوم س��ال 97 اين بود كه بر اساس 
پيش بيني هاي صورت گرفته، ميزان تجارت خارجي تا پايان 
سال به 90 ميليارد دلار برسد. در زمينه تجارت با بلوك هاي 
اقتصادي هم همكاري تجاري ايران با شوراي همكاري خليج 
فارس از رشد صادراتي 37 درصدي برخوردار بوده، در حالي 
است كه تجارت ما با عربستان و امارات كاهش يافته است. اين 
در حالي است كه صادرات ايران به اتحاديه اروپا نسبت به سال 
گذشته 2 درصد كاهش يافته است. رييس سازمان توسعه 
تجارت در مورد تقسيم بندي كالاهاي وارداتي هم گفت: 61 
درصد از واردات كشور در نيمه نخست سال جاري، واردات 
كالاهاي واسطه اي، 14.7 درصد سرمايه اي و 16.8 درصد 
مصرفي بوده است كه عمدتا به كالاهاي اساسي برمي گردد 
كه از جمله آن برنج، كنجاله و ذرت مي شود؛ بنابراين لوازم 
ساخته ش��ده مصرفي نقش عمده اي در واردات كالاهاي 

مصرفي ندارند.

تعادل|
وزي��ر جهاد كش��اورزي روز گذش��ته در جمع فعالان 
اقتصادي حوزه كش��اورزي حاضر ش��د ت��ا دغدغه ها 
و مش��كلات آنه��ا را بش��نود. »پيمان س��پاري ارزي، 
ممنوعيت ه��اي صادرات��ي برخي اقلام كش��اورزي، 
غيرواقعي بودن نرخ پايه هاي صادراتي، مغفول ماندن 
مش��وق هاي صادراتي، روند كاهش س��هم تسهيلات 
بانكي براي حوزه كش��اورزي، تصميمات خلق الساعه 
و بدون پش��توانه، اختلال در ثبت سفارش و تخصيص 
ارز، كمب��ود آب، توقف كالاه��اي وارداتي در گمرك« 
از مهم تري��ن موضوعاتي بود كه اتاقي ها ب��ه آن انتقاد 
داش��تند. به عقيده آنها، تعجيل در تصميم گيري هاي 
مهم اقتصادي باعث كاهش توليد و صادرات شده كه در 
نهايت منجر به از دست رفتن بازار هاي داخلي و خارجي 
گرديده اس��ت؛ همانطور كه »پيمان س��پاري ارزي« و 
»اعمال ممنوعيت هاي صادراتي« باعث شد تا بسياري 
از محصولات كش��اورزي راهي بيابان ها  شود؛ در حالي 
كه بخش اعظمي از ص��ادرات غيرنفتي به محصولات 
كشاورزي اختصاص دارد. فعالان اقتصادي همچنين 
گله مند بودند از اينكه برنامه ريزان و تصميم گيران توجه 
چنداني به بخش كشاورزي ندارند؛ همان طور كه در 10 
سال گذشته سهم اين بخش از تسهيلات بانكي كاهش 
يافته است. اما از آن سو، وزير جهاد كشاورزي در واكنش 
به انتقادات مطرح شده، ضمن پذيرفتن مشكلاتي كه 
تصميمات دولت براي فعالان اقتصادي به وجود آورده، 
پذيرفت كه بسياري از تصميمات و بخشنامه هايي كه 
ابلاغ مي شود، مورد تاييد ما نيست اما ناچاريم آنها را اجرا 
كنيم. وزير در توضي��ح اين مطلب اين طور عنوان كرد 
كه دول��ت در اتخاذ هر تصميمي، حفظ منافع عمومي 
را ملاك قرار مي دهد و س��عي مي كن��د تا منافع عموم 

آسيب نبيند.

   دردسر ممنوعيت هاي صادراتي 
صبحانه كاري اتاق بازرگاني ايران روز گذشته با حضور 
وزير جهاد كشاورزي تشكيل ش��د. فعالان اقتصادي 
حوزه كش��اورزي در اين نشست دغدغه ها، انتقادات و 
پيشنهادهاي خود را با وزير در ميان گذاشتند. رييس 
اتاق بازرگاني ايران در آغاز اين نشست، نسبت به برخي 
سياست هاي اعمال شده در بخش كشاورزي انتقاد كرد و 
معتقد بود كه سياست گذاري هايي مانند »پيمان سپاري 
ارزي« و »اعمال ممنوعيت هاي صادراتي« باعث شده 
كه بس��ياري از محصولات كش��اورزي راهي بيابان ها 
 شود؛ در حالي كه بخش بسياري از صادرات غيرنفتي به 
كشاورزي اختصاص دارد. از سويي ديگر طبق قانون هر 
تصميمي در دولت گرفته مي شود بايد توسط رسانه ها 
به اطلاع فعالان بخش هاي اقتصادي برسد، اما چنين 

اتفاقي نمي افتد.
به گفته غلامحسين شافعي، در تصميم گيري هاي مهم 
اقتص��ادي به خصوص در مس��ائل ارزي بيش از اندازه 
معمول تعجيل كرده ايم و مسوولان تصور مي كنند كه 
اگر تصميمات خلق الساعه و بدون پشتوانه كارشناسي 
را دو هفته به تاخير بيندازند، براي كش��ور مش��كل به 
وجود مي آيد. رييس ات��اق بازرگاني ايران در خصوص 
»پيمان سپاري ارزي« نيز اين گونه انتقادش را مطرح 
كرد كه كسي منكر نيست؛ در شرايط خاص امروز ارز 
حاصل از صادرات بايد به كشور برگردد، اما روش هايي 
كه اعمال مي ش��ود ص��ادرات را از دس��ت حرفه اي ها 
مي گيرد و به غيرحرفه اي ها واگ��ذار مي كند. او افزود: 
طي 12 سال گذشته به دليل مداخله دولت در قيمت 
پايه هاي صادرات��ي و اعمال جواي��ز صادراتي، قيمت 

پايه هاي صادراتي افزايش پيدا كرده است.
شافعي در بخش ديگري از سخنانش، از ارايه تسهيلات 
بانكي به بخش كشاورزي انتقاد كرد و گفت: برخلاف 

شعارهايي كه داده مي شود برنامه ريزان و تصميم گيران 
توجه چنداني به بخش كش��اورزي ندارند و شاهد اين 
هستيم كه در 10 سال گذشته سياست گذاران پولي 
كشور به بخش كشاورزي جفاي زيادي كردند، چرا كه 
همواره سهم اين بخش از تسهيلات بانكي كاهش يافته 
اس��ت. او ادامه داد: سهم بخش كشاورزي از تسهيلات 
بانكي در سال 1385 برابر با 14.8 درصد بود و به ترتيب 
در سال هاي 1392 و 1395 به 10.4 درصد و 8.8 درصد 
تنزل يافت كه نشان دهنده اين است كه منابع كشور به 
سمت بخش هاي ديگر مي رود كه باعث جفا شدن به 
بخش كشاورزي است. شافعي ادامه داد: با وجود اينكه 
شاهد بوديم وزير جهاد در جلسات شوراي پول و اعتبار 
پيراهن چاك مي دهد، اما اين مس��اله مورد توجه قرار 

نگرفته است.
رييس اتاق بازرگاني ايران در ادامه، كمبود آب را يكي از 
مشكلات اصلي در كشور برشمرد درحالي كه مستقيما 
با بخش كش��اورزي در ارتباط است. به گفته او، گرچه 
در اين زمينه كارهاي بس��ياري ص��ورت گرفته، اما به 
تلاش بيشتري نياز داريم، چرا كه بخش كشاورزي جزو 
بخش هاي مهم و حياتي هر كشوري به شمار رفته و اين 
اهميت در ايران به دليل دارابودن شرايط خاص اقليمي و 

مساله امنيت غذايي حايز اهميت بيشتري است.

   خواسته بخش خصوصي از وزير 
پس از سخنان رييس پارلمان بخش خصوصي، رييس 
كميسيون كشاورزي اتاق ايران از نبود زيرساخت هاي 
خريد تضميني و ناكارآمدي شيوه هاي حمايتي از بخش 
كشاورزي سخن گفت و پيشنهاد داد: با ايجاد كميته 
س��ه جانبه با حضور نماينده بخش خصوصي، دولت و 
دانشگاه، الگوي مناس��بي براي حمايت از كشاورزي 
و اجراي بهتر خريد تضميني طراحي ش��ود. غلامعلي 
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تنزل ايران در شاخص 
رقابت پذيري جهاني

پايگاه خبري اتاق ايران|جديدترين سنجش 
شاخص رقابت پذيري جهاني كه توسط مجمع 
جهاني اقتصاد انجام شده، حاكي از آن است كه 
ايران در اين ش��اخص به رتبه 89 در ميان 140 
كشور دست يافته است. در گزارش رقابت پذيري 
س��ال جاري كه با حضور 140 كش��ور توس��ط 
مجمع جهاني اقتصاد انجام ش��ده اس��ت، ايران 
با كس��ب امتياز 54.9 )از مقياس 0 تا 100( در 
رتبه 89 رتبه بندي ها جاي گرفته است. گزارش 
رقابت پذيري جهاني، ميزان پيچيدگي اقتصاد 
كشورها، موانع توسعه اقتصادي و نقاط ضعف و 
قوت اقتصاد هر كشور را در قالب 12 ركن نشان 
مي دهد اما در گ��زارش 2018 با تغيير در نحوه 
محاسبه امتيازدهي به كشورها مقياس جديدي 
براي سنجش رقابت پذيري جهاني و با لحاظ شدن 
توجه به معيارها و شرايط پوياي ناشي از انقلاب 
صنعتي چهارم، ش��اخص رقابت پذيري جهاني 
برمبناي انقلاب صنعتي چهارم و پيشرفت هاي 

متعاقب آن بازطراحي شده است.
مجمع جهاني اقتصاد در ط��ول چهار دهه اي كه 
به مطالعه و ارزياب��ي عوامل موثر در رقابت پذيري 
كشورها اشتغال داشته است، شرايط محيط پيرامون 
و الزام��ات پويايي كش��ورها با توجه ب��ه واقعيات 
بيرون��ي را هم��واره در نظر گرفته اس��ت. با وجود 
آنكه مجمع جهاني اقتصاد همچنان در قالب 12 
ركن، رقابت پذيري كش��ورها را مي سنجد، اما بر 
اس��اس تغييرات صورت گرفته در نماگرها و نحوه 
محاسبه امتيازها، كشورها نمي توانند رتبه و امتياز 
رقابت پذيري و به طوركلي عملكرد سال جاري خود 
را با سال هاي پيشين منطبق كنند. درواقع، 114 
متغيري كه در گزارش هاي پيشين رقابت پذيري، 
شاخص رقابت پذيري جهاني را تشكيل مي دادند، 
به 98 متغير تقليل يافته اند كه از اين ميان 64 متغير 
جديد هستند. همچنين، وزن اطلاعات حاصل از 
نظرسنجي از مديران اجرايي بنگاه هاي اقتصادي 
از 70 درصد به 30 درصد كاهش يافته است و 70 
درصد امتيازات بر اساس داده هاي آماري كشورها 
اندازه گيري شده اند. بر اساس برآورد مجمع جهاني 
اقتصاد چنانچه وضعيت رقابت پذيري سال جاري 
با سال گذشته برمبناي نماگرهاي جديد محاسبه 
شود، كشور با 0.4 بهبود امتياز، يك رتبه نسبت به 

سال پيش تنزل يافته است. 

ادامه از صفحه اول

 الزامات قيمت گذاري 
در بازار خودرو

بديهي اس��ت كاهش فاصله قيمت��ي محصولات 
داخلي و نمونه هاي مشابه خارجي )براساس حجم 
موتور( راهكاري است كه در اين خصوص بايد دنبال 
گردد. براي نيل به اين هدف مي توان يك رابطه يك 
به يك ميان افزايش قيمت خودرو و كاهش سطح 
تعرفه ها در نظر گرفت. به اين معنا كه با شرط كاهش 
تعرفه خودروه��اي وارداتي، قيم��ت خودروهاي 
داخلي مشمول افزايش قيمت شود تا پس از مدتي 
محصولات داخلي و خارجي در يك سطح قرار گيرند. 
از آنجا كه اص��لاح نظام قيمت گ��ذاري خودرو در 
راس��تاي افزايش توان رقابت پذي��ري اين صنعت، 
نيازمن��د برنامه ريزي و س��رمايه گذاري هاي كلان 
در حوزه طراحي و ارتقاي قابليت هاي فناورانه اين 
صنعت اس��ت، پيشنهاد مي ش��ود از ظرفيت هاي 
س��ازمان گسترش و نوس��ازي صنايع ايران در اين 
خصوص بهره برداري گردد. اين س��ازمان به عنوان 
يكي از متوليان صنعت خودروي كشور و همچنين، 
يكي از سهامداران عمده دو شركت بزرگ خودروساز، 
نقش مهمي در توسعه صنعت خودرو به گونه اي كه 
هم دربرگيرنده منافع توليدكنندگان و هم حامي 
حقوق مصرف كنندگان باشد، دارد. علاوه بر موارد 
گفته شده، بايد به اين موضوع توجه داشت كه بخشي 
از ناآرامي هاي بازار خود در ش��رايط فعلي ناشي از 
انگيزه هاي سوداگرانه س��ودجويان است بنابراين 
ضروري اس��ت از مكانيزم ه��اي كنترلي در جهت 
ممانعت از ورود تقاضاي سوداگرانه به اين بازار به كار 
برده شود. از جمله اين مكانيزم ها مي توان به اعمال 
محدوديت براي تمليك يا پيش خريد بيش از تعداد 
مش��خص خودرو، اعمال ممنوعيت يا ماليات هاي 
سنگين در سال هاي ابتدايي فروش مجدد خودرو 
و غيره اشاره داش��ت. به كارگيري اين ابزارها علاوه 
بر آنكه مانع واسطه گري خودرو مي شود، فضايي را 
فراهم مي سازد تا تنها مصرف كنندگان واقعي به اين 

بازار ورود كنند.

مديرعامل سايپا تغيير كرد
مهر| با انتخاب هيات مديره گروه خودروسازي 
سايپا، محمدرضا س��روش به عنوان مديرعامل 
اين گ��روه خودروس��ازي انتخ��اب و جايگزين 
محسن قاسم جهرودي شد. مراسم توديع معارفه 
مديرعامل جديد گروه سايپا روز گذشته برگزار 
شد. در اين مراس��م محمدرضا سروش گفت: با 
وجود اينكه در شرايط س��ختي به سر مي بريم 
تلاش مي كني��م از ظرفيت هاي داخل س��ايپا 
اس��تفاده كرده و موجب رشد آن شويم. او افزود: 
مش��كل اصلي ما در نظام بنگاه داري اس��ت. ما 
بن��گاه اقتصادي قوي در دني��ا نداريم و حتي در 
كشورهاي ژاپن و كره نيز دولت ها بزرگ نيستند 
و بنگاه ها هس��تند كه بزرگ بوده و فعاليت هاي 
اساسي را انجام مي دهند. او گفت: صنعت خودرو 
ويژگي هاي خاص خود را دارد. در بنگاه اقتصادي 
نمي توانيم محصولي توليد كنيم كه زير قيمت 
تمام شده بفروشيم و بايد نسبت به تغيير شرايط، 

نحوه مديريت را نيز تغيير دهيم.

فارغي همچنين از تاخير در ثبت سفارش و تخصيص 
ارز انتقاد ك��رد و آن را عامل توقف كالاهاي وارداتي در 
گمرك دانست. بر اس��اس اظهارات او برخي كالاهايي 
مانند واكسن به دليل فوريت در مصرف و امكان انقضا 
بايد خيلي سريع ترخيص و استفاده شود. از آن سو، دبير 
كانون انجمن هاي صنايع غذايي به چند مشكل اساسي 
در صنايع غذايي و كشاورزي اشاره كرد. به گفته كاوه 
زرگران، »طولاني شدن روند ثبت سفارش براي واردات 
كالاهاي اساسي، قطع سامانه ثبت سفارش و اختلال در 
روند ثبت و در نهايت تكميل انبارهاي برخي گمرك ها 
به دليل توقف طولاني مدت كالاهاي وارداتي« از جمله 
مسائلي هستند كه بايد هرچه زودتر مورد بررسي قرار 

گيرند.
رييس اتاق كرمان نيز به مشكلات اين استان در توليد 
پس��ته در س��ال 97 اش��اره كرد. به گفته سيد مهدي 
طبيب زاده، بعد از مش��كلاتي كه ب��راي اين محصول 
به دليل تغيي��رات آب و هواي��ي رخ داد، ميزان توليد 
پسته در استان كرمان به شدت افت كرد و اين مساله، 
معيشت منطقه را به خطر انداخت. علاوه بر اين مسعود 
گيل آبادي، رييس اتحاديه توليدكنندگان سموم ايران 
از ارايه مجوز ب��راي واردات محصولات با ارز دولتي كه 
همان كالا در داخل با ارز آزاد توليد مي شود، انتقاد كرد. 
همچنين محسن احتشام، رييس شوراي عالي زعفران، 
از وزير كشاورزي درخواست كرد تا عملكرد بورس كالا 
و تعاوني روستايي در خريد توافقي مورد بازنگري قرار 
گيرد. از آن س��و، مهدي عباس��ي، رييس شوراي ملي 
زيتون نيز از واردات روغن زيتون با ارز دولتي همزمان 
با برداشت اين محصول در داخل خبر داد و اين دست 
اقدامات را ضد توليد توصيف كرد. محمدرحيم نيازي، 
رييس انجمن ملي سيب زميني هم اظهار كرد: متاسفانه 
در شرايط اعتصاب كاميون داران، شاهد افزايش قيمت 
اين محصول بوديم. پيش��نهاد ما اين است كه به جاي 

ممنوعيت صادرات، تعرفه صادراتي لحاظ شود.

   چاره اي جز مقاومت نداريم
اما وزير جهاد كشاورزي پس از شنيدن پيشنهادات و 

انتقادات فعالان اقتصادي، با اش��اره به وجود وضعيت 
خاص اقتصادي در كش��ور، گفت: در ش��رايط خاص 
امروز انتظار نداشته باشيد كه هر چيزي سرجاي خود 
باشد. همگي بايد مقاومت كنيم و راهكارهاي لازم را در 
راستاي حل مش��كلات موجود ارايه دهيم. بسياري از 
بخشنامه هايي كه ابلاغ مي شود، مورد تاييد ما نيست 
اما ناچار به اجراي آنها هستيم. به گفته محمود حجتي، 
دولت در اتخاذ هر تصميم��ي، حفظ منافع عمومي را 
ملاك قرار مي دهد.. وزير جهاد كشاورزي تعادل بخشي 
در مصرف آب را بسيار ضروري خواند و برآن تاكيد كرد. 
او همچنين افزايش قيمت آب براي كنترل ميزان مصرف 
را راهكاري غيرمفيد دانست و گفت: بايد شيوه استفاده 
از آب را تغيير داده و ميزان بهره وري آن را توسعه دهيم.

وزير جهاد كش��اورزي همچنين مشكلات مربوط به 
پيمان سپاري ارزي را پذيرفت و در عين حال تاكيد كرد: 
دولت نمي تواند موضوع پيمان سپاري را كنار بگذارد. او 
تصريح كرد: امروز همه كارشناسان و مسوولان به اين 
نتيجه رسيدند كه س��ركوب قيمت ارز نتيجه عكس 
دارد و به نفع كشور نيس��ت. حجتي در مورد وضعيت 
گوجه فرنگي و سيب زميني نيز گفت: در كشور حدود 5 
ميليون تن گوجه فرنگي توليد مي شود كه امسال يك 
ميليون تن از آن ظرف دو ماه صادر ش��د. دولت مجبور 

است با اين رويكرد مقابله كند.
 بخش خصوصي اگر راهكار بهتري دارد، ارايه دهد. او 
در مورد وضعيت كشور براي تأمين كالاهاي اساسي، 
گفت: كشور از اين نظر هيچ مشكلي ندارد. براي تأمين 
تمام اين كالاها در صورت لزوم راهكارهايي پيش بيني 
كرده ايم. وزير جه��اد كش��اورزي در خصوص اينكه 
واكسن وارداتي در گمرك باقي مانده و ترخيص نشده 
اس��ت، گفت: چنين موضوعي صحت ندارد. ترخيص 
واكس��ن جز اولويت هاي ماست. حجتي با بيان اينكه 
در ح��ال حاضر 2 ميليون راس دام به صورت قاچاق از 
كشور خارج مي شود، گفت: اينها سرمايه ملي هستند 
كه از غرب، ش��مال غ��رب و از جنوب به كش��ورهاي 
حاشيه خليج فارس مي روند. او افزود: زعفران ما به كشور 

افغانستان قاچاق و از آنجا صادر مي شود.
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»تعادل« از اظهارات وزير نفت و مديرعامل شركت ملي نفت در كنگره نفت و نيرو گزارش مي دهد 

مجله »فوربس« بررسي كرد 

نزديك شدن به زمان تحريم  نفتي ايران و تاريكي روابط عربستان و غرب، قيمت نفت را بالا برد

6 آبان ساعت 14 نفت در بورس عرضه مي شود 

آيا قيمت نفت اصلا اهميتي هم دارد؟

ماندن طلاي سياه در كانال 80 دلار

گروه انرژي| نادي صبوري|
»س��ود ناسيوناليس��تي كنيد«. اين پيغام عل��ي كاردر 
مديرعامل ش��ركت ملي نفت ايران خطاب به مشتريان 
احتمالي عرضه نفت خام ايران در بورس است كه ديروز و 
به دنبال انتشار فرم عرضه از سوي NIOC مشخص شد 
يكشنبه 6 آبان راس ساعت 14 براي نخستين بار در تاريخ 
ف��روش نفت خام ايران در بورس انجام خواهد ش��د. اين 
پيغام كاردر به معناي اين است كه شايد خريداران نتوانند 
سودهاي آن چناني سفته بازي را از اين طريق كسب كنند 
اما سود مطلوبي در انتظارش��ان است به شرطي كه نفع 
كشور را نيز در نظر بگيرند. اين اظهارات ديروز در حاشيه 
افتتاحيه چهارمين كنگره نفت و نيرو مطرح شد. برنامه اي 
كه وزير نفت با وجود سفر نيمه ش��بش به مسكو در آن 
حضور يافته و از تريبون آن براي انتقاد از نقش ترامپ در 
متزلزل ساختن بازار نفت استفاده كرد. مشروح گزارش 
»تعادل« از مس��ائل مهم طرح ش��ده در اين مراسم را در 

ادامه مي خوانيد. 
براي كسي كه از صد و سومين نشست اوپك در دسامبر 
1997 تا كنون كه صد و هفتاد و چهار نشس��ت تشكيل 
شده، در 12 س��ال متمادي اين نشست ها حضور داشته 
است، تحليل وضع بازار نفت و وضع كشورهاي اوپك كار 
سختي نيست. همين باعث مي شود اظهارات چنين فردي 
حتي در مقام يك كارشناس مستقل نيز براي بازار نفت از 
اهميت بسيار زيادي برخوردار است. وقتي اين فرد در حال 
حاضر نيز وزير نفت يكي از كشورهاي عضو اوپك يعني 
ايران است، اظهارات اهميتي بيشتر مي يابد. اكنون بيژن 
زنگنه كه تاكنون دست كم در بيش از 70 نشست اوپك 
حضور داشته اعتقاد دارد هيچ كشوري توان توليد بيشتر 
ندارد. اظهاراتي كه به نوعي در تضاد با ادعاي عربس��تان 
مبني بر توانايي توليد نزديك به 11 ميليون بشكه در روز 

قرار مي گيرد. 
بيژن زنگن��ه وزير نفت دي��روز در افتتاحي��ه چهارمين 
كنگ��ره راهبردي نفت و ني��رو، بار ديگ��ر دونالد ترامپ 
رياس��ت جمهوري اي��الات متحده را مس��وول وضعيت 
فعلي قيمت هاي نفت خام معرفي كرد. او در بخش��ي از 
سخنان خود در اين مراسم عنوان كرد: »زماني كه آقاي 
رييس جمهور در نيوي��ورك حضور داش��ت، ترامپ در 
س��خنراني خود اعلام كرد اوپك بايد قيمت ها را كاهش 
دهد. من به آقاي روحاني يادداشتي نوشتم و ذكر كردم كه 
در سخنراني خود اعلام كنند، امريكا مسوول قيمت هاست 
و ب��راي كاهش قيمت بايد تحريم ها را بردارد، البته آقاي 
مكرون قبل از رييس جمهور اين موضوع را اعلام كردند.«  
زنگنه در ادامه اظهارات خود در خصوص نقشي كه امروز 
ترامپ در بازار نفت ايفا مي كند عنوان كرد: »ترامپ بازار را 
نامتعادل كرده است، هر روز يك بمب خبري در بازار ايجاد 
مي شود. ايران هميشه امنيت عرضه را براي بازار جهاني 
تضمين كرده است و الان هم همين طور است. ايران دنبال 
قيمت بي ربط و بالا نبوده و هميشه معتقد است كه قيمت 

بالا براي مصرف كننده و توليدكننده مضر است، اما زماني 
كه قيمت بالا مي رود، ما مسووليتي نداريم.« 

وزير نفت با بيان اينكه نمي توان كمبود عرضه در بازار را با 
گردن كلفتي حل كرد، گفت: ترامپ فكر مي كند مي تواند 

با گردن كلفتي قيمت نفت را كاهش دهد.
زنگن��ه با تاكيد بر اينكه ترام��پ مي خواهد هر كاري كه 
دوست دارد انجام دهد، اظهاركرد: بايد عكس العمل هاي 
بازار را بررسي كرد. بازار در حال حاضر ملتهب و به شدت 
نگران اس��ت و نگراني بازار براي اين روزها نيس��ت، بلكه 
براي آينده است. كشورهاي توليدكننده نفت يكي از پس 
ديگري تحريم مي شوند اما اين شرايط تا كي مي تواند ادامه 
پيدا كند. آينده بازار چه خواهد شد؟ وي با تاكيد بر اينكه 
بازار يك ساز و كار هوشمند دارد، گفت: همه در حال حاضر 
نگران هستند و ترامپ نتوانسته آنها را قانع كند، به همين 
دليل بازار مدام دچار مش��كل مي ش��ود. ما هم جزو بازار 
هستيم.  در حالي كه ابهام فراواني بر سر ادعاي عربستان 
مبني بر توان صادرات روزانه 7.5 ميليون بشكه وجود دارد، 
وزير نفت نيز ديروز با زير سوال بردن توان توليدي عربستان 
عنوان كرد: »هيچ ك��دام از توليدكنن��دگان توان توليد 
بيشتري ندارند. عربستان از ذخاير خود استفاده مي كند و 
در حال حاضر هم دچار چالش سياسي با يكديگر شده اند.«  
وضعيت اين روزهاي بازار نفت، اظهارات بيژن زنگنه را تاييد 
مي كند. ديروز بهاي نفت خ��ام در واكنش به بالا گرفتن 
تنش ها بر سر ناپديد ش��دن جمال خاشقجي خبرنگار 
سعودي افزايش چشمگيري پيدا كرد. آژانس بين المللي 
انرژي در تازه ترين گزارش خود نسبت به مخاطرات انرژي 
گران قيمت براي رشد اقتصادي و بطور كلي اقتصاد جهان 
هشدار داده بود. وضعيتي كه عملا امريكا با تحريم ايران و 

ونزوئلا عامل اصلي ايجاد آن بوده است. 
وزير نفت ايران ديروز در بخش ديگري از صحبت هاي خود 
به موضوع تحريم پرداخته و عنوان كرد: »امريكا شرايطي 
را به بازار نفت تحميل مي كند، درواقع سوزني به خودشان 
مي زنند و بعد آخ آخ مي كنند و مي گويند بياييد مشكل ما 
را حل كنيد. بايد به آنها گفت لازم نيست به خودتان سوزن 
بزنيد. تحريم ها را برداريد تا قيمت ها درست شود و بازار از 
حالت بي تعادلي خود خارج شود« .  وزير نفت كه شامگاه 
دوشنبه سفري كوتاه را به مسكو داشته و با الكساندر نواك 
وزير انرژي روسيه ديدار كرده بود در خصوص اين ديدار 
عنوان كرد: »با وزير انرژي روسيه درباره مسائل عمومي 

بازار و شرايط تحريم صبحت كرديم.« 
وي با اشاره به همكاري اوپك و غيراوپك در تعهد كاهش 
توليد گفت: ايران مشكلي با اين موضوع ندارد، اما اوپك يك 
موضوع است و غيراوپك يك موضوع؛ بايد از مسووليت هاي 
اعضاي اوپك و غيراوپك كه اين ناهمكاري ها از آن ناشي 

مي شود، چشم پوشي كنيم.

  دشواري فراهم آوردن اسباب بورس 
در حالي كه طبق اخبار اعلام ش��ده در شامگاه دوشنبه 

نخستين اقدامات اصلي براي عرضه نفت خام در بورس 
ايجاد شد، وزير نفت ديروز با تشريح سختي هايي كه در 
هموار شدن اين مسير طي شده است، عنوان كرد: » بايد 
بررس��ي كرد كه بورس چگونه با صنعت نفت كار خواهد 
كرد. اينكه نفت خام را در بورس عرضه كنيم، حرف خوبي 
است، اما صدها مساله كوچك دارد كه بايد حل شود كه 
كس��ي اگر در اين معامله ش��ركت مي كند، بداند در يك 
معامله بدون ابهام ش��ركت كرده است. بايد به جزو جزء 
سوالات جواب داده شود تا بتوان اوراقي را در بورس عرضه 
كرد. اين بهانه گيري نيست، بلكه بايد تكليف مردم روشن 
ش��ود. وزير نفت بيان كرد: » ما بايد از كليات عبور كنيم، 
باي��د روابط را تنظيم كنيم كه چگونه با بورس كار كنيم. 
عرضه نفت خام در بورس صدها مساله دارد كه بايد حل 
شود تا كسي كه مي آيد بداند در رقابت عادلانه و بدون ابهام 
شركت مي كند. بايد به ريزه كاري ها و سوالات جواب بدهيم 
و اين بهانه گيري نيست. بايد تمام جوانب سنجيده شود تا 
تكليف مردم روشن شود، ما با فكر و انديشه اين كار را پيش 

مي بريم بنابراين زمان زيادي را مي طلبد« 
عل��ي كاردر معاون وزير نفت و مديرعامل ش��ركت ملي 
نفت نيز كه از سخنرانان برنامه ديروز بود بخش مهمي از 
اظهارات خود را به تش��ريح ساز و كار عرضه نفت خام در 
بورس اختصاص داد. همانطور كه پيش تر در پيش اطلاعيه 
شركت ملي نفت عنوان شده بود حداقل حجمي كه يك 
خريدار مي تواند در بورس نفت سفارش داشته باشد حدود 

35 هزار بشكه است.  مديرعامل شركت ملي نفت با توضيح 
اينكه شامگاه دوشنبه نخستين اقدامات براي عرضه انجام 
شده اس��ت عنوان كرد كه اكنون خريداران بايد به سراغ 
پيدا كردن بانك و تضامين بروند و عملا روز اصلي فروش 
نفت خام به بخش خصوصي روز 6 آبان خواهد بود. طبق 
اظهارات كاردر كه خود سابقه فراواني در زمينه بازارهاي 
مالي دارد، قيمتي كه براي عرضه نفت خام در بورس در نظر 
گرفته شده است قيمت نفت خام ايران براي عرضه در غرب 
است كه قيمتي پايين تر نسبت به شرق محسوب مي شود. 
ديروز همزمان با بيان اين اظهارات از س��وي مديرعامل 
شركت ملي نفت، وب سايت NIOC فرم اطلاعيه عرضه 
نفت خام را منتشر كرد. طبق بررسي »تعادل« از اين فرم، 
ساعت 14 روز يك شنبه 6 آبان 1397 نفت خام ايران با 
نماد ICLNIPRBFK0970907 در رينگ بين المللي 
بورس انرژي عرضه مي شود. در اين عرضه در مجموع 1 
ميليون بشكه نفت خام در بسته هاي سفارشي 35 هزار 
بشكه اي عرضه مي شود. مديرعامل شركت ملي نفت ايران 
ديروز در پاسخ به اينكه آيا اين فعاليت براي خريداران سود 
لازم را دارد عنوان كرد: » فروش نفت در عددهاي 35 هزار 
بشكه اي راحت است. ما طوري سايز را تعريف كرديم كه 
براي آن كشتي وجود داشته باشد. منابع لازم نيز در بخش 
خصوصي براي اين كار وجود دارد. آنها اكنون دنبال حاشيه 
سود هستند اين معاملات حاشيه سود مطلوبي دارد اما اين 

حاشيه سود سفته بازي نيست.«

او در ادام��ه عن��وان كرد: »س��رمايه گذاران اي��ران بايد 
ناسيوناليست بودن خود را نش��ان دهند، ما نمي گوييم 
س��ود نكنند و زيان كنند، اما سود معقول كنند كه از اين 
طريق )خريد نفت در بورس و فروش آن( امكان پذير است. 
طبق بررس��ي »تع��ادل« از اطلاعيه ش��ركت ملي نفت 
سررسيد تحويل نفت خامي كه 6 آبان عرضه مي شود 7 
آذر ماه سال جاري است و اين تحويل در فوب جزيره خارك 

با عمليات كشتي به كشتي انجام مي شود. 
در فرم شركت ملي نفت عنوان شده است كه قيمت پايه 
هر بشكه نفت خام توسط شركت ملي نفت ايران به ارز دلار 
 )BWave( اعلام مي شود و برابر با متوسط قيمت برنت
روزانه در 10 روز كاري بين المللي پياپي منتهي به 2 روز 
تقويمي قبل از انتش��ار اطلاعيه عرض��ه با لحاظ نمودن 
اختلف )دلتا( مندرج در OSP براي بازار مديترانه در ماه 

متناظر با تاريخ انتشار اطلاعيه عرضه خواهد بود.
علي كاردر ديروز همچنين در پاس��خ به پرسش يكي از 
خبرنگاران در اين خصوص كه آيا طرح اتحاديه اروپا مبني 
بر اينكه چند ميني پالايش��گاه نفت خام ايران روزانه 1 
ميليون بشكه از نفت خام ايران را خريداري كنند تضمين 
شده اس��ت يا خير عنوان كرد: »اين مسائل اكنون همه 
كانسپت و طرح هستند. ما بايد با اين ميني پالايشگاه ها 
وارد مذاكره شويم و بتوانيم گريد نفتي خود را با نياز آنها 
مطابقت دهيم. اينها ايده هايي هس��تند ك��ه بايد آنها را 

پيگيري كنيم اما تضمين قطعي ندارند.«

ترجمه: عليرضا كياني|
پاسخ من به اين سوال اين است: »يك جور هايي...اما نه 
آن  اندازه كه معمولا به شما مي گويند«. شما مي توانيد 

اين حرف را با خواندن سطور زير قضاوت كنيد.
از زماني كه »دريك« اولين چاه نفت را در سال 1859 
حفر كرد تا به اكنون، انگار هميشه تقاضا براي نفت بالا 
رفته است. در واقع، از سال 1984، مصرف نفت در هر 
سال افزايش يافته است. البته، اين روند 3 استثنا دارد: 
س��ال هاي 1993، 2008 و 2009. فرات��ر از آن، تاثير 
قيمت هاي بالاتر نفت بر روي تقاضا به وضوح كوتاه مدت 
بوده و مسير مصرف بعد از مدت كوتاهي به روند افزايشي 
بازگشته است. با اين همه، در صورت عدم وجود هيچ 
جايگزين واقع بينانه اي، فرضيه »مرگ نفت« آشكارا 

اشتباه است. 
يك بره��ان ديگر كه اغلب مورد بح��ث قرار مي گيرد 
اين اس��ت كه »قيمت هاي بالاي نفت رشد اقتصادي 
را مختل مي كند«. اما اين حرف نيز آ ن چنان درس��ت 

نيست. 
35 درصد كل انرژي مورد استفاده در دنيا از محل نفت 
تامين مي شود و اين يعني طلاي سياه به معناي واقعي 
كلمه عامل پيشران رشد اقتصادي است. با اين وجود، 
بالا يا پايين بودن قيمت در بيش��تر موارد تاثير زيادي 
روي رشد نداشته و رشد درآمد ناخالص داخلي جهان 

بطور شگفت آوري باثبات بوده است. افزايش سرسام آور 
قيمت نفت در سال 2008 رشد را كند كرد اما دنيا به 
سرعت به مسير رشد خود بازگشت و به همين ترتيب 
افزايش دوباره قيمت ها در سال 2011 نيز تاثير چنداني 

بر رشد اقتصادي جهان نگذاشت. 
البته من نظر آلن گرينس��پن، رييس پيش��ين بانك 
مركزي امريكا، كه مي گف��ت قيمت هاي نفت باعث 
ايجاد ركود مي ش��وند را مد نظر دارم اما همانطور كه 
مايكل لينچ، همكار من در فوربس، در يادداشت هاي 
خود اشاره كرد، مساله تاثير قيمت نفت بر رشد به مانند 

»ماجراي مرغ و تخم مرغ« مي ماند. 
منظور اين نيست كه قيمت هاي بالاتر نفت به رشد 
اقتصادي كمك مي كند. البته ك��ه قيمت هاي بالا 
تاثي��ر منفي روي رش��د مي گذارد اما اي��ن تاثير به 

ميزاني كه در رسانه ها مطرح مي شود نيست.  اينجا 
شايد بهتر باشد مثالي از ايالات متحده كه بزرگ ترين 
اقتصاد جهان و بزرگ تري��ن مصرف كننده نفت در 

دنياست آورده شود. 
در اين مورد خاص، حتي در مدل هايي كه مدت زمان 
طولاني در آينده مثلا 20 س��ال آتي را پوشش دهند، 
مي توان ش��اهد بود كه حتي قيمت هاي سرس��ام آور 
نف��ت تاثير چندان��ي روي مي��زان مص��رف نفت در 
ايالات متحده نخواهند داش��ت. اين امر خود نشان گر 
اين است كه مهم ترين سوخت در جهان تا چه ميزان 

غيرقابل جايگزين است و خواهد ماند.
»كشش تقاضا«ي نفت به وضوح بسيار كوچك است. در 
نتيجه افزايش قيمت  نفت نيز به دليل كمبود جايگزين، 

تنها به معناي كاهش جزئي در تقاضاست. 
به دلايلي كه شرح آنها رفت، به دليل فروش 92 ميليون 
خودرو در س��ال جاري كه ب��ا فرآورده هاي نفتي كار 
مي كنند )كه 17 ميليون از آنها در بازار ايالات متحده به 
فروش رفته اند( و به اين دليل كه هيچ كشوري ميان بري 
براي دور زدن نفت ندارد، ما به توليد نفت در دهه هاي 

آتي نياز داريم. 
اگر هم كس��ب و كاري هاي »ضد نف��ت« بخواهند به 
صرفه جويي در انرژي و بهبود وضعيت محيط زيست 

كمك كنند بايد اين مسائل را در نظر داشته باشند. 

گروه انرژي|
به دنبال مش��اهده علائمي حاكي از كاهش صادرات نفت 
ايران در آستانه آغاز اجراي تحريم هاي نفتي امريكا در ماه 
نوامبر، ديروز قيمت نفت با افزايش مواجه بود. اين در حالي 
است تنش هاي ژئوپلتيك بر سر ناپديد شدن روزنامه نگار 
سعودي همچنان ادامه دارد.  بر اساس گزارش رويترز، قيمت 
هر بشكه نفت برنت براي تحويل در ماه دسامبر، روز گذشته 
با 9 سنت، معادل 0.1 درصد افزايش به 80 دلار و 87 سنت 
رسيد. قيمت نفت وست تگزاس اينترمدييت امريكا نيز براي 
تحويل در ماه نوامبر امروز با 5 س��نت افزايش به 71 دلار و 
83 سنت رسيد. آمارهاي موسسه رفينيتيو ايكون نشان 
مي دهد، صادرات نفت ايران به چند مشتري خود از جمله 
هند و چين در دو هفته نخست ماه اكتبر به 1.33 ميليون 
بشكه در روز رسيده است. اين در حالي است كه صادرات نفت 
ايران در ماه آوريل يعني قبل از اعلام خروج امريكا از توافق 

برجام، حداقل 2.5 ميليون بشكه در روز بود. در حالي كه با 
نزديك شدن موعد تحريم نفتي ايران نگراني ها از كاهش 

عرضه در حال شدت گرفتن است.

  تأثير يك قتل بر نفت
خب��ر اختلال در عرض��ه ايران بع��د از تحريم هاي ايالات 
متحده، بارها روي خروجي خبرگزاري ها رفته و در تحليل 
صاحب نظران مورد توجه قرار گرفته است. آن چيزي كه در 
هفته جاري روي قيمت ها تاثير گذاشته فضاي ابري روابط 
ميان بزرگ ترين صادركننده نفت جهان، عربستان سعودي 
با غرب است. عربستان، با فش��ارهاي سياسي فزاينده اي 
بر سر ناپديد شدن جمال خاشقجي، روزنامه نگار مخالف 
رژيم اين كش��ور پس از ورود به سركنسولگري عربستان 
در اس��تانبول در روز دوم اكتبر روبروست.  دونالد ترامپ، 
رييس جمهور امريكا، وعده داده اگر معلوم شود خاشقجي 

در داخل كنسولگري عربستان در استانبول به قتل رسيده 
است، عربستان سعودي با مجازات شديدي روبرو خواهد 
شد. عربستان سعودي، با انتشار بيانيه اي به سرعت واكنش 
نشان داد و در آن اعلام كرد اگر امريكا به اقدام تنبيهي دست 
بزند، با اقدام بزرگ تري روبرو خواهد شد. عربستان سعودي 
همراه با اين تهديد به نقش تاثيرگذار خود در اقتصاد جهاني 
اش��اره كرد كه به نظر مي رسد تهديد پنهاني به استفاده از 
عرضه نفت به عنوان يك سلاح است. جفري كوري، تحليلگر 
گروه مالي گلدمن س��اكس در اين باره گفت: ريسك بازار 
نفت مرتبط با ابهامات ژئوپليتيكي در خاورميانه، اكنون به 
عربستان سعودي گسترش يافته است.  مدت كوتاهي پس 
از بيانيه دولت عربس��تان سعودي، رسانه سعودي العربيه 
مطلبي را منتشر كرد كه در آن به احتمال جهش قيمت نفت 
به تلافي اقدامات امريكا عليه عربستان سعودي اشاره شده 
بود. تروكي الدخيل، مديركل كانال خبري العربيه نوشته 
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كاهش ظرفيت توليد شناور 
جهاني نفت

دبيركل اوپك با اعلام اينكه ظرفيت توليد ش��ناور 
جهاني نفت كاه��ش پيدا ك��رده، توليدكنندگان 
و ش��ركت ها را به افزاي��ش ظرفيت تولي��د خود و 
سرمايه گذاري بيش��تر براي تامين تقاضاي جاري 
فراخواند. محمد باركيندو ك��ه در كنفرانس نفتي 
سراويك شركت IHS سخن مي گفت، اظهار كرد: 
اعضاي اوپك و كش��ورهاي غيراوپ��ك كه در توافق 
كاهش توليد شركت كرده اند، در مسير بازگشت به 
نرخ پايبندي 100 درصدي به اين پيمان هس��تند. 
دبيركل اوپك اظهار كرد: بخش نفت جهاني به 11 
تريليون دلار س��رمايه گذاري براي تامين تقاضاي 
آينده تا سال 2040 نياز دارد. باركيندو در ادامه بيان 
كرد: مصرف كنندگاني شامل هند نسبت به دورنماي 
عرضه ابراز نگراني كردند، اما ديدگاه ما اين است كه 
بازار در حال حاضر به خوبي تامين بوده و متعادل است 
و حتي احتمال ايجاد ناترازي به دو دليل رشد بيش از 

حد عرضه در سال 2019 وجود دارد.

نوبت دومآگهي مناقصه عمومي  دو مرحله اي 

شركت گاز استان زنجان 

)سهامي خاص(

روابط عمومي شركت گاز استان زنجان

ش�ركت گاز استان زنجان در نظردارد پروژه گازرساني و انجام توسعه ش�بكه حفرات خالي و نصب انشعابات پراكنده در سطح شهرستان خدابنده را با شرايط ذيل از طريق مناقصه عمومي به پيمانكار واجد 
صلاحيت واگذار نمايد: 
الف( شرح مختصر كار: 

- گازرساني و انجام توسعه شبكه حفرات خالي و نصب انشعابات پراكنده در سطح شهرستان خدابنده 
- مدت قرارداد 450 روز 

ب( شرايط متقاضي: 
- دارا بودن توانمندي مالي و مديريتي اجراي پروژه 

- ارائه ضمانتنامه شركت در مناقصه به مبلغ 1000.000.000 ريال )به حروف يك ميليارد ريال( شامل يكي از انواع ذيل : 
- ضمانتنامه بانكي و يا ضمانتنامه هاي صادره از سوي موسسات اعتباري غيربانكي كه داراي مجوز فعاليت از سوي بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران هستند. 

- واريز وجه نقد )واريز به حساب شماره 2174632404004 بانك ملي شعبه سعدي زنجان به نام شركت گاز زنجان(. 
- ضمانت نامه صادره توسط موسسات بيمه گر داراي مجوز لازم براي فعاليت و صدور ضمانت نامه از سوي بيمه مركزي ايران.

- اوراق مشاركت بي نام تضمين شده بانك ها و دولت با قابليت بازخريد قبل از سررسيد )موضوع قانون نحوه انتشار اوراق مشاركت(. 
- وثيقه ملكي معادل هشتاد و پنج درصد ارزش كارشناسي رسمي آن. 

- ضمانتنامه هاي صادره توسط صندوق هاي ضمانت دولتي كه به موجب قانون تاسيس شده يا مي شوند و طبق اساسنامه فعاليت مي نمايند. 
- دارا بودن رتبه 5 )پنج( و بالاتر در رشته تاسيسات و تجهيزات و يا رشته نفت و گاز 

سقف ريالي پروژه 20.000.000.000 به حروف: )بيست ميليارد ريال ( 
تبصره: عطف به نامه شماره 51103/97 مورخ 97/2/10 »قيمت ها متناسب با كالاي ساخت داخل با لحاظ كيفيت ارائه شود.« 

ج( محل زمان و مهلت تكميل و تحويل مدارك:
از كليه متقاضيان واجد شرايط دعوت مي شود با مراجعه به سايت شركت گاز استان زنجان به آدرس WWW.nigc.zanjan.ir )بخش مناقصه و مزايده( نسبت به اعلام آمادگي، دريافت و تكميل اسناد مناقصه طبق زمانبندي زير 

اقدام فرمايند.
- مهلت دريافت اسناد ارزيابي و اسناد مناقصه: 97/07/25 لغايت 97/07/29

- مهلت عودت اسناد ارزيابي و اسناد مناقصه: تا ساعت 12 يك شنبه مورخ 97/8/13
- تاريخ بازگشايي مرحله اول : يكشنبه مورخ 97/8/13

- هزينه دريافت اسناد مناقصه به مبلغ: 500.000 ريال )به حروف: پانصد هزار ريال(
و( مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات بيشتر با شماره تلفن 33146225-024 واحد تنظيم پيمان شركت گاز استان زنجان تماس حاصل فرمايند.

٭٭ ضمنا هزينه درج آگهي )هر دو نوبت( به عهده برنده مناقصه مي باشد.
بديهي است تكميل و ارائه مدارك مناقصه هيچ گونه حقي را براي متقاضيان ايجاد نخواهد نمود.

شماره مجوز وزارت نفت: 3403 . 1397

نكته ايمني: همواره محل اتصال دودكش به وسايل گازسوز را بازرسي و از استحكام و ثبات آنها اطمينان حاصل نماييد.

بود: اگر رسيدن قيمت نفت به 80 دلار ترامپ را خشمگين 
كرد، هيچ كس نبايد جهش قيمت به 100 يا 200 دلار يا 
حتي دو برابر اين قيمت را منتفي بداند. وي حتي گفت: هر 
بشكه نفت ممكن است به ارزهاي متفاوتي مانند يوان چين 
به جاي دلار قيمت گذاري ش��ود. عربستان سعودي براي 
تجهيزات نظامي و روابط اس��تراتژيك عميق به روسيه و 
چين روي خواهد برد و اين مي تواند شامل يك پايگاه نظامي 
روسيه در تبوك باشد. حقيقت اين است كه اگر واشنگتن 
رياض را هدف تحريم قرار دهد، به اقتصاد خود ضربه خواهد 
زد اگرچه تصور مي كند كه تنها به رياض ضربه مي زند. با 
اين وجود، بعيد است كه عربستان واقعا بخواهد به چنين 
تهديدي عمل كند. كاهش توليد، قيمت نفت را صعودي 
خواهد كرد و اقتصاد جهان��ي را دچار ركودي مي كند كه 
شمار رو به رشدي از اقتصاددانان نسبت به وقوع آن هشدار 
داده اند. رسيدن قيمت نفت به 80 دلار باعث كندي رشد 
بازارهاي نوظهور شده و بالا بردن قابل توجه قيمت به عنوان 
راهي براي اعمال فشار بر امريكا، ابزار برنده اي خواهد بود 
كه هيچ كس از جراحت آن بي نصيب نخواهد ماند. ريزش 
قيمت متعاقب آن براي عربستان سعودي نابودكننده خواهد 
بود. اويل پرايس نيز در گزارشي در باب اين موضوع نوشت: 

به نظر نمي رسد هيچ كدام از دو طرف تمايلي به اين جنگ 
داشته باشند. ترامپ با وجود تهديد به مجازات شديد، اظهار 
كرده كه نمي خواهد فروش تجهيزات نظامي به عربستان را 
لغو كند كه به روشني نشان مي دهد فروش بمب براي كاخ 
سفيد نسبت به واكنش به ددمنشي سعودي ها، از اهميت 
بيشتري برخوردار است. ترامپ در يك مصاحبه گفته بود آنها 
تجهيزات نظامي سفارش داده اند. من نمي خواهم به مشاغل 
در بوئينگ، لاكهيد و ريتيون لطمه بزنم. من نمي خواهم 
سفارشي مانند آن را از دست بدهم. ترامپ روز دوشنبه گفت 
پادشاه عربستان منكر اطلاع از اين قضيه بوده است و به نظر 
مي رسد ترامپ تمايل دارد حرف وي را باور كند و همانطور 
كه تهديد عربستان سعودي براي بالا بردن قيمت ها بلوف 
است، تهديد ترامپ براي واكنش به قتل جمال خاشقجي 
نيز بلوف است. در بازار نفت هم يك چهره سعودي مهم به 
سرعت دست به كار شد تا نگراني بازار نسبت به احتمال تغيير 
سياست كشورش را برطرف كند. به گزارش رويترز، خالد 
الفالح، وزير انرژي عربستان سعودي گفت: من مي خواهم 
به بازارها و مصرف كنندگان نفت در سراسر جهان اطمينان 
دهم كه ما مي خواهيم به حمايت از رشد اقتصاد جهاني و 

رفاه مصرف كنندگان جهان ادامه دهيم.

رايزني براي تبادل برق 
ايران، روسيه، آذربايجان

باش�گاه خبرنگاران| معاون وزي��ر نيرو در امور 
برق و انرژي با اش��اره به برگزاري نخستين نشست 
كارگروه سه جانبه اتصال سيستم هاي انرژي ايران، 
روسيه و آذربايجان به ميزباني وزارت انرژي روسيه، 
گفت: در اين جلسه پيش نويس موافقت نامه اجراي 
مشترك تحقيقات امكان سنجي فني و اقتصادي 
اتصال سيستم هاي انرژي برق ايران، آذربايجان و 
روسيه مورد تبادل نظر قرار گرفت. همايون حائري 
ادامه داد: در اين نشست همچنين بر روي مفاد كلي 
و جنبه هاي اصلي امكان س��نجي فني و اقتصادي 
اتصال سيستم هاي انرژي برق ايران، آذربايجان و 
روسيه، مسائل مالي و فني شامل جذب مشاوران، 
تقس��يم وظايف و آماده سازي نقش��ه راه و بررسي 
امكان تبادل انرژي برق در رژيم هاي س��نكرون و 

غيرسنكرون مورد توافق قرار گرفت.

احتمال معافيت 
پالايشگاه هندي از تحريم ها

تسنيم| مدير اجرايي پالايشگاه مانگالور هند با بيان 
اينكه جايگزين كردن بش��كه هاي نفت ايران آسان 
نيست، گفت: امريكا قرار است اين پالايشگاه و شركت 
پتروكميكال هند را از تحريم نفتي ايران معاف كند و 
اميدواريم اين معافيت در همين ماه باشد. به گزارش 
ايكاناميك تايمز، يك مقام دولتي امريكا در اوايل ماه 
جاري گفت كه دولت ترامپ در حال رس��يدگي به 
معافيت كشورهايي است كه واردات نفت خود را از 
ايران كاهش داده اند. ونكاتش، مدير اجرايي پالايشگاه 
مانگالور افزود: »اين معافيت سريعاً حاضر خواهد شد 
و اميدواريم در همين ماه باشد«. ونكاتش گفت كه 
مانگالور و پترو كميكال در حال خريد نفت عراق به 
جاي ايران هستند و تا حالا برخي از پرداخت هاي خود 
را به ايران با روپيه انجام داده اند.. ونكاتش همچنين 
بيان كرد: »براي هند مهم است كه برخي بشكه هاي 
نفت خام خود را از ايران بگيرد. در غير اين صورت اگر 
عربستان و ساير توليدكنندگان اصلي نتوانند توليد 

را بالا ببرند، قيمت نفت تحت تاثير قرار مي گيرد«.

تعرض دوباره به خط انتقال 
آب يزد

پاون| مديرعامل ش��ركت آب منطق��ه اي يزد از 
تخريب يكي از حوضچه هاي خط انتقال آب به يزد و 
هدررفت حدود چهار هزار و 500 متر مكعب آب در 
شب دوشنبه خبر داد. محمد مهدي جواديان زاده 
با اعلام اين خبر افزود: دوشنبه شب براي بيست و 
دومين بار به خط انتقال آب به يزد تعرض و به وسيله 
لودر يكي از حوضچه هاي اين خط تخريب شد. وي 
با اشاره به قطعي جريان آب انتقالي از شب گذشته 
تاكنون ادامه داد: بعد از تامين امنيت توسط نيروي 
انتظامي، گروه هاي تعميراتي در ساعت 23 با حضور 
در محل ش��يرهاي مربوطه را بستند تا از هدررفت 
بيشتر آب ممانعت شود. جواديان زاده با بيان اينكه 
براي ترميم خط مي بايست صبر مي كرديم تا آب لوله 
تخريب شده بطور كامل تخليه شود، افزود: ميزان 
خس��ارت وارد ش��ده به خط انتقال آب يزد از ابتدا 

تاكنون 2.5 ميليارد تومان برآورد مي شود.
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عكسروز

چهرهروز

ميرباقريفيلم»حضرتخديجه)س(«راميسازد
داوود ميرباقري فيلم سينمايي »حضرت خديجه )س( « را با سازمان هنري رسانه اي اوج جلو دوربين مي برد. داوود ميرباقري كه براساس اخبار 
منتشرشده قصد ساخت سريال »سلمان فارسي« را هم براي تلويزيون دارد، قرار است فيلم سينمايي »حضرت خديجه )س( « را بسازد.  طبق 
پيگيري هاي انجام شده كه به نظر مي رسد قطعي هم باشد چنانچه ميرباقري سريال »سلمان فارسي« را تا پايان امسال كليد نزند، كار ساخت 
اين فيلم سينمايي را در اواخر سال جاري آغاز خواهد كرد. به گزارش ايسنا، فيلم سينمايي »حضرت خديجه )س( « هم اكنون در مرحله پاياني 
و بازنويسي فيلمنامه است و پژوهش آن نيز توسط مجيد رضابالا انجام شده است. احتمالا محمد خزاعي تهيه كنندگي اين فيلم سينمايي را به 
عهده خواهد گرفت. خزاعي پيش تر با فيلم سينمايي »به وقت شام« به كارگرداني ابراهيم حاتمي كيا تجربه همكاري با سازمان اوج را داشته است.

ايستگاه

تاموجريبارديگرموشوگربهبازيميكنند
تيم استوري كارگردان فيلم هاي 
»چهار ش��گفت انگي��ز« در حال 
گفت وگو ب��راي كارگرداني »تام و 
جري« اس��ت. به گزارش هاليوود 
ريپورت��ر، تيم اس��توري در حال 
گفت وگ��و ب��راي كارگردان��ي 
لايواكش��ن »تام و جري« است و 

اين لايواكشن )به فيلم هايي كه قسمت هايي از آن انيميشن و قسمت هايي 
غيرانيميشن اس��ت گفته مي شود( را قرار اس��ت گروه انيميشن كمپاني 

برادران وارنر بسازد.
تام و جري كه توس��ط ويليام هانا و جوزف باربرا پيشگامان انيميشن خلق 
شدند اولين بار در س��ال ۱۹۴۰ به عنوان مجموعه اي از كارتون هاي كوتاه 
از يك مجموعه بلندمدت به دنيا معرفي ش��دند. داس��تان ت��ام و جري بر 
سوءاستفاده تام، گربه خانه و نبرد بي پايانش با جري موش متمركز است. 

بين س��ال هاي ۱۹۴۳ تا ۱۹۵۳ هفت قسمت از اين كارتون هاي كوتاه كه 
توسط كمپاني ام جي ام توليد شده بود جايزه اسكار را به دست آوردند. اولين 
فيلم سينمايي بلند مربوط به اين زوج انيميشن كه براي سال ها در ذهن و 
خاطر فرهنگ عامه باقي مانده بود در س��ال ۱۹۹۳ با نام »تام و جري: فيلم 
سينمايي« ساخته شد. تيم استوري كارگرداني كه قرار است اين لايواكشن 
را بسازد بيشتر براي فيلم »س��واري با هم« )۲۰۱۴( با بازي كوين هارت و 
آيس كيوب و دنباله آن در س��ال ۲۰۱۶ شناخته مي شود. او همچنين دو 
قسمت از فيلم هاي »چهار شگفت انگيز« را كارگرداني كرده است. كمدي 
اكش��ن »شافت« با بازي ساموئل ال جكسون نيز پروژه آينده تيم استوري 

است كه قرار است تابستان ۲۰۱۹ به نمايش دربيايد.

بازارهنر

انتشار»گيلگمش۲«درهجومپاپخوانها

قطعهمكارياميرجديديبا»تختي«

آلبوم»كجابايدبرم«روزبهبمانيمنتشرشد

نوازنده ش��ناخته شده موس��يقي كشورمان در 
تدارك انتش��ار آلب��وم »گيلگم��ش۲« پس از 
موفقيت مجموع��ه اول اين پروژه و مش��اركت 
در يك آلبوم ديگ��ر در حال و هواي موس��يقي 

الكتروجز است.
پيام رون��ق نوازنده و آهنگس��از ك��ه مخاطبان 
موس��يقي با نوازندگي س��از »ديجيري��دو« او را 
مي شناسند، با اش��اره به تازه ترين فعاليت هاي 
خود در عرصه موسيقي گفت: طي ماه هاي اخير 
مش��غول توليد نس��خه دوم پروژه »گيلگمش« 
هس��تم كه نسخه اول آن بهمن ماه سال ۹۵ وارد 
بازار موسيقي شد.  خوشبختانه به دليل استقبال 
مناسبي كه مخاطبان از اين آلبوم داشتند تصميم 
گرفتم نس��خه ديگري از اي��ن مجموعه را براي 
انتشار آماده كنم كه هم اكنون توليد و ضبط آن 
از نيمه گذشته و با يك كاركرد جديد در اختيار 

مخاطبان قرار خواهد گرفت. 
رونق افزود: به دليل اينكه دوست نداشتم فضاي 
كار جديد مش��ابه پروژه قبلي باش��د و به نوعي 
تبديل به يك اثر تكراري نشود، تصميم گرفتم از 
نوازندگان جديدي نيز در كار اس��تفاده كنم كه 
بر اين اساس محسن شريفيان نوازنده ني انبان، 
داود اريكه و ميلاد درخشاني به گروه نوازندگان 

آلبوم اضافه شده اند.

او ادام��ه داد: مح��ور اصلي خط مل��ودي آلبوم 
»گيلگمش۲« روي ساز عود اس��ت كه در كنار 
آن سازهاي ديگري چون ساكسيفون و ني انبان 
نيز با فضاي سازهاي الكترونيك تركيب شده كه 
فكر مي كنم مي تواند دربرگيرنده فضاي متفاوتي 
نسبت به آلبوم اول باشد. البته دوست داشتم هم 
براي آلبوم اول و هم براي اين نس��خه اجراهاي 
زنده اي را هم تدارك ببينم اما ماركت موسيقي 
جوري روي موسيقي پاپ و خوانندگان فعال اين 
عرصه متمركز شده كه من واقعا نمي دانم به چه 
شكل مي توان براي چنين اجراهايي برنامه ريزي 
كرد. اصلا ش��رايط و زمان بندي مناس��بي براي 
گروه هاي��ي كه در فضايي غير از موس��يقي پاپ 
فعاليت مي كنند، وجود ندارد و ما ناچاريم منتظر 
برنامه هاي دوستان حوزه پاپ باشيم كه گويا فعلا 

در اولويت قرار دارند. 

رواب��ط عمومي فيل��م »غلامرض��ا تختي« به 
كارگردان��ي به��رام توكلي از قط��ع همكاري 
امير جديدي با اين پ��روژه و انتخاب بازيگران 
جايگزين خب��ر داد ولي نام اين بازيگر را اعلام 

نكرد.
رواب��ط عمومي فيل��م س��ينمايي »غلامرضا 
تختي« ضمن اعلام خبر پايان فيلمبرداري فاز 
نخس��ت اين فيلم كه مربوط به دوران كودكي 
غلامرضا تختي است، پس از ۲۰ روز در احمد 
آباد مستوفي، از تغيير در تركيب بازيگران اين 
فيلم خبر داد. مراحل تمرين كشتي و آمادگي 
جس��ماني امير جديدي بازيگر نقش غلامرضا 
تختي به مدت ۶ ماه مستمر ادامه داشت، اما به 
دليل طولاني شدن آماده سازي دكورهاي فاز 
٢و ٣ كه مربوط به نوجواني و جواني غلامرضا 
تختي اس��ت، تغيي��ر در زمان بن��دي پروژه و 
حساسيت روي گريم بزرگسالي جهان پهلوان 
تختي كه نياز به مواد اوليه تهيه شده از خارج 
از كشور داشت، تس��ت گريم به روزهاي اخير 
موكول شد و در نهايت بعد از تست گريم، گروه 
توليد و امير جديدي به اين نتيجه رسيدند كه 

فيلمبرداري مبارزه هاي كشتي جهان پهلوان 
تختي با اين گريم سنگين امكان پذير نيست. 
از آنج��ا كه ام��كان ح��ذف اي��ن صحنه ها از 
فيلمنامه ميس��ر نبود و با طولاني شدن زمان 
پي��ش تولي��د و داش��تن تعهد از جان��ب امير 
جدي��دي به پروژه ه��اي ديگر، ب��ا توافق وي، 
همكاري اش با پروژه »غلامرضا تختي« قطع 

شد.
گروه توليد ب��ا جايگزين كردن بازيگر ديگري 
كار خود را از روز ۲۴ مهر آغاز كرده اس��ت. به 
زودي ليست كامل عوامل فيلم منتشر خواهد 
ش��د. كارگرداني اين فيلم را به��رام توكلي و 

تهيه كنندگي را سعيد ملكان برعهده دارد. 

اولين آلبوم مس��تقل روزبه بماني با نام »كجا 
باي��د برم« از روز بيس��ت و چه��ارم مهر ماه با 
مجوز دفتر موس��يقي وزارت ارشاد روانه بازار 

موسيقي شد. 
»كجا باي��د برم« عنوان اولين آلبوم مس��تقل 
روزبه بماني شاعر و ترانه سراي كشورمان است 
كه از روز سه ش��نبه بيست و چهارم مهر ماه با 
مجوز دفتر موس��يقي وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامي توسط موسسه صوت »آواي هنر« در 

دسترس علاقه مندان قرار گرفت.
در اين آلبوم سيزده قطعه موسيقايي با نام هاي 
»كجا بايد برم«، »تمرين تنهايي«، »چالوس«، 
»جنون«، »خسته ش��دم«، »سلام« و »بغض 
سي س��اله« با تنظيم و ميكس و مستر سعيد 
زماني، »عاش��قي« با تنظيم و ميكس و مستر 
معين راهبر، »من حافظم« با تنظيم اش��كان 
آبرون و ميكس و مستر سعيد زماني، »شليك« 
با تنظيم و ميكس و مس��تر مهرداد احمدزاده، 

»به من نگو عاشق« با تنظيم هومن نامداري و 
ميكس و مستر سعيد زماني، »خودم خواستم« 
با تنظيم ش��جاعت ش��فايي و محمد فلاح به 
مخاطبان ارايه ش��ده اس��ت. احس��ان ني زن 
نوازنده ويولن و ويولا، فرش��يد ادهمي نوازنده 
گيتار، مهرداد عالمي نوازنده ويولن سل، فيروز 
ويسانلو نوازنده گيتار، هومن نامداري نوازنده 
كلارينت، ابراهيم عل��وي نوازنده عود، فاضل 
پيش نوازنده گيتار، ميلاد عالمي نوازنده ويولن 
گروه نوازندگان اين آلبوم را تشكيل مي دهند. 

میراثنامه

احتمالفروپاشيپلتاريخيتنكابن
كارشناس سازه هاي هيدروليكي از 
احتمال تخريب پل تاريخي چشمه 
كيله تنكابن خبر داد. اس��ماعيل 
طلوعي با ابراز نگراني از تخريب پل 
تاريخي چشمه كيله، اظهار كرد: پل 
تاريخي چشمه كيله تنكابن به دليل 
فرسايش در مسير پاياب و تندآب، 

در معرض خطر جدي قرار داشته و احتمال فروپاشي اين بناي تاريخي محتمل 
است. او با تشريح طراحي مسير تندآب در پل هاي قديمي، تصريح كرد: وجود 
مسير تندآب در پايين دست پل، باعث كشتن و استهلاك انرژي آب شده و 
خطر سيل بردگي براي پل را به حداقل مي رساند. كارشناس آب و سازه هاي 
هيدروليكي با بيان اينكه پل چشمه كيله در قسمت فرودست و در مسير تندآب 
دچار فرسايش شديد ش��ده است، به ايسنا گفت: بخشي از مسير تندآب در 
اواس��ط پل تخريب شده كه اين ميزان از آب بردگي بر اثر سيل اخير تشديد 
شده است و احتمال ريزش اين مسير تا زير پايه هاي پل وجود دارد. طلوعي 
در ادامه با اش��اره به اينكه اگر جلوي تخريب گرفته نشود، احتمال فروپاشي 
اين بناي تاريخي وجود دارد، گفت: بسياري از مردم از وخامت اوضاع بي اطلاع 
بوده و مسوولان نيز به دليل عدم آگاهي از ساختار و عملكرد سازه نسبت به 

تخريب بخش تندآبي آن واكنشي نشان نمي دهند. 
او، دست بردن در تركيب سازه هاي تاريخي را نشان از عدم اطلاع مديران 
و كارشناسان تصميم گيرنده دانس��ت و تصريح كرد: اقداماتي كه بر پايه 
بي دانش��ي و ناآگاهي از عملكرد اين قبيل سازه ها انجام مي گيرد نشان از 
ضعف س��طوح مديريتي در كشور بوده كه اين نقيصه در تمامي زمينه ها 

به وضوح ديده مي شود.

تاريخنگاري

قتل»فرخييزدي«درزندان
در زندان بود كه درب��اره ازدواج محمدرضا، فرزند 
رضاخان با فوزيه شعري سرود؛ شعري كه رضاخان 
را تا حدي عصبي كرد كه دستور قتل او در زندان 

را صادر كرد.
چند بار تلاش براي خوراندن س��م از طريق غذاي 
او بي نتيجه ماند. بيست وپنجم مهر ۱۳۱8، بيش 
از دو سال بود كه او به جرم »اسائه ادب به بندگان 
اعلي حضرت همايون شاهنش��اهي« در زندان به 
س��ر مي برد. قرار بود فرخي پس از سه سال زندان 
آزاد شود، اما آن روز با آمپول هواي پزشك احمدي 
در حمام بيمارس��تان زندان موقت ش��هرباني به 

قتل رسيد.
ميرزامحمد فرخي يزدي در سال ۱۲۶7 در يزد به 
دنيا آمد. استعداد ش��اعري فرخي از همان پشت 
نيمكت مدرس��ه آغاز شد. پانزده س��اله بود كه به 
علت سرودن اش��عار انتقادي از مدرسه اخراج شد 
و چن��دي به كارگ��ري پرداخت تا اينك��ه در اوان 
مش��روطه به گروه آزادي خواهان پيوست. فرخي 
در نوروز ۱۲8۹ در ش��عري خط��اب به حاكم يزد 
او را م��ورد انتق��اد قرار داد و در پي آن به دس��تور 
حكمران، لب��ان او را با نخ و س��وزن دوختند و به 

زندان انداختند. 
يكي، دو ماه بعد به تهران فرار كرد و به صف مبارزان 
ملي پيوست. او در س��ال ۱۳۰۰ روزنامه توفان را 

منتش��ر كرد.  در اين روزنام��ه، رباعي هايي كه او 
هر روز درباره مس��ائل جاري كشور در چهار بيت 
مي س��رود، فوق العاده مورد توجه ق��رار گرفت و 
روزنامه اش بين ت��وده مردم، طرف��داران زيادي 

پيدا كرد. 
او در دوره هفتم از طرف مردم يزد به وكالت مجلس 

شوراي ملي انتخاب ش��د و مبارزاتش را ادامه داد 
ولي بعدها به دليل فقدان امنيت جاني به مسكو و 

از آنجا به آلمان گريخت. 
فرخ��ي بعدها به ايران بازگش��ت ول��ي به زودي 
دستگير و زنداني شد و پس از دو سال در ۵۱سالگي 

به قتل رسيد.

كیوسك

ورودنمايندهامريكا
بهماجرايقتلخاشقجي

فايننشالتايمز:
ك  مش��كو قت��ل 
روزنامه ن��گار ع��رب 
در تركي��ه، ع��لاوه ب��ر 
بحراني ش��دن رواب��ط 
مي��ان  ديپلماتي��ك 
اس��تانبول و ري��اض، 
بدبيني هايي نسبت به 
امريكا ايجاد كرد. پيش 

از اين، بس��ياري از تحليلگران، از ترامپ در مورد 
بي توجهي به اين رخداد، انتقاد كردند. ترامپ نيز، 
به ناچار رياض را تهديد كرد كه در صورت نقش 
داشتن بن سلمان، مجازات سختي خواهد ديد اما 
آن طور كه اين روزنامه در صفحه اول خود نوشته، 
ترامپ، مايك پمپئو، وزير خارجه كابينه خود را 
به رياض فرستاده تا با پادشاه و وليعهد عربستان 
سعودي درباره خاشقجي ديدار كند. اين در حالي 
است كه ترامپ پس از گفت وگوي تلفني خود با 
ملك سلمان، پادشاه سعودي در اظهاراتي اعلام 
كرد كه ممكن است دولت عربستان در اين قتل، 
نقشي نداشته و افرادي خودسر روزنامه نگار منتقد 

سعودي را به قتل رسانده باشند. 

واشنگتنپست:
در صفح��ه اول اي��ن 
روزنامه، ضمن اش��اره 
به س��فر مايك پمپئو 
به ري��اض، خبر بازديد 
ترامپ و ملانيا از مناطق 
طوفان زده منتشر كرد. 
طب��ق اي��ن گ��زارش، 
ترامپ به همراه ملانيا 

از فلوريدا و جورجيا كه در طوفان شديد موسوم 
به مايكل آس��يب شديد ديدند، بازديد كردند و 
در جريان جزييات عمليات امداد رس��اني قرار 
گرفتند. آن طور كه گفته شده، ترامپ، در بازديد 
از مناطق آسيب ديده ازطوفان در ايالت فلوريدا 
ضمن اش��اره به ي��ك ويراني كام��ل گفت باور 
تصاويري كه از داخل هواپيما ديده است دشوار 
و سخت بود. همچنين او اعلام كرد: »من هيچ 
خانه سالمي را نديدم. حتي پياده رو ها هم از بين 

رفته است. اين باور كردني نيست.« 

والاستريتژورنال:
اين روزنام��ه در صفحه 
اول خود از م��رگ پاول 
آلن از موسسان شركت 
مايكروس��افت در ۶۵ 
س��الگي خبر داد. طبق 
اين گزارش، آل��ن بر اثر 
بيماري س��رطان فوت 
كرده است. آلن به همراه 

بيل گيتس، دوست دوران كودكي خود، شركت 
مايكروس��افت كه بزرگ ترين ش��ركت خدمات 
اينترنتي جهان اس��ت را بنيانگذاري كرده بودند. 
ثروت پل آلن به ۲۶.۱ ميليارد دلار رسيده بود كه 
پيش از مرگ ۲ ميليارد دلار آن را به به سازمان ها 
و نهادهاي علمي، آي تي و آموزش��ي بخش��يد. او 
همچنين پايه گذار انس��تيتو پژوهشي علوم مغز 
در سال ۲۰۰۳ و انستيتو هوش مصنوعي در سال 
۲۰۱۴ اس��ت. اين ميلياردر امريكايي كه از زمان 
دانش��جويي به همراه بيل گيتس موفق شده بود 
ش��ركت مايكروس��افت را پايه ريزي و راه اندازي 
كند، از دهه 8۰ ميلادي به تدريج از اين ش��ركت 
فاصله گرفت اما تا سال ۲۰۰۰ عضو هيات مديره آن 
بود. دليل اصلي جدايي او از مايكروسافت ابتلا به 
سرطان غدد لنفاوي بود، بيماري اي كه بالاخره در 

شامگاه دوشنبه ۲۳ مهر جان او را گرفت. 

بررسيرشدفروشخودرويسواريدرچين

گروهگوناگون|
در سال هاي گذشته، شايد دور از تصور 
بود كه روزي بزرگ ترين بازار خودروي 
جهان، شكست را تجربه كند. به گزارش 
بلومبرگ، مجموع فروش خودرو در بازار چين، در ماه 
سپتامبر، براي سومين ماه متوالي كاهش يافت. به 
گفته برخي كارشناسان، اين آمار نشان از تاثير منفي 
جنگ تجاري امريكا با چي��ن دارد. پيش از اين نيز، 
صندوق بين المللي پول نيز، هشدار داده بود كه جنگ 
تعرفه اي بين امريكا و چين پيامدهايي بر اقتصاد هر 
دو كشور خواهد داشت. همچنين گفته شده بود كه 
رشد اقتصادي چين از ۶.۶ درصد قبلي به ۶.۲ درصد 
كاهش خواهد يافت. به نظر مي رسد يكي از مهم ترين 
نشانه هاي كاهش رشد اقتصادي چين، ضعيف شدن 

بازار توليد و فروش خودرو در اين كشور است. 
طبق آمار بلومبرگ، ف��روش خودرو در ۳ ماه اول 
سال ۲۰۱8 به بيش از ۲۰ ميليون دستگاه وسيله 
نقليه رسيده بود كه اين ميزان فروش، حدود ۱.۱۴ 
درصد از مدت مش��ابه سال قبل بيش��تر بود. اين 
در حالي اس��ت كه در سال ۲۰۰۹، بازار خودروي 
چين، با بيش از ۴۵ درصد رشد فروش خودرو در 
مقايسه با سال ۲۰۰8 روبرو بود. در آن سال، چين 
به يكي از بزرگ ترين غول هاي بازار خودرو تبديل 
شده بود و بازار خودروي اين كشور، توجه بسياري 
از خودروس��ازان را به خود جلب كرد. همچنين، 
در س��ال ۲۰۰۹، چين به بزرگ ترين بازار خودرو 
در جهان بدل شده و همكاري موثر با شركت هاي 
بزرگ خارجي را با يك بازار نمايي محلي رو به رشد 
تركيب كرده است. هرچند كه در سال ۲۰۱۰ نيز، 
چين همچنان يكي از بزرگ ترين بازارهاي خودرو 
در جهان بود، اما رشد فروش خودرو در اين كشور، 
از حدود ۵۰ درصد در س��ال ۲۰۰۹، به ۳۲ درصد 
رسيد و در سال ۲۰۱۱، بازار خودرو در اين كشور 
تنها رش��د فروش��ي حدود ۲.۴۵ درصد را تجربه 
كرد. آنطور كه گفته شده، فروش خودرو در چين 
در نيمه نخس��ت ۲۰۱۱ با رشد ۳.۳۵ درصدي به 
۹.۳۳ ميليون دس��تگاه رس��يد. همچنين فروش 

خودروهاي س��واري در اين كشور طي ماه ژوئن با 
رش��د ۶.۲ درصدي بالغ بر ۱.۱۱ ميليون دستگاه 
ش��د. در اين س��ال ها، خودروه��اي هيبريدي و 
الكتريكي، بخش قابل توجه��ي در بازار خودروي 
چين را به خود اختصاص دادند. به نظر مي رس��د 
گرايش به س��مت اين خودروها، تاثير بسياري بر 
بازار خودروي چين داشت. در سال ۲۰۱۲ نيز، با 
وجود ركود اقتصادي نسبي در اين كشور، فروش 
خودرو در چين ب��ا ۴.۳۳ درص��د  افزايش به ۱۵ 
ميليون دس��تگاه رسيد و در س��ال ۲۰۱۳ فروش 
خودروي سواري رشدي ۱۳.87 درصدي را شاهد 
بود. در اين س��ال افزايش تقاضا براي خودروهاي 
س��واري، منجر به رش��د فروش ان��واع خودرو در 
بزرگ ترين ب��ازار خودروي جهان-چين- ش��د. 
آن طور كه در بسياري از گزارش ها گفته شده، در 
سال ۲۰۱۳ بس��ياري از خودروسازان امريكايي و 
اروپايي، در تلاش بودند كه خود را به بازار خودروي 

چين نزديك كنند. 
در سال ۲۰۱۴ ۳ شركت بزرگ خودروسازي آلمان 
۲۲.۵ درصد كل بازار خودرو چين را تصاحب كردند. 
طبق آمار بلومبرگ رش��د فروش خ��ودرو در چين 

حدود ۶.8۶ درصد بود كه در س��ال ۲۰۱۵ به ۴.7۱ 
درصد رسيد. در اين سال، تيراژ توليد خودرو در چين 
افزايش يافته و از مرز ۲۰ ميليون خودرو گذشت. با 
توجه به افزايش توليد خودرو در س��ال ۲۰۱۵، بازار 
خودرو در چين در سال ۲۰۱۶ با رشد فروشي حدود 
۱۳.۹۵ درصد روبرو شد. پس از آن، افزايش ماليات 
خودروهاي س��واري در چين بر فروش بازار خودرو 
تاثير گذاشت. طبق آمار منتشر شده در سال ۲۰۱7 
بازار ف��روش خودرو تنها رش��دي ۳.۰۴ درصدي را 
تجربه كرد. در گزارش هاي مربوط به ماه هاي نخست 
س��ال ۲۰۱7، فروش خودروهاي سواري با كاهش 
قابل توجه��ي روبرو بود اما با اين حال، اين كش��ور با 
اختلاف قابل توجهي، در صدر فهرست پرفروش ترين 

بازار خودرو در جهان شناخته مي شود. 
همان طور كه در ابتداي گزارش گفته شد، در ۳ ماهه 
گذشته س��ال ۲۰۱8، بازار خودروي چين روزهاي 
ركود را تجربه مي كند. به گفته بسياري از كارشناسان، 
علاوه بر تاثيرات منفي جنگ تجاري امريكا و چين بر 
بازار خودرو، افزايش قيمت سوخت و ترافيك در چين، 
از ديگر عواملي هس��تند كه منجر به كاهش فروش 

خودرو در اين كشور شده است.

سايهركودبربازاربيرقيبخودرو

آمارنامه
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